
•
 E

U
R

O
Κ

Ε
Ρ

Δ
Ο

Σ
•

•
 Ν

Ο
Ε

Μ
Β

Ρ
ΙΟ

Σ
-Δ

Ε
Κ

Ε
Μ

Β
Ρ

ΙΟ
Σ

 2
0

1
4

•
•

 T
E

Y
X

Ο
Σ

 1
8

4
•

Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Ο  Ο Ι Κ Ο Ν Ο Μ Ι Κ Ο  Κ Α Ι  Ε Π Ι Χ Ε Ι Ρ Η Μ Α Τ Ι Κ Ο  Π Ε Ρ Ι Ο Δ Ι Κ Ο

ΤΕΥΧΟΣ 184 ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2014 www.eurokerdos.com ISSN 1450-2305 ΤΙΜΗ: €10,00

5
2
9
2
0
5
8
0
0
0
0
1
8

0
0
1
8
4

Συνέντευξη του Υφυπουργού παρά
τω Προέδρω κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη

Συνέντευξη του Υφυπουργού παρά
τω Προέδρω κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη

Κλειδί για βιώσιμη
ανάπτυξη 

οι διαρθρωτικές
αλλαγές

Κλειδί για βιώσιμη
ανάπτυξη 

οι διαρθρωτικές
αλλαγές

Η γεωπολιτική
σημασία της Διακήρυξης
του Καΐρου

Θεόδωρος Ευθυμίου:
Σε ποιους θα «δώσει
δουλειά» το φυσικό αέριο

Καταγράφουμε
το Νομοθετικό Έργο
της Βουλής

Η γεωπολιτική
σημασία της Διακήρυξης
του Καΐρου

Θεόδωρος Ευθυμίου:
Σε ποιους θα «δώσει
δουλειά» το φυσικό αέριο

Καταγράφουμε
το Νομοθετικό Έργο
της Βουλής

44

44

44

01-COVER_184_EUROKERDOS  11/25/14  10:56 AM  Page 2

http://www.eurokerdos.com/
user3
Sticky Note
Marked set by user3



02-83 - ADS 184_EUROKERDOS  11/25/14  1:24 AM  Page 1

http://www.royalcrowninsurance.eu/nqcontent.cfm?a_id=1


00 - ADS_EUROKERDOS  11/25/14  1:09 AM  Page 76

http://www.regencycasinos.gr/


EUROΚΕΡΔΟΣ  / ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 20144

Ιδρυτής....................................................................Θεοφάνης Λιβέρας  

Εκδότρια ..................................................................Νικολέττα Λιβέρα

Αρχισυντάκτης ..................................................Στέφανος Κοτζαμάνης

Άννα Ζαφειριάδου ............................Μάρκετινγκ & Δημόσιες Σχέσεις

Χριστίνα Νικολάου..........................................Διαφήμιση & Συνδρομές

Κύπρος..................................................................................100 EYPΩ

Ευρώπη ................................................................................150 EYPΩ

USA – CANADA-SOUTH AFRICA – AUSTRALIA......................150 EYPΩ

Γ. Μιχαήλ 14, Ακρόπολη, Στρόβολος

Ταχ. Θυρίδα 16088, 2085 Λευκωσία.

Τηλ: 22311272, Fax: 22317127

web site: ............................................................www.eurokerdos.com

E-mail:............................................................liveras@cytanet.com.cy

ΜΗΝΙΑΙΟ ΠΟΛΙΤΙΚΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ
ΚΑΙ ΕΠΙΧΕΙΡΗΜΑΤΙΚΟ ΠΕΡΙΟΔΙΚΟ

 www. eurokerdos. com
 E- mail:  liveras@ cytanet. com. cy

Ουράνιος Ιωαννίδης........................................Πολιτικός Αρθρογράφος

Χριστόδουλος Χριστοδούλου..................................Χρηματοοικονομικά

Μάριος Μαυρίδης ........................................................Οικονομολόγος

Αντώνης Στυλιανού..................................................Λέκτορας Νομικής

Χρίστος Χριστοδούλου..........Δ/νων Σύμβουλος CSC Christodoulou Ltd

Σάιμον Πιτσιλλίδης ................Δ/νων Σύμβουλος FBRH Consultants Ltd

Δημήτρης Στυλιανίδης ..................................Σύμβουλος Επικοινωνίας

Χάρης Κουρούκλης ............Χρηματοοικονομικά, ανταποκριτής Αθήνας

Ελεγκτές: ......................................................Ioannou, Theodoulou Ltd  

Νομικός Σύμβουλος: ..........................Χρίστος Κογκορόζης, Δικηγόρος

Τυπογραφείο: ............................................Cassoulides Masterprinters

Διανομή: ..........................................................Πρακτορείο “ΚΡΟΝΟΣ”

Η Άποψή μας 7

Άρθρο Ουράνιου Ιωαννίδη 8-10

Άρθρο Μάριου Μαυρίδη 12

Πολιτική 14-17

Συνέντευξη Κωνσταντίνου Πετρίδη 18-21

Συνέντευξη Θεόδωρου Ευθυμίου 22-24

Δημήτρης Ασσιώτης, Minthis Hills 26-27

CIPA 28-29 

Άρθρο Χριστόδουλου Αγκαστινιώτη 30

Ελλαδικά Θέματα 32-35

DELOITTE- Κέντρο Τραπεζικής Ένωσης 36

ORACLE 38-39

Συνέντευξη Μαρίας Σωκράτους 40

Με το Φακό μας 42-45

Άρθρο κ. Φώτου Φωτιάδη 46-47 

Άρθρο Ανδρέα Πουλλικκά 48

Άρθρο Θωμά Καζάκου 50

Αρχιεπίσκοπος Αμερικής 52 

Four Seasons-Εκδήλωση 54

Στέλιος Χατζηιωάννου-Εκδήλωση 56

Άρθρο Μιχάλη Κρονίδη 58

Άρθρο Τάσου Αναστασιάδη 60

Άρθρο Ιφιγένειας Παύλου 62-63

Άρθρα Γ. Θεοχαριδη-Μ. Καρασαββα 64-65

Άρθρο Δημήτρη Στυλιανίδη 66-67

Άρθρο Δημήτρη Εργατούδη 68

Άρθρο Νίκου Σύκα 69

Άρθρο Σάιμον Πιτσιλλίδη-CSR 70

Άρθρο Χρίστου Μενελάου-Νομικό 72-73

Πανεπιστήμιο NEAPOLIS-Άρθρο   74

Το Νομοθετικό Έργο 75-82 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

EMΠΟΡΙΚΟ ΤΜΗΜΑ

ΕΙΔΙΚΟΙ ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ

ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ-ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2014, ΤΕΥΧΟΣ 184

ΓΡΑΦΕΙΑ

ΕΤΗΣΙΕΣ ΣΥΝΔΡΟΜΕΣ

04-PERIEXOMENA 184_EUROKERDOS  11/25/14  12:53 AM  Page 4

http://www.eurokerdos.com/
mailto:liveras@cytanet.com.cy
http://www.eurokerdos.com/
mailto:liveras@cytanet.com.cy


Το θέμα του μήνα

ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2014  /  EUROΚΕΡΔΟΣ 5

4 Καλά και χρήσιμα λοιπόν είναι τα
«ασυμβίβαστα», αλλά κάποια στιγμή
στην Κύπρο θα πρέπει να μιλήσουμε
και για τα όριά τους

Τ ην ώρα που γράφεται το συγκεκριμένο
κείμενο, πληροφορούμαστε από το δη-
μοσιογραφικό ρεπορτάζ πως «το θέμα

του συμβολαίου της διοικήτριας της Κεντρικής
Τράπεζας κας Χρυστάλλας Γιωρκάτζη θα επι-
στρέψει στο Προεδρικό και ότι ο Πρόεδρος
σε λίγες ημέρες θα συναντηθεί με τη Διοι-
κήτρια της Κεντρικής».

Η πρώτη παρατήρηση είναι ότι αυτή η χώρα
δεν μπορεί να διακρίνει το ουσιώδες από τη
λεπτομέρεια και να προτάξει το πρώτο, αν-
τιμετωπίζοντας το δεύτερο με τη δευτερεύου-
σα σημασία που του πρέπει.

Ας πάρουμε λοιπόν τα πράγματα από την
αρχή. Η Κύπρος κατά την περίοδο της μεγά-
λης φουρτούνας είχε στο τιμόνι της Κεντρικής
της Τράπεζας (στην πλέον νευραλγική θέση
δηλαδή) δύο Διοικητές που αποδείχτηκαν πο-
λύ κατώτεροι των περιστάσεων. Ο ένας δεν
επικοινωνούσε ούτε καν τηλεφωνικώς με τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας (αλλά αντίθετα,
έβγαινε ως… μαϊντανός για να κατηγορήσει
την τότε Κυβέρνηση) και ο δεύτερος απελύθη
κακήν-κακώς, για μια σειρά από γκάφες και
παραλήψεις.

Και τώρα λοιπόν, έχουμε το τρίτο κατά σει-
ρά πρόσωπο που διοικεί την Κεντρική Τράπεζα
(την κα Γιωρκάτζη) το οποίο βάλλεται από τον
Πρόεδρο που τη διόρισε και καθημερινά από
τον Τύπο, λόγω του συμβολαίου που υπέγρα-
ψε και της αλλαγής κάποιων όρων. Και το βα-
σικό ερώτημα είναι το εξής: Με ποιό κύρος
μπορεί να δράσει αποτελεσματικά ένας Δι-
οικητής Κεντρικής Τράπεζας που βάλλεται
πανταχόθεν; Πώς θα ελέγξει αύριο αποτελε-
σματικά τις εμπορικές τράπεζες; Πώς θα δια-
πραγματευθεί σκληρά με τους ξένους ομο-
λόγους της στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας; Με άλλα λόγια, σκόπιμα ή
άθελα, έχουμε ήδη υποσκάψει τις προσπά-
θειες της Κεντρικής Τράπεζας.

Ας πάμε τώρα στα δύο θέματα που προκύ-
πτουν. Το πρώτο είναι το αν η κα Γιωρκάτζη
παραπλάνησε στην ουσία τον Πρόεδρο αλλά-
ζοντας μονομερώς («στη ζούλα»… όπως θα
λέγαμε) τους όρους του συμβολαίου της,
πράγμα πολύ κακό, αλλά δεν θα κριθεί από
εμάς για το αν και πώς έγινε.

Το δεύτερο και ουσιαστικότερο θέμα είναι
τα κάθε λογής «ασυμβίβαστα» που θα πρέπει
να υπάρχουν στις δραστηριότητες ενός αξιω-
ματούχου. Όλοι είναι υπέρ της ύπαρξης
«ασυμβίβαστων» ωστόσο δεν θα πρέπει να
παραγνωρίζουμε την κυπριακή πραγματικό-
τητα. 

Είναι άλλο πράγμα οι ΗΠΑ των εκατοντάδων
εκατομμυρίων, άλλο η Ελλάδα των έντεκα
εκατομμυρίων και άλλο η Κύπρος των επτα-
κοσίων χιλιάδων! Γιατί ενώ στο εξωτερικό, η
ύπαρξη «ασυμβίβαστου» είναι η τρανή εξαί-
ρεση, στην Κύπρο είναι μάλλον ο κανόνας.
Μια Διοικήτρια Κεντρικής Τράπεζας θα έχει
σύζυγο (ίσως και περισσότερους του ενός),
παιδιά, αδελφότεκνους και κουμπάρους και
κάθε ένας από αυτούς θα έχει τις δικές του
επαγγελματικές δραστηριότητες.

Προσωπικά δεν μας πείθει ιδιαίτερα το σε-
νάριο που θέλει τη Διοικήτρια της Κεντρικής
Τράπεζας να παραβαίνει το καθήκον της επει-

δή το γραφείο του πρώην συζύγου της στο
οποίο δούλευε η κόρη της, χειριζόταν μία ή
περισσότερες υποθέσεις ενός πρώην τρα-
πεζίτη.

Αν συνεχίσουμε με αυτόν τον τρόπο, δεν
θα βρίσκουμε αξιωματούχους από την Κύπρο,
ή θα αναγκαζόμαστε να φέρνουμε κάθε φορά
άτομα από το εξωτερικό, τα οποία -στην κα-
λύτερη περίπτωση- θα γνωρίζουν τη χώρα
μόνο από τις καλοκαιρινές τους διακοπές.

Με την ίδια λογική δεν μπορεί να είναι Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας ο κ. Αναστασιάδης
επειδή συγγενικά του πρόσωπα δουλεύουν
σε δικηγορικό γραφείο και αναλαμβάνουν διά-
φορες υποθέσεις, ή δεν μπορεί να είναι κά-
ποιος Υπουργός αν το παιδί του κάνει καριέρα
σε μια από τις επιχειρήσεις του χώρου στην
Κύπρο…

Καλά και χρήσιμα λοιπόν είναι τα «ασυμβί-
βαστα», αλλά κάποια στιγμή στην Κύπρο θα
πρέπει να μιλήσουμε και για τα όριά τους.

To… συμβόλαιο της κας Γιωρκάτζη
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Του ΘΕ Ο ΦΑ ΝΗ
ΛΙ ΒΕ ΡΑ
Ιδρυτή

Σε ένα περιβάλλον έντονης σκανδαλολογίας
στην περιρρέουσα κυπριακή ατμόσφαιρα, ξεχνούμε πως

το μεγαλύτερο σκάνδαλο είναι η αναβολή και η απραξία

Το μεγαλύτερο
σκάνδαλο είναι η αναβολή

και η απραξία

ανείς πριν από τρία χρόνια δεν μπορούσε να προ-
βλέψει τις εξελίξεις στο κυπριακό τραπεζικό σύ-
στημα. Θυμάστε τις φωνές πολιτικών, κληρικών και
επιχειρηματιών που ούτε ήθελαν να συζητήσουν
την παρουσία ξένων «παικτών» στο κυπριακό τρα-
πεζικό σύστημα; Θυμάστε πως ακόμη και στις δύ-
σκολες περιόδους του 2012, το μόνο που συζητού-
σαν οι πολιτικοί μας ηγέτες ήταν κάποιας μορφής
προσέλκυση στρατηγικών επενδυτών στις κυπρια-
κές τράπεζες;

Σήμερα λοιπόν, οι τρεις πάλαι ποτέ ισχυρές εμ-
πορικές τράπεζες, που ενδιάμεσα έγιναν δύο,
έχουν περάσει πλέον σε «ξένα χέρια»… Ξένοι είναι
οι μέτοχοί τους, ξένοι οι διευθύνοντες σύμβουλοί
τους, ξένοι πολλοί από τους διοικητικούς τους
συμβούλους. Επίσης, κανείς δεν πιστεύει πως οι
κυπριακές τράπεζες θα μπορέσουν να ξαναδημι-
ουργήσουν τον περιφερειακό τους χαρακτήρα:
Όσες θυγατρικές έχουν μείνει στο εξωτερικό, αρ-
γά ή γρήγορα θα εκποιηθούν.

Εμείς ως EUROΚΕΡΔΟΣ δεν είχαμε ποτέ κανένα
πρόβλημα στην προσέλκυση ξένων επενδυτών και
στην απασχόληση στελεχών από το εξωτερικό, με
την προϋπόθεση φυσικά ότι θα έκαναν καλύτερη
δουλειά από τους Κυπρίους. Σήμερα λοιπόν, οι
«ξένοι» καλούνται να διαχειριστούν το κυπριακό
τραπεζικό σύστημα καλύτερα απ’ ότι έκαναν οι Κύ-
πριοι στο παρελθόν και μακάρι να επιτύχουν στο
έργο τους. Ίσως, σύμφωνα με ορισμένους, το γε-
γονός ότι δεν έχουν δεσμεύσεις και περιορισμούς
με εγχώριους πολιτικούς και επιχειρηματικούς πα-
ράγοντες να αποτελεί πλεονέκτημα για την περί-
πτωση της χώρας μας. Ωστόσο, φοβόμαστε ότι μέ-
χρι σήμερα οι κυπριακές τράπεζες βαδίζουν με πο-
λύ αργά βήματα. Γιατί μπορεί η επανακεφαλαιοποί-
ηση της Τράπεζας Κύπρου να ολοκληρώθηκε και η
αύξηση μετοχικού κεφαλαίου της Ελληνικής Τρά-
πεζας να τροχιοδρομείται και να φαίνεται ότι πη-
γαίνει καλά, ωστόσο το μεγάλο θέμα των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων, οι διοικήσεις των τραπε-
ζών δεν το έχουν ακόμη πιάσει στα χέρια τους. 

Το μεγάλο κακό είναι πως τόσο η Κυβέρνηση και
τα Κόμματα (για πολιτικούς -ή και μικροπολιτικούς-

λόγους), όσο και οι Διοικήσεις των τραπεζών εδώ
και ενάμιση χρόνο απλά μεταφέρουν το πρόβλημα
από μήνα σε μήνα, από αναβολή σε αναβολή. Ακό-
μη και αυτός ο περιβόητος νόμος περί εκποιήσεων
δεν είναι σε θέση να ξεκινήσει να εφαρμόζεται.

Η ουσία είναι όμως ότι όσο περισσότερο καθυ-
στερεί η αντιμετώπιση του προβλήματος, τόσο αυ-
τό καθίσταται εντονότερο και πολυπλοκότερο. Χα-
ρακτηριστικό είναι πως με βάση τα στοιχεία της
Κεντρικής Τράπεζας, τα μη εξυπηρετούμενα δά-
νεια αυξάνονται μήνα με το μήνα και από το 30,6%
του συνόλου που ήταν τον Ιούνιο του 2013, τον Σε-
πτέμβριο του 2014 έχουν εκτιναχθεί στο 48,48%!

Είναι κάτι παραπάνω από προφανές ότι αυτή η
κατάσταση οδηγεί στην καταστροφή. Ακούμε τώρα
ότι οι τράπεζες θα προσπαθήσουν να αντιμετωπί-
σουν το ζήτημα με επιστολές προς τους οφειλέτες,
λες και οι τελευταίοι δεν γνωρίζουν τις υποχρεώ-
σεις τους και τόσο καιρό δεν πληρώνουν επειδή
δεν… έχουν ενημερωθεί.

Η αλήθεια είναι πως ένα μέρος του κόσμου δεν
μπορεί να πληρώσει με τίποτε, ένα άλλο κάνει ότι
δεν μπορεί να πληρώσει και τέλος πολλοί θα μπο-
ρούσαν να «δώσουν κάτι» μόνο στην περίπτωση
που πιέζονταν.Η αλήθεια επίσης είναι πως οι τρά-
πεζες δεν έχουν κανένα συμφέρον να πάρουν τα
σπίτια των πελατών τους, γιατί αν το κάνουν αυτό
μαζικά, τότε είναι σαν να πυροβολούν τα ίδια τους
τα πόδια…

Η αλήθεια τέλος, είναι πως τα λεγόμενα για ξένα
funds που θα έρθουν στην Κύπρο προκειμένου να
αγοράσουν μαζικά από τις τράπεζες διαμερίσματα
στη Λευκωσία και στη Λεμεσό δεν φαίνεται να επα-
ληθεύονται στην πράξη, όπως άλλωστε κάτι τέτοιο
δεν έγινε ούτε και στην Ελλάδα, παρά το γεγονός
ότι εκεί η έκρηξη των μη εξυπηρετούμενων δανεί-
ων ξεκίνησε δύο-τρία χρόνια ενωρίτερα. Το ζητού-
μενο λοιπόν είναι να δούμε το πρόβλημα όπως εί-
ναι και να το αντιμετωπίσουμε. Γιατί, όπως έχει
αποδείξει πολλές φορές η ιστορία (βλέπε υπόθεση
Κυπριακών Αερογραμμών) το μεγαλύτερο σκάνδα-
λο είναι η απραξία και η συνεχής αναβολή της επί-
λυσης των προβλημάτων για το μέλλον.

Ο

07-APOPSI_EUROKERDOS  11/25/14  12:54 AM  Page 7



Πολιτική

EUROΚΕΡΔΟΣ  / ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 20148

ΜΠΑΧΑΛΟ

Σ τα 23.000 ευρώ για κάθε κάτοικο της
Κύπρου, ανεξαρτήτως ηλικίας αναλογεί
το ύψος του δημόσιου χρέους, το οποίο

αναμένεται να εκτοξευτεί στα 20,1 δις το 2015.
Μόνο για τόκους θα πληρώσουμε 684,9 εκατ.
το 2015. Ενώ οι πρωτογενείς δαπάνες δεν θα
πρέπει να ξεπεράσουν το 6,8 δις. σύμφωνα με
τους δανειστές. Όσον αφορά την ανάπτυξη προ-
βλέπεται οριακή αύξηση το 2016 και επιτάχυνση
το 2017. Σε ότι αφορά την κεντρική κυβέρνηση
προβλέπει έσοδα ύψους 5928 εκατ. σε σύγκριση

με αναθεωρημένα έσοδα
ύψους 5952 εκατ. το 2014,
δηλαδή τα έσοδα παρου-
σιάζουν οριακή μείωση.

Όσον αφορά την ανά-
πτυξη προβλέπεται οριακή
αύξηση γύρω στο 0,4 % σε
πραγματικούς όρους το
2015, ενώ το 2016 προ-
βλέπεται επιτάχυνση 1,6%
σύμφωνα με το μακροοικο-
νομικό σενάριο που περι-
λήφθηκε στο επικαιροποι-
ημένο πρόγραμμα προσαρ-

μογής. Αυτά είναι τα γεγονότα μέχρι σήμερα.
Όμως τα χρέη αυξάνονται. Όλα όσα λέγονται,
είναι στα χαρτιά. Δεν υπάρχει τίποτα ορατό που
να ανακουφίζει τους δανειολήπτες που ούτως
ή άλλως δεν μπορούν να πληρώσουν ούτε τις
δόσεις τους.

Η Κεντρική Τράπεζα εν αγνοία της Τράπεζας
Κύπρου έδωσε 800 εκατ. για το ΕLA. Η οδηγία
της κας Χρυστάλλας Γιωρκάτζη να παραιτηθούν
οι σύμβουλοι της Τράπεζας Κύπρου είναι ένα
μεγάλο αγκάθι που δεν ξέρουμε τη θα δώσει.
Κανένας από τους συμβούλους της Τράπεζας
Κύπρου δεν παραιτήθηκε.

Όλοι αναμένουν να δουν πότε θα είναι έτοιμη
η Τράπεζα Κύπρου για να κάμει Γ.Σ. και να διώξει
τους συμβούλους της. Όσοι έχουν δικαίωμα βέ-
βαια θα θελήσουν να παραμείνουν. Οι της Λαϊκής
έχουν και το μεγαλύτερο μερίδιο στην Τράπεζα
Κύπρου. Αναμένουμε λοιπόν να δώσει το «pro-
spectus» για να μπει στο πάτωμα του Ελληνικού
Χρηματιστηρίου πότε θα είναι έτοιμο.

Ο κ. Χιούρικαν δεν έχει πει κανένα λόγο. Δεν
ξέρει ή δεν θέλει να ξέρει τι τον περιμένει. Το
«prospectus» θα είναι έτοιμο και θα το δεχτεί
το Ελληνικό Χρηματιστήριο ή κάνουμε πανηγύρια
με το δικό μας νου.

Επίσης ήταν τραγικά όσα εκτυλίχθηκαν στη
Βουλή των Αντιπροσώπων στην τελευταία συ-

νεδρία του Σώματος. Στάληκαν και επιστολές
στο εξωτερικό. Αν τις πήραν και αν τις μελετή-
σουν οι αποδέκτες δεν είναι σίγουρο.

Δεν καταλαβαίνουμε ότι αντί να ασχολούμαστε
με τα της οικονομίας και τα συναφή θέματα προ-
σπαθούμε να αυξήσουμε τους βουλευτές, να
αυξήσουμε το εκλογικό μέτρο στο 5% για να
μείνουν έξω οι μικροί και να υπάρχει ένα κοι-
νοβούλιο στρατιωτών, γιατί τα μεγάλα κόλπα
δεν θα έχουν την πολυτέλεια, αφού θα παίρνουν
τις αποφάσεις τους θα έχουν άλλους να μιλούν.

Τούτο όμως είναι πίστωμα της Δημοκρατίας.
Καλό είναι οι ταγοί της Βουλής, τα δύο μεγάλα
κόμματα, ούτε να αυξήσουν το μέτρο ούτε να
βάλουν άλλους βουλευτές. Το κύριο μέλημά
τους να είναι η οικονομία. Να βρουν τις λύσεις.
Να σωθούν τα σπίτια του κόσμου.

Το ΔΝΤ ζητά από την Κυπριακή Κυβέρνηση
να προβεί σε εξορθολογισμό του κρατικού μι-

σθολογίου. Ζητά την αναθεώρηση των υφιστά-
μενων επιπέδων μισθών, εξάλειψη των αυτο-
μάτων αυξήσεων, μείωση του αριθμού των ερ-
γαζομένων και διορθώσεις σε ότι αφορά στο
εφάπαξ των δημοσίων υπαλλήλων. Το ΔΝΤ στην
έκθεσή του για την Κύπρο αναγνωρίζει σημαν-
τική πρόοδο, αλλά σημειώνει ότι τα προβλήματα
υπάρχουν.

Το φοβίζει το πολιτικό σκηνικό που μπορεί να
ανατρέψει την πορεία του προγράμματος εξυ-
γίανσης. Και υπάρχει το ερώτημα «΄Εχει γίνει
σε άλλη χώρα κούρεμα καταθέσεων; Γιατί δεν
έγινε αλλού: Πως και βρήκαν τη μικρή Κύπρο
και έκοψαν στο κούρεμα;».

Είναι νοητό να κόψουμε τις καταθέσει εκα-
τομμυρίων και να αφήσουν τους πλούσιους να
σφετερίζονται τα χρήματά τους στους ξένους
παραδείσους. Λένε ότι θα περάσει ο νόμος και
όποιος δεν έχει να ξοφλήσει το χρέος του σπι-

Του Επίτ.
Καθ. Ουράνιου
Μ. Ιωαννίδη
Προέδρου Κυπριακής
Ολυμπιακής Επιτροπής
Πρώην Υπουργού
Παιδείας και
Πολιτισμού
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τιού του θα του το πάρουν. Να το πάρουν από
τους ανέργους που δεν έχουν ούτε σεντ στην
τσέπη τους. Να το πάρουν το σπίτι και να αφή-
σουν τα παιδιά τους στους πέντε δρόμους. Αυτοί
δεν έχουν να πάρουν γάλα ή ψωμί για να θρέ-
ψουν τα παιδιά τους. Είναι όμως χρήσιμο να
πούμε και για τους μεγάλους καρχαρίες που
έχουν στείλει τα λεφτά τους στις ξένες χώρες
και πηγαίνουν και παίρνουν όποτε θέλουν και
διασκεδάζουν όπου θέλουν στο εξωτερικό είναι
δυνατό να αγοράζονται καινούργια αυτοκίνητα
20 % κάθε χρόνο όταν οι πλείστοι άνθρωποι
πληρώνουν για τα παλιά τους αυτοκίνητα δόσεις
για να τα κινούν. Είναι νοητό να συλλαμβάνονται
εκείνοι που κινούν τα αυτοκίνητά τους με πε-
τρέλαιο γιατί δεν μπορούν να βάλουν βενζίνη.

Νοείται τα παιδιά να τρέφονται στα σχολεία
στα συσσίτια και να μην βρίσκουν λίγο γάλα στο
σπίτι να πιουν. Είναι ικανοποιημένοι οι άνθρωποι
που ζουν πλουσιοπάροχα, να μην πληρώνουν
τις δόσεις τους στις τράπεζες και να ανεβάζουν
στο 50% τα χρέη στις τράπεζες. Μπορούν να
μπουν οι μεσολαβητές που θα κάνουν τις δια-
μεσολαβήσεις για να δουν πόσα θα πάρουν από
αυτούς που δεν έχουν στον ήλιο μοίρα.

Είναι νοητό να έρχονται οι ξένοι εδώ να παίρ-
νουν ότι έμεινε από χρήματα για να διασκεδά-
ζουν και να είναι κάθε μέρα στα περιοδικά με
ότι θέλουν με καινούργια ρούχα, καινούργια πα-
πούτσια και να ταξιδεύουν στο εξωτερικό.

Αυτά δεν είναι σωστά πράγματα. Οι πτήσεις
στην Αθήνα στο Λονδίνο και την κάθε γωνιά της
γης να είναι γεμάτες και να ταξιδεύει ο Υπουρ-
γός όχι σε διακεκριμένη θέση και να κάθεται
σε μια θέση που να μη μπορεί ούτε να διαβάσει
αυτά που έπρεπε να προετοιμαστεί.

Η σήψη και η διαφθορά έγινε το κύριο συστα-
τικό της ζωής μας. Όλοι τρέχουν να πάρουν ότι
ανήκει στους άλλους. Και να έχουμε τους Τούρ-
κους να κάνουν εισβολή στην ΑΟΖ της Κύπρου
χωρίς να αντιδρούμε. Το ότι το σύστημα είναι
σαθρό δεν υπάρχει κανείς που να το αμφισβητεί.
΄Η καλύτερα το σαθρό σύστημα εξυπηρετεί εκεί-
νους που είναι μέσα σ’ αυτό και δεν τους εν-
διαφέρει αν θα υπάρξουν σχέδια για να αλλάξει
το σύστημα.

Είναι δυνατό η νέα μείωση που κατέγραψε το
ποσοστό της ανεργίας στην Κύπρο, σύμφωνα
με τα πάνελ που ανακοίνωσε η Ευρωπαϊκή Στα-
τιστική Υπηρεσία, που ενισχύει τις ενδείξεις για
σταθεροποίηση της αγοράς εργασίας.

Σύμφωνα λοιπόν με την Euro stat το ποσοστό
της ανεργίας στην Κύπρο μειώθηκε στο 15,4%
τον Αύγουστο από το 15,7% τον Ιούλιο και 16,6%
τον περασμένο Αύγουστο. Στην Κύπρο λοιπόν
πρόκειται για το τέταρτο πιο ψηλό ποσοστό
ανεργίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση μετά την Ελ-

λάδα, την Ισπανία και την Κροατία.
Στην Ελλάδα η ανεργία ανέρχεται στο 27%

τον Ιούλιο το 2014, στην Ισπανία στο 24,4% και
στην Κροατία στο 16,5%. Σύμφωνα με τα στοι-
χεία ο αριθμός των ανέργων στην Κύπρο μει-
ώθηκε στις 67,000 τον όγδοο μήνα του 2014
έναντι 68,000 τον Ιούλιο του 2014 και 72,000
τον Αύγουστο του 2013. Το ποσοστό των ανέρ-
γων ανδρών στην Κύπρο υπολογίζονται στο
16,9% και των γυναικών στο 13,9%. Το ποσοστό
ανεργίας ανάμεσα στους νέους κάτω των 25
ετών φθάνει το 37,1%.

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση των 28 η ανεργία μει-
ώθηκε στο 10,1% από 10,2% και τον προηγού-
μενο μήνα και στην ευρωζώνη παρέμεινε στο
11,5%. Ο αριθμός των ανέργων υπολογίζεται
στα 24,6 εκατομμύρια στο σύνολό τους Ε.Ε. με
τα 18,3 εκατομμύρια να βρίσκονται στην ευρω-
ζώνη. Μεταξύ των κρατών – μελών της Ε.Ε. τα
μικρότερα ποσοστά ανεργίας έχει η Αυστρία
4,7% και η Γερμανία 4,9%. Τώρα ας δούμε και
τις μηνιαίες απολαβές των υπαλλήλων κατά το
δεύτερο τρίμηνο του 2014 σύμφωνα πάντα με
τα στοιχεία της στατιστικής υπηρεσίας, που
εκτιμώνται στα 1807 ευρώ, οι άνδρες παίρνουν
1971 ευρώ και οι γυναίκες 1624 ευρώ.

Σε σύγκριση με το δεύτερο τρίμηνο του 2013
οι μέσες απολαβές των υπαλλήλων σημείωσαν
μείωση της τάξης του 3,9%, οι άνδρες 4,4% και
οι γυναίκες 3,2%. Η αντίστοιχη μεταβολή που
παρατηρήθηκε κατά το 2013 ήταν 1,6%.

Σε σύγκριση με το πρώτο τρίμηνο του 2014
σημειώθηκε μείωση στις μέσες μηνιαίες απο-
λαβές των υπαλλήλων κατά 1,3%, οι άνδρες
1,4% και οι γυναίκες 1,0%. Η αντίστοιχη μετα-
βολή που παρατηρήθηκε κατά το 2013, το δεύ-
τερο τρίμηνο ήταν 0,9%. 

Τα στοιχεία αυτά δείχνουν ότι η μείωση των
μισθών συνεχίζεται παρά το ότι η ανεργία χα-
μηλώνει. Το θέμα είναι πως θα διαχειριστούμε
τους δημόσιους υπαλλήλους , τους ημικρατι-
κούς, τα αυτοκίνητα του δημοσίου και όλα τα
άλλα κακά που έχουν κάμει το σύστημα σαθρό.

Η μόνη λύση είναι να αξιολογηθούν οι εργα-
ζόμενοι του δημοσίου και του ημικρατικού τομέα,
και να απολυθούν όσοι δεν εργάζονται και δεν
αποδίδουν. Ήδη γνωρίζει ο κάθε Κύπριος ότι
δεν έχουν τον ίδιο μισθό οι κρατικοί και οι ιδιω-
τικοί υπάλληλοι.

Ανατροπή στους οικονομικούς σχεδιασμούς
της Κυβέρνησης και των αρχών της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης προκαλεί η κατά πλειοψηφία από-
φαση του Ανώτατου Δικαστηρίου σύμφωνα με
την οποία κρίνεται αντισυνταγματικός ο νόμος
περί συντάξεων κρατικών αξιωματικών και συγ-
κεκριμένα το άρθρο που αφορά την παράλληλη
καταβολή σύνταξης σε κρατικούς αξιωματούχους
οι οποίοι λαμβάνουν αντιμισθία καθώς κατείχαν
άλλο αξίωμα στον δημόσιο ή στον ευρύτερο δη-
μόσιο τομέα μετά τη συνταξιοδότησή τους.

Η νομοθεσία εγκρίθηκε από τη Βουλή των
Αντιπροσώπων το 2011. Η ανάγνωση της από-
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φασης του Ανώτατου Δικαστηρίου φέρνει τα
κόμματα της αντιπολίτευσης να επιμένουν στην
ορθότητα της απόφασης της Βουλής και να με-
λετούν τα περιθώρια κατάθεσης άλλων ρυθμί-
σεων. Η απόφαση του Ανωτάτου, που ειρήσθω
εν παρόδω, δεν ήταν ομόφωνη δικαιώνει την
πάγια θέση της ΠΑΣΥΔΥ σύμφωνα με την οποία
η σύνταξη αποτελεί περιουσιακό στοιχείο του
υπαλλήλου και κατοχυρώνεται από το Σύνταγμα
που υπερέχει οποιασδήποτε της όποιας άλλης
νομοθεσίας. Η απόφαση του Δικαστηρίου εκτι-
μάται ότι θα ανοίξει την πόρτα και για άλλες
προσφυγές, που έχει καταθέσει η ΠΑΣΥΔΥ κα-
ταγγέλλοντας ως αντισυνταγματικές τις νομο-
θεσίες που προβλέπουν μισθολογικές αποκοπές
από τα μέλη της. Η ΠΑΣΥΔΥ έχει καταθέσει
προσφυγές στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Η επό-
μενη μέρα βρίσκει τα κόμματα να διαφωνούν και
σκέφτονται να διερευνήσουν τις δυνατότητες
ψήφισης νέας νομοθεσίας για να απαγορεύεται
να υπάρχουν άνθρωποι που να παίρνουν πολ-
λαπλές συντάξεις.

Το πρόβλημα είναι ότι οι αφυπηρετούντες
υπάλληλοι παίρνουν αμέσως και άλλες δουλειές
ενώ καρπούνται και τη σύνταξή τους.

Το κράτος, η κυβέρνηση, η βουλή έχει το δι-
καίωμα να μη δίνει νέα θέση στο κάθε ενθου-
σιώδη γέροντα να αναμιγνύεται και σε δεύτερη
σύνταξη ή και να παίρνει πολλαπλές συντάξεις.

Ας εργοδοτηθούν στις ιδιωτικές επιχειρήσεις
όπου τους θέλουν για να δώσουν με την πείρα
τους όσα έχουν μάθει από την υπηρεσία τους
στον κρατικό τομέα. Ας ανοίξουν δουλειά δική
τους, ας δοκιμάσουν να κάμουν καινούργιες
διασυνδέσεις με τους ισχυρούς της οικονομίας.

Όταν όμως η Κυβέρνηση παίρνει τον οποι-
οδήποτε γέροντα που αφυπηρετεί και του δίνει
σύνταξη και αργότερα και άλλη σύνταξη πρέπει
να γνωρίζει ότι θα πληρώσει αναδρομικά 5,7
εκατ. και θα πληρώνει 1,7 εκατ. κάθε χρόνο.
Αυτό δεν είναι λογικό γιατί οι πλούσιοι θα γί-
νονται πλουσιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι.
Δεν είναι λογικό να αφυπηρετεί ένας από ένα
υπουργείο και να γίνεται επίτροπος ή ότι άλλο
επιθυμεί. Η Κυβέρνηση πρέπει να εξετάσει σω-
στά και να δει ποιοι έχουν δικαίωμα να πάρουν
τη διπλή ή την πολλαπλή σύνταξη. Και αυτό στις
συνθήκες του σήμερα που κανένας δεν έχει τις
δυνατότητες να βρίσκει δουλειά και να περνά
σαν μαχαραγιάς. Είναι το αστείο όποιοι θέλουν
να πάρουν άλλη σύνταξη και άλλη μισθοδοσία
να αποποιηθούν την σύνταξή τους. Διαβάσαμε
στις εφημερίδες και ακούσαμε στα ραδιόφωνα
και είδαμε στις τηλεοράσεις ότι ο Δείκτης Ευη-
μερίας 2014 (Lecatum Prosperity Inder) ο οποίος
ειρήσθω εν παρόδω, δεν είπε ψέματα, κατα-
γράφει την πτώση της Κύπρου κατά τρεις θέ-

σεις. Η Κύπρος βρίσκεται στην 40η θέση για το
2014, έναντι της 37ης το 2013 και της 30ης το
2012. Μέσα σε δύο χρόνια ο Δείκτης Ευημερίας
της Κύπρου κατρακύλησε δέκα θέσεις.

Σε πείσμα των τροϊκανών ισχυρισμών ο κάθε
νέος χρόνος μας φέρνει πιο κοντά στην ανά-
καμψη αλλά γίνεται δυσχερέστερη για το λαό.

Όμως η Κύπρος αυτά τα τρία χρόνια σημείωσε
πτώσεις σε όλους τους τομείς. Οικονομία, Επι-
χειρηματικότητα, Διακυβέρνηση, Παιδεία, Υγεία,
Ασφάλεια κτλ. Οι πολίτες πιστεύουν ότι η κυ-
πριακή διαφθορά είναι διαδεδομένη (80%).

Φτώχια και διαφθορά είναι ως τώρα τα επι-
γεγραμμένα. Διαπλοκές, αδιαφάνεια, ανεργία,
μηδέν ανάπτυξη, πείνα και ασυδοσία τραπεζών
και τέλος εκποιήσεις. Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο,
το τραγικό πλαίσιο, φτώχιας και διαφθοράς κι-
νείται η χώρα και οι πολίτες της. Όμως η 40η
θέση στην οποία φθάσαμε σε τρία μόνο χρόνια
δεν θα φύγει έστω κι αν οι τροϊκανοί φύγουν.
Έχουμε να πληρώσουμε όσα ξεκοκαλίστηκαν
τα χρόνια που δεν υπήρχε κράτος, όσα σπατα-
λήσαμε τρώγοντας από τις καταθέσεις και τα
δάνεια που δεν πληρώνουμε και τα κοινωνικά
παντοπωλεία. Αναμένουμε ότι η 40η θέση θα
κατρακυλήσει και πιο κάτω και ο κόσμος της
Κύπρου θα ξεσπιτωθεί γιατί θα υπάρξουν οι εκ-
ποιήσεις οικιών. Φθάσαμε στον πάτο χωρίς να
μπορούμε να δίνουμε φαγητό στα παιδιά μας,

χωρίς να μπορούμε να αγοράσουμε τα λίγα τρό-
φιμα και τα ρούχα που φοράμε γιατί δεν υπάρχει
μία. Η ευημερούσα Κύπρος δεν θα υπάρχει πια
αν το «Βαρπαρός» συνεχίζει να γυρίζει μέσα
στη Μεσόγειο και να παρενοχλεί την ΑΟΖ της
Κυπριακής Δημοκρατίας, χωρίς η Ευρωπαϊκή
Ένωση να το σταματήσει. Είμαστε περικυκλω-
μένοι και νομίζουμε ότι ευημερούμε. Είμαστε
χαμένοι με τη μισή πατρίδα να είναι κατεχόμενη.
Οι νέοι φεύγουν και πηγαίνουν να βρουν δουλειά
στο εξωτερικό.Να ζήσουν αξιοπρεπώς χωρίς
να αναγκάζονται να ψάχνουν στα σκουπίδια. Στο
εξωτερικό θα βρουν δουλειά, θα ζήσουν και θα
έρχονται στην ημικατεχόμενη Κυπριακή Δημο-
κρατία. Είμαστε οι άσχετοι που δεν έχουμε τί-
ποτα να αποτρέψουμε τους κατακτητές.

Δεν έχουμε να φάμε και όμως παίρνουμε τις
αξίες των σπιτιών μας ως να είναι ανάκτορα.
Όμως μόνο με συλλογικότητα και καινοτομία
που να αφήνει κέρδος θα μπορέσουμε να μη
χαθούν τα σπίτια, οι δουλειές και να μπορούμε
να ζούμε έστω και συντηρητικά.

Τα παιδιά μας, τα μικρά παιδιά που πηγαίνουν
στα σχολεία σήμερα τους φορτώνουμε με μα-
θήματα και με καινούργιες τσάντες αλλά μόλις
θα πάνε στο εξωτερικό θα μείνουν εκεί. Στο
εξωτερικό.

Αυτή είναι η σημερινή πραγματικότητα σήμερα
στην Κυπριακή γη.
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Οικονομία

Το πραγματικό μέγεθος
της φτώχειας στην Κύπρο 

Η φτώχεια στην Κύπρο είναι πολύ μεγα-
λύτερη από ότι δείχνουν τα νούμερα αν
λάβει κανείς υπόψη τις κοινωνικές πα-

ροχές, τα δάνεια των νοικοκυριών και την αλλη-
λεγγύη μεταξύ των ανθρώπων. Σύμφωνα με τα
αποτελέσματα της Έρευνας Εισοδήματος και
Συνθηκών Διαβίωσης που δημοσιεύθηκε πρό-
σφατα, το ποσοστό του πληθυσμού που ζούσε

κάτω από τα όρια της φτώ-
χειας κατά το έτος 2013
ανήλθε στο 15.3% και ήταν
αυξημένο σε σχέση με το
2012. 

Τα τελευταία χρόνια, η
τάση είναι αυξητική και
αναμένεται να συνεχίσει
έτσι, ακόμα και μετά όταν
η οικονομία αρχίσει να ανα-
πτύσσεται. Διότι χρειάζεται
χρόνος για τον πλούτο που
παράγει μια οικονομία να
κατανεμηθεί στα ευρύτερα

κοινωνικά στρώματα. Σύμφωνα με τον ορισμό
της φτώχειας που ισχύει στην Ευρώπη, ένα νοι-
κοκυριό θεωρείται ότι ζει κάτω από τα όρια της
φτώχειας αν τα εισοδήματα του είναι κάτω από
το 50% του διάμεσου εισοδήματος της χώρας.
Διάμεσο εισόδημα είναι αυτό που χωρίζει αριθ-
μητικά όλα τα εισοδήματα στη μέση, δηλαδή, το
50% των εργαζομένων κερδίζει πάνω από το
ποσό αυτό και το υπόλοιπο 50% κάτω από αυτό.
Το διάμεσο εισόδημα δεν είναι το ίδιο με το μέσο
όρο των εισοδημάτων, το οποίο είναι απλά το
Ακαθάριστο Εγχώριο Εισόδημα διαιρεμένο με
τον αριθμό των εργαζομένων. 

Τα πλείστα δημοσιεύματα αναφέρονται στο
μέσο όρο των εισοδημάτων και όχι στο διάμεσο
εισόδημα. Αυτή η πρακτική είναι παραπλανητική
και δεν αποδίδει την πραγματική εικόνα της κα-
τάστασης. Η Έρευνα Εισοδήματος και Συνθηκών
Διαβίωσης διενεργείται σε όλες τις χώρες της

Ευρωπαϊκής Ένωσης με τον ίδιο τρόπο, και έτσι
μπορούν να γίνουν συγκρίσεις. Η Κύπρος συγ-
κρίνεται δυσμενώς με τις υπόλοιπες χώρες της
Ευρώπης και κατατάσσεται ανάμεσα στις χώρες
με τα ψηλότερα ποσοστά φτώχειας. Η μεθοδο-
λογία της έρευνας λαμβάνει υπόψη τις κοινωνι-
κές παροχές και τις συντάξεις στον υπολογισμό
του ποσοστού φτώχειας αλλά δεν λαμβάνει υπό-
ψη τα δάνεια των νοικοκυριών και την οικονομική
στήριξη που λαμβάνουν από συγγενικά ή φιλικά
πρόσωπα.

Χωρίς τις κοινωνικές παροχές, το ποσοστό
φτώχειας στη Κύπρο ανέρχεται στο 36% αλλά
αν υπολογίσουμε ότι δεκάδες χιλιάδες νοικοκυ-
ριά έχουν δάνεια που δεν μπορούν να πληρώ-
σουν, τότε είναι φανερό ότι η πραγματική φτώχεια
είναι μεγαλύτερη από ότι δείχνουν τα νούμερα.
Για παράδειγμα, αν ένα νοικοκυριό πληρώνει δό-
ση, τότε το διαθέσιμο εισόδημα μειώνεται. Αν
το δάνειο είναι μη εξυπηρετούμενο τότε τα πράγ-

ματα είναι ακόμα χειρότερα διότι αυξάνονται οι
τόκοι υπερημερίας καθώς επίσης και το συνολικό
οφειλόμενο ποσό.

Για αρκετά χρόνια, δεκάδες χιλιάδες νοικοκυ-
ριά βασίζονταν στα δανεικά για να βελτίωναν το
βιοτικό τους επίπεδο, σήμερα όμως, και για τα
επόμενα χρόνια, συμβαίνει ακριβώς το αντίθετο.
Η πλειοψηφία των υπερχρεωμένων νοικοκυριών
έχουν μειωμένα εισοδήματα αλλά πληρώνουν
την ίδια δόση, άρα αυτό μειώνει τα διαθέσιμα ει-
σοδήματα για σκοπούς διαβίωσης. Αυτή η παρά-
μετρος δεν λαμβάνεται υπόψη στην αξιολόγηση
ενός νοικοκυριού, κατά πόσο δηλαδή ένα νοικο-
κυριό ζει κάτω από το όριο της φτώχειας. Τα χρέη
των νοικοκυριών στην Κύπρο είναι τουλάχιστον
23 δισεκατομμύρια ευρώ, όμως δεν υπάρχουν
επεξεργασμένα στοιχεία.Το κράτος στηρίζει τα
νοικοκυριά που ζουν κάτω από το όριο της φτώ-
χειας, όμως αυτό δεν είναι αρκετό. Οι άνθρωποι
δεν θέλουν επιδόματα αλλά εργασία.

Του Μάριου
Μαυρίδη

Καθηγητή οικονομικών
στο Ευρωπαϊκό
Πανεπιστήμιο, και
βουλευτή Κερύνειας
με τον Δημοκρατικό
Συναγερμό
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Ξεμείναμε από ηγέτες; 

Η τελευταία 7ετία στην Κύπρο μας δείχνει
και κάτι άλλο. Μας επιβεβαιώνει μάλλον
αυτό που υποπτευόμασταν όλοι μας.

Ότι μάλλον το κράτος της Κύπρου οδηγείται από
μια «συμμορία» ανθρώπων, οι οποίοι για πάντοτε
ή τουλάχιστον κατά την πλειοψηφία των περι-
πτώσεων οι όποιες ενέργειες και αποφάσεις
τους καθοδηγούνταν από ιδιοτέλεια. Το ίδιο σκη-
νικό επαναλαμβάνεται ανά πέντε χρόνια περίπου.
Κάθε φορά πριν τις προεδρικές εκλογές, οι πο-
λίτες νιώθουν την αδρεναλίνη της αλλαγής. Επι-
ζητούν την αλλαγή και από πενταετία σε πεντα-
ετία αυτό το αίσθημα της αλλαγής γίνεται ολοένα
και εντονότερο. Εντονότερες γίνονται όμως και
οι υποσχέσεις και οι δεσμεύσεις από τους εκά-
στοτε υποψηφίους. 

Οι υποψήφιοι, τα κόμματα και τα επιτελεία
τους αντιλαμβανόμενοι τη ραγδαία αλλαγή της
κοινωνικής συμπεριφοράς, η οποία τα τελευταία
χρόνια διακατέχεται από τάση αποστροφής των
πολιτικών (και δεν είναι κυπριακό αλλά παγκό-
σμιο φαινόμενο), αναπροσαρμόζονται καταλλή-
λως έτσι ώστε σε μια σημαντική αναμέτρηση -
όπως αυτή των Προεδρικών Εκλογών στην Κύ-
προ- να κεντρίσουν όσο γίνεται περισσότερο το
ενδιαφέρον των «κουρασμένων» παρά «απαιτη-
τικών» πολιτών. 

Οι δεσμεύσεις και οι υποσχέσεις δεν είναι
βεβαίως οι ίδιες όπως πριν 20 χρόνια. Και δεν
εννοείται το περιεχόμενο των δεσμεύσεων το
οποίο αυτονόητα και αλλάζει αλλά το ύφος. Το
ύφος και τα πλαίσια των δεσμεύσεων είναι που
προσαρμόζονται βάσει και των απαιτήσεων της
κοινωνίας. Βλέπετε, γίνονται πιο συγκεκριμένες
οι δεσμεύσεις. Τίθενται χρονοδιαγράμματα υλο-
ποίησης. Αποφεύγονται οι «μεγαλοστομίες» και
οι υπερβολές (ως ενός σημείου βεβαίως απο-
φεύγονται διότι εντελώς αποκλείεται). Οι δε-
σμεύσεις και οι υποσχέσεις γίνονται πιο προ-
σεγμένες, ώστε ο πολίτης να τις αισθάνεται και
να θεωρεί ότι τον αφορούν άμεσα, ότι θα του
αλλάξουν την καθημερινότητα του κατά το κα-
λύτερο, αμέσως κιόλας την επομένη των εκλο-
γών. Και όμως. Ενώ η επικοινωνιακή πολιτική
των πολιτικών αναπροσαρμόζεται ώστε να αγγίζει
τον παλμό της κοινωνίας ανά πάσα στιγμή, και
ενώ θα μπορούσε να ισχυριστεί κάποιος ότι οι
υποσχέσεις και οι δεσμεύσεις ακούγονται «όν-
τως εφικτές και υλοποιήσιμες», σπανίως θα
επέλθει η υλοποίηση τους. Γιατί; Θα μπορούσε
κάποιος να εντάξει τις δεσμεύσεις στα «διαχρο-
νικά ‘ΘΑ’ των πολιτικών». Όπως επίσης και στο
σλόγκαν ότι «οι πολιτικοί μια ζωή είναι οι ίδιοι».

Ορθά όλα αυτά. Αλλά για να γίνουμε και πιο συγ-
κεκριμένοι, η τελευταία 7ετία στην Κύπρο μας
δείχνει και κάτι άλλο. Μας επιβεβαιώνει μάλλον
αυτό που υποπτευόμασταν όλοι μας. Ότι μάλλον
το κράτος της Κύπρου οδηγείται από μια «συμ-
μορία» ανθρώπων, οι οποίοι για πάντοτε ή του-
λάχιστον κατά την πλειοψηφία των περιπτώσεων
οι όποιες ενέργειες και αποφάσεις τους καθο-
δηγούνταν από ιδιοτέλεια. Και γιατί γίνεται αν-
τιληπτό την τελευταία 7ετία; Διότι ακριβώς μετά
από μια 50ετία το κράτος εκείνο, του 1960, βρι-
σκόταν σε αποσύνθεση, σε τόσο μεγάλο βαθμό,
που πλέον δεν μπορούσε άλλο να κρυφτεί. Να
παραμεριστεί κάτω από το χαλί, όπως γινόταν
ανέκαθεν. 

Ο Δημήτρης Χριστόφια εξελέγη σε μια πολύ
σημαντική περίοδο όπου η Κοινωνία απαιτούσε
αλλαγή. Εξού και το προεκλογικό του σλόγκαν
κρίνεται και ως το πλέον ισχυρό σλόγκαν που
ακούστηκε στην Κύπρο μετά το «Δεν Ξεχνώ».
Και αυτό αποτελείτο από μια και μόνο λέξη: «ΑΛ-
ΛΑΓΗ». Η κοινωνία το 2008 μόλις είχε περάσει
από μια «φουρτουνιασμένη» 5ετία του Τάσσου
Παπαδόπουλου με αρκετές εξελίξεις (όπως Σχέ-
διο Ανάν), αρκετές αλλαγές (ένταξη στην ΕΕ,
ευρώ κτλ) αλλά και με αρκετές αντιπαραθέσεις
στο εσωτερικό μέτωπο. Υπήρχε μεν οικονομική
ευφορία αλλά την ίδια ώρα άρχισαν να εμφανί-
ζονται και τα πρώτα σημάδια του χάσματος με-

ταξύ των κοινωνικών τάξεων. Όλα αυτά μαζί με
το σλόγκαν «ΑΛΛΑΓΗ» και σε συνδυασμό με το
«κοινωνικό, φιλικό απλό προφίλ του Δημήτρη»
καθώς και με το δεδομένο ότι πρόκειται για τον
πρώτο πρόεδρο της Κύπρου που προέρχεται
από το Κομμουνιστικό Κόμμα του τόπου, το οποίο
για χρόνια διατυμπάνιζε τις ευαισθησίες του για
τις ασθενείς οικονομικές τάξεις και τους εργα-
ζομένους, η Κοινωνία λοιπόν ανέμενε όντως
«ΑΛΛΑΓΗ». Και όμως. ΑΛΛΑΓΗ δεν έγινε. Αντι-
θέτως, έγινε αλλά με χειρότερες συνέπειες για
την Κοινωνία των Πολιτών. 

Το 2013 ανέλαβε τα ηνία ο Νίκος Αναστασιά-
δης, ο οποίος παρέλαβε όντως ένα κουρελια-
σμένο κράτος, πολιτικά, οικονομικά και κοινωνικά,
και το οποίο ο ίδιος υποσχέθηκε να «το φτιάξει».
Να το αναβαθμίσει. Να το εκσυγχρονίσει. Να το
αναδιαρθρώσει. Ριζικά. 

Εντούτοις, μετά από 2 χρόνια σχεδόν, οι πο-
λίτες αναμένουν ακόμη την τιμωρία των ενόχων,
αναμένουν το αίσθημα δικαίωσης. Αναμένουν
την αναδιάρθρωση του δημόσιου τομέα, αναμέ-
νουν τον εκσυγχρονισμό του κράτους, αναμένουν
ανάπτυξη, αναμένουν επανεκκίνηση, αναμένουν
και αναμένουν και αναμένουν… Θα αναμένουν
τελικά μέχρι το τέλος και αυτής της Προεδρικής
Θητείας για να ακούσουν τις υποσχέσεις και τις
δεσμεύσεις του επόμενου Προέδρου; Στο χέρι
του Νίκου Αναστασιάδη είναι… 
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Η γεωπολιτική σημασία
της Διακήρυξης του Καΐρου

4 Αμφίβολο εάν προχωρήσει η οριοθέτηση
ΑΟΖ Αιγύπτου – Ελλάδας 

4 Εξόχως σημαντική η εξέλιξη για την
Λευκωσία 

4 Η επιλογή του Καΐρου για την
εκμετάλλευση του ΦΑ αποτελεί πλέον
ίσως και μονόδρομο 

Ε ξόχως σημαντική κρίνεται η «Διακήρυξη
του Καΐρου» (8 Νοεμβρίου 2014), η πεμ-
πτουσία της οποίας είναι η σηματοδότηση

της έναρξης των διαπραγματεύσεων μεταξύ των
τριών χωρών για οριοθέτηση της ΑΟΖ. Ένα θέμα
το οποίο θεωρείται πως θα έχει ευρύτερες προ-
εκτάσεις στη γεωπολιτική σκακιέρα της περιοχής,
μιας και επί τούτου, στο παρελθόν υπήρξαν δια-
φωνίες –κυρίως μεταξύ Αιγύπτου και Ελλάδας-
για τη μέση γραμμή της ΑΟΖ μεταξύ των δύο, ενώ
άμεσες συνέπειες θα έχει και το θέμα με την οριο-
θέτηση της ΑΟΖ Ελλάδας – Τουρκίας, αφού η δεύ-
τερη δεν αναγνωρίζει το Καστελόριζο και Στρογ-
γύλη ως σημεία για καθορισμό της Ελληνικής ΑΟΖ. 

Στροφή Αιγύπτου; 
Το ιστορικό καθορισμού της ΑΟΖ Ελλάδας – Αι-

γύπτου χρονολογείται και ιδιαίτερα μετά το 2009
παίχτηκαν διάφορες «παρτίδες» γεωπολιτικής ση-
μασίας ως προς την οριοθέτηση της ΑΟΖ. Τότε
μάλιστα η Αίγυπτος, εξήγγειλε σε κάποια φάση
συνομιλίες με την Άγκυρα για το θέμα οριοθέτησης
ΑΟΖ, κάτι που θεωρήθηκε από την Αθήνα ως απα-
ράδεκτο, αφού βάσει του Δικαίου της Θάλασσας
η ΑΟΖ της Τουρκίας δεν συνορεύει με αυτή της
Αιγύπτου, σε αντίθεση με το τι πιστεύει και επι-
διώκει η Άγκυρα, η οποία αρνείται να αναγνωρίσει
δικαιώματα ΑΟΖ σε Καστελόριζο και Στρογγύλη
και συνεπώς, θεωρεί, πως η δική της ΑΟΖ συνο-
ρεύει με την Αίγυπτο και βάσει της τουρκικής λο-
γικής η Κύπρος με Ελλάδα δεν έχουν σύνορα με-
ταξύ των δικών τους ΑΟΖ. Αξίζει να σημειωθεί
πως Τουρκία και Βενεζουέλα είναι τα δύο κράτη
που δεν υπέγραψαν την Σύμβαση για το Δίκαιο
της Θάλασσας το 1982 και αρνούνται μέχρι σή-
μερα, διότι έχουν και οι δυο παρόμοιο πρόβλημα,
δηλαδή  έχουν μπροστά στις ακτές τους νησιά
που δεν τους ανήκουν και συνεπώς πολύ περιο-
ρισμένη και μικρή ΑΟΖ. Βάσει λοιπόν του ιστορικού
της οριοθέτησης ΑΟΖ μεταξύ Αθήνας και Καΐρου,
και μετά και τη Διακήρυξη της 8ης Νοεμβρίου
2014, τα πράγματα φαίνεται να αλλάζουν προς το

συμφέρον της Ελλάδας (και κατ’ επέκταση της
Κύπρου) αφού εάν όντως η Αίγυπτος αποδέχτηκε
τον καθορισμό της ΑΟΖ βάσει και του Δικαίου της
Θάλασσας αγνοώντας τις θέσεις της Άγκυρας
τότε η 8η Νοεμβρίου θα καταγραφεί ως ορόσημο
σε μια νέα εποχή καθορισμού του γεωπολιτικού
χάρτη της περιοχής της Ανατολικής Μεσογείου. 

Ουάσιγκτον και Τελ Αβίβ; 
Σύμφωνα με διπλωματικούς κύκλους η Διακή-

ρυξη των τριών χωρών δεν έγινε χωρίς τη συγκα-
τάθεση ισχυρών παικτών στην περιοχή όπως το
Ισραήλ και οι ΗΠΑ. Δεδομένων δε, των σχέσεων
Ουάσιγκτον με τη νέα κατάσταση πραγμάτων στην
Αίγυπτο, θεωρείται αμφίβολο να μην ενημερώθηκαν
οι ΗΠΑ για τις προθέσεις των τριών χωρών να
προχωρήσουν στην εν λόγω Διακήρυξη και δη να
συμπεριλάβουν σε αυτή το θέμα της οριοθέτησης
της ΑΟΖ. 

Ή πολιτική διαχείριση; 
Από την άλλη, υπάρχουν και οι περισσότερο

σκεπτικιστές προς την όλη εξέλιξη, οι οποίοι θε-

ωρούν τη Διακήρυξη ως μια σημαντική μεν εξέλιξη,
αλλά χωρίς περιθώρια υλοποίησης της, μιας και
οι συνομιλίες για οριοθέτηση της ΑΟΖ «μπορούν
ανά πάσα στιγμή είτε να διακοπούν είτε να παγώ-
σουν», όπως λέχθηκε χαρακτηριστικά από έλληνα
πολιτικό αξιωματούχο, ο οποίος κρίνει πως «οι πι-
θανότητες μη υλοποίησης της είναι πολύ περισ-
σότερες απ’ ότι να υλοποιηθεί». «Ως εκ τούτου,
τα πράγματα ενδεχομένως να μην είναι τόσο πε-
ρίπλοκα όπως παρουσιάζονται», πρόσθεσε συγ-
κεκριμένα για να καταλήξει πως «η Τριμερής έπρε-
πε να είχε συγκεκριμένο αποτέλεσμα τόσο για το
καλό του Νίκου Αναστασιάδη όσο και του Αντώνη
Σαμαρά, διότι στην αντίθετη περίπτωση και οι δυο
θα έμεναν εκτεθειμένοι στα μάτια της κοινής γνώ-
μης, εάν δηλαδή εμφανίζονταν μετά την Τριμερή
με μόνο αόριστες δηλώσεις, η οποία ήδη τους
έχει στο στόχαστρο. Συνεπώς όποια και αν είναι
η αλήθεια, είναι θέμα χρόνου να διαφανεί». 

Το τελευταίο χαρτί της Λευκωσίας 
Από την άλλη, το βέβαιο για την Λευκωσία είναι

πως πλέον «παίζει το τελευταίο της χαρτί» στο

Στις 8 Νοεμβρίου οι Πρόεδροι Κύπρου, Αιγύπτου και ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας
συναντήθηκαν στο Κάιρο όπου αποφάσισαν τη συνεργασία των τριών χωρών σε σημαντικά

ζητήματα, μεταξύ των οποίων και στον τομέα της Ενέργειας
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θέμα του Φυσικού Αερίου, ως προς την αξιοποίηση
των όποιων κοιτασμάτων υπάρχουν στη δική της
ΑΟΖ. 

Και τούτο, διότι μετά και την οριστική απόφαση
της Noble (η οποία κοινοποιήθηκε από τον εκ των
Διευθυντών της εταιρείας στο Συνέδριο Economist
στη Λευκωσία όπου σημειώθηκε πως οι υφιστά-
μενες ποσότητες δεν αφήνουν περιθώρια για πλά-
να Τερματικού Υγροποίησης και η Κύπρος θα πρέ-
πει να στραφεί προς τη λύση των περιφερειακών
αγωγών) η Λευκωσία φαίνεται να βρίσκεται μπρο-
στά από αδιέξοδο. 

Πιο απλά οι επιλογές της Λευκωσίας αρχικώς
αριθμούσαν σε πέντε: 1. Τερματικό Υγροποίησης
(το οποίο τώρα θεωρείται ασύμφορο). 2. Επιτόπια
υγροποίηση (καινούργια μέθοδος, η οποία όμως
και πάλι θεωρείται πλέον ασύμφορη). 3. Συνερ-
γασία με Ισραήλ (η οποία δεν προχώρησε), 4. Αγω-
γούς προς Τουρκία 5. Συνεργασία με Τερματικό
Αιγύπτου (Βρετανοαιγυπτιακών συμφερόντων).
Βάσει και των εξελίξεων, η Λευκωσία φαίνεται να
βρίσκεται μπροστά σε μονόδρομο, αφού την επι-

λογή «4» (αγωγούς προς Τουρκία) την απορρίπτει
εκτός και εάν εξευρεθεί λύση του κυπριακού. 

Ως εκ τούτου, η συνεργασία με το Κάιρο φαν-
τάζει ο μοναδικός δρόμος στον οποίο μπορεί αυτή

τη στιγμή η Λευκωσία να ελπίζει, νοουμένου βε-
βαίως ότι οι Εταιρείες που δραστηριοποιούνται
εντός της κυπριακής ΑΟΖ την κρίνουν οικονομικά
βιώσιμη και συμφέρουσα για τις ίδιες λύση… 

ΟΠρόεδρος Αναστασιάδης, δήλωσε την 8η
Νοεμβρίου, κατά την Κοινή Διάσκεψη Τύπου,
ότι η συνεργασία των τριών χωρών βασίζεται

σε τέσσερις πυλώνες. Της πολιτικής συνεργασίας
βάσει των προτεραιοτήτων και των θεμάτων κοινού
ενδιαφέροντος ιδιαίτερα μέσω του διπλωματικού
συντονισμού των δράσεών μας τόσο σε περιφε-
ρειακό όσο και σε διεθνές επίπεδο, πάντοτε με
πλήρη σεβασμό της διεθνούς νομιμότητας και των
αρχών του Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών. Σύμφωνα
με τον Πρόεδρο Αναστασιάδη, ο δεύτερος πυλώ-
νας αφορά την ανάληψη πρωτοβουλιών προς όφε-
λος των χωρών και των λαών μας μέσω της ου-
σιαστικής και πρακτικής ενίσχυσης των συμπρά-
ξεων σε τομείς όπως αυτόν της ενέργειας, της
οικονομίας, του εμπορίου, του τουρισμού, του πο-
λιτισμού, της ναυτιλίας και σωρείας άλλων τομέων
όπου μπορούμε να συνεργαστούμε.

Ο τρίτος άξονας αφορά τη δημιουργία κοινού
μετώπου αντιμετώπισης των κινδύνων που απει-
λούν την περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου,
όπως για παράδειγμα την τρομοκρατία, την ξενο-
φοβία και το θρησκευτικό διαχωρισμό που θέτουν
σε κίνδυνο την κρατική υπόσταση πολλών χωρών,
αλλά και το μέλλον του πολιτικού τους ανασχημα-
τισμού. «Τέταρτον και το πλέον σημαντικό, αυτή
η συνεργασία αποσκοπεί να γίνει πρότυπο εποι-
κοδομητικής και επωφελούς συνεργασίας στην
εύφλεκτη κοινή μας περιοχή», τόνισε ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας και υπογράμμισε πως ο διάλογος
και η συνεργασία που κτίζεται δεν στρέφεται εναν-

τίον καμιάς, μα καμιάς χώρας, αλλά βασίζεται σε
κοινές αρχές και αξίες όπως η εφαρμογή του διε-
θνούς δικαίου και στον κοινό στόχο προώθησης
της ειρήνης, της ασφάλειας και της ευημερίας
στην Ανατολική Μεσόγειο». Συνεχίζοντας, ο Πρό-
εδρος Αναστασιάδης κάλεσε τα κράτη της περιο-
χής που συμμερίζονται αυτό το όραμα να συμμε-
τάσχουν στις κοινές προσπάθειες των τριών χω-
ρών. Χαρακτήρισε τη Διακήρυξη του Καΐρου ως
«ένα ιδιαίτερα σημαντικό ιστορικό και περιεκτικό
έγγραφο, το οποίο αποτελεί καθοδηγητικό σημείο
αναφοράς για τις προτεραιότητές μας τόσο στους
τομείς συνεργασίας μας όσο και για όλα τα ζητή-
ματα που σήμερα συζητήσαμε».

Υπέδειξε την ανάγκη σταθερότητας στην Αί-
γυπτο, την οποία χαρακτήρισε ως μια χώρα με
μεγάλη επιρροή στον αραβικό κόσμο, η οποία
μπορεί να επηρεάσει καταλυτικά τις προσπά-
θειες για αντιμετώπιση των περιφερειακών προ-
κλήσεων και διαβεβαίωσε πως τόσο η Ελλάδα
όσο και η Κύπρος θα δράσουν ως οι πρεσβευτές
της Αιγύπτου στην ΕΕ.

Διακήρυξη Καΐρου:
Οι αναφορές στην Κύπρο 

Η Διακήρυξη του Καΐρου που εγκρίθηκε στη συ-
νάντηση καθορίζει το πλαίσιο της συνεργασίας
μεταξύ των τριών χωρών και περιέχει ισχυρές
αναφορές για τα κυπρογενή θέματα και ιδιαίτερα
για τις τουρκικές προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ.
«Τονίσαμε τη σημασία του σεβασμού των κυριαρ-

χικών δικαιωμάτων και της δικαιοδοσίας της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στην ΑΟΖ της και καλέσαμε
την Τουρκία να τερματίσει όλες τις εν εξελίξει
σεισμικές έρευνες εντός των θαλασσίων ζωνών
της Κύπρου και να αποφύγει παρόμοια δραστη-
ριότητα στο μέλλον», αναφέρεται.

Για το Κυπριακό, οι τρεις χώρες ζητούν «μια δί-
καιη, συνολική και διαρκή διευθέτηση του κυπρια-
κού προβλήματος, που θα επανενώνει το νησί σύμ-
φωνα με το διεθνές δίκαιο, συμπεριλαμβανομένων
των σχετικών ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ».

Η διακήρυξη τονίζει ότι η ανακάλυψη αποθεμά-
των υδρογονανθράκων στην Ανατολική Μεσόγειο
μπορεί να ενεργήσει ως καταλύτης για την περι-
φερειακή συνεργασία και ότι αυτές θα εξυπηρε-
τηθούν καλύτερα με την προσήλωση στο διεθνές
δίκαιο. «Προς αυτή την κατεύθυνση, δίνουμε έμ-
φαση στον οικονομικό χαρακτήρα της Σύμβασης
του ΟΗΕ για το Δίκαιο της Θάλασσας και αποφα-
σίσαμε να επισπεύσουμε τις διαπραγματεύσεις
για την οριοθέτηση των θαλάσσιων ζωνών μας
όπου αυτό δεν έχει ακόμη γίνει», τονίζεται. Στη
διακήρυξη εκφράζεται η αποφασιστικότητα για στή-
ριξη του αγώνα του αιγυπτιακού λαού για δημο-
κρατία και ευημερία μέσω της εφαρμογής του οδι-
κού χάρτη περιλαμβανομένων των βουλευτικών
εκλογών που θα σηματοδοτήσουν την κορύφωση
της δημοκρατικής διαδικασίας, η οποία παρατη-
ρείται ήδη με την υιοθέτηση ενός νέου συντάγ-
ματος και της διεξαγωγής προεδρικών εκλογών».

Η Διακήρυξη και οι τέσσερις πυλώνες 

Όπως φαίνεται και στον χάρτη οι τουρκικές αξιώσεις (αριστερά) θέλουν την Ελλάδα και την
Κύπρο να μην συνορεύουν στην ΑΟΖ αφού η Άγκυρα δεν αναγνωρίζει δικαιώματα ΑΟΖ στο

Καστελόριζο και Στρογγύλη. Αντίθετα (δεξιά) τα όρια της ΑΟΖ κάθε χώρας όπως αυτά
προνοούνται στο Δίκαιο της Θάλασσας. 
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Συνέντευξη του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη

Κλειδί για βιώσιμη ανάπτυξη
οι διαρθρωτικές αλλαγές

4 Πρέπει να δημιουργήσουμε το κυπριακό
μοντέλο βιώσιμης ανάπτυξης

4 Ριζικές αλλαγές για εξυγίανση της
Δημόσιας Υπηρεσίας

4 Τα σχέδια για αξιοκρατία, διαφάνεια και
αποτελεσματικότητα

ΕΡ:Κύριε Πετρίδη πιστεύετε ότι έχουν γίνει
σημαντικά βήματα προόδου ώστε να μπορούμε
να λέμε ότι η οικονομία της Κύπρου βρίσκεται
σε θετική πορεία ανάκαμψης;
ΑΠ: Ασφαλώς και έχουν γίνει πολλά! Βήματα

πολύ σημαντικά και πολύ πιο γρήγορα απ’ότι ανα-
μενόταν. Αναλογιστείτε μόνο ότι ενάμισι χρόνο
πριν βρισκόμασταν στα πρόθυρα της χρεοκοπίας.
Σήμερα, Τράπεζες και Συνεργατισμός έχουν ανα-
κεφαλαιοποιηθεί πλήρως ενώ μόλις πρόσφατα
ολοκλήρωσαν με επιτυχία τα Τεστ Αντοχής. Αναμ-
φίβολα την πιο σκληρή δοκιμασία για τον τραπεζικό
τομέα σε Ευρωπαϊκό επίπεδο. Ταυτόχρονα όλοι
οι εσωτερικοί τραπεζικοί περιορισμοί έχουν αρθεί
ενώ οι συναλλαγές με το εξωτερικό διεξάγονται
κανονικά. Μετά τις 40 και πλέον συνεχείς υπο-
βαθμίσεις των προηγούμενων χρόνων άρχισαν να
έρχονται οι πρώτες αναβαθμίσεις της πιστολη-
πτικής μας ικανότητας από τους οίκους αξιολό-
γησης. Ακολούθησε η επιτυχής έξοδος της Κύ-
πρου στις αγορές μετά από 3 χρόνια. Τα δημόσια
οικονομικά έχουν εξυγιανθεί σε μεγάλο βαθμό,
χωρίς μάλιστα να καταφύγουμε σε οριζόντιες μει-
ώσεις παροχών ή κατακόρυφες αυξήσεις της φο-
ρολογίας που θα βύθιζαν την οικονομία σε ένα
φαύλο κύκλο ύφεσης και θα έπλητταν το κοινωνικό
σύνολο.

Όλα αυτά δεν είναι τυχαία. Έγιναν με κόπο, με
σκληρή δουλειά και με σωστό προγραμματισμό,
μέσα στο πιο δύσκολο οικονομικό περιβάλλον
μετά την εισβολή. Είναι γεγονός πλέον ότι βρι-
σκόμαστε σε τροχιά ανάκαμψης και με σιγουριά
μπορούμε να πούμε ότι το 2015 θα είναι η χρονιά
της θετικής ανάπτυξης. Μικρής μεν, αλλά θετικής.
Τα σημάδια εξάλλου είναι εκεί. Η ξέφρενη πορεία
αύξησης της ανεργίας των έξι προηγούμενων
χρόνων όχι μόνο έχει ανακοπεί αλλά εδώ και δέκα
μήνες ακολουθεί πτωτική πορεία. Οι δείκτες εμ-
πιστοσύνης και κατανάλωσης άρχισαν επίσης να
βελτιώνονται. 

Ναι χρειάζεται να γίνουν πολλά ακόμα αλλά η

οικονομία άρχισε να στέκεται στα πόδια της. Γε-
γονός που λίγους μήνες πριν πολλοί θεωρούσαν
αδύνατο. Τόσο στο εσωτερικό της χώρας, όσο
και στο εξωτερικό, δεν είναι λίγοι αυτοί που στοι-
χημάτιζαν στην ολική κατάρρευση. Χαίρομαι που
τους διαψεύσαμε, ενώ επιτρέψτε μου να σημει-
ώσω ότι οι προσπάθειες και τα αποτελέσματα
των τελευταίων 18 μηνών ίσως να αποτελούν το
καλύτερο παράδειγμα για το πώς με αποφασιστι-
κότητα μπορεί μια χώρα που βρίσκεται στα πρό-
θυρα της κατάρρευσης μπορεί να ανακάμψει. 

ΕΡ:Ποιοί είναι οι στόχοι που έθεσε η Κυβέρ-
νηση οι οποίοι θα οδηγήσουν στην πραγματική

βιώσιμη ανάπτυξη; Μια ανάπτυξη η οποία,
όπως δηλώσατε πρόσφατα, πρέπει να έχει
διάρκεια και να μην βασίζεται σε «φούσκες»
και δανεικά.
ΑΠ: Μετά τη διόρθωση των δύο απόλυτα ανα-

γκαίων για μια οικονομία πυλώνων, των δημοσίων
οικονομικών και του χρηματοπιστωτικού συστή-
ματος αυτό είναι το επόμενο βήμα, αυτό είναι
πλέον το στοίχημα που πρέπει να κερδίσουμε.
Με την πρόοδο που έγινε μπορούμε πλέον να
αρχίσουμε να σχεδιάζουμε ένα νέο οικονομικό
μοντέλο. Να δώσουμε ουσία στη φράση «βιώσιμη
ανάπτυξη». Δεν μπορούμε να μπούμε σε μια νέα
περίοδο που πάλι θα καταναλώνουμε αλόγιστα,
ιδιώτες και κράτος, με δανεικά από τις τράπεζες
ή τις αγορές. Και όταν ξαναέλθει η ώρα να πλη-
ρώσουμε το λογαριασμό να δημιουργείται μια νέα
κρίση, μια νέα κατάρρευση. 

Οφείλουμε να ξεφύγουμε από τη νοοτροπία του
εύκολου κέρδους και να συγκεντρωθούμε στους
τρόπους ανάπτυξης των παραγωγικών τομών της
οικονομίας. Να εκμεταλλευτούμε έμπρακτα πλέον

Είναι γεγονός πλέον ότι
βρισκόμαστε σε τροχιά

ανάκαμψης και με σιγουριά
μπορούμε να πούμε ότι το
2015 θα είναι η χρονιά της
θετικής ανάπτυξης. Μικρής

μεν, αλλά θετικής.
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τα πολλά συγκριτικά πλεονεκτήματα που έχει αυτή
η χώρα. Να ανακάμψουμε παραδοσιακούς τομείς
που τις τελευταίες δεκαετίες αφέθηκαν να εξα-
φανιστούν. Να δημιουργήσουμε νέους κλάδους
δραστηριότητας για να μην εξαρτόμαστε μόνο σε
περιορισμένους τομείς οι οποίοι όταν πλήττονται
να απειλείται η οικονομία μας με κατάρρευση. Να
επιτρέψουμε στο παζάρι να δουλέψει. 

ΕΡ:Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει καθο-
ρίσει τη μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό
της Δημόσιας Υπηρεσίας ως κορυφαία προ-
τεραιότητα. Τί προβλέπει το μεταρρυθμιστικό
πρόγραμμα που ετοίμασε η Προεδρία; Σε πό-
σους πυλώνες στηρίζεται; Πώς θα προχωρήσει
και πότε αναμένεται να υλοποιηθεί;
ΑΠ: Θέλω πρώτα να ξεκαθαρίσω ότι αντικρί-

ζουμε τη μεταρρύθμιση όχι από τη πλευρά των
μνημονικών μας δεσμεύσεων. Είναι κάτι πολύ πιο
ευρύ και πολύ πιο σημαντικό. Είναι μέρος του
νέου μοντέλου ανάπτυξης που θέλουμε να κτί-
σουμε ως χώρα. Και είναι γι’ αυτό που ο Πρόεδρος
περιέλαβε τη μεταρρύθμιση και στο προεκλογικό
του Πρόγραμμα, πολύ προτού έλθει η κρίση. Ποιος
είναι ο ρόλος του κράτους; Της δημόσιας υπη-
ρεσίας; Να παρέχει ασφάλεια και προστασία στο
κοινωνικό σύνολο αλλά και να διευκολύνει την
ανάπτυξη. Να δημιουργεί το πλαίσιο στο οποίο οι
πολίτες μπορούν να δημιουργήσουν και να προ-
κόψουν. Είναι σε αυτό το πλαίσιο που αντικρίζουμε
πολλές δράσεις, όπως για παράδειγμα την ανα-
διάρθρωση και αλλαγή δομών Υπουργείων, ορ-
γανισμών, τμημάτων του δημοσίου και τη διαχεί-
ριση του ανθρώπινου δυναμικού. Σκοπός μας είναι
να καταστήσουμε την Δημόσια Υπηρεσία αποτε-
λεσματικότερη να εξυπηρετεί τον πολίτη και τις
ανάγκες της οικονομίας. Έτσι αντικρίζουμε και
το κρατικό μισθολόγιο. Θέλουμε ένα κρατικό μι-
σθολόγιο που να μην επιβαρύνει δυσβάστακτα
τον πολίτη ή τον κρατικό προϋπολογισμό με υπέρ-
μετρους φόρους. Θέλουμε το κράτος να μπορεί
να λειτουργήσει αποτελεσματικά αφήνοντας το
μεγαλύτερο δυνατό εισόδημα στις τσέπες των
πολιτών για να μπορούν να επενδύσουν, να απο-
ταμιεύσουν, να καταναλώσουν όπως οι ίδιοι κρί-
νουν καλύτερα. 

Είναι με αναπτυξιακή χροιά που αντιμετωπίζου-
με επίσης και τους άλλους κύριους πυλώνες με-
ταρρύθμισης. Την επανεξέταση των διαδικασιών
και πολλών κανονισμών και νομοθεσιών. Την απλο-
ποίηση τους. Είναι γεγονός ότι τις τελευταίες δε-
καετίες, σε πολλούς τομείς της οικονομίας έχουμε
δημιουργήσει ένα δαιδαλώδες πλαίσιο διαδικασιών
και ρυθμίσεων που αντί να διευκολύνουν την ανά-
πτυξη αλλά και την ζωή των πολιτών τη δυσχε-
ραίνουν. Σήμερα τροχοδρομούμε επιτέλους την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση. Δεν μπορούμε να μι-
λάμε για σύγχρονο κράτος χωρίς αυτήν. Έφτασε

η ώρα να τα δούμε όλα αυτά από την αρχή. 
ΕΡ:Ποιές είναι οι κύριες αλλαγές που προβλέ-
πει ο οδικός χάρτης για την εξυγίανση της δη-
μόσιας υπηρεσίας; Μιλάμε για ριζικές αλλαγές
που θα φέρουν τα πάνω-κάτω στο δημόσιο; 
ΑΠ: Μιλάμε για σημαντικές αλλαγές. Αλλαγές

που αφορούν το σύστημα διορισμών, προαγωγών,
ανέλιξης και αξιολόγησης. Που αφορούν το ρόλο,
ακόμη και το σκοπό ύπαρξης ορισμένων τμημάτων
και οργανισμών του ευρύτερου δημόσιου τομέα.
Μιλάμε για επαναθεώρηση ακόμα και ολόκληρων
νομοθεσιών σε ευαίσθητους τομείς της οικονο-
μίας. Ξέρετε, θα χρησιμοποιήσω δύο αγγλικούς
όρους που χρησιμοποιούνται ευρέως όταν μιλάμε
για μεταρρύθμιση. Η μεταρρύθμιση μπορεί να
γίνει είτε με evolution είτε με revolution. Το evo-
lution, προϋποθέτει μια συνεχή και διαχρονική
προσπάθεια αλλαγών, που αλλάζουν το σύστημα
στην πορεία του το οποίο εκσυγχρονίζεται όταν
αλλάζουν οι ανάγκες της κοινωνίας, της οικονο-
μίας, Δυστυχώς στην Κύπρο δεν ακολουθήσαμε
αυτό το παράδειγμα αφού για μισό σχεδόν αιώνα
δεν προβήκαμε σε σημαντικές μεταρρυθμίσεις.
Άρα φτάσαμε στο σημείο να χρειάζεται έστω και

μια μικρή μορφή του revolution, μια μικρή επανά-
σταση, με ριζικές αλλαγές, η οποία όμως, ευελ-
πιστώ να αποτελέσει την αφετηρία ούτως ώστε
οι εκάστοτε κυβερνήσεις από τώρα και στο εξής,
να βλέπουν τη μεταρρύθμιση ως μια δυναμική,
μια εξελεγκτική διεργασία, και να γίνονται συνε-
χείς αλλαγές. Πιστεύω επίσης ότι πρέπει να υπάρ-
χει πολιτικός προϊστάμενος, είτε Υπουργός είτε
Υφυπουργός που να έχει αποκλειστική αρμοδιό-
τητα την συνεχή μεταρρύθμιση. Λόγο και συνταγ-
ματικών δυσκολιών, αυτό το ρόλο τον έχει επω-
μιστεί τώρα η Προεδρία. 

ΕΡ: Στις θέσεις ευθύνης στο δημόσιο που είναι
ευαίσθητες και σημαντικές, για την οικονομία,
την κοινωνική δικαιοσύνη και την ασφάλεια,
πρέπει να ανελίσσονται μόνο οι εξαίρετοι. Πώς
θα διασφαλιστεί αυτό;
ΑΠ: Απόλυτες διασφαλίσεις δεν υπάρχουν πο-

τέ, ειδικά στη δημόσια υπηρεσία, αφού η εργασία
πολλών εκ των δημοσίων υπαλλήλων δεν μπορεί
να μετρηθεί, δεν μπορεί να αξιολογηθεί με από-
λυτα μετρήσιμα κριτήρια. Η φύση της δουλειάς
είναι πολλές φορές τέτοια. 

Το παρόν σύστημα αξιολόγησης και ανέλιξης
όμως, είναι από τα πλέον αναχρονιστικά αφού ου-
σιαστικά το μόνο αντικειμενικό κριτήριο το οποίο
λαμβάνεται υπόψη είναι η αρχαιότητα. Κάτι που
δεν έχει απόλυτη σχέση με την αξία ή τον ζήλο
ή τη σκληρή δουλειά. Το σύστημα ανέλιξης, είναι
επίσης ευάλωτο σε πολιτικές παρεμβάσεις. 

Ωστόσο υπάρχουν λύσεις που επεξεργαζόμα-
στε.Υπάρχουν τα εργαλεία για σημαντική βελτίωση
του συστήματος. Για παράδειγμα, η σύνδεση ενός
μη ισοπεδωτικού συστήματος αξιολόγησης με την
ανέλιξη. Ή η θέσπιση σοβαρών εξετάσεων, as-
sessment centres, για τις προαγωγές. Ή ακόμη

Θέλουμε το κράτος να μπορεί
να λειτουργήσει

αποτελεσματικά αφήνοντας το
μεγαλύτερο δυνατό εισόδημα

στις τσέπες των πολιτών για να
μπορούν να επενδύσουν, να

αποταμιεύσουν, να
καταναλώσουν όπως οι ίδιοι

κρίνουν καλύτερα.
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και τη θέσπιση της αναγκαστικής εκπαίδευσης
και την πιστοποίηση όλων όσων διεκδικούν διευ-
θυντικές θέσεις ότι πράγματι είναι εκπαιδευμένοι
και ικανοί να διοικήσουν. Όλα αυτά τα εξετάζουμε
και σκοπός μας είναι να τα συζητήσουμε και με
τις συντεχνίες. Στην Κύπρο υπάρχουν πάρα πολλοί
άξιοι δημόσιοι υπάλληλοι, με εξαιρετικές σπουδές,
πολλοί που δουλεύουν ανιδιοτελώς και πολλές
ώρες, και σε αυτούς πρέπει να δίνεται καλύτερη
ευκαιρία ανέλιξης αλλά και ευθύνη για τα τόσα
σημαντικά πόστα. Αυτό δεν είναι μόνο θέμα δι-
καιοσύνης, αλλά και θέμα αποτελεσματικότητας
της κρατικής μηχανής. Το οφείλουμε στο κοινωνικό
σύνολο. 

ΕΡ:Μέσα στα πλαίσια αυτών των μεταρρυθμί-
σεων προβλέπεται να γίνουν προσλήψεις ή/και
απολύσεις ή θα υπάρξουν μετακινήσεις προ-
σωπικού σε άλλα τμήματα;
ΑΠ: Μετακινήσεις άρχισαν να γίνονται. Θα πρέ-

πει όμως να εφαρμοστεί πιο ευρέως ένα σύστημα
κινητικότητας με αυτοματισμούς ούτως ώστε να
μπορούν άμεσα τα τμήματα τα οποία έχουν ανάγκη
να πληρώνουν τις θέσεις τους από υφιστάμενο
προσωπικό σε τμήματα τα οποία έχουν πλεονάζον
προσωπικό. Αυτό είναι πολύ σημαντικό για τις
ανάγκες της δημόσιας υπηρεσίας, σε ένα σύγ-
χρονο περιβάλλον, αφού αυτές αλλάζουν με γορ-
γούς ρυθμούς. Το σύστημα διαχείρισης των αν-
θρώπινων πόρων θα πρέπει και αυτό να μπορεί
να προσαρμόζεται. 

Επίσης θεωρώ ότι ένα σύστημα κινητικότητας
είναι πολύ σημαντικό και για τη συνεχή αναβάθμιση
της ποιότητας του ανθρώπινου δυναμικού. Δεν
μπορούν οι δημόσιοι υπάλληλοι να μένουν σε ένα
πόστο καθ’ όλη τη διάρκεια της καριέρας τους.
Πρέπει να αποκτούν νέες εμπειρίες, να βλέπουν
και τις ανάγκες άλλων τομέων, να εμπλουτίζουν
τις γνώσεις τους, να μην αποξενώνονται από το
τι γίνεται αλλού. Πρέπει να τους δίνεται η ευκαιρία
να αιτούνται να μετακινηθούν και εκεί που οι ίδιοι
θέλουν να δουλέψουν αν υπάρχουν ανάγκες. Γιατί
εκεί μπορούν να αποδώσουν καλύτερα. Αυτό είναι
που εφαρμόζεται και σε άλλες χώρες. Όσον αφο-
ρά τις απολύσεις θεωρώ ότι λόγω της επιτυχίας
μας στην πορεία της εξυγίανσης των δημόσιων
οικονομικών μπορούμε να τις αποφύγουμε. Κάναμε
το παν για να διατηρήσουμε την εργασιακή ειρήνη.
Ίσως για κάποιους οργανισμούς να προκύψουν
θέματα για σχέδια πρόωρης αφυπηρέτησης, αλλά
είναι κάτι το οποίο θα το δούμε στο μέλλον. 

ΕΡ: Η Κύπρος έχει το δεύτερο πιο ακριβό μι-
σθολόγιο στην ΕΕ και απορροφά μεγάλους πό-
ρους του κρατικού προϋπολογισμού σε βάρος
σημαντικών πολιτικών, όπως η ανάπτυξη και
η κοινωνική πολιτική. Πώς θα αντιμετωπίσει
η κυβέρνηση αυτό το πρόβλημα; 
ΑΠ: Έχετε δίκιο. Είναι κάτι το οποίο διαφαίνεται

και από τους αριθμούς και από τις μελέτες. Και
είναι για αυτόν ακριβώς το λόγο που και οι ίδιοι
οι δανειστές μας, κατά καιρούς μιλάνε για μει-
ώσεις μισθών, ή ακόμη και για απολύσεις όπως
έγινε σε όλες τις χώρες που βρίσκονταν ή βρί-
σκονται σε μνημόνιο αλλά και σε πολλές οι οποίες
δεν ήταν σε μνημόνιο. Η δική μας αντίληψη είναι
ότι το θέμα του κρατικού μισθολογίου δεν μπορεί
να αντιμετωπιστείαποκλειστικά ως θέμα νέων,
οριζόντιων αποκοπών μισθών. 

Πρέπει να αντιμετωπιστεί διαρθρωτικά, ανα-
θεωρώντας τον τρόπο και το ρυθμό που δίνονται
οι αυξήσεις, ούτως ώστε αυτός να συνάδει με τις
πραγματικές ικανότητες και την πραγματική επί-
δοση της οικονομίας. Ούτε θέλουμε να δημιουρ-
γήσουμε μια χαμηλά αμειβόμενη και κακής ποι-
ότητας δημόσια υπηρεσία, αλλά ούτε θέλουμε να
επιβαρύνουμε συνεχώς τις τσέπες των φορολο-
γουμένων λόγω της συνεχιζόμενης αύξησης του

κρατικού μισθολογίου. Φυσικά δεν θέλουμε να
επιβαρύνουμε ούτε και τον προϋπολογισμό. Αν
οι αυξήσεις του μισθολογίου αυξάνονται με ρυθ-
μούς μεγαλύτερης της αύξησης του προϋπολο-
γισμού τότε όντως θα φτάσουμε σε μια κατάσταση
που δεν θα μπορούν να διεκπεραιωθούν άλλες
σημαντικές πολιτικές. Αν όλοι αντιμετωπίσουμε
το θέμα διαρθρωτικά, κυβέρνηση και συντεχνίες,
τότε πιστεύω μπορούμε να βρούμε τη χρυσή τομή
και να επιβάλουμε εμείς τις πολιτικές μας, αντί
να έλθει η στιγμή που οι δανειστές μας θα προ-
σπαθήσουν να μας επιβάλουν πολιτικές τις οποίες
ούτε θέλουμε, ούτε και είναι οι ορθότερες.Αν
συμφωνηθεί σύντομα αυτή η φόρμουλα με τους
εργαζόμενους, ενδεχόμενα να μπορέσουμε να
αποπαγοποιήσουμε τις αυξήσεις γρηγορότερα
απ’ ότι προβλέπεται από το μνημόνιο. 

ΕΡ: Στο σύστημα διορισμού και αξιολόγησης
στη δημόσια υπηρεσία δεν υπάρχει διαφάνεια
λόγω πολιτικών παρεμβάσεων. Ποιές αλλαγές
μπορούν να νικήσουν το ρουσφέτι;
ΑΠ: Δεν θα συμφωνήσω απόλυτα. Νομίζω στο

θέμα των πρώτων διορισμών το θέμα έχει αντι-
μετωπιστεί με αρκετή επιτυχία λόγω θεσμοθέτη-
σης αντικειμενικών εξετάσεων και μείωση του
βάρους της προφορικής εξέτασης. Παρόμοια μέ-
θοδος, μαζί με την εισαγωγή άλλων εργαλείων
που ανέφερα πιο πάνω, συμπεριλαμβανομένου
και του θέματος αλλαγής του τρόπου αξιολόγησης,
μπορεί να ισχύσει και για θέσεις προαγωγών και
για την όποια ανέλιξη. Αν γίνει κάτι τέτοιο θα αν-

Πολλές από τις υφιστάμενες
νομοθεσίες και διαδικασίες

είναι πολύπλοκες και
αναχρονιστικές. Κάποιες
πρέπει να απλοποιηθούν,

κάποιες ακόμη και να
καταργηθούν αφού

λειτουργούν πλέον ως
τροχοπέδη για την ανάπτυξη.
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τιμετωπιστεί σε μεγάλο βαθμό το πρόβλημα. Το
θέμα του ρουσφετιού όμως είναι ευρύτερο και
μεγαλύτερο. Θέλω να δώσω ένα παράδειγμα. Γιατί
να χρειάζονται τριπλάσια ή τετραπλάσια στάδια,
τμήματα, άδειες και έλεγχοι για να πάρει κάποιος
μια άδεια για μια επιχείρηση σε σχέση με άλλες
χώρες; Γιατί δηλαδή να υπάρχουν περισσότερα
«βασίλεια»; Δεν είναι ένα χαρακτηριστικό του συ-
στήματος που δίνει υπέρμετρες εξουσίες σε πολ-
λούς; Δεν είναι ένα χαρακτηριστικό που εν δυνάμει
δημιουργεί διαφθορά; Όταν μιλάμε για απλού-
στευση των διαδικασιών, για μείωση της γραφει-
οκρατίας, και αυτό είναι μια από τις κύριες μας
προτεραιότητες, αυτό συνεπάγεται και μείωση
του ρουσφετιού. Του συστημικού ρουσφετιού. 

Ανάπτυξη – πολιτικές κράτους
ΕΡ: Ποιές είναι οι προτάσεις της Κυβέρνησης
για τη βελτίωση του «επιχειρείν»;Πώς θα μει-
ωθεί η γραφειοκρατία και θα απλοποιηθούν-
επιταχυνθούν οι πολύπλοκες διαδικασίες για
την αδειοδότηση/λειτουργία επιχειρήσεων και
για έγκριση επενδύσεων ανάπτυξης;
ΑΠ: Αδιαμφισβήτητα οι παρούσες διαδικασίες

δεν μπορούν να χαρακτηριστούν ως οι καταλλη-
λότερες ή η πιο αποτελεσματικές όχι μόνο για
την ανάπτυξη αλλά και για τη δημιουργία επιχει-
ρηματικότητας και επιχειρηματικής κουλτούρας
στην Κύπρο. Γι’ αυτό και η βελτίωση τόσο του
ρυθμιστικού όσο και του λειτουργικού πλαισίου
για τη σύσταση και λειτουργία των επιχειρήσεων,
αποτελεί για μας προτεραιότητα.

Πολλές από τις υφιστάμενες νομοθεσίες και
διαδικασίες είναι πολύπλοκες και αναχρονιστικές.
Κάποιες πρέπει να απλοποιηθούν, κάποιες ακόμη
και να καταργηθούν αφού λειτουργούν πλέον ως
τροχοπέδη για την ανάπτυξη. Μελετούμε επίσης
τη σύσταση ενός ενιαίου και γρήγορου συστήμα-
τος αδειοδότησης. Σε συνεργασία με έμπειρους
συμβούλους θα ετοιμαστεί εντός των επόμενων
μηνών Νομοσχέδιο το οποίο θα καθορίζει το πλαί-
σιο για διευκόλυνση των στρατηγικών επενδύσεων
μέσω της εφαρμογής διαδικασιών ταχείας αδει-
οδότησης τους (Fast Track). Η εφαρμογή του Νό-
μου αυτού θα επιταχύνει τη διαδικασία αδειοδό-
τησης και υλοποίησης στρατηγικών επενδύσεων
και θα περιορίσει στο ελάχιστο δυνατό καθυστε-
ρήσεις και εμπόδια που οφείλονταν σε αχρείαστες
γραφειοκρατικές διαδικασίες για μεγάλες επεν-
δύσεις. Μελετούμε επίσης τη δημιουργία ενός
σύγχρονου και λειτουργικού κέντρου εξυπηρέτη-
σης νέων και υφιστάμενων επιχειρηματιών στα
πρότυπα του επιτυχημένου Κέντρου Εξυπηρέτη-
σης του πολίτη (ΚΕΠ) αφού ένα από τα προβλή-
ματα τα οποία επισημάναμε είναι η έλλειψη κα-
θοδήγησης σε δυνητικούς επιχειρηματίες. 

Θέλω να επισημάνω όμως ότι όλα αυτά δεν εί-

ναι ούτε εύκολα ούτε μπορούν να γίνουν αυτό-
ματα. Χρειάζεται προτεραιοποίηση, εμπειρογνω-
μοσύνη, μελέτες, νομοθετικές ρυθμίσεις, δια-
βούλευση με εκατοντάδες φορείς του δημοσίου
και του ιδιωτικού τομέα. Είναι μια οριζόντια προ-
σπάθεια που αφορά όλο το κράτος και όλη την
οικονομία. Αντιλαμβάνομαι τη δυσαρέσκεια πολλών
ότι απαιτούνται άμεσες τομές. Αλλά οι πραγμα-
τικές μεταρρυθμίσεις χρειάζονται προσοχή, σο-
βαρότητα και μελέτη. Αν πετύχουν όμως θα είναι
μεταρρυθμίσεις που θα επαναπροσδιορίσουν το
μέλλον της οικονομίας μας. 

Εφαρμογή της ηλεκτρονικής
διακυβέρνησης

ΕΡ:Ποιές δράσεις θα ληφθούν όσο αφορά την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση, όπου η Κύπρος
όχι μόνο υστερεί αλλά βρίσκεται στις τελευ-
ταίες θέσεις;
ΑΠ: Χωρίς λοιπόν την ηλεκτρονική διακυβέρ-

νηση δεν μπορούμε να μιλάμε ούτε για σύγχρονη
δημόσια υπηρεσία ούτε για διευκόλυνση των πο-
λιτών και των επιχειρήσεων. Απαιτείται να βελ-
τιωθούν οι υφιστάμενες δομές. Δυστυχώς υπάρ-
χουν αλληλεπικαλυπτόμενες αρμοδιότητες αλλά
και σύγχυση για το ποιος κάνει τι, στα δημόσια
τμήματα όσον αφορά την ηλεκτρονική διακυβέρ-
νηση. Αποτέλεσμα; Να μην γίνεται τίποτα. Αρχί-

ζουμε από εδώ. Παράλληλα μελετούμε πως συγ-
κεκριμένα μπορεί να γίνει η διεύρυνση των πα-
ρεχομένων ηλεκτρονικών υπηρεσιών και η προ-
ώθηση και διασύνδεση των βασικών μητρώων.
Στο πλαίσιο αυτό μελετάται και η αξιοποίηση της
Αριάδνης ως τη μοναδική διεπαφή του δημόσιου
τομέα με τους πολίτες και τις επιχειρήσεις, μέσω
της οποίας θα μπορούν να έχουν ενιαία πρόσβαση
στις δημόσιες υπηρεσίες. Προσπαθούμε επίσης
να ξεκολλήσουμε την προώθηση των ηλεκτρονι-
κών εφαρμογών που και αυτό έχει κολλήσει προ
πολλού σε διαδικασίες και κανονισμούς. 

Ετοιμάζουμε επίσης πρόταση η οποία θα είναι
έτοιμη πολύ σύντομα για τη δημιουργία ενός ολο-
κληρωμένου Κέντρου Τηλεφωνικής Εξυπηρέτησης
(ΚΤΕΠ), πουθα αποτελεί κέντρο επικοινωνίας και
όχι μόνο τηλεφωνικό κέντρο, αφού θα δέχεται αι-
τήματα από πολλαπλά κανάλια επικοινωνίας (τη-
λέφωνο, SMS, email). Θα προσφέρει υπηρεσίες
όπως η ενημέρωση των πολιτών και των επιχει-
ρήσεων για τις διαδικασίες που τους επηρεάζουν
αλλά και την πρόοδο των δικών τους αιτήσεων
και αιτημάτων. Ταυτόχρονα θα μπορούν να υπο-
βάλλουν μέσω αυτού του κέντρου αιτήσεις και αι-
τήματα παρά να ταλαιπωρούνται σε διάφορα τμή-
ματα του δημοσίου. Πρέπει να γίνουν πολλά. Στα
πλαίσια των αρμοδιοτήτων αλλά και των δυνατο-
τήτων μας προσπαθούμε να συντονίσουμε διά-
φορα τμήματα του δημοσίου και επιτέλους να προ-
χωρήσουμε. 

ΕΡ: Ποιές είναι οι προσωπικές σας εκτιμήσεις
για την οικονομία του τόπου μας για το 2015; 
ΑΠ: Βρισκόμαστε στο σωστό δρόμο και η πρό-

οδος είναι πλέον ορατή. Τακτοποιούσαμε πολλούς
από τους λογαριασμούς μας με το παρελθόν και
πιστεύω γυρίζουμε σελίδα. Μετά από τρία χρόνια
ύφεσης επιστρέφουμε σε θετικό ρυθμό ανάπτυξης
το 2015, γύρω στο 0.4% ίσως και περισσότερο.
Διορθώσαμε τα δημόσια οικονομικά χωρίς να πνί-
ξουμε την οικονομία, τους πολίτες, το παζάρι με
φόρους.Επίσης, έχει ανακοπεί για πρώτη φορά
μετά από έξι χρόνια αυξητική πορεία του ποσο-
στού των ανέργων. 

Γυρίζουμε σελίδα αλλά η οικονομία βρίσκεται
σε μετάβαση. Και είναι ακριβώς από τις μεταρ-
ρυθμίσεις που θα κριθεί ποιο θα είναι το μέλλον
της Κυπριακής οικονομίας τα επόμενα χρόνια, όχι
το 2015. Το 2015 ξέρουμε πάνω κάτω που και
σε ποια κατάσταση θα βρισκόμαστε. Αλλά πρέπει
να δούμε μακροπρόθεσμα. Πρέπει όχι μόνο να
συνεχίσουμε τις μεταρρυθμίσεις, αλλά να τις εμ-
βαθύνουμε. Να έχουμε το δικό μας, το Κυπριακό
μεταρρυθμιστικό πρόγραμμα σε όλους τους τομείς
αν θέλουμε να πορευτούμε με συνέπεια στο μέλ-
λον. Να δώσουμε έμφαση στις διαρθρωτικές αλ-
λαγές αναπτυξιακής χροιάς. Εκεί θα κριθούμε και
εμείς και το μέλλον της οικονομίας. 
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Συνέντευξη του κ. Θεόδωρου Ευθυμίου, Διευθυντή Μεσογειακού
Ινστιτούτου Τεχνολογίας Υδρογονανθράκων

Σε ποιους Κύπριους θα «δώσει
δουλειά» το φυσικό αέριο

4 Αν δεν προετοιμαστούμε, τα οφέλη δεν
θα περάσουν μόνο στα χέρια των ξένων

4 Ευκαιρία για θέσεις εργασίας στους
τομείς της υποστήριξης και των
υπηρεσιών

4 Οι υδρογονάνθρακες στην περιοχή μας
ήταν ανέκαθεν συνδεδεμένοι με το
Κυπριακό πρόβλημα

ΕΡ: Κύριε Ευθυμίου, κατά την άποψη σας,
πώς θα ωφεληθεί η Κύπρος, τόσο το Κράτος
όσο και οι πολίτες, με την ανακάλυψη και εκ-
μετάλλευση των υδρογονανθράκων;
ΑΠ: Το οποιοδήποτε οικονομικό όφελος για

την Κύπρο και τους πολίτες της, θα υπάρξει
μόνο εάν προχωρήσουμε στην εμπορική εκμε-
τάλλευση των υδρογονανθράκων της Κυπριακής
ΑΟΖ, καθ’ ότι η ανακάλυψη και επιβεβαίωση τους
δεν αποφέρει οποιοδήποτε όφελος.

Εφ’ όσον λοιπόν προχωρήσουμε σε εμπορική
εκμετάλλευση κυρίως του φυσικού αερίου τότε
το κράτος μας θα έχει άμεσα έσοδα με βάση το
συμβόλαιο που έχει υπογράψει με τις πετρελαϊ-
κές εταιρίες. Αντίθετα οι πολίτες της Κύπρου
θα έχουν μακροπρόθεσμα έμμεσα οφέλη λόγω
της οικονομικής δυνατότητας που θα έχει πλέον
το κράτος μας (έργα κοινής ωφέλειας, μείωση
κόστους ενέργειας, μείωση φόρων, καλύτερες
υπηρεσίες υγείας και εκπαίδευσης κλπ). Τα προ-
σωπικά οικονομικά οφέλη για τους Κυπρίους θα
αργήσουν πολύ να έρθουν καθ’ ότι τόσο ο επι-
χειρηματικός κόσμος όσο και ο επιστημονικός
και τεχνικός κόσμος στο νησί μας δεν έχουν ορ-
γανωθεί και ειδικευτεί στο να παρέχουν υπηρε-
σίες στον τομέα των υδρογονανθράκων. Πολύ
φοβάμαι ότι αν δεν ενεργοποιηθούμε άμεσα, τε-
λικά τα οικονομικά οφέλη από τους υδρογονάν-
θρακες θα καταλήξουν σε ξένους ειδικούς και
εξειδικευμένους επιστήμονες και τεχνικούς. 

ΕΡ: Ποιές επιχειρηματικές ευκαιρίες ανοί-
γονται στον τομέα των υδρογονανθράκων και
πώς αυτός ο τομέας θα διαδραματίσει ρόλο
στην οικονομική ανάκαμψη;
ΑΠ: Ο τομέας των υδρογονανθράκων αποτελεί

παγκοσμίως τον τομέα με τις μεγαλύτερες επι-
χειρηματικές ευκαιρίες από άποψη κέρδους και

ένα τομέα με μεγάλη γκάμα δραστηριοτήτων. Η
Κύπρος και ο επιχειρηματικός της κόσμος δε
μπορεί να συμμετάσχει στις επιχειρηματικές
δραστηριότητες έρευνας, ανόρυξης και μετα-
φοράς υδρογονανθράκων λόγω του πολύ υψηλού
κόστους επενδύσεων που απαιτούνται. Μπορεί
όμως να δραστηριοποιηθούμε στον υποστηρι-
κτικό τομέα και στον τομέα των υπηρεσιών για
τις δραστηριότητες εκμετάλλευσης υδρογοναν-
θράκων. Αυτές οι υποστηρικτικές υπηρεσίες
(ήδη βρίσκονται στην Κύπρο εταιρείες όπως η
MedServ και η Huliburton) μπορούν να ενισχύ-

Στόχος μας είναι το ΜΙΤΥ να
αποτελέσει την πλατφόρμα

πάνω στην οποία θα
«συναντιόνται» και θα

ανταλλάσσουν τεχνογνωσία
τόσο ο ακαδημαϊκός όσο ο

επιχειρηματικός κόσμος στην
περιοχή μας.
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σουν σημαντικά την οικονομία του τόπου μας και
να αποτελέσουν τη βάση για οικονομική ανάκαμ-
ψη και ανάπτυξη αντικαθιστώντας κατά την άποψη
μου τον τομέα των κατασκευών, ο οποίος θα αρ-
γήσει πάρα πολύ να ανακάμψει. 

ΕΡ: Μιλήστε μας για το Μεσογειακό Ινστι-
τούτο Τεχνολογίας Υδρογονανθράκων (ΜΙΤΥ).
Γιατί κρίθηκε απαραίτητη η ίδρυση του Ινστι-
τούτου και ποιός είναι ο σκοπός του;
ΑΠ: Το ΜΙΤΥ είναι ένας Μη Κερδοσκοπικός

Οργανισμός με έδρα του την Κύπρο και δραστη-
ριότητες στην Α. Μεσόγειο, Μ. Ανατολή και Ευ-
ρώπη. Η ανάγκη για μεταφορά στην Κύπρο τε-
χνογνωσίας σε επιστημονικό και τεχνικό επίπεδο
στον τομέα των υδρογονανθράκων, οδήγησε στη
δημιουργία του Ινστιτούτου. Όπως προανέφερα
εάν δεν προετοιμαστούμε κατάλληλα (ήδη έχου-
με αργήσει) μέσα από εμπλουτισμό του Εκπαι-
δευτικού μας συστήματος έτσι ώστε να αποκτή-
σουμε «κουλτούρα υδρογονανθράκων» και αν
δεν προσαρμόσουμε και εκσυγχρονίσουμε τις
επιχειρηματικές μας δραστηριότητες προσαρ-
μόζοντας τες στις τεχνολογίες υποστήριξης του
τομέα των υδρογονανθράκων, τότε τα οποιαδή-
ποτε οφέλη θα καταλήξουν στα χέρια ξένων. 

Στόχος λοιπόν του Ινστιτούτου είναι να βοη-
θήσει αφ’ ενός τους νέους μας να επιλέξουν
σωστά την επαγγελματική τους πορεία έτσι ώστε
να μπορούν να εργοδοτηθούν στον τομέα και
αφ’ ετέρου να βοηθήσει τις επιχειρήσεις (υφι-
στάμενες ή νέες), τους επιστήμονες και επαγ-
γελματίες του κλάδου έτσι ώστε να προσαρμο-
στούν στις απαιτήσεις που θα προκύψουν από
την αξιοποίηση υδρογονανθράκων. Θα έλεγα
επιγραμματικά ότι ο σκοπός του Ινστιτούτου είναι
η μεταφορά της τεχνολογίας των υδρογοναν-
θράκων στην Κύπρο.

ΕΡ: Ποιούς τομείς καλύπτουν οι δραστηριό-
τητες του ΜΙΤΥ; 
ΑΠ: Το ΜΙΤΥ ως επιστημονικός και ερευνητι-

κός οργανισμός καλύπτει ένα ευρύ φάσμα δρα-
στηριοτήτων σε όλους τους τομείς της Βιομη-
χανίας, της Ναυπηγικής και Ναυτιλίας, της εξό-
ρυξης, επεξεργασίας και εκμετάλλευσης υδρο-
γονανθράκων, των έργων υποδομής, των ενερ-
γειακών έργων και έργων εγκαταστάσεων υδρο-
γονανθράκων, των συγκοινωνιών και της εξοι-
κονόμησης ενέργειας, πάντα στα πλαίσια της
χρήσης και αξιοποίησης υδρογονανθράκων στην
καθημερινή μας ζωή. Για την υποστήριξη του εν
λόγω τομέα το ΜΙΤΥ είναι οργανωμένο σε τέσ-
σερα επιμέρους κέντρα.

α. Το Εκπαιδευτικό Κέντρο με την Ακαδημία
Υδρογονανθράκων

β. Το Κέντρο Ασφάλειας & Υγείας Υδρογο-
νανθράκων

γ. Το Συμβούλιο Πιστοποίησης

δ. Το κέντρο Μελετών και Ερευνών
ΕΡ: Πώς συμβάλει το ΜΙΤΥ στην ανάδειξη
του νέου γεωπολιτικού ρόλου της χώρας μας
και των ευκαιριών που δημιουργούνται στην
ευρύτερη γεωγραφική περιοχή;
ΑΠ: Το ΜΙΤΥ αποτελεί έναν καθαρά επιστη-

μονικό και ερευνητικό Οργανισμό. Η ανάδειξη
όμως του γεωπολιτικού ρόλου της χώρας μας
στην ευρύτερη γεωγραφική περιοχή της Α. Με-
σογείου θα πρέπει να είναι στόχος κάθε Ιδρύ-
ματος, Οργανισμού, του Κράτους και των οργα-
νωμένων συνόλων του τόπου μας για το κοινό
μας καλό. Έτσι και το ΜΙΤΥ μέσα από τις συνερ-
γασίες και τις δραστηριότητες που αναπτύσσει,
προωθεί ταυτόχρονα και τον γεωπολιτικό ρόλο
του νησιού μας. Ήδη έχουμε συμφωνία συνερ-
γασίας με το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας και το
Κέντρο Πράσινης Ενέργειας και Ενεργειακής
Πολιτικής και προσυμφωνία συνεργασίας με το
Μετσόβιο Πολυτεχνείο της Αθήνας. Επίσης βρί-
σκεται σε εξέλιξη η διαδικασία συνομολόγησης
συμφωνίας συνεργασίας με τα Αμερικάνικα Πα-
νεπιστήμια του Καΐρου και της Βυρηττού. 

Στόχος μας είναι το ΜΙΤΥ να αποτελέσει την
πλατφόρμα πάνω στην οποία θα «συναντώνται»

και θα ανταλλάσσουν τεχνογνωσία τόσο ο ακα-
δημαϊκός όσο ο επιχειρηματικός κόσμος στην
περιοχή μας. Για να καταστήσουμε την Κύπρο
Ενεργειακό Κέντρο όπως όλοι ελπίζουμε, δεν
αρκεί να αποτελέσει σταυροδρόμι αγωγών φυ-
σικού αερίου αλλά θα πρέπει να αποτελέσει και
σταυροδρόμι επιστήμης, τεχνολογίας και έρευ-
νας υδρογονανθράκων για τις χώρες της περιο-
χής.

ΕΡ: Πείτε μας λίγα λόγια για τα εκπαιδευτικά
σας προγράμματα, σεμινάρια, διαλέξεις. Σε
ποιούς απευθύνονται, θεματολογία, διάρκεια,
ποιές είναι οι επαγγελματικές προοπτικές;
ΑΠ: Το Ινστιτούτο σε συνεργασία με εταιρίες

του κλάδου των υδρογονανθράκων έχει ετοιμάσει
μια λίστα με επαγγέλματα και ειδικότητες του
κλάδου, τα οποία άμεσα θα απαιτηθούν για τις
δραστηριότητες υδρογονανθράκων. Μερικά από
αυτά είναι οι Γεωλόγοι, Μηχανικοί Υποθαλάσσιων
Κατασκευών, Χημικοί Μηχανικοί, Μηχανικοί Συγ-
κολλήσεων, Μηχανικοί Ασφάλειας, Υγείας & Πε-
ριβάλλοντος και άλλοι επιστήμονες τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης καθώς επίσης και συγκολλητές,
ηλεκτρονικοί συστημάτων ελέγχου, συντηρητές
δεξαμενών καυσίμων, χειριστές αντλιοστασίων
καυσίμων, επιθεωρητές ασφαλείας, χειριστές
διατρητικών μηχανών, λειτουργοί εγκαταστάσεων
υδρογονανθράκων και άλλα τεχνικά επαγγέλματα
του κλάδου. 

Με βάση λοιπόν τη μελέτη μας σχετικά με τις
μελλοντικές ανάγκες του κλάδου, έχουμε σχε-
διάσει προγράμματα μικρής και μεγάλης διάρ-
κειας τόσο υπό μορφή σεμιναρίων για επιμόρ-
φωση κρατικών λειτουργών και στελεχών επι-
χειρήσεων, όσο και προγραμμάτων τεχνικής κα-
τάρτισης επαγγελμάτων του κλάδου. 

Ήδη έχουμε εξασφαλίσει την έγκριση του Διε-

Το Ινστιτούτο σε συνεργασία
με εταιρίες του κλάδου των

υδρογονανθράκων έχει
ετοιμάσει μια λίστα με

επαγγέλματα και ειδικότητες
του κλάδου, τα οποία άμεσα θα

απαιτηθούν για τις
δραστηριότητες

υδρογονανθράκων.
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θνούς Ινστιτούτου Συγκολλήσεων (IIW) για να
εφαρμόσουμε στην Κύπρο τα προγράμματα συγ-
κολλήσεων τα οποία οδηγούν σε Διεθνή Διπλώ-
ματα IIW. Σε συνεργασία επίσης με το Πανεπι-
στήμιο Λευκωσίας εφαρμόζουμε προγράμματα
τεχνικών εγκαταστάσεων αερίων καυσίμων για
οικιακή χρήση, καθώς επίσης και προγράμματα
για μηχανικούς αυτοκινήτων με ειδικότητα στη
μετατροπή μηχανών για καύση υγραερίου.

Σε μεταπτυχιακό επίπεδο προωθούμε το Δί-
πλωμα Μηχανικού Συγκολλήσεων (WeldingEn-
gineer) του IIW.

Ένας ιδιαίτερος τομέας στον οποίο δραστη-
ριοποιείται το Ινστιτούτο είναι ο τομέας της πα-
ροχής εξειδικευμένων γνώσεων μέσα από σε-
μινάρια και διαλέξεις τα οποία απευθύνονται σε
επαγγελματίες, σε κρατικούς λειτουργούς και
αξιωματούχους και σε οργανωμένα σύνολα που
θέλουν να βελτιώσουν τις γνώσεις τους γύρω
από τους υδρογονάνθρακες. Ήδη ξεκινήσαμε
την υλοποίηση ενός προγράμματος αποτελού-
μενο από τρία μονοήμερα σεμινάρια, κατάλληλα
σχεδιασμένα για κρατικούς λειτουργούς και αξιω-
ματούχους.

Πιστεύω ότι θα πρέπει όλοι οι εμπλεκόμενοι
στο θέμα υδρογονανθράκων να «μιλούν» την
ίδια τεχνική γλώσσα και να αντιλαμβάνονται με
τον ίδιο τρόπο όπως όλοι οι ξένοι με τους οποί-
ους συνεργαζόμαστε έτσι ώστε να αποφύγουμε
λάθη και παραλήψεις οι οποίες θα έχουν κόστος
για τον τόπο μας.

Τα σεμινάρια μας είναι πιστοποιημένα από
ανεξάρτητο φορέα αναφορικά με την ποιότητα
τους και μπορούν να διοργανωθούν σύμφωνα με
τις ανάγκες κάθε οργανισμού ή επιχείρησης. 

ΕΡ: Ποιά είναι τα μελλοντικά σχέδια του ΜΙ-
ΤΥ;
ΑΠ: Το ΔΣ του ΜΙΤΥ έχει ετοιμάσει το «Σχέδιο

Ανάπτυξης» του Ινστιτούτου για την επόμενη
πενταετία. Σε αυτό περιγράφονται τόσο οι μελ-
λοντικοί στόχοι όσο και η μεθοδολογία επίτευξης
του. Στο Σχέδιο ξεχωρίζουν η ολοκλήρωση της
«Ακαδημαϊκής Σύνδεσης» των χωρών της Αν.
Μεσογείου και η διοργάνωση του πρώτου «Με-

σογειακού Τεχνολογικού FORUM Υδρογοναν-
θράκων». Επίσης η ετοιμασία ολοκληρωμένης
τεχνοοικονομικής μελέτης με θέμα την «Ενερ-
γειακή Δομή 2020» της Κύπρου στα πλαίσια του
ευρύτερου σχεδιασμού της ΕΕ και τέλος την ορ-
γάνωση και καθιέρωση της Ακαδημίας Υδρογο-
νανθράκων του Ινστιτούτου ως τον κατεξοχήν
Οργανισμό προώθησης της επιστήμης, τεχνο-
λογίας και καινοτομίας των Υδρογονανθράκων
στην ευρύτερη περιοχή μας.

ΕΡ: Κλείνοντας τη συνέντευξη, σας ζητούμε
να σχολιάσετε την ακόλουθη δήλωση: «Ανα-
πόφευκτη η διασύνδεση του φυσικού αερίου
με τη λύση του Κυπριακού».
ΑΠ: Οι τελευταίες εξελίξεις επιβεβαιώνουν

ότι το φυσικό αέριο και γενικότερα οι υδρογο-
νάνθρακες στην περιοχή μας ήταν ανέκαθεν
συνδεδεμένοι με το Κυπριακό πρόβλημα. Η ει-
σβολή και η κατοχή του Βορείου μέρους του νη-
σιού μας το 1974 αφορούσε την προσπάθεια
διασφάλισης των αποθεμάτων υδρογονανθράκων
από ξένα οικονομικά και πολιτικά κέντρα τα οποία
ανέθεσαν στην Τουρκία το ρόλο του χωροφύλα-
κα. Σήμερα βρισκόμαστε μπροστά σε μια μονα-
δική ευκαιρία επίλυσης του Κυπριακού, με τα
μέγιστα δυνατά οφέλη (υπό τις περιστάσεις) για
την πλευρά μας. Απαιτούνται από την πολιτική
μας ηγεσία σύνεση, διαρκής μελέτη και ανάλυση
της διαμορφούμενης κατάστασης, ομοφωνία και
κυρίως σύναψη ισχυρών συνεργασιών με τις χώ-
ρες – κλειδιά της περιοχής μας αλλά και με τις
δυνάμεις εκείνες που έχουν ισχυρά οικονομικά
συμφέροντα στην περιοχή. Θα πρέπει να αντι-
ληφθούμε ότι στην εποχή μας «όποιος ελέγχει
την ενέργεια ελέγχει τον κόσμο» και να προ-
σαρμόσουμε την πολιτική και γεωστρατηγική μας
θέση στον ευρύτερο γεωπολιτικό και οικονομικό
χάρτη της παγκόσμιας πλέον διαχείρισης της
ενέργειας.
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Συνέντευξη με τον Δημήτρη Ασσιώτη, Εκτελεστικό Διευθυντή Minthis Hills Golf Resort

Minthis Hills Golf Resort: Ένα πολυσύνθετο
αναπτυξιακό έργο με υψηλές προδιαγραφές 

4 Το Minthis Hills Golf Resort αποτελεί ένα
πολύ σημαντικό πόλο έλξης ποιοτικού
τουρισμού στην Κύπρο, αφού οι
προδιαγραφές του γηπέδου μας είναι
τέτοιες που μπορούν να καλύψουν και
τους πιο απαιτητικούς γκολφερς. 

ΕΡ: Το σημερινό οικονομικό περιβάλλον το
οποίο χαρακτηρίζεται από έλλειψη ρευστότητας
και μειωμένη επιχειρηματική δραστηριότητα
επηρεάζει αρνητικά τον Τομέα Ανάπτυξης Γης.
Πόσο σας προβληματίζει η παρούσα οικονομική
κατάσταση και πως μέσα από τις προκλήσεις
θεωρείτε ότι παρουσιάζονται συνάμα και προ-
οπτικές; 
ΑΠ: Είναι προφανές σε κάθε σκεπτόμενο πολίτη

ότι η κυπριακή οικονομία χρειάζεται μεγάλες δο-
μικές αλλαγές, και ιδιαίτερα μετά τα γεγονότα του
Μαρτίου του 2013, τα οποία έχουν κλονίσει την
αξιοπιστία της χώρας μας διεθνώς. Παρ’ όλα αυτά,
ο τομέας της Ανάπτυξης Γης έχει υποστεί μεγάλο
πλήγμα από την παγκόσμια οικονομική κρίση τον
Σεπτέμβριο του 2008, οπότε οι νέες συνθήκες
δεν μας βρήκαν εντελώς απροετοίμαστους. Σί-
γουρα βιώνουμε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες
– κράτος και ιδιωτικός τομέας – και χρειάζεται
άμεσα αναδιοργάνωση και επαναπροσδιορισμός
των προτεραιοτήτων μας, εάν επιθυμούμε να ξα-
ναδούμε τον τομέα μας να διαδραματίζει καθορι-
στικό ρόλο στην οικονομία μας και να καθίσταται
πάλι ο κύριος ‘πυρήνας’ των δημόσιων εσόδων.
Αναμφίβολα, η προσπάθεια για ανάκαμψη της οι-
κονομίας είναι συλλογική ευθύνη και απαιτεί συ-
νέχεια και συνέπεια και κυρίως προσαρμογή στο
ανταγωνιστικό περιβάλλον που ζούμε. Παράλληλα,
η παρατεταμένη κρίση που βιώνουμε, θεωρώ ότι
Θα ευνοήσει τις εταιρείες που μπορούν να επι-
δείξουν επαγγελματισμό και υπευθυνότητα και
χαρακτηρίζονται από ποιότητα και συνεπεία σε
όλους τους επιμέρους τομείς του κλάδου μας.
Την ίδια στιγμή, μας δίνεται η ευκαιρία να κάνουμε
και μια αυστηρή αυτοκριτική και να βελτιώσουμε
όλες τις υπηρεσίες που πλαισιώνουν τον τομέα
ανάπτυξης γης.

ΕΡ: Στα εγκαίνια του υπερπολυτελούς έργου
Minthis Hills Golf Resort, οι καλεσμένοι εντυ-
πωσιάστηκαν και περίγραψαν το όλο έργο ως
ένα «επίγειο φυσικό παράδεισο». Μιλήστε μας

λίγο για αυτό το δημιούργημα, τον σχεδιασμό,
το ιστορικό αλλά και την έμπνευση του ονόμα-
τος. 
ΑΠ: Το Minthis Hills απλώνεται σε μια έκταση

πέντε εκατομμυρίων τετραγωνικών μέτρων, αγ-
καλιασμένο από την άγρια φυσική ομορφιά του το-
πίου, διαθέτοντας τη μαγευτική θέα του απέραντου
γαλάζιου και της οροσειράς του Τροόδους, που
εντυπωσιάζει και τους πιο απαιτητικούς. Αναμφί-
βολα, το Minthis Hills αποτελεί ένα μεσογειακό
αρχιτεκτονικό κομψοτέχνημα, απόλυτα εναρμονι-
σμένο με τη φύση, το οποίο φέρνει μια νέα ποιοτική
διάσταση στον τομέα ακινήτων.

Οι εξωτερικοί και εσωτερικοί χώροι κάθε κα-
τοικίας, είναι σχεδιασμένοι με συγκεκριμένο αρ-

μονικό τρόπο που επιτρέπει τη λειτουργική από-
λαυση και επαφή με το ιδανικό κλίμα που προσφέ-
ρεται στην Κύπρο μας. Αξίζει να αναφέρω σε αυτό
το σημείο ότι ο σχεδιασμός του έργου έγινε από
μεγάλους διεθνούς αναγνώρισης μελετητικούς
οίκους του εξωτερικού, όπως οι Αtkins, Mackenzie
& Ebert και Woods Baggot.

Στο κέντρο του Resort, βρίσκεται το πολυτελές
εστιατόριο Minthis Hills Clubhouse, το οποίο δια-
θέτει μεγάλα ανοίγματα στο εσωτερικό του, που
επιτρέπουν στο φως να λούζει τον χώρο τις πε-
ρισσότερες ώρες της μέρας, μετατρέποντας το
εσωτερικό του σε μια απεικόνιση ενός επίγειου
φυσικού παράδεισου. Την εντυπωσιακή αρχιτε-
κτονική υπεροχή έρχεται να συμπληρώσει η ξε-
χωριστή εσωτερική διακόσμηση και τα ειδικά σχε-
διασμένα για το χώρο γλυπτά, τα οποία δημιουρ-
γούν μία μοναδική ατμόσφαιρα στο χώρο. Η ειδι-
κευμένη ομάδα των ταλαντούχων chef του Minthis
Hills Clubhouse, έχει εκπαιδευτεί δίπλα στον διε-
θνώς αναγνωρισμένο Michelin Star chef Alain Du-
casse, κάτι που συνέβαλε στην τελειοποίηση των
γαστρονομικών τους δεξιοτήτων, προσφέροντας
ξεχωριστές γευστικές εμπειρίες στους πελάτες
μας. Το εντυπωσιακό τοπίο συμπληρώνεται με το
γραφικό μοναστήρι του 13ου αιώνα, “Ο Σταυρός
της Μίνθης”, από όπου και εμπνευστήκαμε το όνο-
μα του έργου, όπου αποτελεί μια ζωντανή απόδειξη
της πλούσιας κληρονομιάς της περιοχής. 

ΕΡ: Ποιό είναι το κόστος της επένδυσης, ποιά
είναι η έκταση του έργου, τι θα περιλαμβάνει
και πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί;
ΑΠ: Όπως έχω αναφέρει και πιο πάνω, το έργο

αναπτύσσεται μέσα σε γη έκτασης 5 εκατομμυρίων
τετραγωνικών μέτρων, και η συνολική ανάπτυξη
θα καλύπτει μόνο το 3% της έκτασης. Το υπόλοιπο
97% θα παραμείνει βασικά ως έχει, μια όμορφη
περιοχή με πολύ ενδιαφέρουσα μορφολογία και
πλούσια χλωρίδα και πανίδα. Θα ήθελα να σημει-
ώσω σε αυτό το σημείο, ότι τo Minthis Hills βρί-
σκεται σε μια περιοχή ιδιαίτερης περιβαλλοντικής
σημασίας, αφού είναι ενταγμένη στο «Natura
2000», γι’ αυτό λαμβάνονται όλα τα αναγκαία μέτρα
για να ελαχιστοποιηθούν οι επιπτώσεις στο περι-
βάλλον, τόσο στο σχεδιασμό όσο και κατά τη διάρ-
κεια των οικοδομικών εργασιών, με σκοπό τη δια-
τήρηση των φυσικών χαρακτηριστικών της περιο-
χής. 

Η προσπάθεια για ανάκαμψη
της οικονομίας είναι συλλογική

ευθύνη και απαιτεί συνέχεια
και συνέπεια και κυρίως

προσαρμογή στο
ανταγωνιστικό περιβάλλον

που ζούμε.
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Το Minthis Hills είναι ένα πολυσύνθετο με υψη-
λές προδιαγραφές αναπτυξιακό έργο το οποίο
αποτελείται από το γήπεδο του γκολφ, υπερπο-
λυτελείς επαύλεις, ενιαία οικιστικά συγκροτήματα,
boutique ξενοδοχείο, εμπορικές υποδομές, ακα-
δημίες τένις, κέντρο ευεξίας, μονοπάτια της φύσης
και διαδρομές για ορεινή ποδηλασία. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι ο σχεδιασμός του έργου έγινε από με-
γάλους, διεθνούς αναγνώρισης μελετητικούς οί-
κους του εξωτερικού. Συνολικά έχουν επενδυθεί
μέχρι σήμερα 45εκ. ευρώ, κάτι το οποίο σίγουρα
έχει συμβάλει στην αναζωογόνηση της οικονομικής
δραστηριότητας και τη στήριξη παρεμφερών επι-
χειρήσεων. Η συνολική επένδυση σε βάθος δε-
καετίας περίπου, είναι πέραν των 400εκ ευρώ. 

ΕΡ: Πόσες νέες θέσεις εργασίας έχουν δημι-
ουργηθεί ή/και αναμένεται να δημιουργηθούν
στο μέλλον;
ΑΠ: Στο έργο αυτή τη στιγμή απασχολούνται

πέραν των 180 ατόμων. Σίγουρα στο μέλλον θα
δημιουργηθούν ακόμα περισσότερες θέσεις ερ-
γασίας, αφού θα αυξηθεί ο κύκλος εργασιών στο
Resort και θα τεθούν σε λειτουργία και άλλες
επιμέρους επιχειρηματικές δραστηριότητες του
έργου, όπως το Boutique ξενοδοχείο, οι εμπο-
ρικές υποδομές, οι ακαδημίες τένις, το κέντρο
ευεξίας κ.α. 

ΕΡ: Είστε ικανοποιημένος με τις μέχρι σήμερα
πωλήσεις και από ποιές χώρες υπάρχει μεγα-
λύτερο επενδυτικό ενδιαφέρον;
ΑΠ: Ως εταιρεία πήραμε τα δικά μας μέτρα και

επιστρατεύσαμε όλες μας τις δυνάμεις έτσι ώστε
να διασφαλίσουμε και να συνεχίσουμε την πετυ-
χημένη πορεία μας στον τομέα των ακινήτων, και
έχω την αίσθηση ότι με τη σκληρή μας δουλειά,
τη μεθοδικότητα και υπευθυνότητα, σε μεγάλο
βαθμό το έχουμε πετύχει. Δεδομένου λοιπόν όλων
των δυσκολιών που βιώνουμε τα τελευταία χρόνια
μπορώ να πω ότι είμαστε αρκετά ικανοποιημένοι
από τα μέχρι στιγμής αποτελέσματα. Το Minthis
Hills έχει προσελκύσει το ενδιαφέρον αρκετών
επενδυτών, κυρίως από Τρίτες Χώρες (Μέση Ανα-
τολή, Κίνα, Ρωσία, Λίβανο, Αφρική, Ουκρανία, Σκαν-
διναβικές Χώρες κα), και ευελπιστούμε ότι θα συ-
νεχίσουμε την ανοδική μας πορεία και θα προχω-
ρήσουμε ακόμα πιο δυναμικά στο άνοιγμα καινού-
ριων αγορών στο άμεσο μέλλον. 

ΕΡ: Το Minthis Hills Golf Resort συμβάλει στην
αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος αλλά
και στην επίτευξη του στόχου για μετατροπή
της Κύπρου σε ελκυστικό προορισμό για τους
λάτρεις του γκολφ. Ποιά είναι τα μηνύματα που
λαμβάνετε από τις ομάδες που έχουν φιλοξε-
νηθεί κατά τη διάρκεια Τουρνουά; 
ΑΠ: Αναμφίβολα, στα πλαίσια του στρατηγικού

προγραμματισμού της πολιτείας σε σχέση με τη
γενικότερη ανάπτυξη σε όλους τους επιμέρους

τομείς της οικονομίας μας, θα πρέπει να βρί-
σκεται σε προτεραιότητα η διαφοροποίηση, ο
εμπλουτισμός, και η ποιοτική αναβάθμιση του
προσφερόμενου τουριστικού προϊόντος. Εμείς
με τη σειρά μας χαιρετίζουμε την πολιτική κινή-
τρων που έχει εξαγγείλει η κυβέρνηση, όσον
αφορά την ανάπτυξη 14 γηπέδων γκολφ στην
Κύπρο, καθώς θα δημιουργηθούν στη χώρα μας
οι προοπτικές ανέγερσης εγκαταστάσεων αθλο-
παιδιών διεθνών προδιαγραφών, βοηθώντας
τόσο τους ντόπιους, όσο και τους ξένους, ιδι-
αίτερα έχοντας υπόψη την αντιμετώπιση της
εποχικότητας και την προώθηση του χειμερινού
τουρισμού, αλλά και την αναβάθμιση των εσόδων
μας από τον ποιοτικό τουρισμό. Σίγουρα το Min-
this Hills Golf Resort αποτελεί πλέον ένα πολύ
σημαντικό πόλο έλξης ποιοτικού τουρισμού στην
Κύπρο, αφού οι προδιαγραφές και οι εγκαταστά-
σεις του γηπέδου μας είναι τέτοιες που μπορούν
να καλύψουν και τους πιο απαιτητικούς γκόλ-
φερς. Τα μηνύματα που λαμβάνουμε διαρκώς
από τις ομάδες που έχουν φιλοξενηθεί κατά τη
διάρκεια διοργάνωσης διεθνών Τουρνουά στο
γήπεδο μας, είναι πάρα πολύ θετικά, γεγονός
που μας χαροποιεί ιδιαίτερα.

ΕΡ: Ποιά είναι τα μελλοντικά σχέδια και στό-
χοι;
ΑΠ: Παρ’ όλες τις δυσκολίες που βιώνουμε τα

τελευταία χρόνια και παρότι ο δρόμος είναι γεμάτος
από εμπόδια, έχουμε επιλέξει μια συγκεκριμένη
κατεύθυνση, έχουμε θέσει κάποιους στόχους και
είμαστε αισιόδοξοι για το τελικό αποτέλεσμά. Σαν
εταιρεία ανάπτυξης γης έχουμε θέσει σαν πρω-
ταρχικό στόχο τη συνεχή βελτίωση της ποιότητας
και του σχεδιασμού των έργων, καθώς και των υπη-
ρεσιών που προσφέρουμε στους πελάτες μας. H
εταιρεία Pafilia δραστηριοποιείται στην Κύπρο για
πάνω από 37 χρόνια, κατέχοντας ηγετικό και πρω-
ταγωνιστικό ρόλο στον τομέα της Ανάπτυξης Γής.
Είμαστε μια εταιρεία με συγκεκριμένη στρατηγική
και όραμα, όπου στοχεύει σε νέους ορίζοντες, και
στην παρούσα φάση έχουμε επικεντρωθεί στην
ανέγερση σύνθετων, θεματικών και πολυτελών έρ-
γων, όπου θα φέρουν μια άλλη διάσταση στον τομέα
ανάπτυξης ακινήτων.

Αυτή τη χρονική περίοδο εκτός από την ολοκλή-
ρωση του έργου Minthis Hills Golf Resort έχουμε
πάρει πολεοδομικές άδειες για 2 μεγαλεπήβολα
έργα στην επαρχία Λεμεσού, τα οποία θα αποτε-
λούνται από 36 ορόφους, το καθένα ξεχωριστά,
και θα είναι μικτής χρήσης (γραφεία, εμπορικές
αναπτύξεις, σύνθετες υπερπολυτελείς κατοικίες).
Τα υπερπολυτελή έργα, θα αποτελέσουν σημείο
αναφοράς για τη διαμόρφωση του παραλιακού με-
τώπου της Λεμεσού. Η επένδυση αυτή θα επιφέρει
σημαντικά πολλαπλασιαστικά αναπτυξιακά οφέλη
για την οικονομία της χώρας καθώς επίσης θα δια-
μορφώσει το παραλιακό μέτωπο της τουριστικής
περιοχής της Λεμεσού και παράλληλα μαζί με το
Minthis Hills, θα συμβάλουν στο να βάλουν την Κύ-
προ στον παγκόσμιο τουριστικό και επενδυτικό
χάρτη ως πολυτελή προορισμό. 

Μέχρι σήμερα έχουν επενδυθεί
45εκ. ευρώ, κάτι το οποίο έχει
συμβάλει στην αναζωογόνηση

της οικονομικής
δραστηριότητας και τη στήριξη
παρεμφερών επιχειρήσεων. Η
συνολική επένδυση σε βάθος

δεκαετίας είναι πέραν των
400εκ ευρώ. 
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Ετήσια Γενική Συνέλευση CIPA

Η προσέλκυση επενδύσεων «κλειδί» 
για επιστροφή στην ανάπτυξη

4 Παρουσιάστηκε το έργο και η
στρατηγική του Οργανισμού για
προσέλκυση επενδύσεων

4 Η οικονομία οδεύει προς τη σωστή
κατεύθυνση, το επενδυτικό περιβάλλον
ανακάμπτει

4 Η περαιτέρω βελτίωση του
επιχειρηματικού κλίματος είναι
μονόδρομος

Τ ην πεποίθηση ότι η προσέλκυση ξένων
επενδύσεων δεν αποτελεί απλώς ένα βα-
σικό πυλώνα στην προσπάθεια για οικονο-

μική ανάπτυξη, αλλά ίσως και τη μόνη ρεαλιστική
διέξοδο για να πετύχουμε το στόχο αυτό, εξέφρασε
από το βήμα της Ετήσιας Γενικής Συνέλευσης του
Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων
(CIPA) o Πρόεδρος του Οργανισμού Χριστόδουλος
Ε. Αγκαστινιώτης.

Μιλώντας ενώπιον της πολιτικής ηγεσίας, του
επιχειρηματικού κόσμου, ξένων επενδυτών και
πρέσβεων, ο Πρόεδρος του CIPA παρουσίασε το
έργο που επιτέλεσε ο Οργανισμός μετά τις αρνη-
τικές εξελίξεις του πρώτου τριμήνου του 2013,
καθώς και τους στόχους και τους άξονες προτε-
ραιότητας που έχει θέσει για την επόμενη περίοδο.
«Όραμα του Οργανισμού είναι η εξέλιξη της Κύπρου
σε παγκόσμιο κέντρο παροχής ποιοτικών υπηρε-
σιών και η ανάδειξή της σε στρατηγικό ενεργειακό
κόμβο της Ανατολικής Μεσογείου», είπε ο κ. Αγ-
καστινιώτης, προσθέτοντας ότι «προς την υλοποί-
ηση αυτού του οράματος, ο CIPA εκπόνησε ένα
ολοκληρωμένο στρατηγικό πλάνο και προχώρησε
στη διενέργεια εννέα τομεακών μελετών, που ανα-
δεικνύουν νέους τομείς και δραστηριότητες με
προοπτικές ανάπτυξης».

Ο Πρόεδρος του CIPA υπέδειξε ότι οι αναβαθ-
μίσεις των Οίκων Αξιολόγησης και οι συνεχόμενες
θετικές αξιολογήσεις από την Τρόικα επιβεβαι-
ώνουν ότι η οικονομία οδεύει προς τη σωστή κα-
τεύθυνση. Πράγμα που επιβεβαιώνεται, όπως είπε,
από τις άμεσες ξένες επενδύσεις που υλοποιήθη-
καν τους τελευταίους είκοσι μήνες σε διάφορους
τομείς της οικονομίας, όπως ο τραπεζικός τομέας,
ο τουρισμός και ο ιατρικός τουρισμός, ο τομέας
της Ενέργειας και των υπηρεσιών, καθώς και των
ακινήτων. Ο κ. Αγκαστινιώτης τόνισε ότι «οι προ-
σπάθειες και ο καθοριστικός ρόλος του CIPA για

ενδυνάμωση του ευρύτερου επενδυτικού περιβάλ-
λοντος άρχισαν να αποδίδουν καρπούς, καθώς το
επενδυτικό περιβάλλον ανακάμπτει».  Αναφερό-
μενος στις μεταρρυθμίσεις που πρέπει να γίνουν
ώστε η Κύπρος να καταστεί πιο ελκυστικός επεν-
δυτικός προορισμός τόνισε, μεταξύ άλλων, ότι «πα-
ρόλο που η οικονομία βρίσκεται στο σωστό δρόμο,
υπάρχουν πολλά που πρέπει να γίνουν ακόμη. Η
βελτίωση του επιχειρηματικού κλίματος είναι μο-
νόδρομος και δεν έχουμε άλλη επιλογή από το να
προχωρήσουμε με στρατηγικές μεταρρυθμίσεις
και βελτιώσεις. Χρειαζόμαστε απλοποίηση διαδι-
κασιών, διαφάνεια, ταχύτητα και διαρκή στήριξη
των ξένων επενδυτών για να επιβιώσουμε στο διε-
θνές περιβάλλον. Τα αποτελέσματα της Έκθεσης
της Διεθνούς Τράπεζας “Doing Business Report
2015”, επιβεβαιώνουν την ανάγκη λήψης και εφαρ-
μογής δραστικών μέτρων».

Κάνοντας ειδική μνεία στους υφιστάμενους ξέ-
νους επενδυτές, ο Πρόεδρος του CIPA ανέφερε
ότι αποτελούν την καλύτερη έξωθεν μαρτυρία για
την Κύπρο. «Τους ευχαριστούμε γι’ αυτό, γιατί σε
στιγμές δύσκολες επέδειξαν εμπιστοσύνη στη
χώρα μας» σημείωσε.

Ο κ. Αγκαστινιώτης ευχαρίστησε γι’ ακόμη μια
φορά τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας κ. Νίκο Ανα-
στασιάδη, τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιο-
μηχανίας και Τουρισμού κ. Γιώργο Λακκοτρύπη και
ευρύτερα την κυβέρνηση για την οικονομική ενί-
σχυση του CIPA το 2013, με στόχο την ενδυνάμωση

των προσπαθειών προώθησης της Κύπρου ως ελ-
κυστικού επενδυτικού προορισμού.

Κατά το επίσημο μέρος της Συνέλευσης, απη-
ύθυνε χαιρετισμό ο Υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου
και Βιομηχανίας κ. Γιώργος Λακκοτρύπης και ο
Πρόεδρος του Συνδέσμου Επενδυτικών Κεφαλαίων
(CIFA), κ. Άγγελος Γρηγοριάδης. 

• Πιο κάτω παραθέτουμε αποσπάσματα από
την ομιλία του κ. Αγκαστινιώτη. 

Η αποστολή του Οργανισμού εστιάστηκε
εξ αρχής σε τρεις σημαντικούς άξονες:

• Στην προώθηση της Κύπρου στο εξωτερικό
ως ελκυστικού επενδυτικού προορισμού

• Στην αναβάθμιση του θεσμικού πλαισίου που
αφορά το επενδυτικό περιβάλλον και

• Στην υποστήριξη σε δυνητικούς αλλά και υφι-
στάμενους ξένους επενδυτές πριν, κατά και μετά
την επενδυτική τους δραστηριότητα.

Προώθηση και προβολή της Κύπρου
Ο Οργανισμός υιοθέτησε μία νέα γραμμή προ-

βολής, μέσω ενός ολοκληρωμένου rebranding και
επικοινωνιακού υλικού με στόχο τη διαχείριση της
κλονιζόμενης εμπιστοσύνης των ξένων επενδυτών.
Μεταξύ άλλων, αναπτύξαμε πρωτοβουλίες στο-
χευόμενης υποστήριξης προς συγκεκριμένους
επενδυτές και τομείς, συμμετείχαμε ή και ηγηθή-
καμε ενορχηστρωμένων προσπαθειών προσέλκυ-
σης επενδύσεων. Μέσα σε αυτά τα πλαίσια ανα-
νεώθηκε το υποστηρικτικό προωθητικό υλικό, δη-
μιουργήθηκαν νέες έντυπες και ηλεκτρονικές δια-
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φημίσεις, επανασχεδιάστηκε η ιστοσελίδα του Ορ-
γανισμού και εγκαινιάστηκε τακτικό ενημερωτικό
δελτίο που αποστέλλεται ηλεκτρονικά σε μεγάλο
αριθμό παραληπτών, ξένων οργανισμών και επεν-
δυτών ενώ ταυτόχρονα καθιέρωσε εβδομαδιαία
ενημερωτικά δελτία προς διεθνή ΜΜΕ. 

Διοργάνωσε, ακόμη, στοχευμένες εκδηλώσεις,
σε κύριες αγορές/στόχους:Σε χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, του Αραβικού Κόλπου, τη Ρωσία,
την Κίνα, το Ισραήλ, τον Λίβανο, τις ΗΠΑ, την Ελ-
βετία, την Ουκρανία και την Ινδία. Ο CIPA πρόβαλε
την Κύπρο σε διεθνή Μέσα Ενημέρωσης, τα οποία
απευθύνονται σε στελέχη και συμβούλους επιχει-
ρήσεων. Διευθέτησε ακόμη πολλές συνεντεύξεις
Κυπρίων αξιωματούχων καθώς και ξένων επενδυ-
τών που δραστηριοποιούνται στη χώρα σε ξένα
ΜΜΕ.

Επιπρόσθετα, με πρωτοβουλία του Οργανισμού
διοργανώθηκαν, για δεύτερη φορά, τα CIPA Inter-
national Investment Awards. Μια εκδήλωση που
εξελίσσεται σε σημαντικό θεσμό, μέσω του οποίου
η Πολιτεία αναγνωρίζει έμπρακτα και επιβραβεύει
τους ξένους επενδυτές που συμβάλλουν στην ανά-
πτυξη της κυπριακής οικονομίας. 

Τέλος, κατά το 2013 μέσα από τον CIPA ιδρύ-
θηκε, σε συνεργασία με ομάδα εμπειρογνώμων, ο
Σύνδεσμος Επενδυτικών Κεφαλαίων «CIFA»,στόχος
του οποίου είναι η ανάπτυξη της Κύπρου ως κέν-
τρου εγγραφής και διαχείρισης επενδυτικών κε-
φαλαίων.

Αναβάθμιση Θεσμικού πλαισίου
• Ετοιμασία Σχεδίου Δράσης, με συγκεκριμένες

προτάσεις, για τον εκσυγχρονισμό του Τμήματος
Εφόρου Εταιρειών, οι οποίες παραδόθηκαν στο αρ-
μόδιο υπουργείο.

• Εκσυγχρονισμό του περί Εταιρειών Νόμου και
του περί Ιδρυμάτων Νόμου με γραπτές εισηγήσεις
προς όλους τους εμπλεκομένους φορείς

• Ετοιμασία νομοσχεδίου για τις κυψελοειδείς
εταιρείες 

• Συμμετοχή στην Επιτροπή του Υπουργείου
Οικονομικών για ετοιμασία νέων συμφωνιών απο-
φυγής διπλής φορολογίας και ανανέωση υφιστά-
μενων συμφωνιών

Υποστήριξη και διευκόλυνση
των ξένων επενδυτών
Κατά το 2013 ο Οργανισμός προσέφερε υπο-

στηριχτικές υπηρεσίες σε εκατοντάδες υφιστάμε-
νους και δυνητικούς ξένους επενδυτές. Οι υπη-
ρεσίες αυτές έχουν να κάνουν με ενημέρωση των
επενδυτών για το επενδυτικό πλαίσιο της Κύπρου,
παροχή βοήθειας για διάφορα θέματα που τους
αφορούν και βεβαίως διαμεσολάβηση με τον ευ-
ρύτερο δημόσιο τομέα για θέματα διαδικασιών και
αδειοδοτήσεων.

Στο πλαίσιο της προσπάθειάς μας για ενημέρωση
της Πολιτείας για τα προβλήματα που αντιμετωπί-

ζουν οι ξένοι επενδυτές, ο Οργανισμός συνέχισε
τη διοργάνωση της εκδήλωσης «Πρόγευμα με τον
Υπουργό», στην οποία δίνεται η ευκαιρία σε ξένους
επενδυτές να συνομιλήσουν πρόσωπο με πρόσωπο
με τον Υπουργό Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας
και Τουρισμού, ώστε να γίνει εποικοδομητική αν-
ταλλαγή απόψεων σε σχέση με το επενδυτικό πε-
ριβάλλον της χώρας μας.

Κύπρος: μια νέα, αλλά δύσκολη και
απαιτητική, εποχή οικονομικής ανάπτυξης
Στον Τραπεζικό τομέα πραγματοποιήθηκαν επεν-

δύσεις από διεθνούς εμβέλειας επενδυτές. Συγ-
κεκριμένα, η Τράπεζα Κύπρου, η Ελληνική Τράπεζα
και η CDB Bank έχουν ανακεφαλαιοποιηθεί κυρίως
Ηνωμένες Πολιτείες και Ρωσία, με ξένα κεφάλαια
που αγγίζουν το 1,2 δισεκατομμύρια ευρώ, ενώ
άδεια λειτουργίας έλαβε πριν από λίγες μέρες η
σουηδικών συμφερόντων Ancoria Bank, η οποία
αναμένεται να ξεκινήσει τις εργασίες της άμεσα.

Στον Τουρισμό υλοποιήθηκαν επενδύσεις, κυ-
ρίως στην ξενοδοχειακή βιομηχανία, σε γνωστές
μονάδες στη Λεμεσό και την Πάφο, ενώ ανακοι-
νώθηκε η ανάπτυξη μιας νέας εντυπωσιακής μο-
νάδας στη Λάρνακα.

Πιο συγκεκριμένα, αυτές αναφέρονται στα γνω-
στά ξενοδοχεία Merridien και Amathus στη Λεμεσό,
στο ξενοδοχείο Alexander the Great στην Πάφο και
το νέο εντυπωσιακό έργο ΚΙΜΩΝ στη Λάρνακα.
Αυτές οι επενδύσεις επιβεβαιώνουν την εμπιστο-
σύνη των ξένων επενδυτών προς το κυπριακό του-
ριστικό προϊόν.

Στον τομέα του Ιατρικού και Αθλητικού Τουρι-
σμού, μία από τις μεγαλύτερες αμερικανικές εται-
ρείες του κλάδου διεθνώς, ο Όμιλος BuenaVista,
ανακοίνωσε επίσημα ότι θα προχωρήσει με επέν-
δυση αξίας 300 εκατομμυρίων ευρώ με τη δημι-

ουργία ενός υψηλοτάτου επιπέδου resort ευεξίας
και αθλητικού τουρισμού.

Πρόκειται για το έργο FortuneHealthResort στην
περιοχή της Καλαβασού, ένα έργο που ο CIPA προ-
ωθούσε τα τελευταία χρόνια.

Ακόμα πιο ενθαρρυντικό στη συγκεκριμένη πε-
ρίπτωση είναι το γεγονός ότι η αμερικάνικη Bue-
naVista η οποία και διαχειρίζεται ένα τεράστιο επεν-
δυτικό ταμείο δημιούργησε περιφερειακά γραφεία
στην Κύπρο και ήδη μελετά και άλλα έργα που προ-
σφέρονται.

Στον τομέα της Ενέργειας, η ανάπτυξη της βιο-
μηχανίας υδρογονανθράκων, σε συνδυασμό με τα
πολλά ανταγωνιστικά πλεονεκτήματα που προσφέ-
ρει η Κύπρος, έχει ήδη προσελκύσει την προσοχή
παγκόσμιων αμερικανικών κολοσσών, όπως η Sch-
lumberger, Halliburton και άλλοι, οι οποίοι έχουν
ήδη δημιουργήσει και εγκαταστάσεις. Οι εταιρείες
αυτές ενεργούν περιφερειακά και προσφέρουν τις
υπηρεσίες τους στην ευρύτερη περιοχή της ανα-
τολικής Μεσογείου.

Σημαντικές επενδύσεις έχουν ήδη υπογραφεί
σε έργα που αφορούν τις ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας, δύο από τα οποία έχουν ήδη εγκριθεί από
την Ευρωπαϊκή Ένωση για χορηγία δεκάδων εκα-
τομμυρίων ευρώ από το ευρωπαϊκό πρόγραμμα
NER 300. Πιο προχωρημένο είναι το έργο EOS,
ένα πρότυπο ηλιοθερμικό πάρκο το οποίο χρησι-
μοποιεί αυστραλιανή τεχνολογία και χρηματοδο-
τείται από κινέζικα κρατικά και τραπεζικά κεφάλαια.
Ακόμη, ολοκληρώθηκε από την VTTI το τεράστιο
τερματικό αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο Βα-
σιλικό, μια επένδυση που αγγίζει τα 300 εκατομ-
μύρια ευρώ και για την οποία η Κύπρος μπορεί να
είναι υπερήφανη. Στον τομέα των επαγγελματικών
υπηρεσιών καταγράφηκε πρόσφατα αξιοσημείωτη
αύξηση στις αιτήσεις για εγγραφές εταιρειών αν-
τανακλώντας τη δυναμική του κλάδου των επαγ-
γελματικών υπηρεσιών.  Στον τομέα των ακινήτων
καταγράφηκε αύξηση 23% κατά τους πρώτους επτά
μήνες του χρόνου σε σχέση με το 2013, εξέλιξη
που σχετίζεται άμεσα με τα συστήματα κινήτρων
που η κυβέρνηση εφαρμόζει κυρίως μετά από ει-
σηγήσεις του CIPA. Συγκεκριμένα, φρέσκο χρήμα
ύψους 1 δισ. ευρώ υπολογίζει η κυβέρνηση ότι ει-
σέρρευσε τους τελευταίους 15 μήνες στα κρατικά
ταμεία από τα προγράμματα πολιτογραφήσεων και
από τις άδειες παραμονής σε πολίτες τρίτων χω-
ρών.

Στον τομέα των επενδυτικών κεφαλαίων υπάρ-
χουν επίσης θετικές εξελίξεις, κάτι που αποτελεί
σαφή ένδειξη ότι υπάρχουν σημαντικές δυνατότητες
και σε αυτόν τον τομέα. 

Παρόλο που βρισκόμαστε στο σωστό δρόμο και
αισιοδοξούμε υπάρχουν πολλά που πρέπει να γί-
νουν ακόμη τα οποία αποτελούν το μεγάλο στοίχημα
που θα πρέπει να κερδίσουμε άμεσα. 
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Τ α όσα διαδραματίστηκαν το πρώτο τρί-
μηνο του 2013 ταρακούνησαν συθέμελα
την κυπριακή οικονομία αλλά και την κοι-

νωνία ευρύτερα. Πρακτικές που θεωρούσαμε
δεδομένες στο παρελθόν αποδείχθηκαν λανθα-
σμένες. Αυτές οι ανατροπές, θα πρέπει να μας
διδάξουν και να μας κάνουν πιο σοφούς ώστε
να μην επαναλάβουμε παρόμοια λάθη στο μέλ-

λον. Επιμένουμε ότι η προ-
σέλκυση ξένων επενδύσε-
ων δεν αποτελεί απλώς
ένα βασικό πυλώνα στην
προσπάθεια για επανεκκί-
νηση της οικονομίας αλλά
ίσως και τη μόνη ρεαλιστική
διέξοδο για να πετύχουμε
το στόχο αυτό. Για να δη-
μιουργήσουμε νέες θέσεις
εργασίας, να αντλήσουμε
τεχνογνωσία και να αποκο-
μίσουμε ευρύτερο αναπτυ-
ξιακό όφελος. Ωστόσο,

πρέπει να συνειδητοποιήσουμε ότι βασική προ-
ϋπόθεση για να πετύχουμε το στόχο αυτό, είναι
η δημιουργία ενός φιλικού επιχειρηματικού πε-
ριβάλλοντος που να λειτουργεί στο πλαίσιο της
διαφάνειας και να είναι πραγματικά φιλόξενο
προς τις ξένες επενδύσεις. 

Δεν έχουμε την πολυτέλεια να προσεγγίζουμε
τις επενδυτικές ευκαιρίες και προοπτικές που
παρουσιάζονται ενώπιών μας με καχυποψία και
κακεντρέχεια. Δεν μπορούμε να τρέφουμε ψευ-
δαισθήσεις ότι ο οποιοσδήποτε επενδυτής θα
διακινδυνεύσει την επένδυσή του σε μία χώρα
όπου οι διαδικασίες προσκρούουν σε ένα πολύ-
πλοκο και αδιαφανές πλαίσιο λειτουργίας. 

Τα αποτελέσματα της Έκθεσης της Διεθνούς
Τράπεζας «Doing Business Report 2015», η
οποία αξιολογεί το βαθμό ευκολίας για την έναρ-
ξη εργασιών και λειτουργία μίας επιχείρησης σε
κάθε χώρα, όπως και άλλες μελέτες, επιβεβαι-
ώνουν την ανάγκη λήψης και εφαρμογής δρα-
στικών μέτρων για αντιμετώπιση της γραφει-
οκρατίας. Συγκεκριμένα, η Κύπρος έχει υποχω-
ρήσει στην 64η θέση, ανάμεσα σε 189 χώρες
παγκοσμίως, ενώ σε επίπεδο ΕΕ28, βρίσκεται

μόλις στην 26η θέση. Παρόλο που σε απόλυτους
αριθμούς η Κύπρος παρουσίασε οριακή βελτίω-
ση, η ταχύτερη υιοθέτηση σύγχρονων πρακτικών
και διαδικασιών από άλλες οικονομίες μας οδή-
γησε σε πιο χαμηλή θέση στον συγκριτικό πίνακα
κατάταξης. Η απαλλαγή από τις γραφειοκρατικές
δυσλειτουργίες, τον υπέρμετρο προστατευτισμό
και τους επαχθείς όρους που απομακρύνουν
τους ξένους επενδυτές είναι μονόδρομος. Ανα-
βαθμίζοντας το ρυθμιστικό πλαίσιο μέσω νέων
νομοθεσιών που θα το καταστήσουν πιο μοντέρ-
νο, ευέλικτο και φιλικό προς το επιχειρηματικό
περιβάλλον. Κατανοώντας τις ανάγκες των επεν-
δυτών στις οποίες οφείλουμε να προσαρμοζό-
μαστε, πάντοτε βέβαια στο πλαίσιο της λογικής. 

Είναι σημαντικό να υπάρξουν ουσιαστικές με-
ταρρυθμίσεις και βελτιώσεις, να υιοθετηθούν
απλές και ξεκάθαρες διαδικασίες, να ξεφύγουμε
από υφιστάμενες νοοτροπίες. Αυτά τα μέτρα
πρέπει να στοχεύουν στην απαιτούμενη ταχύτητα

σε θέματα όπως η έγκριση των απαραίτητων
αδειοδοτήσεων. 

Οφείλουμε να διευρύνουμε τους ορίζοντές
μας και να είμαστε δεκτικοί σε νέες προτάσεις
και ιδέες. Χρειάζεται θετικό πνεύμα, εποικοδο-
μητική προσέγγιση και καλή θέληση. Συνάμα
υπευθυνότητα και σοβαρότητα.

Οι θετικές αξιολογήσεις που έλαβε τους τε-
λευταίους 18 μήνες η κυπριακή οικονομία από
την Τρόικα και τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης,
επιβεβαιώνουν ότι η οικονομία μας εισήλθε πολύ
γρήγορα σε μία πορεία αναστροφής των αρνη-
τικών δεδομένων και επανάκτησης της ανταγω-
νιστικότητάς της. Ωστόσο, η προσπάθεια απο-
κατάστασης της εικόνας της Κύπρου ως επεν-
δυτικού προορισμού θα πρέπει να είναι συνεχής,
συντονισμένη και συλλογική. Αυτός είναι ο μόνος
τρόπος μία οικονομία να μπορέσει να αντεπε-
ξέλθει και να επιβιώσει σε ένα διεθνές αντα-
γωνιστικό περιβάλλον.

Tου
Χριστόδουλου
Αγκαστινιώτη

Προέδρου του
Κυπριακού
Οργανισμού
Προώθησης
Επενδύσεων (CIPA) 

Η γραφειοκρατία
φρενάρει τις επενδύσεις
Πρέπει να μπουν απλές και ξεκάθαρες διαδικασίες

και να ξεφύγουμε από υφιστάμενες νοοτροπίες
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Ελλάδα: Κρίσιμες διαπραγματεύσεις 
με φόντο την οικονομία

4 Γιατί το σημερινό κλίμα είναι χειρότερο
σε σχέση με αυτό των προηγούμενων
μηνών

4 Πού διαφέρουν οι απόψεις Ελλήνων και
Ευρωπαίων για την «επόμενη μέρα»

4 Πονοκέφαλος η δήλωση του Μάριο
Ντράγκι για Νέα Δημοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ

Η ελλαδική αγορά γνωρίζει από το αποτέ-
λεσμα των διαπραγματεύσεων που διε-
ξάγονται αυτή την περίοδο με τους Ευ-

ρωπαίους δανειστές, ότι θα επηρεαστεί σε μεγάλο
βαθμό η πορεία της ελληνικής οικονομίας για τα

επόμενα χρόνια. Η ελληνική
πλευρά μπαίνει σ’ αυτό τον
κύκλο των συζητήσεων από
χειρότερη θέση, καθώς
αφενός δεν εμφανίζει ενιαία
πολιτική γραμμή και αφ’ ετέ-
ρου βλέπει τους Ευρωπαί-
ους να δυσανασχετούν σε
ότι αφορά τις υποσχέσεις
τους για ελάφρυνση του δη-

μοσίου χρέους της χώρας. 
Οι διαπραγματεύσεις είναι κρίσιμες, απαιτούν

λεπτούς χειρισμούς και σημαντικό μειονέκτημα
είναι το ότι η χώρα βρίσκεται σε μια φάση έντονης
«μεταρρυθμιστικής κόπωσης», η οποία έχει επη-
ρεάσει έντονα και το ελληνικό κοινοβούλιο.

Κάτω από αυτές τις συνθήκες, εξηγείται η πο-
λιτική αναμονής που ακολουθείται από τους πε-
ρισσότερους επενδυτές στο ΧΑ, οι οποίοι περι-
μένουν την έκβαση των εξελίξεων προκειμένου
να λάβουν οριστικές αποφάσεις.

Μπορεί βέβαια η κατάσταση να μην είναι τόσο
κρίσιμη όσο εκείνη των συνεχών κρίσεων του
2011 και του 2012, ωστόσο από την κατάληξη
των διαπραγματεύσεων σ’ αυτή τη χρονική φάση,
θα κριθούν πολλά πράγματα γύρω από το οικο-
νομικό μέλλον της χώρας. 

Οι Ευρωπαίοι δανειστές έχουν θέσει τρία ση-
μεία διαπραγμάτευσης με συγκεκριμένη χρονική
σειρά: Πρώτα -και μάλιστα σε πολύ σύντομο χρο-
νικό διάστημα- η Ελλάδα παίρνει την έγκριση της
τρόικας ότι υλοποίησε τα προ καιρού συμφωνη-
θέντα, πράγμα που θα σημάνει την ψήφιση αρκε-
τών νέων μέτρων από την κυβέρνηση. Στη συνέ-
χεια, μια νέα συμφωνία για τη λεγόμενη «πιστωτική
γραμμή» και τους όρους που θα τη συνοδεύουν.
Και τέλος, στην εκκίνηση του διαλόγου για την

«ελάφρυνση» του ελληνικού δημόσιου χρέους.
Και μάλιστα, κύκλοι της Ευρώπης δείχνουν αρκετά
απρόθυμοι να συζητήσουν το τρίτο θέμα, με τον
πρόεδρο της ΕΚΤ να δηλώνει πως δεν χρειάζεται,
αλλά ούτε και ωφελεί η συζήτηση για το δημόσιο
χρέος της Ελλάδας. 

Από την άλλη πλευρά, η κυβέρνηση Σαμαρά
επιδιώκει μια συμφωνία-πακέτο και για τα τρία
προαναφερθέντα θέματα, στην οποία: α) Θα προ-
σπαθήσει να αποδεχτεί άμεσα όσο το δυνατόν
λιγότερα μέτρα β) Θα επιχειρήσει να αναβάλει
για το μέλλον κάποια άλλα και τέλος γ) Έναντι
αυτών, θα έχει να προβάλει το επιχείρημα στους
ψηφοφόρους τα κέρδη που θα έχει σημειώσει από
την όποια ελάφρυνση του χρέους.

Και μέσα σε όλα αυτά, ακούγονται και σενάρια
για μια μίνι παράταση του υπάρχοντος μνημονίου,
ίσως και μέχρι τον Νοέμβριο.

Σε κάθε περίπτωση, η διαπραγματευτική θέση
της Ελλάδας φαίνεται να είναι σαφώς χειρότερη
από αυτή που επικρατούσε πριν από λίγους μήνες.
Τότε η ελληνική πλευρά θεωρούσε «θέμα χρόνου»
την έξοδό της από το υπάρχον μνημόνιο, πίστευε
ως μια σχετικά εύκολη υπόθεση το δανεισμό της
από τις αγορές με χαμηλό επιτόκιο και φυσικά
θεωρούσε δεδομένη την ελάφρυνση του χρέους,
με την αξιωματική αντιπολίτευση μάλιστα να δη-
λώνει βέβαιη πως αυτή θα πετύχαινε τη διαγραφή

του μεγαλύτερου κομματιού του.
Αντίθετα, σήμερα γνωρίζουμε πως:
Οποιαδήποτε έξοδος από το μνημόνιο και οποι-

αδήποτε νέα μορφή ελληνική θα πρέπει να γίνει
σε συμφωνία με τους πιστωτές, αλλά και με τη
στήριξη αυτών, γιατί σε διαφορετική περίπτωση
η πόρτα των αγορών θα είναι ερμητικά κλειστή.
Ήδη, οι αποδόσεις (yields) των κρατικών τίτλων
έχουν εκτοξευθεί στο 8% και θα πρέπει να απο-
κλιμακωθούν σε μεγάλο βαθμό προκειμένου μια
νέα απόπειρα εξόδου μας στις αγορές να έχει
πιθανότητες επιτυχίας. Επίσης, έχει τεθεί επιτα-
κτικά το δίλημμα στην Ελλάδα «ή αγορές, ή μνη-
μόνιο», σύμφωνα με το οποίο αν θέλει να απαλ-
λαγεί από κάθε μορφής μνημόνιο πρέπει να μπο-
ρεί να δανειστεί από τις αγορές. Ωστόσο, για να
μπορέσει να δανειστεί από τις αγορές, απαιτείται
η υλοποίηση μέτρων και η εφαρμογή πολιτικών
που να βρίσκονται στο… πνεύμα του μνημονίου.

Η όποια ελάφρυνση χρέους συμφωνηθεί, είναι
αβέβαιη και περιορισμένη σε έκταση. Η αλήθεια
είναι πως σύμφωνα με τις αποφάσεις της ευρω-
παϊκής συνόδου κορυφής του 2012, οι σχετικές
συζητήσεις θα ξεκινούσαν από τη στιγμή που δια-
πιστωνόταν επισήμως το πρωτογενές πλεόνασμα
στα δημόσια οικονομικά της Ελλάδας. Αυτό έγινε
τον Απρίλιο του 2014 (για το έτος 2013), όμως
από τότε μέχρι σήμερα οι Ευρωπαίοι αναβάλουν

Του Στέφανου
Κοτζαμάνη 
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συνεχώς τη σχετική συζήτηση με διάφορες προ-
φάσεις. Η αλήθεια είναι πως αρκετές ευρωπαϊκές
χώρες -και όχι μόνο αυτές του Βορρά, αλλά και
αυτές του Νότου- θα δυσκολευτούν να περάσουν
από τα κοινοβούλιά τους ένα τέτοιο ζήτημα και
το όλο ζήτημα φαίνεται να έχει… κολλήσει.

Βέβαια, η επιδείνωση του περιβάλλοντος για
την Ελλάδα έχει προκαλέσει έντονες παρενέρ-
γειες και στο εγχώριο πολιτικό σκηνικό, με την
κυβέρνηση να διαθέτει πλέον περιορισμένης αξίας
επιχειρήματα για πόσο γρήγορα θα βγάλει την οι-
κονομία από την κρίση και την αντιπολίτευση να
διαπιστώνει πως το βασικότερο στοιχείο της οι-
κονομικής της πολιτικής βρίσκεται στον αέρα.
Ίσως και αυτός να είναι ένας λόγος για τον οποίο
βλέπουμε κάποια πρώτα, δειλά βήματα διάθεσης
για συζήτηση μεταξύ των δύο μεγαλύτερων πο-
λιτικών κομμάτων. 

Το μετέωρο βήμα 
Κάτω από αυτές τις συνθήκες, η πορεία της

χρηματιστηριακής αγοράς είναι μάλλον δικαιολο-
γημένη, καθώς:

Σε περιόδους πολιτικής αβεβαιότητας που συ-
νοδεύεται από σημαντικά μακροοικονομικά ζητή-
ματα, οι επενδυτές συνηθίζουν να τηρούν στάση
επιφυλακτικότητας και αναμονής. Ας μην ξεχνούμε
άλλωστε πως στην Ελλάδα τον πρώτο λόγο εξα-

κολουθούν να τον έχουν τα ξένα funds που το-
ποθετούνται στις αναδυόμενες αγορές και τα
οποία δεν φημίζονται για το μεσομακροπρόθεσμο
χρονικό ορίζοντα των επενδύσεών τους.

Οι προοπτικές της ελληνικής οικονομίας για τα
επόμενα χρόνια φαντάζουν σήμερα λιγότερο θε-
τικές σε σχέση με το παρελθόν. Οι ξένες επεν-
δύσεις έχουν εμφανίσει σαφείς τάσεις υποχώρη-
σης κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2014, η προ-
ώθηση των ιδιωτικοποιήσεων δείχνει σε μεγάλο
βαθμό «κολλημένη», ενώ τα προσδοκώμενα οφέλη
από μια ελάφρυνση του δημόσιου χρέους είναι
πλέον αβέβαια και ψαλιδισμένα.

Από την άλλη πλευρά βέβαια, στο πρώτο εν-
νεάμηνο του έτους η ελληνική οικονομία «έτρεξε»
με θετικό ΑΕΠ 0,6% και πολύ πιθανόν να δούμε
μια ακόμη καλύτερη επίδοση για το σύνολο του
έτους. Τα θετικά μηνύματα από διάφορα μέτωπα
(πχ τουρισμός, δημόσιες επενδύσεις) ενισχύουν
τις προοπτικές για μια νέα αύξηση του ΑΕΠ μέσα
στο 2015, έστω και αν αυτή δεν πιάσει το φιλό-
δοξο στόχο του +2,9% που αναγράφεται στον
προϋπολογισμό. Και όλα αυτά με την προϋπόθεση
ότι δεν θα υπάρξει καμιά ελάφρυνση δημοσίου
χρέους. Επιπλέον, οι περισσότεροι αναλυτές και
παράγοντες της αγοράς εκτιμούν πως το επεν-
δυτικό ενδιαφέρον των ξένων μπορεί να δείχνει
μειωμένο, αλλά: 

Πρώτον, παραμένει ως ένα βαθμό υπαρκτό. Ας
μην ξεχνούμε πως μόνο τον τελευταίο καιρό εί-
δαμε ξένους ομίλους να αγοράζουν ελληνικές
επιχειρήσεις (πχ S&B Βιομηχανικά Ορυκτά, μπύρα
Μύθος), ή επίσης είδαμε μεγάλα επενδυτικά pro-
jects να υπογράφονται προκειμένου να χρηματο-
δοτηθούν από ξένους (πχ Ελληνικό, Κασσιόπη,
Αστέρας Βουλιαγμένης).

Και δεύτερον, ότι θα μπορούσε να φουντώσει
εκ νέου, στο βαθμό που μέσα στους επόμενους
μήνες ξεκαθάριζε η πολιτική κατάσταση στη χώρα
και μειωνόταν οι αποδόσεις των ελληνικών ομο-
λόγων.

Η αναδιάρθρωση του ελληνικού χρέους δεν
είναι ούτε αναγκαία ούτε χρήσιμη, εκτίμησε ο
επικεφαλής της ΕΚΤ, Μάριο Ντράγκι, σε ομιλία
του στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, στην οποία υπο-
γράμμισε πως η κεντρική τράπεζα είναι έτοιμη
να λάβει νέα μη συμβατικά μέτρα για την τόνωση
της οικονομίας της ευρωζώνης. Όπως μετέδωσε
το ΑΠΕ, ο πρόεδρος της ΕΚΤ είπε ότι η Ελλάδα
πρέπει να στοχεύσει στις μεταρρυθμίσεις για
να αυξήσει την ανταγωνιστικότητά της. Ο ίδιος
εκτίμησε ότι οι μεταρρυθμίσεις που έχουν γίνει
στην Ελλάδα αρχίζουν και αποδίδουν καρπούς,
κάτι το οποίο φάνηκε στο τρίτο τρίμηνο του τρέ-
χοντος έτους. Συνεχίζοντας, ο Μ. Ντράγκι τόνισε
ότι η Ελλάδα έχει σημειώσει σημαντική πρόοδο,
ότι βρίσκεται στη σωστή πορεία και πληροί τους
στόχους για τα επόμενα χρόνια.

Απαντώντας σε ερώτηση του ευρωβουλευτή
των ΑΝΕΛ, Επαμεινώνδα Μαριά, ο πρόεδρος της
ΕΚΤ ανέφερε ότι τα κέρδη της ΕΚΤ από τα ελ-
ληνικά ομόλογα επιστρέφονται μέσω των κεν-
τρικών τραπεζών των κρατών-μελών στην Ελ-
λάδα. Όπως μετέδωσε το Reuters, ο κ. Ντράγκι
επισήμανε πως τα νέα μέτρα μπορεί να περι-

λαμβάνουν αλλαγές στο μέγεθος και τη σύνθεση
του ισολογισμού της ΕΚΤ. Όπως διευκρίνισε, τα
νέα μέτρα ενδέχεται να περιλαμβάνουν και αγο-
ρές κρατικών ομολόγων. Σημειώνεται πως αυτήν
τη στιγμή, η κεντρική τράπεζα έχει ξεκινήσει τις
αγορές καλυμμένων ομολόγων, ενώ αναμένεται
να προχωρήσει σύντομα και σε αγορές τιτλο-
ποιημένων δανείων (ABS).

Ο ίδιος τόνισε πως το Διοικητικό Συμβούλιο

της ΕΚΤ παραμένει σε επιφυλακή για πιθανά κα-
θοδικά ρίσκα στο outlook για τον πληθωρισμό.
Όσον αφορά τον αντίκτυπο από τα νέα μέτρα
της κεντρικής τράπεζας, ο κ. Ντράγκι υποστήριξε
πως υπάρχουν ενδείξεις για αισθητά οφέλη.

Παράλληλα, ο κ. Ντράγκι απηύθυνε έκκληση
στις κυβερνήσεις των κρατών μελών για μεταρ-
ρυθμίσεις, λέγοντας πως η νομισματική πολιτική
δεν αρκεί από μόνη της για την ανάκαμψη της
οικονομίας της ευρωζώνης. «Το 2015 πρέπει
να είναι η χρονιά όπου όλοι οι παράγοντες στην
ευρωζώνη, οι κυβερνήσεις και οι ευρωπαϊκοί θε-
σμοί, θα αναπτύξουν μια ενιαία συνεκτική στρα-
τηγική για την επαναφορά των οικονομιών μας
σε τροχιά. Η νομισματική πολιτική από μόνη της
δεν μπορεί να το επιλύσει αυτό. Αυτός είναι ο
λόγος που υπάρχει μια επείγουσα ανάγκη για
ένα πειστικό σχέδιο βραχυπρόθεσμων δεσμεύ-
σεων για διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις στα κρά-
τη μέλη, για μια εφαρμογή του συμφώνου στα-
θερότητας και ανάπτυξης, για τη συνολική δη-
μοσιονομική στάση για την ευρωζώνη, για μια
στρατηγική για τις επενδύσεις» ανέφερε ο κ.
Ντράγκι.

Μ. Ντράγκι: Δεν χρειάζεται ρύθμιση το ελληνικό χρέος!
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Υπόθεση Ελληνικής Τράπεζας: 

Μπαράζ δημοσιευμάτων
στον ελλαδικό τύπο 

4 Τι λένε τα εκτεταμένα δημοσιεύματα
του Ελλαδικού τύπου για την υπόθεση
της συναλλαγής του ακινήτου της
Ελληνικής Τράπεζας και για τη στάση
τόσο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς,
όσο και της Κεντρικής Τράπεζας.

Μ εγάλη έκταση έλαβε στον ελλαδικό
τύπο η υπόθεση της αγοράς ακινήτου
της Εκκλησίας από την Ελληνική Τρά-

πεζα, καθώς και η μετέπειτα στάση που τήρησαν
τόσο η Κεντρική Τράπεζα, όσο και η Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς της Κύπρου.

Η πλειονότητα των ελλαδικών media αναφέρ-
θηκε στο συγκεκριμένο ζήτημα και μάλιστα κάθε
άλλο παρά περιορισμένες ήταν οι «κεντρικές
αναφορές» στις μεγάλες οικονομικές ιστοσελί-
δες και στις κυριακάτικες εφημερίδες με τις με-
γαλύτερες κυκλοφορίες. Ενδεικτικό είναι το δη-
μοσίευμα της εφημερίδας «Πρώτο Θέμα», που
κατέχει την πρώτη θέση σε ότι αφορά την κυ-
κλοφορία μεταξύ των εντύπων της Κυριακής.
«Σκανδαλώδης απόφαση για τις ιερές business
με την Ελληνική Τράπεζα» είναι ο τίτλος και ο
υπότιτλος «η σκοτεινή συναλλαγή αγοράς ακι-
νήτου από την Ελληνική με πωλητή την Ιερά Αρ-
χιεπισκοπή Κύπρου, που είναι μέτοχος της ίδιας
τράπεζας, έπεσε στα μαλακά, αν και απανταχού
της γης θεωρείται βαρύ ποινικό αδίκημα».

Χαρακτηριστικές είναι οι αναφορές του ίδιου
δημοσιεύματος:

• «Οι διοικούντες την εταιρεία ωφελούν έναν
μέτοχο σε βάρος των άλλων, πράξη που θεω-
ρείται βαρύ ποινικό αδίκημα σε όλα τα μήκη και
τα πλάτη της γης. Και όμως, η συναλλαγή αυτή
στην Κύπρο πέρασε με ελαφρύ πρόστιμο
100.000 ευρώ…»

• Η επιχειρηματική κίνηση του Αρχιεπισκόπου
«φέρνει σε δύσκολη θέση την πρόεδρο της Επι-
τροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου Δήμητρα Καλο-
γήρου, αλλά και τις δικαστικές αρχές που δεν
ερεύνησαν την υπόθεση».

• «Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου χρει-
άστηκε 2,5 χρόνια για να εξετάσει το αυτονόητο
και τελικά εξέδωσε μια τυπική ανακοίνωση με
την οποία επιβάλλει πρόστιμο 100.000 ευρώ
στην τράπεζα, απαλλάσσοντας ουσιαστικά όσους
εισηγήθηκαν και αποφάσισαν τη συναλλαγή από

πρόστιμα και από ενδεχόμενες ποινικές ευθύ-
νες».

• «Ταυτόχρονα προκύπτουν και ενδεχόμενες
ευθύνες της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου, η
οποία εμφανίζεται να έχει εγκρίνει την περίεργη
συναλλαγή».

Η ιστοσελίδα Euro2day.gr σχολιάζοντας το θέ-
μα, σημειώνει στην πρόταξη του δημοσιεύματός
της: «Σκανδαλώδης υπόθεση ύψους εκατομμυ-
ρίων ευρώ αποκαλύπτεται στην Κύπρο μεταξύ
Ελληνικής Τράπεζας και Αρχιεπισκοπής. Η συγ-
κάλυψη των ενόχων, η… επιφοίτηση του Αγίου
Πνεύματος και οι κεραυνοί Βγενόπουλου που
ζητά παρέμβαση του Γενικού Εισαγγελέα». Και
συνεχίζει: «Σκάνδαλο ολκής μεταξύ της Ελλη-
νικής Τράπεζας και του βασικού της μετόχου,
δηλαδή της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου, απο-
καλύπτεται στη μεγαλόνησο. Ωστόσο η Επιτροπή
Κεφαλαιαγοράς αρκέστηκε σε πρόστιμο-χάδι,
χωρίς να κινηθεί εναντίον οιουδήποτε φυσικού
προσώπου!

Ειδικότερα, όπως αποκαλύπτεται, η τράπεζα
αγόρασε ακίνητο από το βασικό της μέτοχο (την
Αρχιεπισκοπή) έναντι 15,5 εκατ. ευρώ, ενώ την
ίδια περίοδο χρειαζόταν η ίδια… 66 εκατ. ευρώ

για να καλύψει τις απαιτήσεις της εποπτικής αρ-
χής, σε βασικά ίδια κεφάλαια!

Ο τραγέλαφος όμως μάλλον ξεκινά από το ση-
μείο αυτό. Διότι η ίδια η εποπτική αρχή που της
επέβαλε να ενισχύσει τα βασικά ίδια κεφάλαιά
της, της έδωσε, όπως η ίδια η Ελληνική Τράπεζα
αποκαλύπτει, και… έγκριση για να εξαγοράσει
το συγκεκριμένο ακίνητο, δαπανώντας μεγάλο
ποσό χρημάτων. Όπως προκύπτει, στη συνέχεια,
όταν έγινε έρευνα της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς
της Κύπρου, προέκυψε ότι η Ελληνική Τράπεζα
δεν χρειαζόταν το συγκεκριμένο ακίνητο για τις
λειτουργικές ανάγκες της, κι ότι ουσιαστικά εξυ-
πηρέτησε τα συμφέροντα της Ιεράς Αρχιεπισκο-
πής Κύπρου, κι όχι τα συμφέροντα όλων των με-
τόχων της».

Άλλο χαρακτηριστικό ολοσέλιδο δημοσίευμα
ήταν αυτό του «Βήματος της Κυριακής», με τίτλο
«Ιερές business στην Κύπρο» και πρόταξη «πώς
η Αρχιεπισκοπή της Μεγαλονήσου έχασε την
Ελληνική Τράπεζα, παρά το κόλπο γκρόσο με το
οικόπεδο». Χαρακτηριστικά αποσπάσματα του
συγκεκριμένου δημοσιεύματος είναι τα παρακά-
τω: «Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου μέσω
ενός διοικητικού προστίμου που επέβαλε απο-

34-35 - ELLINIKI_EUROKERDOS  11/25/14  12:59 AM  Page 34



Επικαιρότητα

ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2014  /  EUROΚΕΡΔΟΣ 35

κάλυψε ένα μεγάλο οικονομικό σκάνδαλο, που
εμπλέκει όλες τις Αρχές της Κύπρου, αλλά η
ανάρτηση πέρασε απαρατήρητη και μόνο μια
εφημερίδα της Κύπρου δημοσίευσε με καθυστέ-
ρηση μιας ημέρας την είδηση για την επιβολή
προστίμου με τον ειρωνικό τίτλο «Τότε που δι-
οικούσαν Κύπριοι τραπεζίτες».

Η περιουσία της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου
είναι αμύθητη και στο πρόσωπο του Αρχιεπίσκο-
που Χρυσοστόμου Β΄ έχει βρει από το 2006 έναν
ικανό μάνατζερ, ο οποίος κατά καιρούς προχωρεί
σε κινήσεις που θα ζήλευαν και οι πιο επιθετικοί
παίκτες της Wall Street.

Στην υπόθεση όμως που αποκαλύφθηκε πρό-
σφατα από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου
με την εμπλοκή στην Ελληνική Τράπεζα το πλήγ-
μα που δέχτηκαν η Εκκλησία και ο Αρχιεπίσκοπος
είναι ιδιαίτερα βαρύ.

Εποπτικές απαιτήσεις
Η Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου το 2012 ήταν ο

κύριος μέτοχος της Ελληνικής Τράπεζας, η οποία
έπειτα από έλεγχο της Κεντρικής Τράπεζας Κύ-
πρου υποχρεώθηκε να προχωρήσει σε αύξηση
κεφαλαίου 66 εκατ. ευρώ προκειμένου να κα-
λύψει τις αυξημένες εποπτικές απαιτήσεις που
αφορούσαν τα βασικά ίδια κεφαλαία της.

Όλοι οι μέτοχοι κλήθηκαν να βάλουν το χέρι
στην τσέπη προκειμένου να ενισχύσουν την τρά-
πεζα και να διατηρήσουν το ποσοστό τους. Η
κοινή πρακτική διεθνώς ότι όποιος μέτοχος δεν
διαθέτει μετρητά δανείζεται (και πληρώνει τό-
κους) ώστε να αποκτήσει τις νέες μετοχές. Η
Εκκλησία όμως της Κύπρου δεν ακολούθησε αυ-
τή την τακτική.

Η διοίκηση της Ελληνικής Τράπεζας, η οποία
είχε οριστεί από το βασικό μέτοχο, δηλαδή την
Εκκλησία, ανακοινώνει τότε ότι αγοράζει οικό-
πεδο της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου στην πε-
ριοχή της Αμαθούντας αντί 15,5 εκατ. ευρώ.
Αποκαλύπτει μάλιστα ότι η κίνηση έχει την έγ-
κριση της Κεντρικής Τράπεζας, που προηγου-
μένως είχε αποφανθεί ότι η τράπεζα χρειάζεται
αύξηση κεφαλαίου και όχι βεβαίως να προχωρεί
σε αγορές περιουσιακών στοιχείων. 

Αγανάκτησαν οι χριστιανοί
Στην ίδια ανακοίνωση υπάρχει η διευκρίνιση

ότι το οικόπεδο « θα αξιοποιηθεί για τις ανάγκες
στέγασης υπηρεσιών του ομίλου της Ελληνικής
Τράπεζας» αλλά και ως «εγκαταστάσεις αναψυ-
χής για χρήση από τους υπαλλήλους και πελά-
τες». Ήταν φανερό ότι με τα λεφτά της αγοράς
του οικοπέδου θα συμμετείχε η Εκκλησία στην
αύξηση κεφαλαίου και δεν θα περιόριζε τη συμ-
μετοχή της στην τράπεζα. Δεν ήταν τυχαίο ότι
με βάση το 25% που κατείχε η Εκκλησία στην
τράπεζα θα έπρεπε να καταβάλλει στην αύξηση

των 66 εκατ. το ποσό των 16,5 εκατ. ευρώ. 
Έτσι άρχισαν οι καταγγελίες στην Επιτροπή

Κεφαλαιαγοράς, επικεφαλής της οποίας ήταν
και εξακολουθεί να είναι η κυρία Δήμητρα Κα-
λογήρου. Η Eπιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου
σχεδόν τρία χρόνια μετά την εκκίνηση των ερευ-
νών-με χαρακτηριστική βραδύτητα, όπως καταγ-
γέλλουν στην Κύπρο-ανήρτησε τη Δευτέρα 3
Νοεμβρίου την απόφαση με την οποία περιγρά-
φεται με ακρίβεια το κόλπο. «Η τράπεζα δεν
χρειαζόταν τέτοιο οικόπεδο και σχεδόν το 25%
της αναγκαίας αύξησης κεφαλαίου δόθηκε για
την αγορά του. Είναι εμφανές ότι η Ελληνική δεν
ενήργησε για να εξασφαλίσει την ίση μεταχείριση
των μετόχων της αφού εξυπηρέτησε τα συμφέ-
ροντα της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου».

Κύμα διαμαρτυριών 
Ενώ όμως η απόφαση τεκμηριώνει αυτά που

όλοι συζητούσαν στην Κύπρο, η ποινή ξεσήκωσε
νέο κύμα διαμαρτυριών. Η επιτροπή επέβαλε
πρόστιμο 100.000 ευρώ στην Ελληνική Τράπεζα
και συνεπώς απαλλάσσονται από κάθε πρόστιμο
και την αναμενόμενη στις περιπτώσεις αυτές
ποινική δίωξη τα μέλη της διοίκησης της τράπεζας
που αποφάσισαν ή στελέχη που μεθόδευσαν την
κίνηση. Προφανώς ούτε άνοιξαν τραπεζικοί λο-
γαριασμοί για να διαπιστωθεί αν διακινήθηκαν
χρήματα. Στο θέμα επίσης αναφέρθηκε -μεταξύ
πολλών άλλων- και η ιστοσελίδα Capital.gr με τίτ-
λο: «Α. Βγενόπουλος: Εξακρίβωση σοβαρών αδι-
κημάτων από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύ-
πρου με κάλυψη των ενόχων και υπότιτλο: «Την
άμεση επέμβαση του Γενικού Εισαγγελέα ζητάει
ο Ανδρέας Βγενόπουλος όσον αφορά
την αγορά ακινήτου το Μάρτιο του 2012 στην
οποία προχώρησε η Ελληνική Τράπεζα από την
(μέτοχό της) Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου. Παράλ-
ληλα, ο κ. Βγενόπουλος θέτει και σειρά ερωτη-
μάτων όσον αφορά τη συγκεκριμένη υπόθεση». 

Ανακοίνωση Α. Βγενόπουλου
Ζητούμε την επέμβαση
του Γενικού Εισαγγελέα
Η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (ΕΚΚ)

επέβαλε πρόστιμο 100.000 ευρώ στην ΕΛΛΗΝΙ-
ΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ, διότι τον Μάρτιο του 2012 αγό-
ρασε από το μέτοχό της Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύ-
πρου ένα ακίνητο έναντι 15,5 εκατ. ευρώ με την
ψευδή αιτιολόγηση και δημόσια ανακοίνωση ότι
δήθεν το χρειαζότανε!

Η απόφαση της ΕΚΚ αναφέρει ότι «η Εταιρεία
δεν είχε πραγματική ανάγκη να αποκτήσει το εν
λόγω ακίνητο» και ότι «η Εταιρεία εξυπηρέτησε
τα συμφέροντα της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου
και όχι τα συμφέροντα όλων των μετόχων της».
Επίσης αναφέρει ότι «το ύψος του ποσού που

πληρώθηκε από την Εταιρεία για την απόκτηση
του ακινήτου για τα μεγέθη αυτής ήταν υψηλό –
Τα 15.500.000 ευρώ που πληρώθηκαν για την
απόκτηση του ακινήτου αντιστοιχούσαν, κατά τον
ουσιώδη χρόνο, στο 25% περίπου των
66.000.000 ευρώ που χρειαζόταν η Εταιρεία για
κάλυψη των αυξημένων εποπτικών απαιτήσεων
που αφορούσαν τα βασικά ίδια κεφάλαια της».
Τέλος, τα πραγματικά περιστατικά συμπληρώ-
νονται από την επίσημη ανακοίνωση της ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΗΣ ΤΡΑΠΕΖΑΣ με ημερομηνία 23-3-2012
όπου, μεταξύ άλλων, αναφέρει ότι «για αυτήν
τη συναλλαγή έχει ληφθεί η αναγκαία έγκριση
από την αρμόδια Εποπτική Αρχή»!

Κατόπιν των ανωτέρω προκύπτουν τα εξής
αμείλικτα ερωτήματα:

1. Πώς είναι δυνατόν να μην έχουν επιβληθεί
πρόστιμα σε συγκεκριμένα στελέχη που διέπρα-
ξαν τα, κατά την κρίση της ΕΚΚ, αδικήματα και
να επιβάλλεται πρόστιμο μόνο στο νομικό πρό-
σωπο; Μήπως τα αδικήματα τελέσθηκαν δια της
επιφοιτήσεως του Αγίου Πνεύματος χωρίς την
μεσολάβηση κοινών θνητών;

2. Πώς είναι δυνατόν το πρόστιμο για αυτήν
τη σκανδαλώδη συναλλαγή να είναι 100.000 Ευ-
ρώ, όταν έχουν επιβληθεί πολλαπλάσια πρόστιμα
σε δεκάδες τραπεζικά στελέχη επειδή κατά τη
γνώμη της ΕΚΚ δεν συνδυάσθηκαν σωστά ορι-
σμένα στοιχεία ενημερωτικών δελτίων;

3. Γιατί σ΄ αυτήν την περίπτωση η λαλίστατη
πρόεδρος της ΕΚΚ κα. Δ. Καλογήρου δεν έκανε
δημόσιες δηλώσεις για σκάνδαλο και παραπομπή
των υπόπτων για διάπραξη ποινικών αδικημάτων
από την ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΤΡΑΠΕΖΑ, την Ιερά Αρχιεπι-
σκοπή και την Κεντρική Τράπεζα Κύπρου στη Δι-
καιοσύνη;

4. Γιατί σ΄ αυτήν την περίπτωση η Επιτροπή
Θεσμών και οι διάφοροι πολιτικοί που εμφανί-
ζονται ως υπέρμαχοι της κάθαρσης και της τι-
μωρίας των «σκανδάλων» έχουν εξαφανισθεί
και δεν λένε ούτε λέξη; και τέλος

5. Γιατί ο Μακαριώτατος Αρχιεπίσκοπος δεν
ζητά πλήρη διερεύνηση της υπόθεσης από τον
κ. Γενικό Εισαγγελέα ώστε, εάν έχουν διαπραχ-
θεί ποινικά αδικήματα, να απομακρύνει τους
υπαίτιους από το περιβάλλον του για να μη μείνει
καμία σκιά στις δραστηριότητες της Ιεράς Αρ-
χιεπισκοπής Κύπρου;

Εφόσον υπάρχει βούληση η Κυπριακή Δημο-
κρατία να είναι Κράτος Δικαίου, νομίζω ότι πρέπει
πλέον άμεσα να επέμβει ο κ. Γενικός Εισαγγε-
λέας για να διερευνήσει την υπόθεση και να
διωχθεί επιτέλους και η κα. Δ. Καλογήρου η
οποία δια της κατά συρροήν διάπραξης ποινικών
αδικημάτων παράβασης καθήκοντος έχει απο-
στερήσει τις αποφάσεις της ΕΚΚ από οποιαδή-
ποτε νομική αξία.

34-35 - ELLINIKI_EUROKERDOS  11/25/14  12:59 AM  Page 35



Νέα εταιρειών

EUROΚΕΡΔΟΣ  / ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 201436

Η Deloitte εγκαινιάζει το Κέντρο της για
την Τραπεζική Ένωση στη Φρανκφούρτη
Η πρωτοβουλία για την Τραπεζική Ένωση

αποτελεί το πιο φιλόδοξο εγχείρημα
της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης από τη

δημιουργία του ευρώ. Πρόκειται για μια θεμε-
λιώδη αναδιάρθρωση της εποπτείας του χρημα-
τοπιστωτικού τομέα, και αποτελεί απαραίτητο
συμπλήρωμα της νομισματικής ένωσης. Το εγ-
χείρημα αυτό θα έχει σημαντικές επιπτώσεις
για την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση και τη δομή του
τραπεζικού τομέα. 

Σε αυτό το πλαίσιο, το νέο όργανο προληπτι-
κής εποπτείας, ο Ενιαίος Εποπτικός Μηχανισμός
(ΕΕΜ), υπό την ηγεσία της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας (ΕΚΤ) και με έδρα τη Φρανκφούρ-
τη, θα διαδραματίσει σημαντικό ρόλο στο μετα-
σχηματισμό του κλάδου των χρηματοοικονομικών
υπηρεσιών στην Ευρώπη. Αυτές οι αλλαγές θα
έχουν μεγάλο αντίκτυπο στις τράπεζες της Ευ-
ρωζώνης, και όχι μόνο, επηρεάζοντας τα επι-
χειρηματικά τους μοντέλα και στρατηγικές.

Για το λόγο αυτό, η Deloitte, η κορυφαία εται-
ρεία παγκοσμίως στην παροχή επαγγελματικών
υπηρεσιών, έχει ιδρύσει το Κέντρο Τραπεζικής
Ένωσης στη Φρανκφούρτη (BUCF), ένα ισχυρό
πανευρωπαϊκό κέντρο προς εξυπηρέτηση των
αναγκών και απαιτήσεων των πελατών της. Υπό
το πρίσμα της Τραπεζικής Ένωσης, το BUCF θα
είναι υπεύθυνο για τα ακόλουθα:

• Τον έγκαιρο εντοπισμό των προκλήσεων
με τις οποίες έρχονται αντιμέτωπες οι εποπτευό-
μενες από τον Ενιαίο Εποπτικό Μηχανισμό τρά-
πεζες και την παροχή άμεσης υποστήριξης στις
διοικήσεις τους.

• Να δρα ως καταλύτης για την κεντρική δια-
χείριση των δεξιοτήτων και εμπειριών της De-
loitte. Το Κέντρο θα παρέχει ένα ενιαίο σημείο
επαφής παρέχοντας διασυνοριακή υποστήριξη
ανταποκρινόμενοι στις απαιτήσεις των πελατών
μας με διεθνής δραστηριότητες.

• Να παρέχει αναλύσεις και εκθέσεις από
εξειδικευμένα στελέχη της Deloitte σε σχέση με
τις προκλήσεις που αντιμετωπίζουν οι διοικήσεις
των τραπεζών.

• Την υποστήριξη και την ενδυνάμωση των
υφιστάμενων ισχυρών σχέσεων της Deloitte με
την ΕΚΤ/ΕΕΜ και των εθνικών εποπτικών αρχών. 

Για τη δημιουργία αυτού του κέντρου, η Deloitte
έχει συγκροτήσει μια διεπιστημονική ομάδα έμ-
πειρων εξειδικευμένων στελεχών και εμπειρο-
γνωμόνων στον τομέα των χρηματοοικονομικών

υπηρεσιών από τα γραφεία της σε όλη των Ευ-
ρώπη. Του Κέντρου ηγείται ο Hans-Jürgen Walter,
Επικεφαλής του Κλάδου Χρηματοοικονομικών
Υπηρεσιών της Deloitte στη Γερμανία και στελε-
χώνεται από εξειδικευμένα στελέχη από την Αυ-
στρία, το Βέλγιο, τη Γαλλία, τη Γερμανία, την
Ιταλία, το Λουξεμβούργο, την Ολλανδία, την Ισπα-
νία και το Ηνωμένο Βασίλειο. Επιπλέον, το Κέν-
τρο θα υποστηρίζεται από τους Κλάδους Χρη-
ματοοικονομικών Υπηρεσιών των εταιρειών με-
λών του δικτύου της Deloitte σε όλη την Ευρω-
ζώνη και από τον Helmut Bauer, ειδικό σύμβουλο
της Deloitte σε σχέση με τους κανονισμούς της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και πρώην Διευθύνοντα
Σύμβουλο και επικεφαλή της Τραπεζικής Επο-
πτείας στην Ομοσπονδιακή Εποπτική Αρχή Χρη-
ματοπιστωτικών Υπηρεσιών στη Γερμανία.

Συνεργασία με το Κέντρο Κανονιστικής Στρα-
τηγικής της Deloitte για τις περιοχές της Ευρώ-
πης, της Μέσης Ανατολής και της Αφρικής
(ΕΜΕΑ) 

Το Κέντρο Τραπεζικής Ένωσης στη Φρανκ-
φούρτη θα συνεργαστεί στενά με το Κέντρο Κα-
νονιστικής Στρατηγικής της Deloitte EMEA
(ECRS). Με έδρα το Λονδίνο και με δορυφορική
παρουσία στη Φρανκφούρτη, το ECRS απαρτίζεται
από μια ομάδα εμπειρογνωμόνων σε κανονιστικά
θέματα, από διαφορετικές εταιρείες-μέλη του

δικτύου της Deloitte στην περιοχή, η οποία πα-
ρακολουθεί στενά τις κανονιστικές εξελίξεις και
παρέχει μια αντικειμενική άποψη των ευκαιριών
και των προκλήσεων για τα χρηματοοικονομικά
ιδρύματα. Του κέντρου ηγούνται οι Clifford Smout
και David Strachan, πρώην ανώτερα στελέχη της
εποπτικής αρχής στο Ηνωμένο Βασίλειο.

Σχετικά με την Deloitte
στην περιοχή ΕΜΕΑ
Η Deloitte στην περιοχή της Ευρώπης, Μέσης

Ανατολής και Αφρικής συγκεντρώνει 88 χώρες
και περισσότερα από 70.000 εξειδικευμένα στε-
λέχη. Χάρη στο εξαιρετικό επίπεδο συνεργασίας,
προσφέρονται διασυνοριακές επαγγελματικές
υπηρεσίες σε ολόκληρη την περιοχή.

Σχετικά με τον Κλάδο
Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών
της Deloitte στην περιοχή ΕΜΕΑ
Ο Κλάδος Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών

της Deloitte σε Ευρώπη, Μέση Ανατολή και Αφρι-
κή δραστηριοποιείται ενεργά σε 28 χώρες και
αποτελείται από 1.000 και πλέον συνεταίρους
και περισσότερα από 10.000 εξειδικευμένα στε-
λέχη με πολυετή επαγγελματική εμπειρία στον
τομέα των χρηματοοικονομικών υπηρεσιών.

Διαθέσιμα Σχόλια: 
Ο Hans-Jürgen Walter, Επικεφαλής του Κέν-

τρου Τραπεζικής Ένωσης στη Φρανκφούρτη σχο-
λίασε: «Διανύουμε μια περίοδο πρωτοφανών αλ-
λαγών στον τομέα της εποπτείας των τραπεζών
, τόσο από την άποψη των αναδιατάξεων των
φορέων με αρμοδιότητες λήψης αποφάσεων
στον τομέα της εποπτείας, καθώς και την πο-
λυπλοκότητα και την αλληλεπίδραση μεταξύ των
διαφόρων κανόνων. Το Κέντρο Τραπεζικής Ένω-
σης στη Φρανκφούρτη είναι η απάντηση της De-
loitte στις μείζονες προκλήσεις του κλάδου των
Χρηματοπιστωτικών Υπηρεσιών που απορρέουν
από την πρόσφατη δημιουργία της Τραπεζικής
Ένωσης».

Ο Αλέξης Αγαθοκλέους, Επικεφαλής του Κλά-
δου Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών για την Κύ-
προ σχολίασε: «Η Τραπεζική Ενοποίηση αποτελεί
μια ιστορική στιγμή για την Ευρωζώνη και κομβικό
σημείο για την μετεξέλιξη των Κυπριακών Τρα-
πεζών. Η δημιουργία του Κέντρου Τραπεζικής
Ένωσης στη Φρανκφούρτη αποτελεί την πλατ-
φόρμα μέσω της οποίας η Deloitte θα ανταπο-
κριθεί στις αυξανόμενες ανάγκες των Κυπριακών
Τραπεζών».
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Αναζήτηση ευελιξίας
«με τη μορφή υπηρεσίας»

• Του Αντώνη Σκούλλου
Country Leader, Oracle Κύπρου
& TGB Leader Ελλάδας & Κύπρου

Η ανάγκη για βελτιωμένη ευελιξία και γρή-
γορη υλοποίηση υπηρεσιών αποτελεί
βασικό σημείο προβληματισμού για τους

επικεφαλής των επιχειρήσεων σχεδόν σε κάθε
επιχειρηματικό κλάδο. Στο πλαίσιο του ρόλου
τους, οι υπεύθυνοι λήψης αποφάσεων για το IT
βρίσκονται υπό αυξημένη πίεση για να διασφα-
λίσουν ότι οι επιχειρηματικές λύσεις είναι σε
θέση να καλύψουν αυτές τις φιλοδοξίες. Από
την τελευταία έκθεση της Forrester με τίτλο “Bu-
siness Value Scorecard” προέκυψε ότι ολοένα
περισσότεροι επικεφαλής επιχειρήσεων μετρούν
την επιτυχία συγκρίνοντας το ποσοστό των δα-
πανών τους για το IT που πραγματικά τροφοδοτεί
την καινοτομία με το ποσοστό που απλώς συν-
τηρεί την πορεία της επιχείρησης1.

Αυτή η θεώρηση της επιτυχίας είναι αναμφι-
σβήτητα ένας σημαντικός λόγος πίσω από τη
γρήγορη διάδοση του cloud, κατά τα τελευταία
χρόνια, καθώς και το γιατί η τεχνολογία έχει εν-
ταχθεί σήμερα στο επίσημο χαρτοφυλάκιο IT των
εταιρειών2.

Τo Cloud αναφέρεται συχνά ως η νέα μεγάλη
τάση, μια δύναμη ανατροπής ακόμα και ως ένας
άκρως ενισχυτικός παράγοντας για την αγορά.
Με απλά λόγια, το cloud επιτρέπει στους χρή-
στες να αποκτήσουν πρόσβαση σε λογισμικό και
ΙΤ πόρους ως υπηρεσία, μετακυλώντας το βάρος
του κεφαλαιακού κόστους σε ένα μοντέλο πιο
ευέλικτο και με πληρωμή ανάλογα με τις ανάγ-
κες. Το Cloud computing μοιάζει με μια εταιρεία
που παρέχει νερό ή ηλεκτρικό ρεύμα. Οι χρήστες
έχουν πρόσβαση στις επιχειρηματικές εφαρμο-
γές τους όποτε θέλουν και από οποιοδήποτε
σημείο, με δυνατότητα καταγραφής των επιπέ-
δων χρήσης και κλιμακωτή χρέωση και δυναμική
ανάλογα με τις ανάγκες. 

Η τεχνολογία προσφέρει στις επιχειρήσεις
μια δίοδο για βελτιωμένη ευελιξία. Ενισχύοντας
αυτήν την τάση, οι λύσεις που παρέχουν σήμερα
οι προμηθευτές για περιβάλλοντα cloud ποικί-
λουν πολύ και είναι πιο αναλυτικές, πράγμα που
σημαίνει ότι οι οξυδερκείς εταιρείες μπορούν
να επιλέξουν μέσα από ένα μεγάλο μενού επι-
χειρηματικών λύσεων αυτό ακριβώς που ταιριάζει
στις δικές τους ανάγκες.

Τα δημόσια cloud, ειδικότερα, έχουν γίνει δη-
μοφιλή στις επιχειρήσεις που αναζητούν έναν
οικονομικό τρόπο για να επιταχύνουν τη διάθεση
νέων υπηρεσιών στην αγορά ή για να παρέχουν
γρήγορα στους πελάτες κρίσιμα πρόσθετα χρη-
σιμοποιώντας τα παρεχόμενα που ήδη διαθέτουν.
Με τις αξιολογήσεις της ικανοποίησης πελατών
να λειτουργούν πλέον ως δείκτες μέτρησης της
επιτυχίας των πρωτοβουλιών IT3, δεν πρέπει να
μας προκαλεί εντύπωση το γεγονός ότι η αγορά
για λύσεις Software-as-Service (SaaS) σε περι-
βάλλον cloud προβλέπεται να μεγεθύνεται κατά
17% κάθε χρόνο μέχρι και το 20184.

Το δημόσιο cloud έχει ήδη κερδίσει τη φήμη
του ως εργαλείο που χαρίζει ευελιξία στις υπη-
ρεσίες για έναν αριθμό κλάδων, με την υγειονο-
μική περίθαλψη να αποτελεί βασικό παράδειγμα.
Σύμφωνα με μια πρόσφατη έρευνα, το 67% των
οργανισμών υγειονομικής περίθαλψης χρησιμο-
ποιούν εφαρμογές SaaS βασιζόμενες στο cloud.
Ωστόσο, αξιοσημείωτο είναι επίσης το τι προσ-
δοκούν αυτοί οι οργανισμοί από το cloud. Το
45% των ερωτηθέντων ανέφεραν την «ταχύτητα
υλοποίησης νέων υπηρεσιών» ως έναν από τους
βασικούς δείκτες μέτρησης της αξίας του cloud
για την επιχείρησή τους5. Αυτή η απάντηση ανα-
δείχτηκε με μικρή διαφορά πίσω από το βασικό-
τερο δείκτη – τη «βελτίωση των τεχνολογικών

ικανοτήτων» – που αποτελεί φυσικά κεντρικό
στόχο οποιασδήποτε επένδυσης σε τεχνολογία.

Από αυτήν την άποψη, οι λύσεις SaaS σε πε-
ριβάλλον cloud κατέχουν ηγετική θέση, καθώς
βοηθούν επιχειρήσεις μεσαίου μεγέθους και με-
γαλύτερες εταιρείες, που είναι προσανατολι-
σμένες στην επέκταση, να κερδίσουν ευελιξία
στην επιδίωξη των αναπτυξιακών στόχων τους.
Καθώς γίνονται πιο επιτυχημένες, οι επιχειρή-
σεις θα πρέπει να βασιστούν στο εύρος και στη
λειτουργικότητα των συστημάτων IT που κατέ-
χουν. Οι εφαρμογές SaaS επιτρέπουν στους ορ-
γανισμούς τη γρήγορη πραγματοποίηση αναβαθ-
μίσεων, σε επίπεδο κατάλληλο για την κλίμακα
επέκτασής τους, και την υλοποίηση πακέτων
επέκτασης που έχουν αναπτυχθεί εδικά για τις
ανάγκες τους. Ως αποτέλεσμα, μπορούν να κά-
νουν τη μετάβαση στο «επόμενο επίπεδο» χωρίς
τα υψηλά κόστη και τα αυξανόμενα προβλήματα
που παραδοσιακά συνόδευαν τέτοιες επεκτά-
σεις. Φυσικά, οι εταιρείες θα εξακολουθήσουν
να καταναλώνουν υπηρεσίες cloud με διαφορε-
τικούς τρόπους, ανάλογα με τις ανάγκες τους.
Για παράδειγμα, ενώ πολλοί χρηματοοικονομικοί
οργανισμοί και κρατικοί φορείς κάνουν ευρεία
χρήση υπηρεσιών SaaS, κάποιοι μπορεί να έχουν
συγκεκριμένες απαιτήσεις λόγω των οποίων μια
πλατφόρμα cloud εσωτερικής εγκατάστασης
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είναι πιο κατάλληλη για ορισμένες εφαρμογές.
Με βάση τα παραπάνω, η επιχειρηματική ευε-

λιξία παίρνει πολλές μορφές. Αξιοποιώντας την
ποικιλία που προσφέρουν οι πλατφόρμες cloud
που είναι διαθέσιμες σήμερα, οι εταιρείες μπο-
ρούν να κερδίσουν μεγάλη ευελιξία όταν παρου-
σιάζουν νέες υπηρεσίες. Επειδή οι εφαρμογές
SaaS από εδραιωμένους προμηθευτές, όπως η
Oracle, δομούνται πάνω στην ίδια κληρονομιά
και στις ίδιες τεχνολογίες που παραδοσιακά ανα-
πτύσσονται για συστήματα IT εσωτερικής εγκα-
τάστασης, οι εταιρείες μπορούν να κάνουν απρό-
σκοπτα τη μετάβαση ανάμεσα στη δημόσια και
την ιδιωτική δομή, όπως κρίνουν. Οι επικεφαλής
των επιχειρήσεων που επιθυμούν να παρουσιά-
ζουν γρήγορα νέες υπηρεσίες για να παραμένουν
μπροστά από την αγορά, μπορούν να τις λανσά-
ρουν στο περιβάλλον cloud μέσα σε μερικές
εβδομάδες και, στη συνέχεια, να τις μεταφέρουν
σε περιβάλλον εσωτερικής εγκατάστασης αν
θέλουν στο μέλλον να κρατήσουν πολύτιμα δε-
δομένα ή διαδικασίες μακριά από το δημόσιο
χώρο. 

Η αλήθεια είναι ότι η συζήτηση σχετικά με το
«ποιά πλατφόρμα cloud;» – SaaS, Infrastructu-
re-as-a-Service ή κάποια από τις άλλες διαθέ-
σιμες επιλογές – προκαλεί αρκετό θόρυβο, αλλά
στην πραγματικότητα έχει λάβει πλέον ακαδη-
μαϊκό χαρακτήρα. Οι επικεφαλής των επιχειρή-
σεων θα πάρουν τελικά έξυπνες επενδυτικές
αποφάσεις όπως κάνουν πάντοτε – προσδιορί-
ζοντας, πρώτα, ποια προβληματικά σημεία θέ-
λουν να αντιμετωπίσουν και, έπειτα, επιλέγοντας
την πλατφόρμα cloud και τις πρόσθετες υπηρε-
σίες που χρειάζονται για να ανταποκριθούν σε
αυτές τις προκλήσεις. 

Για παράδειγμα, πολλές επιχειρήσεις έχουν
αρχίσει ήδη να δημιουργούν δικές τους φορητές
εφαρμογές ώστε να επιτρέψουν στους εργαζό-
μενους να συνεργάζονται πιο στενά και παρα-
γωγικά, χρησιμοποιώντας τις συνδεδεμένες συ-
σκευές τους. Οι προγραμματιστές εφαρμογών
χρειάζονται τα κατάλληλα εργαλεία και βιβλιο-
θήκες πόρων για να δημιουργήσουν αυτό το λο-
γισμικό, και θα τροφοδοτήσουν την αυξανόμενη
ζήτηση για λύσεις Platform-as-a-Service σε πε-
ριβάλλον cloud κατά τα ερχόμενα χρόνια.

Ανεξάρτητα από το τι θέλουν να πετύχουν με
το cloud, αυτό που θα αντιληφθούν οι επικεφαλής
του IT είναι ότι το εύρος και οι επιλογές προ-
σαρμογής που προσφέρουν οι προμηθευτές σή-
μερα είναι παράγοντες που διαμορφώνουν μια
φαινομενικά απεριόριστη γκάμα επιλογών. Με
το επίπεδο της ευελιξίας και την επεκτασιμότητα
που είναι διαθέσιμες στους επικεφαλής των επι-
χειρήσεων, θα είναι δική τους απόφαση το να
επιλέξουν την πιο κατάλληλη πλατφόρμα cloud

για τις ανάγκες τους και να δημιουργήσουν αξία
πάνω στην επένδυσή τους, αναπτύσσοντας υπη-
ρεσίες και πρόσθετα που θα τους επιτρέψουν
να ξεχωρίσουν και να διατηρήσουν την ευελιξία
τους ανεξάρτητα από τις μελλοντικές συνθήκες
στην αγορά. 

Ο ολοκληρωμένος χαρακτήρας του Oracle Clo-
ud είναι βασικό κριτήριο για τους πελάτες. Η
Oracle διαθέτει το ευρύτερο χαρτοφυλάκιο cloud
χαρτοφυλάκιο της αγοράς, παρέχοντας μια πλήρη
σειρά παραγωγικών, σε κάθε επίπεδο και για
κάθε τμήμα, επιχειρηματικών εφαρμογών, με
πληροφορίες και δεδομένα που μοιράζονται
απρόσκοπτα μεταξύ των Oracle Cloud εφαρμογών
και των άλλων συστημάτων τους.  Οι επιχειρη-
ματικές χρήστες έχουν πρόσβαση σε κάθε και-
νοτόμο στοιχείο τους είτε είναι στις πωλήσεις,
στο marketing, στην εξυπηρέτηση πελατών, στο
λογιστήριο, στα χρηματοοικονομικά, είτε στη δια-
χείριση της εφοδιαστικής αλυσίδας, του ανθρώ-
πινου κεφαλαίου και του ταλέντου. 

Η ολοκληρωμένη και σύγχρονη προσέγγιση
της Oracle στις υπηρεσίες cloud εφαρμογών,
επιτρέπει στους πελάτες της να:

Εκτελούν γρήγορα πλήρεις και ενοποιημένες
επιχειρηματικές διαδικασίες, να έχουν άμεση
πρόσβαση σε κορυφαίες δυνατότητες ώστε να
επιλύουν από άκρη σε άκρη, οποιοδήποτε επι-
χειρηματικό πρόβλημα, σε συνδυασμό με ενο-
ποιημένη εκτέλεση, έλεγχο και εικόνα της επι-
χείρησης

Καινοτομούν ταχύτερα με λιγότερο κίνδυνο,

να υλοποιούν λύσεις ταχύτερα με λιγότερη επι-
βάρυνση για το τμήμα IT και, σε κρίσιμα σημεία,
να επιταχύνουν την ανάπτυξη αξίας και να αν-
ταποκρίνονται με ευελιξία στις ταχέως μεταβαλ-
λόμενες συνθήκες της αγοράς.

Μεταμορφώνουν την εμπειρία του χρήστη και
την πρόσβαση σε πληροφορίες και να προσφέ-
ρουν μεγαλύτερη αξία στις ομάδες τους και
στους πελάτες τους με εξελιγμένες και ενσω-
ματωμένες δυνατότητες αναφορών και δραστη-
ριοποίησης στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης από
οποιαδήποτε τοποθεσία και συσκευή

Επιλέξουν, βάσει αναγκών, από ένα πλήρες
χαρτοφυλάκιο σύγχρονων επιχειρηματικών λύ-
σεων που προσφέρει συνεχή καινοτομία, με την
υποστήριξη ενός διεθνή και αποδεδειγμένα στα-
θερού προμηθευτή ηγέτη της τεχνολογίας

Τα στελέχη των οργανισμών που θέλουν να
έχουν το βλέμμα στραμμένο στο μέλλον, επιτα-
χύνουν την καινοτομία με εφαρμογές Oracle, το
πλέον σύγχρονο και ολοκληρωμένο πακέτο επι-
χειρηματικών εφαρμογών για το cloud που τους
δίνει πρόσβαση στην πιο σύγχρονη λειτουργι-
κότητα λογισμικού, γρήγορα και με χαμηλό κίν-
δυνο και κόστος.

1 http://www.itsvalue.nl/site/wp-content/uploads/The-Business-
Technology-Value-Scorecard-Forrester-Consulting.pdf#

2 http://blogs.forrester.com/james_staten/13-12-04-
cloud_computing_predictions_for_2014_cloud_joins_the_formal_it
_portfolio

3 http://www.itsvalue.nl/site/wp-content/uploads/The-Business-
Technology-Value-Scorecard-Forrester-Consulting.pdf#

4 https://www.gartner.com/doc/2738817/forecast-analysis-public-
cloud-services

5 http://www.forbes.com/sites/louiscolumbus/2014/07/17/83-of-
healthcare-organizations-are-using-cloud-based-apps-today/
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Μαρία Σωκράτους

Η σύγχρονη Κύπρια γυναίκα
είναι superwoman!

Η Μαρία Σωκράτους, Young BPW Europe
Representative, μοιράζεται μαζί μας τις
απόψεις της και μας παρουσιάζει το

προφίλ της σύγχρονης κύπριας γυναίκας. Μας
απαντάει με ειλικρίνεια για τη σημερινή κατά-
σταση της γυναικείας επιχειρηματικότητας, λέ-
γοντας ότι οι γυναίκες έχουν να αντιμετωπίσουν
πολλές προκλήσεις και αρκετούς περιορισμούς
στο θέμα καριέρας. Υποστηρίζει πως υπάρχουν
ακόμη πολλά που πρέπει να γίνουν ώστε να
μπορούμε να προχωρήσουμε μπροστά.

ΕΡ: Μιλήστε μας λίγο για τo όραμα, τους στό-
χους, το έργο και τη δράση της Κυπριακής
Ομοσπονδίας Γυναικών Επιχειρηματιών Επαγ-
γελματικών (ΚΟΓΕΕ).
ΑΠ: Η ΚΟΓΕΕ (ιδρύθηκε το 1996) είναι πλή-

ρες μέλος της Διεθνούς Ομοσπονδίας Γυναικών
Eπιχειρηματιών Επαγγελματιών (Federation of
Business and Professional Women International
– BPW International) η οποία ιδρύθηκε το 1930
στην Ελβετία. Στόχος της ΚΟΓΕΕ, καθώς και του
BPW International είναι η ενδυνάμωση των γυ-
ναικών τόσο σε επαγγελματικό όσο και σε προ-
σωπικό επίπεδο. 

ΕΡ: Το διεθνές δίκτυο Business and Profes-
sional Women International (ΒPW Interna-
tional) πόσα μέλη απαριθμεί, τι προσφέρει
στα μέλη του;
ΑΠ: Η Διεθνής Ομοσπονδία (ΒPW Internatio-

nal) εκπροσωπείται με συμβουλευτική ιδιότητα
(consultive status) στον Οργανισμό Ηνωμένων
Εθνών και στις διεθνείς οργανώσεις που τον
απαρτίζουν, έχει συμβουλευτικό καθεστώς όσον
αφορά το Οικονομικό και Κοινωνικό Συμβούλιο
των Ηνωμένων Εθνών, (ESOSOC), καθεστώς
συμμετοχής στο Συμβούλιο της Ευρώπης και εί-
ναι ενεργό μέλος στο Λόμπυ Γυναικών της Ευ-
ρώπης. Το European BPW –η Ομοσπονδία μας
είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας- είναι
συνδεδεμένη με οργανισμούς σε 29 Ευρωπαϊκές
χώρες με 19.000 μέλη.

ΕΡ: Με ποιά θέματα ασχολείστε εσείς προ-
σωπικά από τη θέση σας ως Young BPW (Bu-
siness and Professional Women) Europe Re-
presentative. 
ΑΠ: Ως Young BPW Europe Representative

ασχολούμαι κυρίως με την ενδυνάμωση των νέ-
ων γυναικών σε ευρωπαϊκό επίπεδο μέσα από

τη διοργάνωση σεμιναρίων ή/ και εκδηλώσεων
δικτύωσης. Απώτερος σκοπός είναι η περαιτέρω
εμπλοκή των νέων γυναικών στα κοινά ούτως
ώστε να έχουν φωνή και να μπορούν να επηρε-
άζουν στο μέλλον τεκταινόμενα στις χώρες τους
καθώς και σε ότι αφορά στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΕΡ: Θα μπορούσατε να μας σκιαγραφήσετε
τη σύγχρονη Κύπρια γυναίκα;
ΑΠ: Τα τελευταία χρόνια έχουν αλλάξει αρ-

κετά πράγματα όσον αφορά στη θέση της γυ-
ναίκας στην Κυπριακή κοινωνία. Μετά και την
τουρκική εισβολή το 1974 υπήρξε η ανάγκη για
2ο εισόδημα στο νοικοκυριό οπόταν και οι γυ-
ναίκες βγήκαν στην αγορά εργασίας. Παρόλα’
αυτά όμως η κύπρια γυναίκα συνεχίζει να είναι
υπεύθυνη τόσο για το σπίτι (καθάρισμα, μαγεί-
ρεμα κλπ) όσο και για το μεγάλωμα των παιδιών.
Μπορούμε να πούμε ότι η σύγχρονη Κύπρια γυ-
ναίκα είναι superwoman.

ΕΡ: Πόσο εύκολα ελίσσονται οι γυναίκες
επαγγελματικά στην Κύπρο;
ΑΠ: Δυστυχώς, παρόλα τα βήματα που έχουν

γίνει δεν έχει υπάρξει ισότητα των γυναικών
και των ανδρών στο χώρο εργασίας. Οι γυναίκες

βρίσκουν περιορισμούς ως προς το ποια επαγ-
γέλματα μπορούν να επιλέξουν (επιρροές από
την οικογένεια και το σχολείο) καθώς και εμ-
πόδιο (glass ceiling) ως προς την ανέλιξή τους
στο χώρο εργασίας. Παρόλο που οι γυναίκες,
κυρίως οι νεαρότερες, έχουν τα ίδια επίπεδα
μόρφωσης και αντίστοιχα προσόντα με τους άν-
τρες εντούτοις αντιμετωπίζουν προβλήματα σε
θέματα προαγωγής, ανέλιξης και αναγνώρισης.
Αυτό συμβαίνει όχι μόνο στο χώρο εργασίας αλ-
λά στην πολιτική ζωή και στην κοινωνία γενικό-
τερα.

ΕΡ: Ποιά βήματα έχουν γίνει για την ισότητα
των φύλων στον επαγγελματικό χώρο της
Κύπρου; 
ΑΠ: Έχουν γίνει αρκετά βήματα αναφορικά

με την ισότητα των φύλων στο χώρο εργασίας
και κυρίως μετά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Ο νόμος κατοχυρώνει τις γυναίκες για
τα πλείστα των εργασιακών θεμάτων και πα-
ράλληλα γίνονται και διάφορες εκστρατείες δια-
φώτισης όπως π.χ. το Equal Pay Day και το Wo-
men on Board. Βέβαια υπάρχουν ακόμα πολλά
που μπορούν και πρέπει να γίνουν.

ΕΡ: Κατά την άποψη σας, πως μπορεί να γίνει
ενθάρρυνση της γυναικείας επιχειρηματικό-
τητας, όταν η τρέχουσα οικονομική κρίση
δρα ανασταλτικά σε νέες επιχειρηματικές
πρωτοβουλίες γενικότερα;
ΑΠ: Η κρίση δημιουργεί ευκαιρίες! Οι καιροί

είναι δύσκολοι όμως υπάρχει έδαφος για δημι-
ουργία νέων επιχειρήσεων φτάνει να είναι πρω-
τότυπες και να υπάρχει ανάλογη ζήτηση. Πριν
τη δημιουργία μας νέας επιχείρησης θα ήταν
καλό τα ενδιαφερόμενα άτομα (τόσο άντρες όσο
και γυναίκες) να μιλήσουν με κάποιο σύμβουλο
ούτως ώστε να έχουν μια πιο σφαιρική άποψη
για το τι εστί επιχείρηση καθώς και για να τους
βοηθήσει να εκμεταλλευτούν διάφορες ευκαι-
ρίες χρηματοδότησης. Πέραν τούτου, θα πρέπει
και το κράτος να παρέχει στις γυναίκες (και
στους άντρες) σχετικές διευκολύνσεις ούτως
ώστε να μπορούν να εργάζονται π.χ. δημόσια
νηπιαγωγεία ή κέντρα για παιδιά που θα παρα-
μένουν ανοικτά μέχρι αργά το απόγευμα. Με
αυτό τον τρόπο θα διευκολύνονταν οι γυναίκες
και θα μπορούσαν να αφοσιωθούν παράλληλα
και στην καριέρα τους.
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Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα: 

Στηρίζει τους νέους ανθρώπους

Σε δύο σημαντικές κινήσεις με αποδέκτες τους φοιτητές προχωρεί
η Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα. Η πρώτη κίνηση αφορά μείωση στο
4.5% των επιτοκίων στα εξυπηρετούμενα φοιτητικά δάνεια στο Συνερ-
γατικό Πιστωτικό Τομέα και η δεύτερη την προώθηση προγράμματος
υποτροφιών για προπτυχιακούς και μεταπτυχιακούς φοιτητές που σπου-
δάζουν σε ακαδημαϊκά ιδρύματα στην Κύπρο (δημόσια ή ιδιωτικά).
Η μείωση των επιτοκίων, με ημερομηνία ισχύος την 1η Ιανουαρίου 2015,
θα εφαρμόζεται και σε περιπτώσεις μη εξυπηρετούμενων δανείων,
εφόσον καταβληθούν οι καθυστερημένες δόσεις και το δάνειο καταστεί
εξυπηρετούμενο. Σε περιπτώσεις αναδιαρθρώσεων μη εξυπηρετούμενων
δανείων, το επιτόκιο θα μειώνεται αρχικά στο 5.5% και εφόσον ο πελάτης
παραμένει συνεπής με τις πρόνοιες της αναδιάρθρωσης, εντός εξαμήνου
θα μειώνεται στο 4.5%. Το ποσό που εγκρίθηκε για το πρόγραμμα υπο-
τροφιών ανέρχεται στις 400.000 ευρώ σε πλήρη ανάπτυξη και καλύπτει
συνολικά 40 υποτροφίες ετησίως για ολοκλήρωση προπτυχιακού κύκλου
σπουδών τετραετούς φοίτησης και 10 μεταπτυχιακές υποτροφίες. Η
αξιολόγηση των αιτήσεων θα γίνεται από υποεπιτροπή της Επιτροπείας
του Συνεργατισμού, στη βάση ακαδημαϊκών και οικονομικών κριτηρίων,
με προϋπόθεση ο φοιτητής ή ο γονέας αυτού να είναι μέλος του Συ-
νεργατικού Πιστωτικού Τομέα. Από το συγκεκριμένο σχέδιο εξαιρούνται
τα επαγγελματικά ΣΠΙ που έχουν δικά τους προγράμματα υποτροφιών.

Στην 64η θέση

το «επιχειρείν» της Κύπρου 
Στην 64η θέση από 189 χώρες κατατάσσεται η Κύπρος από την Παγ-
κόσμια Τράπεζα σε σχέση με την ευκολία του επιχειρείν, υποχωρώντας
κατά οκτώ θέσεις σε σχέση με το 2014, σύμφωνα με την έρευνα “Doing
Business” για το 2015 της Τράπεζας. Η έρευνα της Παγκόσμιας Τρά-
πεζας εξετάζει το πόσο ευνοϊκό είναι το νομοθετικό περιβάλλον μιας
οικονομίας για την έναρξη και λειτουργία μιας τοπικής επιχείρησης.
Στις τρεις πρώτες θέσεις με το ευνοϊκότερο περιβάλλον κατατάσσονται
οι Σιγκαπούρη, Νέα Ζηλανδία, Χονγκ Κονγκ και ακολουθούν Δανία,
Κορέα, Νορβηγία, ΗΠΑ, Ηνωμένο Βασίλειο, Φινλανδία και Αυστραλία.
Η Ελλάδα κέρδισε πέντε θέσεις ανεβαίνοντας στην 52η θέση. Όσον
αφορά τους παράγοντες στους οποίους η Παγκόσμια Τράπεζα στηρίχθηκε
για να μετρήσει το πόσο ευνοϊκό είναι ένα επιχειρηματικό περιβάλλον
σε μια χώρα, η Κύπρος καταλαμβάνει την 148η θέση στην έκδοση αδειών
οικοδομής, υποχωρώντας κατά 3 θέσεις σε σχέση με την κατάταξη της

το 2014. Στην εξασφάλιση ηλεκτρισμού καταλαμβάνει την 160η θέση
(πτώση 2 θέσεων), στην καταγραφή ιδιοκτησίας καταλαμβάνει την 112η
θέση (άνοδος 4 θέσεων) και στην εξασφάλιση πιστώσεων καταλαμβάνει
την 61η θέση (άνοδος 6 θέσεων). Επίσης, στην προστασία μικρομετόχων
η Κύπρος καταλαμβάνει την 14η θέση (πτώση 1 θέσης), στην πληρωμή
φόρων καταλαμβάνει την 50η θέση (άνοδος 1 θέσης), στις διασυνοριακές
εμπορικές συναλλαγές καταλαμβάνει την 34η θέση (πτώση 2 θέσεων),
στην εφαρμογή συμβάσεων καταλαμβάνει την 113η θέση (αμετάβλητη
σε σχέση με το 2014) και τέλος στο κλείσιμο επιχείρησης που τελεί
υπό πτώχευση καταλαμβάνει την 51η θέση (πτώση 1 θέσης).

Τράπεζα Πειραιώς 

Βραβείο για το περιβάλλον 
Το βραβείο στην κατηγορία Εταιρική Κοινωνική Ευθύνη σε Θέματα
Περιβάλλοντος εξασφάλισε η Τράπεζα Πειραιώς Κύπρου, στα πλαίσια
των Τέταρτων Περιβαλλοντικών Βραβείων που συνδιοργάνωσαν οι Green
Dot Κύπρου, η ΑΦΗΣ και η Ηλεκτροκύκλωση με τη στήριξη της  Deloitte
Ltd. Το βραβείο εκ μέρους της Τράπεζας Πειραιώς παρέλαβε ο Διευ-
θύνων Σύμβουλος και Πρώτος Εκτελεστικός Διευθυντής της κ. Γιώργος
Άππιος ο οποίος επεσήμανε ότι η προστασία του περιβάλλοντος αποτελεί
βασική προϋπόθεση για την αειφόρο ανάπτυξη και γι’ αυτό είναι βασικός
πυλώνας της Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης της Τράπεζας Πειραιώς
Κύπρου. Με το σύνθημα «Ανακυκλώστε μαζί μας», συνέχισε ο κ. Άππιος,
η Τράπεζα Πειραιώς Κύπρου αναλαμβάνει διάφορες πρωτοβουλίες για
την προστασία του περιβάλλοντος και την οικολογική ευαισθητοποίηση
στην Κύπρο. 

42-45 - FAKOS_EUROKERDOS  11/25/14  1:01 AM  Page 42



ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2014  /  EUROΚΕΡΔΟΣ 43

Πράσινο Κτίριο

η Medochemie 

Το Περιβαλλοντικό Βραβείο «Πράσινο Κτίριο» κατέκτησε η Φαρμα-
κοβιομηχανία Medochemie στα Περιβαλλοντικά Βραβεία Green Dot
2014. Η νέα αυτή διάκριση της Medochemie, επιβεβαιώνει για μια
ακόμα φορά την περιβαλλοντική ευαισθησία που επιδεικνύει η Βιομη-
χανία και την προσπάθεια που καταβάλλει για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος και για την εξοικονόμηση ενέργειας. Το Βραβείο αυτό,
αποτελεί αναγνώριση της πρωτοποριακής εγκατάστασης  Φωτοβολ-
ταϊκού Πάρκου ισχύος 150 KW. Η εγκατάσταση του στην εργοστασιακή
μονάδα της Medochemie, τροφοδοτεί «πράσινη» ηλεκτρική ενέργεια
στο δίκτυο της Αρχής Ηλεκτρισμού και βοηθά στη μείωση του διοξειδίου
του άνθρακα (CO2).

Εξοικονόμηση με καύσιμα

κίνησης Petrolina Platinum+
Μέχρι και 12% εξοικονόμηση καυσίμων προσφέρουν στον καταναλωτή
τα ανώτερης τεχνολογίας καύσιμα κίνησης Petrolina Platinum+, τα
οποία διαθέτει από το 2008 κατ’ αποκλειστικότητα στην κυπριακή αγορά
η εταιρεία PETROLINA. Τα καύσιμα κίνησης Petrolina Platinum+ περιέ-
χουν τον υγρό καταλύτη Green Plus, ο οποίος βελτιώνει σημαντικά την
καύση στον κινητήρα λόγω καλύτερης οξυγόνωσης, με αποτέλεσμα τη
σημαντική εξοικονόμηση στην κατανάλωση καυσίμου, αύξηση στην ιπ-
ποδύναμη του κινητήρα μέχρι 7%, καθώς και μείωση στην εκπομπή
ρύπων μέχρι 40%. Το Green Plus δεν είναι πρόσθετο που αναμιγνύεται
με το καύσιμο αλλά υγρός καταλύτης, ο οποίος δεν αλλάζει τη χημική
σύνθεση του καυσίμου. Τα Petrolina Platinum+ μπορούν να χρησιμο-
ποιηθούν από όλα τα οχήματα ανεξαρτήτως τύπου και ηλικίας και δια-
τίθενται στην αμόλυβδη βενζίνη 95 και 98 οκτανίων, καθώς και στο πε-
τρέλαιο κίνησης Euro diesel. Διατίθενται αποκλειστικά στα πρατήρια
Petrolina και Agip, χωρίς επιπρόσθετη οικονομική επιβάρυνση στον κα-
ταναλωτή. 

Το «Σπίτι της Ελπίδας»
To “Hope  For  Children” UNCRC  Policy  Center  (HFC) κήρυξε
επίσημα την έναρξη λειτουργίας της παιδικής στέγης το «Σπίτι της Ελ-
πίδας». Ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας μέσα από την ομιλία
του, την οποία ανέγνωσε ο Υπουργός Παιδείας κ. Καδής, συνεχάρει το
έργο του οργανισμού τονίζοντας ότι η παρουσία του ιδίου στη διάσκεψη
αντανακλά τη βούληση για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων του Κυ-
πριακού κράτους ως μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της διεθνούς
κοινότητας, έναντι των δικαιωμάτων των παιδιών. Επιπλέον, στη δημο-
σιογραφική διάσκεψη απηύθυναν χαιρετισμό ο Επικεφαλής της Αντι-
προσωπείας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην Κύπρο, κ. Γιώργος Μαρ-
κοπουλιώτης, ο Γενικός Διευθυντής του “Hope For Children” UNCRC
Policy Center, κ. Joseph Varughese, ο Πρέσβης Καλής Θελήσεως του
Οργανισμού, κ. Γιώργος Θεοφάνους, η Διευθύντρια του Ανθρωπιστικού
Τμήματος, κα Άντρια Νεοκλέους, καθώς και  ο Δρ. Αντώνης Στυλιανού,
Μέλος του Ανώτατου Συμβουλευτικού Συμβουλίου του “Hope For Chil-
dren”. H παιδική στέγη το «Σπίτι της Ελπίδας» έχει εγκαθιδρυθεί από
το “Hope For Children” UNCRC Policy Center μετά από έγκριση των Υπη-
ρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας σύμφωνα με τους Περί Ιδιωτικών Παιδικών
Στεγών Κανονισμούς Κ.Δ.Π.172/82, δυνάμει του άρθρου 23 του περί
Παιδιών Νόμου (Κεφ. 352). Για την παροχή υπηρεσιών φροντίδας στα
παιδιά, οι ΥΚΕ καταβάλλουν μηνιαία τροφεία, ενώ επίσης κάλυψαν προ-
καταρτικά έξοδα για την έναρξη λειτουργίας της παιδικής στέγης μέσω
κρατικής ενίσχυσης τόσο το 2013 όσο και το 2014. Επί του παρόντος,
η λειτουργία της στέγης συγχρηματοδοτείται και από το Ευρωπαϊκό Τα-
μείο Προσφύγων. Τη δεδομένη στιγμή, η  παιδική στέγη  φιλοξενεί  24
ασυνόδευτους  ανήλικους, παρέχοντας καθημερινή φροντίδα αλλά και
ψυχοκοινωνική και νομική υποστήριξη στους ανήλικους από εξειδικευμένο
προσωπικό. Στόχος των υπηρεσιών αυτών είναι η ένταξη, αποκατάσταση
και εξεύρεση βιώσιμων λύσεων για τους ανήλικους.

Νέα Ιστοσελίδα

«Επιχειρείτε Διαδικτυακά»
Το Γραφείο eΔράση, της Υπηρεσίας Εμ-
πορίου του Υπουργείου Ενέργειας, ανακοι-
νώνει την έναρξη λειτουργίας της αναβαθμι-
σμένης ιστοσελίδας του Προγράμματος «Επι-
χειρείτε Διαδικτυακά» (www.go-
e.mcit.gov.cy). Η νέα ιστοσελίδα, αποσκοπεί
στην έγκυρη ενημέρωση του καταναλωτικού
κοινού για ασφαλή πλοήγηση στο διαδίκτυο,
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στην ενθάρρυνση των επιχειρήσεων για αξιοποίηση του ηλεκτρονικού
εμπορίου, καθώς και στη γνωστοποίηση των νομικών πτυχών του ηλε-
κτρονικού εμπορίου. Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να επισκεφθούν την
ιστοσελίδα του «Επιχειρείτε Διαδικτυακά» και να κάνουν εγγραφή στο
ενημερωτικό δελτίο, για να λαμβάνουν τακτικά πληροφορίες που σχε-
τίζονται με τους τομείς του ηλεκτρονικού εμπορίου και γενικότερα για
την κοινωνία της πληροφορίας.

Ancoria Bank: Μια νέα τράπεζα

με διαφορετική φιλοσοφία 
Ancoria Bank είναι το όνομα της νέας τράπεζας στην αγορά της Κύ-
πρου, μετά από σχετική άδεια που εξασφάλισε από την Κεντρική Τρά-
πεζα.  Επενδύοντας στην τελευταία λέξη της τεχνολογίας και με ψηλή
κεφαλαιακή επάρκεια, η νέα τράπεζα αναμένεται να ξεκινήσει τη λει-
τουργία της στην Κύπρο εντός του 2015 με δύο καταστήματα, ένα στη
Λευκωσία και ένα στη Λεμεσό.  Μέτοχοι της Ancoria Bank θα είναι,
κατά πλειοψηφία, η Σουηδικών συμφερόντων Ancoria Ασφαλιστική, εται-
ρεία η οποία δραστηριοποιείται στον τομέα ασφαλειών ζωής και είναι
εγγεγραμμένη και εδρεύει στην Κύπρο από το 1987, ένας εκ των
ιδρυτών της Ancoria Ασφαλιστικής, κ. Sievert Larsson και το Sievert
Larsson Scholarship Foundation. Σημαντικό ποσοστό του κεφαλαίου θα
κατέχεται από Κύπριους Ιδιώτες. Η Ancoria Bank με νέα φιλοσοφία και
προσέγγιση στην εξυπηρέτηση του πελάτη, έχει ως βασικές αξίες της
τη διαφάνεια και την εμπιστοσύνη. Στοχεύει στη δημιουργία ισχυρών
σχέσεων με τους πελάτες της στους οποίους θα παρέχει ολοκληρω-
μένες λύσεις με στόχο την απλοποίηση στις συναλλαγές, θέτοντας
πάντα σαν προτεραιότητα το συμφέρον του πελάτη. Η νέα τράπεζα θα
παρέχει τραπεζικές υπηρεσίες με έμφαση στους τομείς των ιδιωτών
και μικρομεσαίων επιχειρήσεων στην Κύπρο.

Ο Θωμάς Καζάκος στο Πηδάλιο 

της Ευρωπαϊκής Ναυτιλιακής Επιτροπής
Η Ένωση Ευρωπαίων Πλοιοκτητών (ECSA), η οποία περιλαμβάνει
τις εθνικές ενώσεις πλοιοκτητών χωρών της Ευρωπαϊκής  Ένωσης,
διοργάνωσε Συνεδρία του Διοικητικού της Συμβουλίου στην Κοπεγχάγη
της Δανίας.  Ο Διοικητικός Σύμβουλος του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επι-
μελητηρίου, Καπ. Dirk Fry, εκπροσώπησε την Κυπριακή Ναυτιλιακή Βιο-
μηχανία, σε αυτή τη σημαντική Ευρωπαϊκή Ναυτιλιακή συνάντηση. Κατά
τη διάρκεια της υψηλού επιπέδου ναυτιλιακής αυτής Συνάντησης, συ-
ζητήθηκαν κύρια θέματα που απασχολούν σήμερα την Ευρωπαϊκή Ναυ-
τιλία, όπως για παράδειγμα, τις συνεχιζόμενες προσπάθειες των Ευ-
ρωπαίων πλοιοκτητών για την περαιτέρω μείωση εκπομπής αερίων από
πλοία, καθώς επίσης, τη χάραξη του στρατηγικού οράματος και προ-
γράμματος εργασίας 2015-2020, της Ένωσης Ευρωπαίων Πλοιοκτητών.
Ιδιαίτερα σημαντικό και τιμητικό για την Κυπριακή Ναυτιλία αποτελεί το
γεγονός ότι, ο Γενικός Διευθυντής του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμε-

λητηρίου, κ. Θωμάς Α. Καζάκος, επιλέγηκε ομόφωνα ως Πρόεδρος
της Επιτροπής για τις Κρατικές Ενισχύσεις για τις Θαλάσσιες Μεταφορές,
της Ένωσης Ευρωπαίων Πλοιοκτητών. Σημειώνεται, ότι η Επιτροπή αυτή
θεωρείται ως άκρως σημαντική για την ευρύτερη Ευρωπαϊκή Ναυτιλιακή
Βιομηχανία γιατί επιλαμβάνεται, σε στενή συνεργασία με την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, το εξειδικευμένο Φορολογικό Σύστημα Ναυτιλιακών εταιρειών
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γνωστού ως “Φόρου Χωρητικότητας”,  βάσει
του οποίου για παράδειγμα στην Κύπρο, η Ναυτιλιακή Βιομηχανία συ-
νεισφέρει το 7% του ΑΕΠ. Σημειώνεται τέλος, ότι αυτή αποτελεί την
πρώτη φορά που Κύπριος εκπρόσωπος επιλέγεται να αναλάβει το πη-
δάλιο μίας τόσο σημαντικής ναυτιλιακής επιτροπής στην Ένωση Ευρω-
παίων Πλοιοκτητών, αντικατοπτρίζοντας έτσι, την διεθνή αναγνώριση
που απολαμβάνει η Κυπριακή Ναυτιλιακή Βιομηχανία μέσω του Κυπριακού
Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου εδώ και 25 χρόνια.

10ο Συνέδριο Economist- Αισιόδοξα

τα μηνύματα για την οικονομία 
Την ανάγκη για διαχείριση του υψηλού ποσοστού των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων, τη συνέχιση του προγράμματος δημοσιονομικής
προσαρμογής, την υιοθέτηση αποτελεσματικής νομοθεσίας για τις εκ-
ποιήσεις επεσήμαναν οι ομιλητές του Συνεδρίου, τονίζοντας παράλληλα
πως η κυπριακή οικονομία κινείται επιτέλους προς τη σωστή κατεύθυνση. 
Το Συνέδριο παρακολούθησαν προσωπικότητες από την πολιτική, οι-
κονομική και επιχειρηματική ζωή της Κύπρου αλλά και του εξωτερικού.
Νίκος Αναστασιάδης: O Πρόεδρος της Δημοκρατίας, κατά τη διάρκεια
του χαιρετισμού του τόνισε πως η κυπριακή οικονομία βρίσκεται σε
τροχιά ανάκαμψης και ότι με τις μεταρρυθμίσεις (διοικητικές και ανα-
πτυξιακές) το επιχειρηματικό περιβάλλον θα βελτιωθεί ώστε να οδηγήσει
σε βιώσιμη ανάπτυξη. Ο Πρόεδρος χαιρέτισε την απόφαση του Ανωτάτου
Δικαστηρίου για τις εκποιήσεις τονίζοντας πως αποκαθιστά πλήρως τη
συνταγματική τάξη και θα επιτρέψει τη συνέχιση της χρηματοδότησης
από το πρόγραμμα στήριξης, μέχρι να αποκατασταθεί πλήρως η ικανότητα
της Κύπρου να χρηματοδοτήσει από μόνη της τις ανάγκες της.
Klaus Regling: Ο Διευθύνων Σύμβουλος του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού
Σταθερότητας χαρακτήρισε εκπληκτική την προσαρμογή της κυπριακής
οικονομίας στο πρόγραμμα, αναγνωρίζοντας τις δυσκολίες από το πιο
απαιτητικό πρόγραμμα που επιβλήθηκε στην Ευρωζώνη, και αναγνωρί-
ζοντας τη σκληρή δουλειά που έγινε και γίνεται στο δημόσιο και ιδιωτικό
τομέα. Υπογράμμισε ωστόσο πως «είναι ευκόλως εννοούμενο ότι οι
μεταρρυθμίσεις δεν θα πρέπει να τελειώσουν με το τέλος του προ-
γράμματος. Για το καλό της Κύπρου και των μελλοντικών γενεών πρέπει
να συνεχιστούν». Σημείωσε ότι η διαχείριση των μην εξυπηρετούμενων
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δανείων είναι μεγάλη πρόκληση για την κυπριακή οικονομία και επι-
σήμανε ότι η προσπάθεια θα πρέπει να ενισχυθεί μέσα από ένα πλαίσιο
αφερεγγυότητας. Υπέδειξε πως οι εμπειρίες από τις προηγούμενες
οικονομικές κρίσεις, έδειξαν πως η ενεργή και γρήγορη λύση στα προ-
βληματικά δάνεια είναι σημαντική για την αποκατάσταση της ικανότητας
των τραπεζών να δανείζουν την οικονομία. Ο Γερμανός αξιωματούχος
του ΕΜΣ σημείωσε ότι δεδομένων των πλεονεκτημάτων της Κύπρου,
σε συνδυασμό με την ανακάλυψη φυσικού πλούτου, η χώρα θα καταφέρει
να διαφοροποιηθεί την επόμενη δεκαετία.
Benoit Coeure: Το Εκτελεστικό μέλος της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας αναφέρθηκε στην απόδοση των κυπριακών τραπεζών στην
αξιολόγηση της ΕΚΤ και τόνισε ότι η πρόκληση είναι η αποκατάσταση
της ομαλής λειτουργίας του τραπεζικού συστήματος. Αναφερόμενος
στα μέτρα που λήφθηκαν από τις κυπριακές αρχές, είπε «ήταν οδυνηρά
και επέφεραν ένα σοκ για την οικονομία και την κοινωνία, αλλά άρχισαν
να αποδίδουν». Τόνισε ότι η μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος
στο μισό και στην υπερκάλυψη των στόχων του προγράμματος είναι
επιτεύγματα εντυπωσιακά και απαιτούν το σεβασμό από την υπόλοιπη
Ευρώπη. Ωστόσο είπε ότι η ποιότητα των στοιχείων ενεργητικού των
τραπεζών παραμένει ανησυχητική, αφού είναι τα υψηλότερα στην Ευ-
ρωζώνη και μεταξύ των ψηλότερων σε περιόδους οικονομικής κρίσης.
Κατά την άποψη του Γάλλου αξιωματούχου της ΕΚΤ, είναι επείγουσα
ανάγκη να δημιουργηθεί νομοθεσία για να επιταχύνει την αναδιάρθρωση
χρέους του ιδιωτικού τομέα, ξεκαθαρίζοντας ότι αυτό δεν σημαίνει κατ`
ανάγκη μαζική αύξηση των εκποιήσεων.
John Kenning: O Αμερικανός Πρέσβης, έκανε αναφορά στο έντονο
ενδιαφέρον αμερικανικών εταιρειών για επενδύσεις στο νησί και ότι
κατά τη διάρκεια των τελευταίων 18 μηνών πολλές αμερικανικές επι-
χειρήσεις και επενδυτές που ασχολούνται με τα θέματα ενέργειας
επένδυσαν πάνω από μισό δις σε κυπριακές τράπεζες, επιχειρήσεις
και σε υπεράκτιες επιχειρήσεις. 
Επίσης, στάθηκε στο ότι η Κύπρος αναπτύσσει, το πρώτο ολοκληρωμένο
τύπου θέρετρο - καζίνο της Ευρώπης, καθώς και στη Διεθνή Έκθεση
για την ενέργεια στην οποία θα συμμετέχει κυπριακή αντιπροσωπεία
από επιχειρήσεις της οποίας θα ηγείται η αμερικανική πρεσβεία.

Πρώτη η Leptos Estates 

Πρώτη κατάφερε η Leptos Estates μετά από επίμονες και επίπονες
προσπάθειες να πάρει τα πρώτα πιστοποιητικά πολιτογράφησης αλλο-
δαπών επιχειρηματιών-επενδυτών οι οποίοι πέρασαν τα νέα κριτήρια
για τη χορήγηση της κατ’ εξαίρεση υπηκοότητας σε ξένους επενδυτές

και επιχειρηματίες για συλλογικές επενδύσεις που ξεπερνούν τα 12,5
εκατομμύρια ευρώ. Αποστολή μας δήλωσε ο κ. Πάρις Γαβριήλ, Γενικός
Διευθυντής της Leptos Estates ήταν να προωθήσουμε την Κύπρο ως
ένα ελκυστικό προορισμό και διεθνές επιχειρηματικό κέντρο ώστε να
καταφέρουμε να προσελκύσουμε τους ξένους αυτούς επενδυτές οι
οποίοι ψάχνουν και επιλέγουν τους καλύτερους, τους πιο ασφαλείς και
συνάμα αποδοτικούς προορισμούς. Η πειστική παρουσίαση της προ-
σφοράς μας δήλωσε ο κ. Γαβριήλ δημιούργησε αισθήματα βεβαιότητας
στους επενδυτές αυτούς οι οποίοι σήμερα με την αίσια έκβαση των αι-
τήσεων τους γίνονται για την Κύπρο οι καλύτεροι  Πρεσβευτές στις
χώρες τους. Φαίνεται λοιπόν ότι η τεράστια αυτή επιτυχία της Leptos
Estates να προσελκύσει άτομα από όλο τον κόσμο και μάλιστα υψηλού
εισοδηματικού αλλά και επιχειρηματικού επιπέδου, οφείλεται στην
μεγάλη και άριστη ποικιλία του προϊόντος της, των υψηλών υπηρεσιών
που προσφέρει αλλά και της ύπαρξης γραφείων και γενικών αντιπρο-
σωπειών σε πάνω από 80 και πλέον χώρες. Όσον αφορά το προϊόν της
Leptos Estates αυτό ξεχωρίζει τόσο για την τοποθεσία του, το σχεδιασμό,
την αρχιτεκτονική του αλλά και την ποιότητα κατασκευής του. Σήμερα
η εταιρεία διαθέτει πάνω από350 αναπτυξιακά έργα στην Κύπρο, από
τα οποία τα πιο πολλά βρίσκονται στις πιο προνομιούχες παραθαλάσσιες
περιοχές τόσο της Πάφου αλλά και της Λεμεσού.

Στην Κύπρο

η ανανεωμένη Cayenne
Ο Όμιλος Α.Ι. Μotokinisi παρουσίασε στην Κύπρο την ανανεωμένη Por-
sche Cayenne. Η εκδήλωση, που ήταν βασισμένη στη θεματική ενότητα
των αθλητικών δραστηριοτήτων, άνοιξε με ομιλία του ο κ. ‘Αλκης Ια-
κωβίδης, Διευθύνων Σύμβουλος της εταιρείας, ο οποίος καλωσόρισε
τον κόσμο και αναφέρθηκε τόσο στην ιστορία του μοντέλου στη γκάμα
όσο και στις αξίες της θρυλικής Porsche. «H Cayenne ήταν το μοντέλο
που πριν από μερικά χρόνια έβαλε την Porsche στην κατηγορία των αυ-
τοκινήτων Sports Utility Vehicles, των ευρύτερα γνωστών ως πολυμορ-
φικών, προσφέροντας μια νέα δυναμική στον χώρο. Λανσαρίστηκε το
2003 και μέχρι το 2010 είχαν διατεθεί πέραν των 276 χιλιάδων μοντέλων
ενώ η δεύτερη γενιά ξεπέρασε τις 300 χιλιάδες μέχρι το 2014. Φέτος
η νέα γενιά Cayenne της Porsche έρχεται να θέσει νέα πρότυπα στην
κατηγορία αυτή. Η ανανέωση για την Cayenne δεν περιορίστηκε μόνο
σε αισθητικές αλλαγές και νέα στοιχεία εξοπλισμού, αλλά προχώρησε
και σε αναβάθμιση των κινητήρων, περνώντας έτσι το μήνυμα ότι δεν
παρακολουθεί απαθής τον ολοένα αυξανόμενο ανταγωνισμό».
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To νερό από την Τουρκία συνιστά
φοβερή απειλή σε βάρος

της Κυπριακής Δημοκρατίας
• Του Φώτου Ια. Φωτιάδη, Ph.D

Η λειψυδρία υπήρξε και είναι μια από τις
μόνιμες βαθιές πληγές της Κύπρου από
αιώνων. Η Τουρκία με τη μεταφορά τε-

ράστιων ποσοτήτων και άριστης ποιότητας νερού
από την Τουρκία σε πολύ χαμηλό κόστος λύει,
οσονούπω, οριστικά και αποτελεσματικά το αι-
ώνιο αυτό πρόβλημα της λειψυδρίας στα κατε-
χόμενα. Θ’ αποτελεί το σημαντικότερο Έργο
στην Κύπρο, μετά το φυσικό αέριο, και θα είναι
ιδιαίτερα προσοδοφόρο αλλά μόνο για τους ΤΚ.

Δεν υπάρχει η παραμικρή αμφιβολία ότι το νε-
ρό αυτό θα εξελιχθεί σε ένα φοβερό, καταστρο-
φικό όπλο στα χέρια της Τουρκίας σε βάρος των
Ελληνοκυπρίων. Απαριθμούμε μερικές μόνο από
τις πολλές αναμενόμενες βασικές αρνητικές
επιπτώσεις σε βάρος μας.

Σε ελάχιστο χρονικό διάστημα θα πρασινίσουν
την κατεχόμενη γη μας. Θα μετατρέψουν οι Τούρ-
κοι τις τεράστιες άγονες πεδιάδες των κατεχο-
μένων μας σε απέραντα καρποφόρα περβόλια
με το ελάχιστου κόστους νερό από την Τουρκία,
έναντι του κόστους «χρυσάφι» που πληρώνουν
οι γεωργοί μας στις ελεύθερες περιοχές για νε-
ρό άρδευσης .

Τα άφθονα και χαμηλού κόστους γεωργικά
προϊόντα που θα παράγουν, λόγω χαμηλού κό-
στους και καλύτερης ποιότητος νερού, θα εκτο-
πίσουν τα δικά μας γεωργικά προϊόντα τόσο στην
εγχώρια αγορά όσο και στις εξαγωγές και οι γε-
ωργοί μας θα βρεθούν σε αδιέξοδο και φοβού-
μαστε θα επιδεινώσουν τη μάστιγα της ανεργίας.
Και σε τι θα μπορούν ν’ απασχοληθούν τότε οι
χιλιάδες των ανέργων γεωργών μας; Θ’ αναγ-
κασθούν κατά πάσαν πιθανότητα να ξενιτευτούν
σε αναζήτηση πόρου ζωής, επαυξάνοντας έτσι
το ήδη καυτό δημογραφικό μας πρόβλημα.

Παράλληλα οι ΤΚ θα είναι φυσικό ν’ αναπτύ-
ξουν βιομηχανίες που απαιτούν μεγάλες ποσό-
τητες νερού και με τις αυξημένες εξαγωγές των
γεωργικών και βιομηχανικών τους προϊόντων θα
βελτιώσουν σημαντικά την οικονομική τους υπε-
ροχή και θα καταστούν απειλή για τους άλλους
Κυπρίους, ΕΚ και άλλους. Για τη διεξαγωγή των
αυξημένων γεωργικών, βιομηχανικών, και άλλων

εργασιών και επιχειρήσεων τους, θα δικαιολο-
γήσουν την εισαγωγή όλο και περισσότερων
Τούρκων εποίκων και με τον τρόπο αυτό θα επι-
τύχουν να επιταχύνουν τον επιδιωκόμενο τους
δημογραφικό στόχο.

Η βιωσιμότητα του τουρισμού μας, που είναι
η βασική μας βιομηχανία είναι ήδη εύθραυστη,
με πολλές τουριστικές μας μονάδες να είναι κα-
ταχρεωμένες. Ένας από τους λόγους του προ-

βλήματος τους είναι και το ότι καταναλώνουν
τεράστιες ποσότητες πανάκριβου νερού. Πολλά
ξενοδοχεία και γήπεδα golf υποχρεώνονται μά-
λιστα από τους κανονισμούς του κράτους να
χρησιμοποιούν αφαλατωμένο νερό.

Όταν τα ξενοδοχεία και γήπεδα golf στα κα-
τεχόμενα θα εφοδιάζονται με κατά πολύ φθηνό-
τερο νερό, τα δικά μας θα αντιμετωπίσουν αν-
ταγωνισμό που θα καταστήσει τη βιωσιμότητα
τους ακόμη πιο προβληματική.

Εξάλλου τα κατεχόμενα ξενοδοχεία, τα γήπεδα
golf και άλλα τουριστικά και βιομηχανικά υπο-
στατικά κτισμένα σε κλεμμένη γη, χωρίς ή με
ελάχιστο κόστος, καθώς και με τα εργατικά των
εποίκων πολύ χαμηλότερα, τώρα και με πολύ
φθηνότερο νερό, θα καταστήσουν την ανταγω-
νιστικότητα τους έναντι των δικών μας κατάφορη.

Το ίδιο και όλες οι άλλες επιχειρήσεις μας
που καταναλώνουν μεγάλες ποσότητες νερού
θα αντιμετωπίσουν πρόσθετες δυσκολίες.

Επιβάλλεται επομένως, πιστεύουμε, οι Αρχές
μας να μεριμνήσουν επειγόντως, αν δεν το έχουν
κάμει ακόμα, ως θέμα υψίστης προτεραιότητας,
να μελετήσουν με κάθε σπουδή το σοβαρότατο
αυτό πρόβλημα και να αναζητηθούν, εάν υπάρ-
χουν, τρόποι και μέσα προς απάμβλυνση κατά
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το δυνατό των οδυνηρών συνεπειών από το
επερχόμενο αυτό τσουνάμι, πριν είναι αργά.

Χάριν της ιστορίας επιτρέψατε μας να ανα-
φερθούμε στις πρώτες σοβαρές αλλά ανεπιτυ-
χείς δυστυχώς προσπάθειες που καταβλήθησαν
προς λύση του προβλήματος της λειψυδρίας
στην Κύπρο.

Από τα μέσα της δεκαετίας του 1950, ο Ορ-
γανισμός μας σε συνεργασία με την Αμερικανική
Εταιρεία Ralph Parsons Engineering, η οποία
εξειδικεύετo τότε στον κλάδο, ασχοληθήκαμε
με την αναζήτηση τρόπων και μέσων για την αν-
τιμετώπιση του καυτού αυτού προβλήματος της
λειψυδρίας.

Αρχίσαμε να μελετούμε, ως πρώτη επιλογή,
την αφαλάτωση η οποία μόλις είχε τότε χρησι-
μοποιηθεί πειραματικά στην Αμερική και μας δη-
μιούργησε ελπίδες, αλλά τελικά αναγκασθήκαμε
να την εγκαταλείψουμε διότι το κόστος του αφα-
λατωμένου νερού ήταν πάνω από ένα δολάριο
Αμερικής κατά κυβικό μέτρο, που ήταν για την
εποχή υπέρογκο, αντιοικονομικό και ασύμφορο.

Οι Αμερικανοί συνεργάτες μας εισηγήθηκαν
τότε την εισαγωγή νερού από το εξωτερικό και
ως πρώτη επιλογή προέλευσης την Τουρκία, ως
την πιο κοντινή και οικονομικά/κοστολογικά υπο-
σχόμενη. Η Ralph Parsons είχε ήδη εκτελέσει
τότε ένα παρόμοιο έργο μεταφοράς νερού στην
Αμερική με μεγάλη επιτυχία. Οι Άγγλοι κυβερ-
νώντες, στους οποίους μίλησαν οι Αμερικανοί,
μας ενεθάρρυναν να προχωρήσουμε. Εμείς όμως
αρνηθήκαμε, για πολιτικούς λόγους διότι η Τουρ-
κία είχε φανερά συνταχθεί με τους Άγγλους
εναντίον του απελευθερωτικού μας αγώνα.

Όταν όμως τον Φεβρουάριο του 1959 υπο-
γράφησαν οι Συμφωνίες Ζυρίχης/Λονδίνου οι
οποίες πιστέψαμε, κακώς, ότι θα λειτουργούσαν,
επανήλθαμε στο θέμα Τουρκίας διότι οι μελέτες
μας αποδείκνυαν το Έργο οικονομικά βιώσιμο.

Οι τεχνοοικονομικές μελέτες της Ralph Par-
sons έδειξαν ότι η μεταφορά του νερού από την
Τουρκία θα μπορούσε να υλοποιηθεί μέσα σε
αποδεκτά κόστη δια υποβρυχίων αγωγών ή με
μεγάλες πλαστικές επιπλέουσες δεξαμενές συ-
ρόμενες από σκάφη.

Αρχάς Ιουνίου του 1959 ήλθε στη Λευκωσία
ως ειδικός εκπρόσωπος της Ralph Parson για
το Έργο, ο John Dabell, με τα αισιόδοξα συμπε-
ράσματα των μελετών τους και μαζί πήγαμε στην
Άγκυρα για να βολιδοσκοπήσουμε τις Τουρκικές
αρμόδιες αρχές. Ενώ στην αρχή οι Τούρκοι μας
αντιμετώπισαν με σκεπτικισμό και μάλλον αρ-
νητικά, σχεδόν εχθρικά, και φύγαμε άπρακτοι
και απογοητευμένοι, δύο μήνες αργότερα μας
κάλεσαν οι ίδιοι και όταν πήγαμε βρήκαμε τους
ίδιους ανθρώπους, τελείως αλλαγμένους, πολύ
πρόθυμους να συνεργασθούν και οι διαπραγμα-

τεύσεις μας, προς έκπληξη μας, προχωρούσαν
πολύ γοργά, πέραν των προσδοκιών μας.

Περί το τέλος Σεπτεμβρίου, 1959, είχαμε φθά-
σει πολύ κοντά σε συμφωνία και ανέμενα τον
Πρόεδρο της Ralph Parsons να έλθει τον Οκτώ-
βρη ή αρχάς Νοεμβρίου για να πάμε στην Τουρκία
για τις τελικές συνομιλίες και κατά πάσαν πιθα-
νότητα για υπογραφή των συμφωνιών.

Όταν όμως όλα ήσαν έτοιμα, έπεσε ως βόμβα
η είδηση ότι συνελήφθη στις 18 Οκτωβρίου 1959
το τουρκικό πλοίο Deniz έμφορτο με βαρύ οπλι-
σμό για τους Τουρκοκυπρίους οπότε αντιλήφθηκα
ότι η Τουρκία δεν επρόκειτο να αφήσει τις Συμ-
φωνίες εκείνες να λειτουργήσουν και έτσι εγ-
καταλείψαμε την ιδέα μεταφοράς νερού από την
Τουρκία. Ήταν φανερό ότι η προθυμία που επέ-
δειξαν οι Τούρκοι στο να συνεργασθούν στην
υλοποίηση του έργου της μεταφοράς νερού στην
Κύπρο ήταν πονηρή και εσκεμμένη για να βρουν
τις εγκαταστάσεις έτοιμες και ανέξοδα για προ-
αγωγή των δικών τους σκοτεινών σχεδίων.

Μετά τον αποκλεισμό της Τουρκίας και με ει-
σήγηση ενός Γιουγκοσλάβου, ειδικού, του Branco
Milinuschich, Συμβούλου του ΟΗΕ, αποσπασμέ-
νου στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων της Κύπρου,
o οποίος είχε εργασθεί για μερικά χρόνια στη
Συρία ως Σύμβουλος του ΟΗΕ και ήξερε καλά
τα δεδομένα της Συρίας, αρχίσαμε να μελετούμε
τη μεταφορά νερού από τη Συρία. Ο Πρόεδρος
Μακάριος, όταν ενημερώθηκε έστειλε το Διευ-
θυντή του Τμήματος Υδάτων κ. Χρίστο Κοντεάτη
στη Συρία ο οποίος διαπίστωσε τις άριστες εκεί
συνθήκες. Μέχρι το 1962 προχωρήσαμε αρκετά
για την υπογραφή των συμφωνιών με τη Συριακή
Κυβέρνηση.

Το Έργο προέβλεπε την εγκατάσταση τριών

υποβρυχίων πλαστικών σωλήνων του ενός μέ-
τρου διάμετρο η κάθε μία και προορίζετο να με-
ταφέρει περίπου 120 εκατ. Κυβικά μέτρα νερού
το χρόνο και θα αρδεύαμε 100,000 σκάλες πε-
ρίπου από την Κώμα του Γιαλού μέχρι το Παλαί-
κυθρο. Θα ενίσχυε επίσης την υδατοπρομήθεια
όλης της Κύπρου.

Το συνολικό κόστος των εγκαταστάσεων υπε-
λογίσθη τότε σε Κ£2.800.000 (4.788.000 ευρώ)
και οι Αμερικανοί συνεργάτες μας εξασφάλισαν
από Αμερικανικές Τράπεζες χρηματοδότηση για
το 70% του κόστους, πληρωτέο σε 30 χρόνια με
τόκο 3.7% ετησίως.

Ενώ τα Συμβόλαια ήσαν έτοιμα και επρόκειτο
να τα υπογράψουμε, με τη σύμφωνη γνώμη της
Κυβέρνησης μας και προσωπικά του Προέδρου
Μακαρίου, έπεσε η Συριακή Κυβέρνηση.

Η νέα Κυβέρνηση τους με την οποίαν αρχίσαμε
να συνομιλούμε έπεσε επίσης σε διάστημα δύο
μηνών. Τότε ο Πρόεδρος Μακάριος φοβήθηκε
και μας είπε: Εάν εκτελέσουμε το Έργο και πρα-
σινίσουμε την Μεσαορία και μια νέα Συριακή Κυ-
βέρνηση αρνηθεί να μας δίνει το νερό, τι θα κά-
νουμε; Όλοι βρήκαμε την παρατήρηση του δι-
καιολογημένη και εγκαταλήφθη η ιδέα της εισα-
γωγής νερού και στραφήκαμε στη λύση δια της
κατασκευής υδατοφρακτών.

Είχαμε εξασφαλίσει τη συνεργασία ενός με-
γάλου ειδικού για τον σκοπό Οίκου Μηχανικών
από τη Γιουγκοσλαβία, της Energoproject, οι οποί-
οι λόγω άρτιας στελέχωσης με ειδικούς τεχνι-
κούς και χαμηλών κόστων πέτυχαν να εξασφα-
λίζουν τις πιο πολλές προσφορές για φράγματα.
Η λύση των υδατοφρακτών είναι μεν καλή αλλά
προϋποθέτει και αρκετή καθεχρονική βροχό-
πτωση την οποία δυστυχώς δεν διαθέτουμε.
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Οι ενεργειακοί στόχοι της ΕΕ για το 2030

Γ νώμονας του Συμβουλίου της Ευρώπης
είναι η οικοδόμηση μιας ενεργειακής ΕΕ
με κύριο σκοπό την προσιτή, ασφαλή και

αειφόρο ενεργειακή ανάπτυξη. Ιδιαίτερα σημαν-
τική είναι η πρόσφατη συμφωνία του Συμβουλίου
της Ευρώπης που αφορά τους ενεργειακούς
στόχους της ΕΕ για το 2030, οι οποίοι έχουν χα-
ρακτηριστεί φιλόδοξοι από τους Ευρωπαίους
ηγέτες. Οι στόχοι που έχουν τεθεί είναι απόλυτα
εφικτοί αφού είναι αποτέλεσμα πολλαπλών με-
λετών των τελευταίων ετών, καθώς επίσης δί-
καιοι για κάθε Κράτος Μέλος χωρίς να αυξάνουν
σημαντικά το ενεργειακό τους κόστος.

Σε γενικές γραμμές η συμφωνία για το 2030
περιλαμβάνει τους ακόλουθους δεσμευτικούς
στόχους: (α) τουλάχιστον 40% μείωση των εκ-
πομπών των αερίων του θερμοκηπίου σε σύγ-

κριση με το 1990, (β) αύ-
ξηση της χρήσης των ανα-
νεώσιμων πηγών ενέργειας
τουλάχιστον στο 27%, (γ)
αύξηση της ενεργειακής
απόδοσης τουλάχιστον στο
27%, (δ) αύξηση της ενερ-
γειακής ασφάλειας αναφο-
ρικά με τον ηλεκτρισμό και
το φυσικό αέριο και (ε)
ολοκλήρωση της εσωτερι-
κής αγοράς ενέργειας με
την επίτευξη ηλεκτρικών
διασυνδέσεων μέχρι το
15% της ηλεκτρικής δυνα-

μικότητας του κάθε Κράτους Μέλους.
Ειδικά η τελευταία στόχευση είναι ιδιαίτερα

σημαντική για την ΕΕ αφού με την αύξηση των
ηλεκτρικών διασυνδέσεων θα είναι εφικτή η επι-
πλέον διείσδυση των ανανεώσιμων πηγών ενέρ-
γειας στο ηλεκτρικό ισοζύγιο της ΕΕ. Με αυτό
τον τρόπο η ανανεώσιμη ηλεκτρική ενέργεια θα
παράγεται εκεί που υπάρχει ψηλό ανανεώσιμο
δυναμικό (άρα σε χαμηλή τιμή). Παράλληλα με
την αύξηση των ηλεκτρικών διασυνδέσεων θα
αυξηθεί σημαντικά η ενεργειακή ασφάλεια και
συνάμα θα μειωθούν οι εκπομπές των αερίων
του θερμοκηπίου.

Για αυτό η ΕΕ θα λάβει τέτοια επείγοντα μέτρα
έτσι ώστε οι διασυνδέσεις ηλεκτρικής ενέργειας
να φτάσουν το 10% όχι αργότερα από το 2020
για Κράτη Μέλη που δεν έχουν ακόμη φτάσει ένα
ελάχιστο επίπεδο ολοκλήρωσης της ενεργειακής
εσωτερικής τους αγοράς, που είναι τα κράτη της
Βαλτικής, η Πορτογαλία και η Ισπανία, και για τα
Κράτη Μέλη που έχουν απομονωμένα ηλεκτρικά

συστήματα όπως είναι η Κύπρος. Η ΕΕ θα προ-
σφέρει σχετικές πηγές χρηματοδότησης προκει-
μένου να διασφαλιστεί ο στόχος του 10%. Επι-
πλέον θα γίνουν σχετικές ενέργειες για την επί-
τευξη του στόχου του 15% έως το 2030. Ειδική
προσοχή θα δοθεί στα απομακρυσμένα ή/και λι-
γότερο καλά συνδεδεμένα μέρη της ενιαίας αγο-
ράς όπως είναι η Μάλτα, η Κύπρος και η Ελλάδα.
Η ΕΕ προτρέπει τους διαχειριστές δικτύων και
τις ρυθμιστικές αρχές να περιλαμβάνουν τέτοιες
ηλεκτρικές διασυνδέσεις στον 10ετη σχεδιασμό
τους. Επίσης η ΕΕ αποφάσισε την υλοποίηση έρ-
γων κοινού ενδιαφέροντος στον τομέα του φυ-
σικού αερίου, όπως ο διάδρομος Βορρά-Νότου,
ο Νότιος διάδρομος μεταφοράς φυσικού αερίου
και την προώθηση ενός νέου κόμβου φυσικού
αερίου στη Νότια Ευρώπη.

Οι πιο πάνω σημαντικές αποφάσεις είναι ιδι-

αίτερης σημασίας για τη χώρα μας αφού λαμβά-
νονται υπόψη οι ιδιαιτερότητες της Κύπρου ως
μικρό απομονωμένο νησιώτικο ενεργειακό σύ-
στημα. Συνάμα, έχοντας υπόψη τη δυσχερή οι-
κονομική κατάσταση στην οποία βρίσκεται η χώρα
μας, η απόφαση του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για
συγχρηματοδότηση των έργων διασύνδεσης είναι
ιδιαίτερα σημαντική έτσι ώστε η Κύπρος να επι-
τύχει το βέλτιστο σχεδιασμό του μελλοντικού
της ενεργειακού συστήματος με την οικονομική
συμβολή της ΕΕ. Με αυτό το τρόπο αναμένουμε
ότι μέχρι το 2030 η ηλεκτρική διασύνδεση της
Κύπρου με το ενεργειακό σύστημα της ΕΕ θα
είναι εφικτή και σε πλήρη λειτουργία επιτρέπον-
τας την επιπλέον διείσδυση των ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας, την αύξηση της ενεργειακής
μας ασφάλειας και τη μείωση των εκπομπών των
αερίων του θερμοκηπίου.
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ΚΥΠΡΙΑΚΟ ΝΑΥΤΙΛΙΑΚΟ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟ 

25 Χρόνια Πλοηγεί την Κύπρο Παγκοσμίως και 
Μεταφέρει Μηνύματα Κοινωνικής Αλληλεγγύης

Τ ο Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο
ιδρύθηκε στις 26 Ιανουαρίου 1989, και
αποτελεί τον επαγγελματικό σύνδεσμο

της Ναυτιλιακής Βιομηχανίας στην Κύπρο.  Οι
κύριοι στόχοι του Επιμελητηρίου είναι η προ-
ώθηση των συμφερόντων της Κυπριακής Ναυ-

τιλίας, η συνεχής αναβάθ-
μιση του κύρους της Κυ-
πριακής Σημαίας και, ταυ-
τόχρονα, η προάσπιση των
νομότυπων συμφερόντων
των Ναυτιλιακών Εταιρει-
ών-Μελών του, τόσο στην
Κύπρο, όσο και στο εξωτε-
ρικό.  Σήμερα, κατατάσσε-
ται ως ένας από τους με-
γαλύτερους εθνικούς Ναυ-
τιλιακούς οργανισμούς

στον κόσμο. Με την ευκαιρία της επιτυχούς συμ-
πλήρωσης φέτος, 25 χρόνων από τη δημιουργία
του και μέσα στα πλαίσια των εορτασμών της
‘Παγκόσμιας Μέρας Ναυτιλίας’, το Κυπριακό
Ναυτιλιακό Επιμελητήριο πραγματοποιεί εκστρα-
τεία ενημέρωσης του κοινού, για το πολυσχιδές
κοινωφελές έργο που επιτελεί όλα αυτά τα χρό-
νια, πέραν και ανεξάρτητα από τη σημαντική συ-
νεισφορά της Κυπριακής Ναυτιλιακής Βιομηχα-
νίας στην Κυπριακή Οικονομία.

Επιπρόσθετα, πραγματοποιείται ενημέρωση
για τις ευκαιρίες εργοδότησης στη Ναυτιλιακή
Βιομηχανία και τις δραστηριότητες του Ναυτι-
λιακού Επιμελητηρίου που αποσκοπούν στην
προώθηση της ‘Καριέρας στη Ναυτιλία’.

Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, το Ναυτιλιακό Επι-
μελητήριο πραγματοποιεί διαχρονικά διάφορες
εκδηλώσεις, επιδεικνύοντας έτσι έμπρακτα το
υψηλό αίσθημα ‘Κοινωνικής Εταιρικής Ευθύνης’
που το χαρακτηρίζει.

Για παράδειγμα, η Φιλανθρωπική Εκδήλωση
‘Μέρα Ναυτιλίας’ διοργανώνεται σε παραθαλάσ-
σιο χώρο στη Λεμεσό κάθε δύο χρόνια και είναι
ανοιχτή για το ευρύ κοινό της Κύπρου. Η εκδή-
λωση συμπεριλαμβάνει αθλητο-παιδιές και δρα-
στηριότητες, τόσο στη ξηρά όσο και στη θάλασσα
καθώς επίσης και παρουσιάσεις που έχουν στόχο
την ενημέρωση του κοινού για τη Ναυτιλιακή Βιο-
μηχανία της Κύπρου όπως εκπαιδευτικά προ-
γράμματα, και ευκαιρίες εργασιακής απασχόλη-

σης.  Όλα τα έσοδα της Εκδήλωσης διατίθενται
για την ενίσχυση του Φιλανθρωπικού Συνδέσμου
“Ένα Όνειρο, Μία Ευχή”, ο οποίος πραγματοποιεί
επιθυμίες σε παιδιά τα οποία πάσχουν από καρ-
κίνο.

Μία παρόμοια εκδήλωση είναι και το “Ετήσιο
Φιλανθρωπικό Πρωτάθλημα Πετοσφαίρισης Πα-
ραλίας”, το οποίο διοργανώνεται επί ετήσιας
βάσης στη Λεμεσό, όπου Εταιρείες-Μέλη του
Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου έχουν την ευκαιρία
να απολαύσουν ένα φιλικό ανταγωνισμό και μία
ευχάριστη οικογενειακή κοινωνική εκδήλωση συ-
νεισφέροντας έτσι στην οικονομική ενίσχυση του
Φιλανθρωπικού Συνδέσμου “Ένα Όνειρο, Μία
Ευχή”.

Το Ναυτιλιακό Επιμελητήριο διοργανώνει επί-
σης κάθε χρόνο, αριθμό αιμοδοσιών ανάμεσα
στο προσωπικό των Ναυτιλιακών Εταιρειών-Με-
λών του. Από τις μέχρι τώρα αιμοδοσίες που
έχουν διοργανωθεί τα τελευταία 22 χρόνια,
έχουν συγκεντρωθεί πέραν των 1800 μονάδων
αίματος, προσφορά για την οποία το Επιμελητήριο
έχει τιμηθεί από τη Συντονιστική Επιτροπή Αι-
μοδοσίας της πόλεως και επαρχίας Λεμεσού.

Επιπρόσθετα, μέσα στα πλαίσια για μία καλύ-
τερη ενημέρωση του ευρύτερου κοινού για τη
Ναυτιλιακή Βιομηχανία και τη σημαντική συνει-
σφορά της σε θέματα απασχόλησης, το Ναυτι-
λιακό Επιμελητήριο διοργανώνει κάθε έτος “Εκ-
στρατεία Προβολής της Κυπριακής Ναυτιλίας”,
με απώτερο σκοπό την περαιτέρω προώθηση
των σημαντικών ευκαιριών εργοδότησης απο-
φοίτων Μέσης και Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης
στη Ναυτιλιακή Βιομηχανία.

Μέρος των δραστηριοτήτων της Εκστρατείας
αυτής, είναι και το Πρόγραμμα “Υιοθεσίας Πλοί-

ου”, το οποίο έχει καθιερωθεί και ενταχτεί στο
πρόγραμμα των Οικολογικών Σχολείων από το
Μάρτιο του 2006. Σκοπός του προγράμματος
είναι να φέρει τους μαθητές πιο κοντά στη Ναυ-
τιλία και μέσω μίας δια-θεματικής προσέγγισης,
να προσφέρει στα παιδιά με ένα ελκυστικό και
ευχάριστο τρόπο, γνώσεις γύρω από τη Ναυτιλία
και γενικότερα τη θάλασσα. 

Εκπρόσωποι του Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου
πραγματοποιούν επίσης διάφορες παρουσιάσεις
με θέμα την ‘Καριέρα στη Ναυτιλία’ σε γυμνάσια
και λύκεια. Οι παρουσιάσεις πραγματοποιούνται
σε παγκύπρια κλίμακα, κάτι που επιδεικνύει ότι
η “Εκστρατεία Προβολής της Κυπριακής Ναυτι-
λίας” του Επιμελητηρίου έχει μια θετική επίδραση
στα εκπαιδευτικά ιδρύματα και στους νέους γε-
νικότερα.

Πέραν τούτων, από τις αρχές του 2000, το
Κυπριακό Ναυτιλιακό Επιμελητήριο, σε συνερ-
γασία με το Ινστιτούτο Εγκεκριμένων Ναυλομε-
σιτών του Λονδίνου (Παράρτημα Κύπρου), προ-
σφέρει το εκπαιδευτικό πρόγραμμα “Understan-
ding Shipping”. Το εκπαιδευτικό αυτό πρόγραμμα
έχει προσαρμοστεί στις εξειδικευμένες απαιτή-
σεις της Κυπριακής Ναυτιλιακής Βιομηχανίας,
διευρύνοντας τις ναυτιλιακές γνώσεις αποφοίτων
Μέσης Εκπαίδευσης και συνάμα αυξάνοντας το
ενδιαφέρον τους στο να συνεχίσουν με τα πιο
εξειδικευμένα εκπαιδευτικά προγράμματα του
Ινστιτούτου. Μέσω αυτών των πιο εξειδικευμέ-
νων προγραμμάτων ο εκπαιδευόμενος έχει τη
δυνατότητα να γίνει επίσημο Μέλος του Ινστι-
τούτου και να αποκτήσει τον τίτλο του ‘Εγκεκρι-
μένου Ναυλομεσίτη’, με όλα τα επαγγελματικά
πλεονεκτήματα που απορρέουν από αυτό. Το
πρόγραμμα είναι επίσης κατάλληλο και για όλους
όσους ενδιαφέρονται να αποκτήσουν περαιτέρω
επαγγελματικά προσόντα, τόσο εντός όσο και
εκτός της Ναυτιλιακής Βιομηχανίας.

Αναμφίβολα, μέσα στα πλαίσια του κοινωφε-
λούς έργου που επιτελεί και τις πολυάριθμες
κοινωνικές και φιλανθρωπικές εκδηλώσεις και
δραστηριότητες του, το Κυπριακό Ναυτιλιακό
Επιμελητήριο, αποτελεί τη “Φωνή της Κυπριακής
Ναυτιλιακής Βιομηχανίας”, η οποία για 25 Χρόνια
τώρα “Πλοηγεί την Κύπρο Παγκοσμίως” και “Με-
ταφέρει Μηνύματα Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
όχι μόνο Εμπορεύματα και Επιβάτες”.

Του Θωμά Α.
Καζάκου

Γενικού Διευθυντή
ΚΝΕ

50-NΑΥΤΙΛΙΑ_EUROKERDOS  11/25/14  1:02 AM  Page 50



00 - ADS_EUROKERDOS  11/25/14  1:17 AM  Page 76

http://www.unic.ac.cy/


Εκδηλώσεις

EUROΚΕΡΔΟΣ  / ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 201452

Ο Αρχιεπίσκοπος Αμερικής Δημήτριος 
στο ιστορικό σχολείο της Φανερωμένης 
• Της Αναστασίας Ασλανίδου 

Θερμή υποδοχή με ασημένιο «καπνιστομέρ-
ρεχο», σύμβολο από την εκκλησιαστική και
πολιτισμική παράδοση της Κύπρου, επιφυ-

λάχτηκε στον Σεβασμιότατο Αρχιεπίσκοπο Αμερι-
κής Δημήτριο και τη συνοδεία του κατά την επί-
σκεψή τους στο Δημοτικό Σχολείο και το Γυμνάσιο
Φανερωμένης, στα πλαίσια της επίσκεψής του
στην Κύπρο 21-28 Οκτωβρίου, μετά από το προ-
σκύνημά τους στον ιερό ναό της Παναγίας Φανε-
ρωμένης. Στη σημαιοστολισμένη και στρωμένη με
μυρσίνη είσοδο του μεγαλεπήβολου νεοκλασικού
κτιρίου ενός από τα αρχαιότερα εκπαιδευτήρια
της Κύπρου, αντιπρόσωποι των μαθητών, των δι-
δασκάλων, καθηγητών και του προσωπικού των
Σχολείων, της ΟΕΛΜΕΚ, του Συνδέσμου Γονέων
και του Συνδέσμου Αποφοίτων Παγκυπρίου Γυ-
μνασίου Φανερωμένης απηύθυναν θερμό καλω-
σόρισμα στους ξεχωριστούς επισκέπτες.

Κόσμος συνύπαρξης και συνδημιουργίας
σε παραμεθόρια περιοχή…

Η επίσκεψη αυτή του Σεβασμιότατου Αρχιεπι-
σκόπου Αμερικής, αποκτά ιδιαίτερη σημασία στις
μέρες μας που το ιστορικό και ακτινοβόλο αυτό
εκπαιδευτήριο, ευρισκόμενο άλλοτε στο αστικό
κέντρο τ ης Λευκωσίας, λόγω των δικοινοτικών
διαταραχών και κυρίως των τραγικών γεγονότων
του 1974, χαρακτηρίζεται πια ακριτικό σχολείο,
αφού η Φανερωμένη μεταβλήθηκε σε παραμεθόρια
περιοχή. Από το Δημοτικό και το Παγκύπριο Γυ-
μνάσιο Θηλέων Φανερωμένης είτε Μεικτό Γυμνά-
σιο Φανερωμένης (όπως διαμορφώθηκε μετά την
τουρκική εισβολή για να στεγάσει τα εκτοπισμένα
παιδιά), μετατράπηκε σε ένα πολυπολιτισμικό σχο-
λείο. Και η σημερινή του αποστολή, η δημιουργία
ενός κόσμου συνύπαρξης και συνδημιουργίας, μέ-
σα από μια διαχρονική πορεία, βασισμένη σε ήθη
και ιδεώδη, σε δημοκρατικές αξίες, στάσεις και
πεποιθήσεις.

Εκδήλωση - μεταλαμπάδευση του ελληνι-
κο-χριστιανικού πολιτισμού

Μια δεύτερη, με ενθουσιασμό υποδοχή επεφύ-
λαξαν οι μαθητές και μαθήτριες του Γυμνασίου
Φανερωμένης στον Αρχιεπίσκοπο και τη συνοδεία
του κατά την είσοδό τους στην αίθουσα για να πα-
ρακολουθήσουν τη σύντομη εκδήλωση που ετοι-
μάστηκε προς τιμή τους.

Ιδιαίτερα εγκάρδιοι και ενθουσιώδεις οι χαιρε-
τισμοί από τον πρόεδρο του Κεντρικού Μαθητικού
Συμβουλίου Συμεών Πασενίδη, μαθητή της Γ’1, τη
Διευθύντρια του Σχολείου κ. Ευτυχία Καλλεπίτη
και τον Πρόεδρο της ΟΕΛΜΕΚ κ. Δημήτρη Ταλια-
δώρο. Ακολούθησαν «αι Νουθεσίαι» του Σεβα-
σμιότατου Αρχιεπισκόπου Αμερικής με σημείο ανα-
φοράς την προσφορά του αρχαίου ελληνικού πο-
λιτισμού προς την οικουμένη σε τομείς της δια-
νόησης, της τέχνης, της δημοκρατίας. Δεν παρέ-
λειψε να ευχηθεί για να επικρατήσει το δίκαιο και
η αλήθεια και, με τη βοήθεια του Θεού, τα παιδιά
και όλος ο λαός να ζήσουν σε μια ενωμένη Κύπρο.
Οι μαθητές και μαθήτριες, πειθαρχημένοι, άκουαν
τον Αρχιεπίσκοπο με απόλυτο σεβασμό και προ-
σήλωση, γεγονός που προκαλούσε την αίσθηση
της μεταλαμπάδευσης του ελληνικο-χριστιανικού

πολιτισμού και ιστορίας σε άλλους λαούς και εθνι-
κότητες. «Ποτέ δεν περίμενα ότι θα είχα μπροστά
μου τόσο ήσυχα και προσηλωμένα παιδιά…», είπε
με συγκίνηση ο Αρχιεπίσκοπος Δημήτριος εντυ-
πωσιάζοντας τα παιδιά αλλά και όλους τους πα-
ρευρισκομένους με την απλότητα της συμπεριφο-
ράς και του λόγου του.

«Αντίδωρον»
Ιδιαίτερα συγκινητικά στιγμιότυπα αποτέλεσαν

οι απαγγελίες από μαθητές του Γυμνασίου, ποι-
ημάτων του Κωστή Παλαμά και Οδυσσέα Ελύτη. Η
συγκίνηση κορυφώθηκε με το Κοντάκιο Ευαγγε-
λισμού «Τ περμάχω Στρατηγ », τον εθνικό ύμνο
του αγωνιστικού Βυζαντίου, που όλα τα χείλη έψαλ-
λαν με απόλυτη θρησκευτική και εθνική ευλάβεια.
Το Γυμνάσιο Φανερωμένης, το Σχολείο στο οποίο
σήμερα συνυπάρχουν Κυπριόπουλα και Ελληνό-
πουλα του Πόντου μαζί με παιδιά άλλων εθνικο-
τήτων, πιστό στην πορεία που χάραξε με την ίδρυ-
σή του το 1859 από τον Αρχιεπίσκοπο Κύπρου
Μακάριο Α΄, για μια ακόμη φορά αποδεικνύει ότι
η ελληνική ιστορία και πολιτισμός ενώνει όχι μόνο
τους απανταχού Έλληνες αλλά και διαδραματίζει
καθοριστικό ρόλο στη γόνιμη και ειρηνική πολιτι-
στική συνύπαρξη με άλλους πολιτισμούς.
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Δείπνο υψηλής απόλαυσης για την «Εβδομάδα Σοκολάτας»
Μια ξεχωριστή βραδιά γευσιγνωσίας με μοναδικές

πινελιές σοκολάτας, φτιαγμένες στην πιο δημιουργική
τους μορφή, απόλαυσαν όσοι παρακάθισαν στο δεί-
πνο που παρέθεσε πρόσφατα το Ξενοδοχείο Four
Seasons στην κομψή ατμόσφαιρα του εστιατορίου
Vivaldi. Το Gala Dinner ήταν μια απολαυστική πρεμιέρα
για την έναρξη της «Εβδομάδας Σοκολάτας», που
για δέκατη χρονιά πραγματοποιήθηκε, από τις 14
μέχρι τις 23 Νοεμβρίου 2014 στο Colors Café.

Εκπρόσωποι των ΜΜΕ και έμπειροι γευσιγνώστες,
έζησαν μια πραγματική εμπειρία υψηλής απόλαυσης
με αρμονικούς γευστικούς συνδυασμούς. O Executive
Chef του Ξενοδοχείου Four Seasons και η ομάδα του,
επιφύλασσαν στους προσκεκλημένους, μια ακατα-
μάχητα απολαυστική βραδιά, με γκουρμέ ορεκτικά
και κυρίως πιάτα. Το δείπνο άρχισε με κιτρινόπτερο
τόνο τατάκι με ασιατικά αρωματικά, αβοκάντο ταρτάρ
και βινεγκρέτ ανανά. Στις αποχρώσεις των γεύσεων
προστέθηκαν σολομός Νορβηγίας ψημένος En Sous
- Vide, πουρές σελινόριζας και τραγανή σαλάτα από
φινόκιο και πορτοκάλι. Η γαστρονομική εμπειρία συ-
νεχίστηκε με σιγοψημένο μοσχαρίσιο φιλέτο, κανελόνι

αγκινάρας, κρέμα καρότου και μοσχαρίσιο αρωμα-
τισμένο ζωμό. Το γαστρονομικό ταξίδι είχε ως τελικό
προορισμό, το «Σοκολατένιο Παράδεισο»... ένα μο-
ναδικό Chocolate Party που ετοίμασαν με φαντασία
και εκπληκτική δεξιοτεχνία ο Pastry Chef και η ομάδα
του. Δημιούργησαν μια πανδαισία γεύσεων με εμ-
πνευσμένες και εντυπωσιακές σοκολατοδημιουργίες,
αλλά και εναρμονισμένες πινελιές βραζιλιάνικης σο-
κολάτας Boa Sentenca, που αναστάτωσαν γλυκά τις
αισθήσεις, παρασύροντας τους παρευρισκόμενους
στη βελούδινη γοητεία και στη μαγευτική γεύση της
σοκολάτας. Η δυνατή γεύση κακάο και οι πλούσιες
αρωματικές νότες εσπεριδοειδών της σοκολάτας
Boa Sentenca, κέρδισαν φέτος τις εντυπώσεις και
δημιούργησαν μια ακαταμάχητη ελκυστική υπεροχή
στη συλλογή των σοκολατοδημιουργιών, που ο Pastry
Chef του Colors Café και η ομάδα του ετοίμασαν
ειδικά για την «Εβδομάδα Σοκολάτας». Η παραγωγή
της εξαιρετικής σοκολάτας Boa Sentenca, είναι πε-
ριορισμένη και το Four Seasons είναι το μοναδικό
ξενοδοχείο στην Κύπρο, που έχει τη δυνατότητα να
τη χρησιμοποιεί στην παρασκευή γλυκών. 
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Ο Σερ Στέλιος Χατζηιωάννου βράβευσε 
τη δικοινοτική επιχειρηματική συνεργασία

Δέκα επιχειρηματικές ομάδες Ελληνοκυπρίων
και Τουρκοκυπρίων βραβεύτηκαν από τον Σερ Στέ-
λιο Χατζηιωάννου με το ποσό των 10.000 ευρώ η
κάθε μια, στη διάρκεια της Τελετής Απονομής των
Επιχειρηματικών Βραβείων Δικοινοτικής Συνεργα-
σίας 2014 , που διοργανώθηκε στο κτίριο του Stelios
Philanthropic Foundation, στη Λευκωσία.

Η εκδήλωση πραγματοποιήθηκε στην παρουσία
του Πρόεδρου της Δημοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη,
ο οποίος στο χαιρετισμό του, τόνισε ότι το Φιλαν-
θρωπικό Ίδρυμα Στέλιος ανταμείβει προσπάθειες
που έχουν ως στόχο την προώθηση και ανάπτυξη
κοινών επιχειρηματικών δραστηριοτήτων μεταξύ
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων επιχειρηματιών
και που συμβάλλουν ενεργά στην ενίσχυση των
διακοινοτικών κοινωνικο-οικονομικών δεσμών.

Απευθυνόμενος στους παρευρισκόμενους, ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης επεσήμανε ότι η παρουσία
του στην εκδήλωση καταδεικνύει την ειλικρινή δέ-
σμευση και τη σταθερή στήριξη της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας σε πρωτοβουλίες όπως αυτή του Stelios
Philanthropic Foundation, καθώς και την ετοιμότητα
της να παράσχει οποιαδήποτε βοήθεια κρίνεται
απαραίτητη προς την προώθηση των ευγενών σκο-
πών του Ιδρύματος. Καταλήγοντας ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας υπογράμμισε, ότι η συνεργασία
Ε/κ και Τ/κ στέλνει σαφή μηνύματα και στην πολιτική
ηγεσία. Με το μήνυμα ότι οι Ε/κ και Τ/κ μπορούν
να ζήσουν σε συνθήκες ειρήνης ο εμπνευστής των
βραβείων, Σερ Στέλιος Χατζηιωάννου τόνισε, ότι ο

θεσμός καθιερώθηκε για να βοηθήσει επιχειρη-
ματίες να έρθουν κοντά, να συνεργαστούν, να γί-
νουν φίλοι και να κατανοήσει ο ένας τον άλλο. Αν
οι άνθρωποι είπε και από τις δυο κοινότητες κα-
τανοήσουν ο ένας τον άλλο, τότε έχουμε περισ-
σότερες πιθανότητες για εδραίωση μιας διαρκούς
ειρήνης στην Κύπρο.

Από τις 32 δικοινοτικές προτάσεις που υποβλή-
θηκαν για το 2014, ξεχώρισαν δέκα, οι οποίες και
βραβεύθηκαν με το Stelios Bi – Communal Business

Awards 2014. Οι συγκεκριμένοι συνεταιρισμοί ασχο-
λούνται με την έκδοση βιβλίων σε ελληνικά και
τουρκικά, με την αναστήλωση της Μονής του Απο-
στόλου Αντρέα, την αλιεία και εμπορία ψαριών, με
την εκπαίδευση πιλότων, την αποκατάσταση νε-
κροταφείων, την εκπαίδευση παιδιών προεφηβικής
ηλικίας, με χρηματοκιβώτια παραλίας και με τo ex-
treme sport kitesurfing.

Τις δέκα νικήτριες ομάδες αποτελούν: 
Niyazi Kizilyurek - Μιχάλης Θεοδώρου
Κωνσταντίνος Κωνσταντίνου - Hakki Emir 
Ozgu Ozun – Ιωάννης Δρουσιώτης
Κυριάκος Σαββίδης - Tolay Celebi 
Πιερής Χατζηπιερής - Yakup Engin TEL 
Γιώργος Κέπολας - Neshe Yashin 
Gozde Pehlivan - Melanie Pappas-Lemona
Νίκος Πισσούριος - Erçim Ulu  
Ιωάννης Παπαδήκος - Tosun Altinel 
Κωστάκης Κωνσταντίνου - Kufi Tulga

Κάθε μέρα στη Λευκωσία περισ-
σότεροι από χίλιοι συνάνθρωποί
μας που έχουν πραγματική ανάγκη
λαμβάνουν ένα δωρεάν γεύμα -
σνακ από το Stelios Philanthropic
Foundation, στο πλαίσιο του Φιλαν-
θρωπικού προγράμματος «Φαγητό
από καρδιάς».

Χωρίς καμιά κοινωνική διάκριση
και κριτήρια βοηθάμε ανθρώπους
που βρίσκονται σε δύσκολη οικονο-
μική κατάσταση, δήλωσε ο Σερ Στέ-
λιος Χατζηιωάννου, εμπνευστής της
ιδέας «Φαγητό από καρδιάς», ο
οποίος βρέθηκε στο σημείο διανο-
μής στην πρωτεύουσα. Από την

έναρξη του προγράμματος σε Κύ-
προ και Ελλάδα ανέφερε, έχουν δια-

νεμηθεί περισσότερα από 300.000
σνακ, γεγονός που καταδεικνύει το

μέγεθος του προβλήματος. Συνο-
μιλώντας με δικαιούχους του προ-
γράμματος και απευθυνόμενος σε
μαθητές του σχολείου Φανερωμέ-
νης που τον συνάντησαν στο κτίριο
του Ιδρύματος, ο Στέλιος Χατζη-
ιωάννου τόνισε με έμφαση, ότι η
καλύτερη είδηση θα είναι όταν μια
μέρα ανακοινώσουμε τη λήξη του
προγράμματος, γιατί οι συνάνθρω-
ποί μας δεν θα χρειάζονται πια τη
στήριξή μας.

Για περισσότερες πληροφορίες
στην ιστοσελίδα Stelios Philanthropic
Foundation: www.stelios.com ή στο
τηλ. 99139040.

“Φαγητό από Καρδιάς” από το Stelios Philanthropic Foundation 
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Οι νέες διαδικασίες για τη χορήγηση
πιστωτικών διευκολύνσεων από τις Τράπεζες

Μ ετά την επιτυχή έκβαση της άσκησης Συ-
νολικής Αξιολόγησης (τεστ αντοχής) των
τεσσάρων κυπριακών τραπεζών, η συζή-

τηση στρέφεται στις προοπτικές χορήγησης νέων
δανείων/πιστώσεων σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις.
Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου (ΚΤΚ) έκδωσε το
Δεκέμβριο του 2013 νέα Οδηγία προς τα πιστωτικά
ιδρύματα για τις «Διαδικασίες χορήγησης νέων πι-
στωτικών διευκολύνσεων και τις διαδικασίες ανα-
θεώρησης υφιστάμενων πιστωτικών διευκολύνσεων»
(Οδηγία). Η Οδηγία καθορίζει τις ελάχιστες πρακτικές

που πρέπει να ακολουθούν
τα πιστωτικά ιδρύματα και τα
ελάχιστα δικαιολογητικά που
οφείλουν να λαμβάνουν κατά
τη διαδικασία αξιολόγησης νέ-
ων πιστωτικών διευκολύνσε-
ων. Η βασική αρχή και φιλο-
σοφία της νέας Οδηγίας είναι
ότι το πλέον σημαντικό κρι-
τήριο για τη χορήγηση μιας
πιστωτικής διευκόλυνσης εί-
ναι η ικανότητα του δανειολή-
πτη να αποπληρώσει το δά-

νειο. Η αξία της εξασφάλισης ή/και τα εισοδήματα
των Εγγυητών δεν πρέπει να συνιστούν καθοριστικό
παράγοντα στην αξιολόγηση των αιτήσεων, αλλά να
χρησιμεύουν και να αξιολογούνται ως δευτερεύουσα
πηγή αποπληρωμής σε περίπτωση μελλοντικής επι-
δείνωσης της ικανότητας του δανειολήπτη να εξυ-
πηρετήσει τον δανεισμό.

Προτού αναφερθώ στις νέες πρακτικές και στις
διαδικασίες που οφείλουν να εφαρμόζουν οι τράπε-
ζες, είναι σημαντικό να αναφέρω κάποιους παρά-
γοντες που επηρεάζουν το βαθμό πιστωτικής επέ-
κτασης στις σημερινές οικονομικές συνθήκες. Η
επιβράδυνση της οικονομικής δραστηριότητας, η
μείωση των εισοδημάτων, το υψηλό ποσοστό ανερ-
γίας, η μειωμένη ρευστότητα και η κατακόρυφη αύ-
ξηση των μη-εξυπηρετούμενων δανείων επηρεάζουν
την προσφορά και περιορίζουν τη δυνατότητα των
τραπεζών να χορηγήσουν νέα δάνεια. Τα αυστηρά
κριτήρια χορήγησης νέων δανείων, όπως αυτά έχουν
διαμορφωθεί, και ο αυξημένος πιστωτικός κίνδυνος
μειώνουν τις προσδοκίες που έχουν δημιουργηθεί
για βραχυπρόθεσμη πιστωτική επέκταση. Όσο αφορά
τη ζήτηση νέων δανείων, αυτή παρουσιάζεται μει-
ωμένη λόγω του υπερδανεισμού των νοικοκυριών
και των επιχειρήσεων τα προηγούμενα χρόνια. Η με-
γάλη πιστωτική επέκταση που προηγήθηκε επηρεάζει

αρνητικά τη ζήτηση για χορήγηση νέων δανείων,
αφού πρώτιστος στόχος των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων καθίσταται η αποπληρωμή υφιστάμενων
υποχρεώσεων. Επιπλέον, ο υπερδανεισμός, όπως
φαίνεται και από το λόγο δάνεια-προς-καταθέσεις,
επηρεάζει αρνητικά και τη φερεγγυότητα και το αξιό-
χρεο των δανειοληπτών. Συνεπώς, τόσο η προσφορά
όσο και η ζήτηση νέων δανείων αναμένεται να αυ-
ξηθούν σταδιακά και παράλληλα με τη βελτίωση των
οικονομικών συνθηκών και των προοπτικών της οι-
κονομίας. 

Η νέα Οδηγία της ΚΤΚ υποχρεώνει την τράπεζα
να συλλέγει, άρα τον δανειολήπτη να προσκομίσει,
επαρκείς πληροφορίες και έγγραφα, ούτως ώστε
να είναι σε θέση να εκτιμήσει τον κίνδυνο που ανα-
λαμβάνει και την ικανότητα του δανειολήπτη να απο-
πληρώσει το δάνειο. Η αξιολόγηση αιτημάτων χο-
ρήγησης δανείων θα πρέπει να βασίζεται πρωτίστως
στα οικονομικά δεδομένα του πελάτη. 

Στην περίπτωση που ο δανειολήπτης είναι εργο-
δοτούμενος στον ιδιωτικό ή στο δημόσιο τομέα οφεί-
λει να προσκομίσει στη τράπεζα τα ακόλουθα έγ-
γραφα/πληροφορίες:

• Δήλωση υφιστάμενης απασχόλησης (μισθός,
ημερομηνία έναρξης απασχόλησης, πιθανή διάρκεια
απασχόλησης). • Εκκαθαριστικά μισθοδοσίας των
τριών τελευταίων μηνών. • Παραστατικό τραπεζικού
λογαριασμού των τελευταίων έξι μηνών. • Δήλωση
Φόρου Εισοδήματος των δυο τελευταίων ετών. •
Τελευταία ετήσια κατάσταση εισφορών κοινωνικών
ασφαλίσεων. • Δικαιολογητικά για οποιαδήποτε
άλλα εισοδήματα (διατροφή, τόκοι, επιδόματα).

Στην περίπτωση που ο δανειολήπτης είναι αυτο-
εργοδοτούμενος ή ελεύθερος επαγγελματίας οφείλει
να προσκομίσει στην τράπεζα τα ακόλουθα έγγρα-
φα/πληροφορίες:

• Βεβαίωση εισοδήματος από Λογιστή. • Ιστορικό
εισοδήματος. • Απόδειξη πληρωμής φόρου εισο-
δήματος. • Δήλωση κοινωνικών ασφαλίσεων των
δυο τελευταίων ετών. • Δήλωση Φόρου Εισοδήματος
των δυο τελευταίων ετών. • Δυο τελευταία διαθέ-
σιμα εκκαθαριστικά φόρου εισοδήματος. • Έντυπο
δήλωσης ΦΠΑ. • Δικαιολογητικά για οποιαδήποτε
άλλα εισοδήματα (διατροφή, τόκοι, επιδόματα).

Στην περίπτωση που ο δανειολήπτης είναι νομικό
πρόσωπο οφείλει να προσκομίσει στην τράπεζα τα
ακόλουθα έγγραφα/πληροφορίες:

• Ελεγμένες οικονομικές καταστάσεις τριών τε-
λευταίων ετών. • Διευθυντικούς λογαριασμούς από
την ημερομηνία των τελευταίων οικονομικών κατα-

στάσεων. • Δήλωση Φόρου Εισοδήματος των τριών
τελευταίων ετών. • Εκκαθαριστικά φόρου εισοδή-
ματος των τριών τελευταίων ετών. • Δήλωση ΦΠΑ
από την ημερομηνία του τελευταίου ισολογισμού. •
Προϋπολογισμός ταμειακών ροών για τα επόμενα
δυο χρόνια. • Προβλεπόμενα έσοδα που θα προ-
κύψουν από τη χρήση του αιτούμενου δανείου.

Πέραν των πιο πάνω εγγράφων/πληροφοριών, η
τράπεζα για σκοπούς αξιολόγησης της πιστοληπτικής
ικανότητας του δανειολήπτη οφείλει να συλλέγει τα
ακόλουθα:

• Κατάσταση ιδιοκτησίας ακίνητης περιουσίας
από το Κτηματολόγιο. • Βεβαιώσεις από άλλες τρά-
πεζες για καταθέσεις του δανειολήπτη. • Βεβαι-
ώσεις από άλλες τράπεζες για υφιστάμενες πιστω-
τικές διευκολύνσεις (αρχικό ποσό/όριο, υπόλοιπο,
διάρκεια, ημερομηνία λήξης, επιτόκιο, ποσό δόσης,
συχνότητα δόσεων, ποσό καθυστερημένων οφειλών,
ημέρες σε καθυστέρηση). • Πιστοποιητικά/Βεβαι-
ώσεις άλλων περιουσιακών στοιχείων (μετοχές).

Θεωρώ σημαντικό να αναφέρω ότι στην περίπτωση
των Φυσικών Προσώπων, η τράπεζα κατά την αξιο-
λόγηση της ικανότητας αποπληρωμής οφείλει να
εξετάσει και να καθορίσει με ευκρίνεια το «ποσό
εξυπηρέτησης δανεισμού», το οποίο περιλαμβάνει
το ποσό της δόσης του δανείου που θα χορηγηθεί
πλέον τις δόσεις των υπόλοιπων υφιστάμενων πι-
στωτικών διευκολύνσεων του δανειολήπτη με άλλα
πιστωτικά ιδρύματα. Το «ποσό εξυπηρέτησης δα-
νεισμού» περιορίζεται:

(α) στο 35% του συνολικού μηνιαίου εισοδήματος
του δανειολήπτη, είτε

(β) στη διαφορά μεταξύ του «Συνολικού Μηνιαίου
Εισοδήματος» και των «Συνολικών Μηνιαίων Δαπα-
νών», ανάλογα με το πιο είναι το χαμηλότερο.

Από τα πιο πάνω συμπεραίνεται ότι από τώρα και
στο εξής η οποιαδήποτε χορήγηση νέας πιστωτικής
διευκόλυνσης θα τυγχάνει λεπτομερούς ανάλυσης
και προσεκτικής αξιολόγησης. Η τράπεζα υποχρε-
ούται να εξετάσει και να καθορίσει με συγκεκριμένο
τρόπο την ικανότητα αποπληρωμής του δανειολήπτη,
να λάβει υπόψη τα τεκμηριωμένα εισοδήματα/ταμει-
ακές ροές και τις συνολικές υποχρεώσεις και τέλος
να δικαιολογήσει τη βιωσιμότητα ή όχι του σκοπού
δανεισμού. Συνεπώς, η όποια βραχυπρόθεσμη /με-
σοπρόθεσμη πιστωτική επέκταση είναι συνυφασμένη
με τη βελτίωση των οικονομικών συνθηκών, τις προ-
οπτικές ανάπτυξης, τη σταδιακή απομόχλευση των
νοικοκυριών/επιχειρήσεων και την ενίσχυση της ρευ-
στότητας των πιστωτικών ιδρυμάτων. 

Του Μιχάλη
Κρονίδη 

Πρώτου Ανώτερου
Λειτουργού στο
Σύνδεσμο Τραπεζών
Κύπρου
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H πολιτική της εισαγωγής
διαρθρωτικών μέτρων να συνεχίσει

4 Οι Υπουργοί οικονομικών της Ομάδας
των G20 που συνήλθαν στην Αυστραλία
συμφώνησαν ότι η εισαγωγή
διαρθρωτικών μέτρων θα αυξήσει την
παγκόσμια παραγωγή κατά δυο
ποσοστιαίες μονάδες στα επόμενα 5
χρόνια 

4 Θα πρέπει κάποιος να διερωτηθεί που
θα φθάσει και πάλι η οικονομία μας αν
εγκαταλείψουμε τα μνημονιακά μέτρα
και επιστρέψουμε στον τρόπο ζωής πριν
από την έλευση της Τρόικας

Π ρόσφατα ο υπουργός Οικονομικών, Χάρης
Γεωργιάδης, δήλωσε ότι δεν θα τερματι-
στεί η πολιτική του Μνημονίου έστω και

να φύγει η χώρα από την Τρόικα. Άμεση ήταν η αν-
τίδραση ορισμένων πολιτικών ηγετών αλλά και άσχε-
των δημοσιογράφων, δηλαδή θεωρήθηκε ως αδια-

νόητο να συνεχίσει η μνημο-
νιακή πολιτική. Είναι σκόπιμο
να αναφέρουμε ότι χώρες
που βρίσκονταν στο Μνημό-
νιο, όπως είναι η Ιρλανδία και
εξήλθαν από το Μνημόνιο δη-
λώσαν ότι θα συνεχίσουν την
ιδία πολιτική γιατί αυτό αυξά-
νει την ανταγωνιστικότητα της
οικονομίας και την απασχό-
ληση. Σαν αποτέλεσμα οι
εξαγωγές της Ιρλανδίας σή-
μερα αυξάνονται με τον πιο

γρήγορο ρυθμό παρά οποιασδήποτε άλλης χώρας
της Ε.Ε. Επίσης, όπως αναφέρουν οικονομικοί ανα-
λυτές, οι Έλληνες έχουν διδαχθεί από τα προβλή-
ματα που δημιούργησε η δημοσιονομική σπατάλη
και έχει δημιουργηθεί μια νέα νοοτροπία για προ-
ώθηση ενός νέου οικονομικού μοντέλου με τον ίδιο
τρόπο που η Γερμανία διδάχθηκε από τον υπερπλη-
θωρισμό της δεκαετίας του 1920 και η Αμερική από
την οικονομική κρίση του 1930. Ο υπουργός για την
μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας στην Ελλάδα,
με στόχο τη μείωση του μεγέθους της κρατικής μη-
χανής, Κυριάκος Μητσοτάκης δήλωσε ότι το μεταρ-
ρυθμιστικό πρόγραμμα που συμφωνήθηκε με την
Τρόικα είναι απλά η αρχή της διαδικασίας και η Ελ-
λάδα θα χρειαστεί το δικό της Μνημόνιο. 

Πριν από την εφαρμογή των μνημονιακών μέτρων
η Κύπρος ζούσε πέρα των δυνατοτήτων της. Οι μι-
σθοί αυξάνονταν πέραν από την αύξηση της παρα-

γωγικότητας. Στην Κύπρο υπήρχαν δυο αυξήσεις
ημερομισθίων ετησίως, λόγω συλλογικών συμβά-
σεων και λόγω ΑΤΑ. Στο δημόσιο τομέα υπήρχε και
τρίτη αύξηση η λεγομένη “ετησία προσαύξηση”. Πα-
ράλληλα τόσο η Κυβέρνηση όσο και οι επιχειρήσεις
και τα νοικοκυριά ζούσαν με δάνεια, δηλαδή η ευ-
μάρεια που υπήρχε ήταν πλασματική. Σαν αποτέ-
λεσμα της μειωμένης ανταγωνιστικότητας κατά τα
τελευταία είκοσι χρόνια είχαμε συνεχή ελλείμματα
τρεχουσών συναλλαγών. Αναφέρεται ότι το έλλειμμα
τρεχουσών συναλλαγών το 2008 στο 15,6% του
ΑΕΠ ήταν τεράστιο, το 2009 ήταν 10,71% του ΑΕΠ
και το 2010 9,8%. Τα ελλείμματα η Κύπρος τα χρη-
ματοδοτούσε με δάνεια, τα οποία σε κάποια στιγμή
έπρεπε να αποπληρώσουμε. Αναφέρεται ότι το δη-
μόσιο χρέος το 2008 ήταν της τάξης του 8 δις ευρώ
και μέχρι τη λήξη της θητείας της προηγούμενης
κυβέρνησης το δημόσιο χρέος έφθασε τα 16 δις
ευρώ του ΑΕΠ. Παράλληλα και τα ιδιωτικά χρέη αυ-
ξήθηκαν με ψηλό ρυθμό και έφθασαν τα 280% του
ΑΕΠ, ενώ τα μη εξυπηρετούμενα χρέη φθάνουν σή-
μερα τα 50% του συνολικού ιδιωτικού χρέους. 

Θα πρέπει κάποιος να διερωτηθεί που θα φθάσει
και πάλι η οικονομία μας αν εγκαταλείψουμε τα μνη-
μονιακά μέτρα και επιστρέψουμε στον τρόπο ζωής
πριν από την έλευση της Τρόικας. Θα πρέπει να δη-
λωθεί από τους υποστηρικτές της εγκατάλειψης
των μνημονιακών μέτρων κατά ποσό επιθυμούν να
αυξάνονται και πάλι τα ημερομίσθια πιο πάνω από
την παραγωγικότητα ενώ το μισθολόγιο στη δημόσια
υπηρεσία να αφεθεί να αυξάνεται αλόγιστα.

Αναφέρεται ότι οι δημόσιες δαπάνες στην Κύπρο

ανέρχονται στο 16,2% του ΑΕΠ σε σχέση με 10,1%
στη Ε.Ε., 6.3% στην Ιρλανδία και 5,6% στο Λουξεμ-
βούργο. 

Μεταξύ των μέτρων που προωθεί το Μνημόνιο
είναι και η εισαγωγή του ΓΕΣΥ για να αντιμετωπί-
ζονται αποτελεσματικά τα προβλήματα υγείας των
κατοίκων της χώρας, ενώ οι αποκρατικοποιήσεις
κρατικών επιχειρήσεων, όπως είναι η ΑΗΚ, η CYTA
και η Αρχή Λιμένων στόχο έχουν τη βελτίωση τόσο
των παρεχόμενων υπηρεσιών όσο και των τιμών.
Επίσης εισάγεται η ενοποίηση των δήμων και των
συνεργατικών ιδρυμάτων και ασφαλώς η μείωση της
γραφειοκρατίας και γενικά η μεταρρύθμιση της δη-
μοσίας υπηρεσίας. Ένας άλλος θεσμός που έχει
προωθήσει το Μνημόνιο είναι η αύξηση του ορίου
αφυπηρέτησης έτσι που να εξασφαλίζεται ότι το
συνταξιοδοτικό σχέδιο δεν θα καταρρεύσει. Ένα
άλλο κοινωνικό μέτρο που προωθείται και το οποίο
επηρεάζει σοβαρά τα δημοσιά οικονομικά είναι η
στόχευση των κοινωνικών παροχών. Για παράδειγμα
ποια δικαιολογία υπάρχει για πολύτεκνες οικογένειας
με ψηλά εισοδήματα και μεγάλης αξίας περιουσία
να παίρνουν επιδόματα; Το ίδιο συμβαίνει και με
πλούσιες μονογονικές οικογένειες και για τις γυ-
ναίκες με ψηλά ατομικά εισοδήματα που παίρνουν
κοινωνική σύνταξη. Παράλληλα θα πρέπει κάποιος
να δικαιολογήσει τη δωρεάν ανώτατη εκπαίδευση
τόσο για πλουσίους όσο και για φτωχούς χωρίς να
υπάρχει έστω και ένα κατώτατο όριο διδάκτρων, για
παράδειγμα 3000 ευρώ, σε σχέση με 22.000 ευρώ
που είναι το ετήσιο κόστος για κάθε μαθητή. Με
παράλληλη παροχή υποτροφιών για φοιτητές που
προέρχονται από φτωχές οικογένειες. 

Σε πρόσφατη έκθεση του ο ΟΟΣΑ αναφέρει ότι
οι μειώσεις μισθών στην Ιρλανδία, Ελλάδα και Ισπανία
λόγω αύξησης της ανταγωνιστικότητας βοήθησαν
την αποφυγή της αύξησης της ανεργίας. Οι Υπουργοί
οικονομικών της Ομάδας των G20 που πρόσφατα
συνήλθαν στην Αυστραλία συμφώνησαν ότι η εισα-
γωγή διαρθρωτικών μέτρων θα αυξήσει την παγκό-
σμια παραγωγή κατά δυο ποσοστιαίες μονάδες στα
επόμενα 5 χρόνια. Επίσης σε πρόσφατη ομιλία του
ο πρόεδρος της ΕΚΤ κ. Μάριο Ντράγκι τόνισε τη
σημασία εφαρμογής διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων
με στόχο την αύξηση της παραγωγικότητας. Αλλά
όπως αναφέρθηκε πιο πάνω ορισμένοι πολιτικοί
ηγέτες αλλά και άσχετοι δημοσιογράφοι θεωρούν
ως αναγκαία την κατάργηση των μέτρων του Μνη-
μονίου και την επιστροφή στον τρόπο ζωής πριν από
την έλευση της Τρόικας και του Μνημονίου. 

Του Τάσου
Αναστασιάδη

Οικονομολόγου
Πρώην οικονομικού
Διευθυντή στο
Υπ. Οικονομικών
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Διαφάνεια στην Εταιρική
Πληροφόρηση

Σ τη νέα έκθεση της Διεθνούς Διαφάνειας
που δόθηκε στη δημοσιότητα στις 5 Νο-
εμβρίου 2014 μπορούμε να δούμε ότι οι

μεγαλύτερες εταιρείες στον κόσμο γνωστοποι-
ούν ελάχιστες ή καθόλου οικονομικές λεπτομέ-
ρειες σχετικά με τις εκτός της χώρας τους δρα-
στηριότητες. Ενενήντα από τις 124 εταιρείες
που αξιολογήθηκαν δεν αποκαλύπτουν τους φό-
ρους που καταβάλλουν σε ξένες χώρες, ενώ 54
δεν αποκαλύπτουν καμία πληροφορία σχετικά
με τα έσοδα τους σε άλλες χώρες.

Η έκθεση, Διαφάνεια στην Εταιρική Πληροφό-
ρηση, ανέλυσε αποτελέσματα από 124 εταιρείες

από τον κατάλογο του For-
bes με τις μεγαλύτερες
εταιρείες του κόσμου οι
οποίες είναι εισηγμένες
στο χρηματιστήριο. Οι εται-
ρείες, των οποίων η συνο-
λική αξία αγοράς είναι πά-
νω από 14 τρισεκατομμύρια
δολάρια, κατατάσσονται με
βάση τις αναφορές τους για
τα μέτρα που λαμβάνουν
όσο αφορά την πρόληψη
της διαφθοράς, τις πληρο-

φορίες που κοινοποιούν σχετικά με θυγατρικές
τους τη συμμετοχή τους σε άλλες εταιρείες, κα-
θώς και βασικές οικονομικές πληροφορίες σχε-
τικά με επιχειρήσεις τους στο εξωτερικό. Σύμ-
φωνα με τα κριτήρια αυτά, οι εταιρείες του Ηνω-
μένου Βασιλείου έχουν τις καλύτερες επιδόσεις,
ενώ οι Κινεζικές εταιρείες τις χειρότερες.

Ο πρόεδρος της Διεθνούς Διαφάνειας, José
Ugaz σημειώνει ότι «Χρειαζόμαστε μεγαλύτερη
διαφάνεια από τις πολυεθνικές εταιρείες, των
οποίων η δύναμη τους στην παγκόσμια οικονομία
συναγωνίζεται στενά τις μεγαλύτερες χώρες»
και ότι «Με τη μεγάλη οικονομική δύναμη έρχεται
και μεγαλύτερη ευθύνη. Η κακή εταιρική συμ-
περιφορά προκαλεί τη διαφθορά που με τη σειρά
της φέρνει τη φτώχεια και την αστάθεια. Με το
να μην ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις των πο-
λιτών για μεγαλύτερη διαφάνεια και λογοδοσία,
οι εταιρείες κινδυνεύουν να βλάψουν το εμπορικό
τους σήμα και να χάσουν πελάτες τους.»

Οι επιχειρήσεις δεν είναι έτοιμες
για κανονισμούς διαφάνειας 
Η έκθεση δείχνει ότι οι μεγαλύτερες εταιρείες

πετρελαίου, φυσικού αερίου και ορυχείων του
κόσμου δεν είναι έτοιμες για το είδος των κα-
νονισμών διαφάνειας που θα τεθούν σε ισχύ σε
ολόκληρη την ΕΕ από τον Ιούλιο του 2015. Οι
κανονισμοί απαιτούν από τις εταιρείες εξόρυξης
να αναφέρουν όλες τις πληρωμές τους, όπως
για παράδειγμα τους φόρους που πληρώνουν
ανά χώρα και ανά έργο. Στις ΗΠΑ, το τμήμα 1504
του 2010 Dodd-Frank Act περιλαμβάνει παρόμοια
μέτρα, αλλά η εφαρμογή τους έχει καθυστερήσει
λόγο μιας μήνυσης από τους λομπίστες του πε-
τρελαίου. Οι αντίστοιχοι νόμοι θα εφαρμόζονται
σε μεγάλες εταιρείες που είναι εγγεγραμμένες
στην ΕΕ ή στις ΗΠΑ, καθώς και σε εταιρείες που
είναι εισηγμένες στα χρηματιστήρια τους. 

Από τις 24 εταιρείες εξόρυξης που αναφέ-
ρονται στην έκθεση και που θα εμπίπτουν κάτω
από τους νέους κανονισμούς της ΕΕ και των
ΗΠΑ, οι 19 δημοσιοποιούν πληροφορίες για τις
πληρωμές φόρων και για τα έσοδα τους σε λι-
γότερο από τις μισές χώρες στις οποίες δρα-
στηριοποιούνται. Μόνο BHP Biliton, η Statoil και
η ινδική ONGC και η Reliance αποκαλύπτουν τις
πληρωμές φόρου σε όλες σχεδόν τις χώρες του
εξωτερικού όπου δραστηριοποιούνται. 

«Οι εταιρείες πρέπει να παρέχουν περισσό-
τερες πληροφορίες σχετικά με τις χρηματοπι-
στωτικές τους δραστηριότητες. Η διαφάνεια επι-
τρέπει στους πολίτες να γνωρίζουν την έκταση
των δραστηριοτήτων της εταιρείας στη χώρα
τους. Είναι επίσης σημαντικό να ακολουθούνται
οι χρηματικές ροές μεταξύ των κυβερνήσεων
και των επιχειρήσεων, η οποίες μπορεί να υπό-
κειται σε διαφθορά», δήλωσε ο Ugaz.

Οι εταιρείες του Ηνωμένου Βασιλείου
έχουν τις καλύτερες επιδόσεις
Οι 13 εταιρείες του Ηνωμένου Βασιλείου που

αναφέρονται στην έκθεση, έχουν τις καλύτερες
επιδόσεις όσο αφορά την υποβολή εκθέσεων
σχετικά με την καταπολέμηση της διαφθοράς.
Όλες οι εταιρείες έχουν δεσμευτεί δημοσίως
ως προς τη συμμόρφωση τους με τους νόμους
κατά της διαφθοράς και έχουν ασφαλή και προ-
σβάσιμα κανάλια μέσω των οποίων οι εργαζό-
μενοι τους μπορούν να λάβουν συμβουλές ή να
εγείρουν ανησυχίες («whistleblowing») χωρίς
τον κίνδυνο αντιποίνων. Επίσης, έχουν κώδικες
συμπεριφοράς ή ακόμα και πολιτικές κατά της
διαφθοράς που ισχύουν για όλους τους εργαζο-

Της Ιφιγένειας
Παύλου

Επικεφαλής «Φόρουμ
Επιχειρηματικής
Ακεραιότητας»
Διεθνής Διαφάνειας –
Κύπρος
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μένους. Από το 2011 έχει τεθεί σε ισχύ στο
Ηνωμένο Βασίλειο μια ισχυρή νομοθεσία κατά
της δωροδοκίας, η οποία απαιτεί από τις εται-
ρείες να διαθέτουν κατάλληλες διαδικασίες και
πολιτικές για την πρόληψη της δωροδοκίας.
Όλες οι 44 εταιρείες των ΗΠΑ που αναφέρονται
στην έκθεση δεσμεύονται δημοσίως για τη συμ-
μόρφωση με τους νόμους κατά της δωροδοκίας,
βάση της ανάλογης νομοθεσία η οποία είναι σε
ισχύ από το 1977. 

Τέσσερις εταιρείες του Ηνωμένου Βασιλείου
(η BHP Billiton, η ENI, η Statoil, και η Vodafone)
είχαν αποτελέσματα πάνω από έξι στα δέκα. Οι
τέσσερις αυτές εταιρείες δημοσιοποιούν ένα
ευρύ φάσμα των μέτρων πρόληψης τους κατά
της διαφθοράς και αποκαλύπτουν τα στοιχεία
των θυγατρικών τους. Ωστόσο, μόνο τρεις εται-
ρείες, η Statoil, η Telef nica και η Vodafone είχαν
αποτέλεσμα πάνω από 50 τοις εκατό στις ανα-
φορές ανά χώρα, να αποκαλύπτουν δηλαδή τις
πληρωμές φόρου σε όλες τις χώρες όπου δρα-
στηριοποιούνται.

Πολύ πίσω οι Κινέζικες εταιρείες
Στο κατώτατο σημείο της κατάταξης βρίσκονται

οι Κινέζικες εταιρείες. 11 εταιρείες έχουν απο-
τελέσματα δύο στα δέκα ή λιγότερο και αυτό
επειδή σε μεγάλο βαθμό δεν δημοσιοποιούν,
εάν έχουν, μέτρα ή πολιτικές για την πρόληψη
της διαφθοράς, κάτι που είναι πολύ κοινό στις
υψηλότερες σε κατάταξη εταιρείες. Οι οκτώ κι-
νεζικές εταιρείες που αναφέρονται στην έκθεση
σκοράρουν λιγότερο από τρία στα δέκα, με έξι
από αυτές τις κινεζικές εταιρείες να είναι μεταξύ
των τελευταίων 11 εταιρειών στην κατάταξη. Σε
έξι από τις οκτώ κινεζικές εταιρείες, η ηγεσία
δεν επιδεικνύει καμία δημόσια υποστήριξη για
την καταπολέμηση της διαφθοράς. Μόνο μια δη-
μοσιοποιεί την πολιτική της όσο τα δώρα και τη
φιλοξενία, και μόνο μια δημοσιοποιεί ότι παρέχει
ασφαλή και προσβάσιμα κανάλια μέσω των οποί-
ων οι εργαζόμενοι μπορούν να λάβουν συμβου-
λές ή να εγείρουν ανησυχίες («whistleblowing»)
χωρίς τον κίνδυνο αντιποίνων. Καμία δεν απα-
γορεύει ρητά τις «πληρωμές διευκόλυνσης» (μι-
κρές δωροδοκίες που χρησιμοποιούνται για να
κερδίσουν την εύνοια). Καμία δεν αποκαλύπτει
οικονομικά στοιχεία σε καμία από τις 59 χώρες
του εξωτερικού όπου δραστηριοποιούνται.

Οι εταιρείες από την Κίνα θεωρήθηκαν από
3.000 CEOs που συμμετείχαν στην έρευνα της
Διεθνούς Διαφάνειας για το 2011, ως οι πιο πι-
θανές να πληρώσουν δωροδοκίες σε διεθνείς
επιχειρηματικές συναλλαγές. Η Διεθνής Διαφά-
νεια επαναλαμβάνει την έκκληση της προς την
Κίνα - το μεγαλύτερο εμπορικό έθνος στον κόσμο
- να ενταχθεί στη Συνθήκη Κατά της Διαφθοράς

του Ο.Ο.Σ.Α (Οργανισμός Οικονομικής Συνεργα-
σίας και Ανάπτυξης), η οποία θέτει τα πρότυπα
για κρατική διερεύνηση και δίωξη των εταιρειών
που δωροδοκούν ξένες κυβερνήσεις.

Οι τεχνολογικές εταιρείες απογοητεύουν
Σαράντα-τέσσερις επιχειρήσεις που αναφέ-

ρονται στην έκθεση, είναι Αμερικάνικες, εκ των
οποίων η Amazon, η Berkshire Hathaway και η
Google, είχαν από τις χειρότερες επιδόσεις.
Μόνο δύο αμερικανικές εταιρείες δημοσιεύουν
τις πληρωμές φόρου σε ξένες χώρες (Conoco-
Philips στον Καναδά, η Wal-Mart στη Χιλή).

Παραδόξως, ο τομέας που καθιστά δυνατή
την περισσότερη διαφάνεια είναι ένας από τους
λιγότερο διαφανείς. Οι τεχνολογικοί γίγαντες
των ΗΠΑ, όπως η Amazon, η Apple, η Google και
η IBM, έχουν αποτελέσματα λιγότερο από τρία
στα δέκα.

Η Amazon, η Apple και η Google είναι μεταξύ
των 7 αμερικάνικων εταιρειών των οποίων η εται-
ρική ηγεσία δεν επιδεικνύει δημόσια υποστήριξη
για την καταπολέμηση της διαφθοράς στην ιστο-
σελίδα τους. Ούτε η Amazon, ούτε η Apple ανα-
φέρουν αν παρέχουν κάποιου είδους εκπαίδευση
στο προσωπικό τους σε θέματα καταπολέμησης
της διαφθοράς. Η Amazon είναι η μόνη αμερι-
κανική εταιρεία που τηρεί σιγήν ιχθύος σχετικά
με την πολιτική της για την αποδοχή δώρων και
εξόδων φιλοξενίας, καθώς και τις οδούς που
παρέχει στους πληροφοριοδότες («whistleblo-
wers»). Ωστόσο, όλες οι 44 εταιρείες των ΗΠΑ
επιτρέπουν στους υπαλλήλους τους να αναφέ-

ρουν τη διαφθορά.
«Οι τεχνολογικές εταιρείες, μέσω της προ-

ώθησης της καινοτομίας, έχουν τη δύναμη να
καθιστούν την αλλαγή εφικτή, κάνοντας έτσι τις
κοινωνίες μας πιο διαφανείς και υπεύθυνες. Θα
πρέπει λοιπόν να αποτελούν το καλό παράδειγμα
για τις άλλες εταιρείες σχετικά με τη διαφάνεια,
και όχι να είναι τελευταίες σε αυτή την προσπά-
θεια. Ελπίζουμε ότι θα τηρήσουν την υπόσχεση
τους και ότι θα είναι πιο διαφανείς σχετικά με
τον τρόπο λειτουργίας τους» δήλωσε ο Διευθύ-
νων Σύμβουλος της Διεθνής Διαφάνειας Cobus
de Swardt.

Κυπριακό Φόρουμ Επιχειρηματικής
Ακεραιότητας
Η Διεθνής Διαφάνεια-Κύπρος έχει ξεκινήσει

και στην Κύπρο το εθνικό «Business Integrity Forum
– Φόρουμ Επιχειρηματικής Ακεραιότητας» βάση
των αρχών της Διεθνής Διαφάνειας που εδρεύει
στο Βερολίνο. Το πρόγραμμα αποτελεί εφαλτήριο
εναρμόνισης και λειτουργίας και των κυπριακών
επιχειρήσεων σε αρχές ακεραιότητας όπως επίσης
και σε αρχές ενάντια στη διαφθορά. Η συμμετοχή
των επιχειρήσεων ως συνέταιροι στο Φόρουμ Επι-
χειρηματικής Ακεραιότητας θα υπογραμμίζει και
τη πρακτική δέσμευσή τους στη διαφάνεια σε όλες
τις δραστηριότητες τους. 

Στην ιστοσελίδα του προγράμματος, www.tran-
sparencycyprus.org/bif είναι αναρτημένες οι σχε-
τικές πληροφορίες αναφορικά με το πρόγραμμα,
τις αρχές που το διέπουν, την διαδικασία εγγραφής
μέλους, και άλλες χρήσιμες πληροφορίες.
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Επενδυτικά Ταμεία: Ικανότητες που
χρειάζονται για να πετύχει κάποιος 

Π αρά την οικονομική κρίση που περνούμε
και την ύφεση που βιώνουμε, ένας το-
μέας της οικονομίας που παραμένει όρ-

θιος, είναι ανθεκτικός και ακόμα αναπτύσσεται,
είναι οι Χρηματοοικονομικές Υπηρεσίες. Παρά
την όποια βλάβη έχει υποστεί η φήμη της Κύπρου
ως αποτέλεσμα των γεγονότων του Μαρτίου του
2013, πολλά από τα οφέλη που καθιστούσαν την
Κύπρο ως ένα ελκυστικό επενδυτικό προορισμό

δεν έχουν χαθεί και εξακο-
λουθούν να αποτελούν πα-
ράγοντα προσέλκυσης ξέ-
νων επενδυτών. Ποια είναι
όμως τα οφέλη αυτά; Η
στρατηγική μας θέση, το
γεγονός ότι είμαστε κράτος
μέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και κατά συνέπεια
πλήρως εναρμονισμένο με
το ευρωπαϊκό νομοθετικό
πλαίσιο όσον αφορά την

χρηματοοικονομική εποπτεία, το ότι διαθέτουμε
άρτια εκπαιδευμένο εργατικό δυναμικό με προ-
σόντα υψηλού επιπέδου που προσφέρουν χρη-
ματοοικονομικές και επαγγελματικές υπηρεσίες,
καθώς και ένα «φιλικό» φορολογικό σύστημα.
Σημειώνεται ότι παρά τις αυξήσεις που επιβλή-
θηκαν πρόσφατα, η χώρα μας έχει ακόμα τον χα-
μηλότερο συντελεστή εταιρικού φόρου στο
12.5%, μηδενικό δείκτη φορολογίας επί των κε-
φαλαιουχικών κερδών, και όχι παρακράτηση φό-
ρου σε διανεμηθέντα μερίσματα και εισπραχθέν-
τες τόκους, καθώς και συμβάσεις αποφυγής της
διπλής φορολογίας με γύρω στις πενήντα χώρες. 

Ένας συναρπαστικός και πολλά υποσχόμενος
τομέας στο όλο φάσμα των χρηματοοικονομικών
υπηρεσιών είναι αυτός των Επενδυτικών Ταμεί-
ων. Κατά τα τελευταία χρόνια έχει σημειωθεί
σημαντική πρόοδος στην ανάπτυξη και προώθηση
του τομέα αυτού από τα διάφορα εμπλεκόμενα
μέρη, τις ρυθμιστικές αρχές και τις κρατικές
υπηρεσίες, καθώς και από τον ιδιωτικό τομέα.
Εντούτοις, χρειάζεται να γίνουν πολύ περισσό-
τερα και ένα σημαντικό πεδίο που θα πρέπει να
βελτιώσουμε και που θα μπορούσε να μας προ-
σφέρει συγκριτικό πλεονέκτημα, είναι να δια-
σφαλίσουμε ότι όλοι όσοι ασχολούνται και εμ-
πλέκονται στον τομέα αυτό, και αυτοί που προ-
σφέρουν υπηρεσίες, διαθέτουν τα προσόντα και
τις δεξιότητες που απαιτούνται, ώστε να καταστεί

η Κύπρος δικαιωματικά και επάξια χώρα Επεν-
δυτικών Ταμείων. Αν θέλουμε να γίνεται από Κύ-
πριους η διαχείριση, η διοίκηση αλλά και εργα-
σίες σε άλλα επίπεδα αυτών των Ταμείων, τα
οποία θα μπορούσαν να εγγραφούν στην Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου, είναι ουσιώδους
σημασίας, όσοι θα απασχολούνται να διαθέτουν
γενικές αλλά και εξειδικευμένες γνώσεις για το
θέμα.

Κατά την άποψή μου, θα πρέπει, μεταξύ άλ-
λων, οι ασχολούμενοι να έχουν μια σαφή αντί-
ληψη των αρχών χρηματοδότησης, να κατανοούν
τις έννοιες της διαχρονικής αξίας του χρήματος,
του ρίσκου και της απόδοσης, της δομής της
παγκόσμιας χρηματοοικονομικής βιομηχανίας
και των διαφόρων φορέων που συμμετέχουν σε
αυτήν, των διαφόρων κατηγοριών περιουσιακών
στοιχείων, του τρόπου με τον οποίο επιμετρείται
και τυγχάνει διαχείρισης, καθώς και της εκτίμη-
σης της αξίας των διαφόρων μορφών κινητών
επενδυτικών αξιών. Ένα άλλο θέμα το οποίο θα
πρέπει να μελετήσουν και να κατέχουν, έχει να
κάνει με την έννοια της ηθικής δεοντολογίας
στις χρηματοοικονομικές υπηρεσίες. Στις μέρες
μας το θέμα αυτό αποκτά όλο και αυξανόμενη
σημασία ανά το παγκόσμιο, ένεκα των τελευταίων
οικονομικών κρίσεων που έχουμε βιώσει.

Θα πρέπει επίσης να κατέχουν βασικές γνώ-
σεις οικονομικών σε μικροοικονομικό και μακρο-
οικονομικό επίπεδο, κατανόηση και ικανότητα
να χρησιμοποιούν τεχνικές στατιστικής, περι-

λαμβανομένης της ικανότητας χρήσης λογισμικών
προγραμμάτων για ανάλυση στοιχείων και δε-
δομένων, καθώς και τις βασικές λογιστικές αρ-
χές, όπως ερμηνεία οικονομικών καταστάσεων,
καθώς και τη σύνταξη των σχετικών οικονομικών
δεικτών. Πέραν αυτών των βασικών εννοιών, θα
πρέπει να κατέχουν πιο εξειδικευμένες γνώσεις.
Ένας τέτοιος τομέας σχετίζεται με το πεδίο της
διαχείρισης χαρτοφυλακίων, στοιχείων ενεργη-
τικού και διαχείριση πλούτου. Θα πρέπει να είναι
σε θέση να κατανοούν πως δημιουργείται ένα
χαρτοφυλάκιο από διάφορες κατηγορίες στοι-
χείων ενεργητικού και επενδυτικών αξιών και
πως αποτιμάται η απόδοσή του. Άλλο ένα πεδίο
σχετίζεται με τη διαχείριση και τη δημιουργία
του Ταμείου, καθώς και με θέματα που αφορούν
τις απαιτήσεις συμμόρφωσης, τους κανονισμούς
κατά του ξεπλύματος βρώμικου χρήματος, την
υποβολή οικονομικών εκθέσεων, και φυσικά τις
φορολογικές και νομικές διαδικασίες.

Όσον αφορά στα προσόντα, οι άνθρωποι που
ασχολούνται με τα θέματα θα πρέπει να εξα-
σφαλίσουν τις αναγκαίες άδειες από την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (ΕΚ), για από-
κτηση των οποίων τώρα προσφέρονται δύο εξε-
τάσεις, η βασική και προχωρημένου επιπέδου.
Οι άδειες αυτές είναι για άτομα που ασχολούνται
με την παραλαβή, προώθηση και εκτέλεση των
εντολών των πελατών, αλλά επίσης για όσους
διαχειρίζονται τις δικές τους επενδύσεις, για
όσους διαχειρίζονται χαρτοφυλάκια, προσφέρουν

Του Γιώργου
Θεοχαρίδη

Cyprus International
Institute of
Management
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επενδυτικές συμβουλές, αναλαμβάνουν τη διά-
θεση χρηματοοικονομικών τίτλων και γενικά
ασχολούνται με δραστηριότητες διαχείρισης χαρ-
τοφυλακίων και ρίσκων για ομαδικά επενδυτικά
σχέδια (ΟΣΕΚΑ ή Οργανισμοί Εναλλακτικών Επεν-
δύσεων).

Τα ακαδημαϊκά προσόντα, όπως τα σχετικά
με το θέμα πτυχιακά και μεταπτυχιακά διπλώ-
ματα, είναι σημαντικά. Στο Διεθνές Ινστιτούτο
Διεύθυνσης Κύπρου (CIIM) έχουμε πρόσφατα
εισάξει δίπλωμα Μάστερ στις Χρηματοοικονο-
μικές Υπηρεσίες (Msc in Financial Services), το
οποίο στόχο έχει να ικανοποιήσει τις συγκεκρι-
μένες ανάγκες του τομέα και να προσφέρει σε
αυτούς που θα το παρακολουθήσουν τη δέσμη
των προσόντων και δεξιοτήτων που είναι ανα-
γκαία, για να επιτύχουν στη σταδιοδρομία τους.
Πέραν των ακαδημαϊκών διπλωμάτων, είναι επί-
σης σημαντικό να κατέχουν και επαγγελματικά
προσόντα. Τα Αναγνωρισμένα Πιστοποιητικά που

παραχωρεί το Chartered Institute of Securities
and Investments του Ηνωμένου Βασιλείου (CISI)
είναι κατάλληλα προσόντα για το σκοπό αυτό.
Το CISI είναι το μεγαλύτερο και πλέον ευρέως
αποδεκτό επαγγελματικό σώμα για αυτούς που
εργάζονται στη βιομηχανία κινητών αξιών και
επενδύσεων στο Ηνωμένο Βασίλειο, αλλά και
σε ένα αυξανόμενο αριθμό χρηματοοικονομικών
κέντρων παγκόσμια. 

Άλλο ένα εξαιρετικό επαγγελματικό προσόν
είναι η απόκτηση του επαγγελματικού τίτλου του
Ορκωτού Χρηματοοικονομικού Αναλυτή (Chartered
Financial Analyst (CFA), που ίσως αποτελεί την
πλέον καταξιωμένη και αναγνωρισμένη επαγ-
γελματική πιστοποίηση για όσους ασχολούνται
με τον τομέα των επενδυτικών υπηρεσιών παγ-
κόσμια. Ο Κυπριακός Σύνδεσμος του CFA, πα-
ρόλο που τώρα είναι μικρός, αυξάνεται γρήγορα
σε αριθμούς και πιστεύω, ότι αποτελεί ένα ακόμα
επαγγελματικό σώμα που μπορεί να διαδραμα-

τίσει ζωτικό ρόλο στην προώθηση του τομέα των
Χρηματοοικονομικών Υπηρεσιών στην Κύπρο. Το
Τμήμα Εκπαίδευσης Διευθυντικών Στελεχών του
CIIM (Executive Education Department), προσφέ-
ρει προπαρασκευαστικά σεμινάρια για ένα αριθμό
πιστοποιητικών του CISI (Risk in Financial Ser-
vices, Global Securities, Wealth and Investment
Management), Πιστοποιητικά Χρηματοοικονομικού
Αναλυτή Επιπέδου I και II (the CFA Levels I and
II), μια εξειδικευμένη εκπαιδευτική σειρά στη
Διαχείριση Επενδυτικών Ταμείων, καθώς και πι-
στοποιητικό Προχωρημένου Επιπέδου στη Δια-
χείριση Επενδυτικών Ταμείων που παραχωρείται
σε συνεργασία με τη Σχολή Διοίκησης του Πα-
νεπιστημίου του Manchester και του CLT Inter-
national. 

Ο Δρ Γιώργος Θεοχαρίδης είναι Αναπληρωτής Καθηγητής στον
τομέα των Χρηματοοικονομικών στο Cyprus International Institute of
Management (CIIM) και Διευθυντής του Μεταπτυχιακού
προγράμματος στις Χρηματοοικονομικές Υπηρεσίες (Msc in
Financial Services).

Σ ε μια παγκόσμια οικονομία στην οποία ο
τουρισμός στην Κύπρο βασίστηκε κατά
κύριο λόγο στη θάλασσα και στον ήλιο,

σήμερα πρέπει να αλλάξει κατεύθυνση καθώς
υπάρχει επιτακτική ανάγκη για έναν τουρισμό
που θα προσφέρει και ποιότητα και υψηλό επί-
πεδο υπηρεσιών. Ο συνδυασμός των δύο παρα-

γόντων είναι βασικός για
να παραμείνει κανείς αντα-
γωνιστικός. Επομένως θα
πρέπει να υιοθετηθεί μια
πολιτική που θα αντιμετω-
πίζει με ολοκληρωμένο
τρόπο το ζήτημα. Ο τουρι-
στικός στρατηγικός σχεδια-
σμός της Κύπρου θα πρέ-
πει να ενταχθεί σε ένα

πλαίσιο αειφόρου ανάπτυξης με τέτοιο τρόπο
ώστε να δημιουργείται μια αναπτυξιακή ισορροπία
ανάμεσα στην οικονομική και κοινωνική διάσταση.
Ο ρόλος και το έντονο ενδιαφέρον της κυβέρ-
νησης είναι καθοριστικός και σημαντικός και η
τουριστική πολιτική που ακολουθεί και κατευ-
θύνει τον τουριστικό σχεδιασμό είναι στα σωστά
πλαίσια με την δημιουργία ενός ολοκληρωμένου
καζίνου-θερέτρου και κατ’ επέκταση την ανά-
πτυξη της οικονομίας και της χώρας μας. 

Η δημιουργία ενός ολοκληρωμένου καζίνου-
θερέτρου θα προσφέρει σημαντικές ευκαιρίες
στον Κυπριακό τουριστικό τομέα και δεν πρέπει
να αντιμετωπίζεται ως αρνητική πρόκληση. Η
ανάπτυξη των εναλλακτικών μορφών τουρισμού

στην Κύπρο με έμφαση στην ποιότητα είναι τα
απαραίτητα συστατικά για την αειφόρο τουριστική
ανάπτυξη έτσι ώστε να επιτευχθεί η επιμήκυνση
της τουριστικής περιόδου που σαν θετικό απο-
τέλεσμα θα έχει όχι μόνον την αύξηση των αφί-
ξεων, αλλά και την αύξηση των εσόδων. Η τε-
ράστια αυτή επένδυση σε εγκαταστάσεις, σε
υποδομές και σε υπηρεσίες θα έχουν σοβαρά
τουριστικά οφέλη για την ευημερία του πληθυ-
σμού αλλά και του κράτους δηλαδή τη δημιουργία
θέσεων εργασίας και την εισροή επιπρόσθετων
εσόδων στα ταμεία του κράτους.

Δεν νοείται μια κατεξοχήν τουριστική και όχι
μόνο χώρα χωρίς καζίνο. Έχουμε δει τις συνέ-
πειες που η Κύπρος τα τελευταία χρόνια έχασε
την ανταγωνιστικότητα της και δημιουργήθηκε

μεγάλο πρόβλημα σε αφίξεις και σε έσοδα. Στη
νέα εποχή και δεδομένα που διαμορφώνονται,
η Κύπρος καλείται να καταστεί και πάλι ανταγω-
νιστική και βιώσιμη, να εκσυγχρονιστεί σε όλους
τους τομείς και να προβάλει ένα καινούριο του-
ριστικό προϊόν με συνδυασμό φυσικά το παρα-
δοσιακό σχήμα του ήλιου και θάλασσας. Ο σύγ-
χρονος τουρίστας είναι πιο σοφός και αναζητά
την ποιότητα και την ποικιλία. Και αυτά πρέπει
να δώσουμε.

Η επένδυση αυτή θα αποτελέσει ένα νέο πόλο
έλξης για την προσέλκυση τουριστών και τη βάση
για την επιτυχή ανάπτυξη και ευημερία επιχει-
ρηματικών δραστηριοτήτων και διαδικασιών που
θα καθιστούν την Κύπρο ανταγωνιστικό προορι-
σμό διεθνώς.

Του Μιχάλη
Καράσαββα 

Η αναγκαιότητα της δημιουργίας καζίνου-θερέτρου
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5 οικονομικές αποφάσεις
για το νέο χρόνο

Οι περισσότεροι άνθρωποι έχουν το έθιμο
να παίρνουν σημαντικές αποφάσεις πριν
το τέλος του χρόνου, αναφορικά με το νέο

χρόνο. Είναι ένας τρόπος για να κρατάμε το εν-
διαφέρον στη ζωή μας αλλά και ένα κίνητρο να
συνεχίσουμε να προσπαθούμε για κάτι καλύτερο.
Αυτή η συνήθεια ξεκινά από τον καιρό της Βαβυ-
λωνίας πριν 4,000 χρόνια. Λέγεται ότι, χιλιάδες
χρόνια αργότερα, ο Ιούλιος Καίσαρας ξεκίνησε
την παράδοση αυτών των αποφάσεων σαν έναν
τρόπο για να τιμήσει το ρωμαϊκό θεό Ιανό των

οποίων τα δύο πρόσωπα
του, του επέτρεπαν να κοι-
τάξει τόσο πίσω στο προ-
ηγούμενο έτος όσο και στο
αμέσως επόμενο.

Η τήρηση των αποφάσεων
που λαμβάνονται είναι μια
άλλη ιστορία. Ενθουσιασμέ-
νοι και γεμάτοι ενέργεια,
όλοι πιστεύουν ότι το και-
νούριο έτος θα είναι πολύ
διαφορετικό από το προ-

ηγούμενο. Αλλά μόλις έρθει ο Φεβρουάριος ή ακό-
μα και στα μέσα Ιανουαρίου, η πλειοψηφία έχει
ήδη εγκαταλείψει τους στόχους που έχει θέσει.

Οι ψυχολόγοι έχουν εντοπίσει αυτό που αποκαλούν
σύνδρομο της ψεύτικης ελπίδας, το οποίο είναι
αυτό που προκαλεί τις περισσότερες αποφάσεις
να αποτυγχάνουν - είναι επειδή οι περισσότεροι
στόχοι είναι μη ρεαλιστικοί και δεν ευθυγραμμί-
ζονται με την άποψη που έχουν οι άνθρωποι με
τον εαυτό τους.

Μεταξύ των κορυφαίων αποφάσεων που λαμ-
βάνονται είναι η απώλεια βάρους, η άσκηση, η δια-
κοπή του καπνίσματος, η καλύτερη διαχείριση χρη-
μάτων και η μείωση του χρέους. Ας επικεντρω-
θούμε στις οικονομικές αποφάσεις που λαμβάνουν
οι περισσότεροι άνθρωποι για τον νέο χρόνο.

Πέντε οικονομικές αποφάσεις για να βρεθείτε
σε καταπληκτική κατάσταση το 2015:

1η απόφαση: Μαζέψτε όλα τα χρέη σας
μαζί

Εάν δεν μπορείτε να αντέξετε την αναλυτική
κατάσταση του λογαριασμού της πιστωτικής σας
κάρτας επειδή αισθάνεστε συγκλονισμένοι και
απελπισμένοι, τότε θα πρέπει να ξεκαθαρίσετε
το θέμα επειγόντως. Το αίσθημα για οποιοδήποτε
βραχυπρόθεσμο χρέος είναι ένας από τους λόγους
που οι άνθρωποι παραμένουν στο χρέος για τόσο
πολύ χρονικό διάστημα - μισούν ακόμη και οποι-
αδήποτε σκέψη για αυτό, πράγμα που σημαίνει ότι

δεν αναζητούν λύσεις.
Ξεκινήστε να αναζητάτε επιλογές στα τραπεζικά

ιδρύματα και, αν είναι δυνατόν, να αναχρηματο-
δοτήσει το δάνειο σας, συνδυάζοντας το χρέος
σας με ένα λογαριασμό με χαμηλό επιτόκιο και
επικεντρωθείτε στην αποπληρωμή των τόκων όσο
το δυνατό γρηγορότερα. Εφαρμόστε μια στρατηγική
για καταβολή δόσης που ξεπερνά το ελάχιστο
ποσό της μηνιαίας αποπληρωμής. Με την απόφαση
εξόφλησης όσον βραχυπρόθεσμων δανείων έχετε,
θα νιώσετε απελευθερωμένοι - και θα αρχίσετε
να χρησιμοποιείτε τα χρήματά σας για πιο σημαν-
τικά πράγματα στη ζωή σας.

2η απόφαση: Διακόψετε οποιεσδήποτε πε-
ριττές χρεωστικές τραπεζικές εντολές

Αν δεν διαβάζετε το περιοδικό στο οποίο είστε
συνδρομητής τότε ακυρώστε την συνδρομή σας!
Ψάξτε όλα τα περιττά μικρά έξοδα που πληρώνετε
σε διάφορα καταστήματα. Όταν προστεθούν όλα
αυτά τα ποσά και υπολογιστεί το χρονιαίο ποσό
που πληρώνετε, θα παρατηρήσετε ότι αυτό καθί-
σταται σημαντικό με την πάροδο του χρόνου. Ακύ-
ρωση όλων των χρεωστικών αυτών εντολών ισο-
δυναμεί με εξοικονόμηση χρημάτων.

3η απόφαση: Κάντε ένα βασικό προϋπο-
λογισμό

Του Δημήτρη
Στυλιανίδη

DipLC, CTM, CL, FAIA,
FCCA, CPA, Διεθνή
Εκπαιδευτή NLP
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Ένας βασικός τρόπος για την επίτευξη της χρη-
ματοοικονομικής σας επιτυχίας είναι να ετοιμάσετε
ένα οικογενειακό προϋπολογισμό. Συγκεντρώστε
στοιχεία για όλους τους λογαριασμούς σας σε ένα
μέρος, με σωστή κατηγοριοποίηση/απομνημόνευση
συναλλαγών καθώς επίσης και με άλλους τρόπους,
θα καταφέρετε να ελέγξετε τα έξοδα σας αποτε-
λεσματικά. Είναι επιτακτική ανάγκη να παρακο-
λουθείτε τις μηνιαίες δαπάνες σας. Αν και είναι
ένα δύσκολο έργο σε πρώτη φάση, είναι απαραί-
τητο να βεβαιωθείτε ότι έχετε μια σαφή αντίληψη
του πόσα ξοδεύετε και τι ποσά μπορείτε να απο-
ταμιεύσετε για να προσαρμόσετε τον προϋπολο-
γισμό σας αναλόγως.

Κρατείστε διαφανείς διαδικασίες. Κρατήστε το
σύζυγό ή την σύζυγο σας ή άλλο σημαντικό μέλος
της οικογένειας σας ενήμερο σχετικά με τις δα-
πάνες, υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασμών και
ποια έξοδα έχουν προτεραιότητα για να διασφα-
λίσετε ότι είστε στην ίδια συχνότητα. Μάθετε από
τα λάθη του προηγούμενου έτους και προχωρήστε
ανάλογα.

4η απόφαση: Αύξηση των χρηματοοικονο-
μικών σας γνώσεων 

Σε τέτοιες εποχές, δεν μπορείτε να βρίσκεστε
στο σκοτάδι σχετικά με θέματα διαχείρισης χρη-
μάτων. Κάντε το 2015 ως το χρόνο για να επικεν-
τρωθείτε στην οικονομικής σας εκπαίδευση. Όσο
πιο ενημερωμένοι είστε σχετικά με οικονομικά θέ-
ματα τόσο πιο πολλές πιθανότητες θα έχετε να
κάνετε μια σωστή διαχείριση των χρημάτων σας
για την επίτευξη των οικονομικών σας στόχων.
Εγγραφείτε σε εργαστήρια οικονομικής επιμόρ-
φωσης ή αγοράστε βιβλία από κορυφαίους επεν-
δυτές και οικονομικούς αναλυτές για να μάθετε
όσο το δυνατό περισσότερα για το θέμα.

5η απόφαση: Ξεκινήστε ένα σχέδιο απο-
ταμίευσης

Ξεκινήστε με τόσο λίγα όπως 100 ευρώ την
βδομάδα ή ακόμα και 200 ευρώ την βδομάδα και
ξεκινήστε να αποταμιεύετε χρήματα με συνέπεια.
Αυτή θα αποδειχθεί ως μια από τις καλύτερες
αποφάσεις που μπορείτε να πάρετε και να τηρή-
σετε. Δημιουργήστε μια αυτόματη τραπεζική εντολή
που ξεκινά την 1η Ιανουαρίου και αποστέλλει ένα
σταθερό ποσό σε ένα λογαριασμό αποταμίευσης
ή σε ένα λογαριασμό που δεν μπορείτε εύκολα
να έχετε πρόσβαση για να τα αποσύρετε. Όσο πιο
σύντομα ξεκινήσετε την εξοικονόμηση, τόσο πιο
γρήγορα θα ξεκινήσετε να δημιουργείτε το κεφά-
λαιο σας. Υπολογίστε τι εξοικονομήσεις μπορείτε
να κάνετε, για παράδειγμα, ετοιμάστε το μεσημε-
ριανό γεύμα στο σπίτι αντί να τρώτε έξω καθημε-
ρινά. Εάν έχετε θέσει ως στόχο την αποταμίευση
για αγορά κατοικίας τότε θα έχετε ακόμη ένα κί-
νητρο να προσπαθήσετε να πετύχετε το στόχο
αυτό.

Αν πάρετε κάποιο οικονομικό φιλοδώρημα από
τον εργοδότη σας, φροντίστε να εξοφλήσετε όλες
τις βραχυπρόθεσμες υποχρεώσεις σας προτού
αποταμιεύσετε τα υπόλοιπα τα χρήματα, αντί να
τα ξοδέψετε σε περιττές αγορές. Αυτός είναι επί-
σης ένας τρόπος για να προετοιμαστείτε οικονο-
μικά για κάτι απροσδόκητο που θα μπορούσε να
συμβεί. Ωστόσο, μια περιστασιακή δαπάνη για ένα
δώρο, αν είναι αναγκαίο, τότε σίγουρα αυτό επι-
τρέπεται.

Αν σκοπεύετε να λάβετε άλλες αποφάσεις,
εκτός από τις πιο πάνω που έχω προτείνει, τότε
ακολουθήστε κάποιους κανόνες για να σιγουρευ-
τείτε ότι αυτές οι αποφάσεις θα έχουν πιθανότητες
επιτυχίας:

• Εστίαση σε μια απόφαση, παρά σε πολλές.
• Θέστε ρεαλιστικούς, συγκεκριμένους στό-

χους.
• Προσπαθήστε να μην περιμένετε μέχρι την

παραμονή της Πρωτοχρονιάς για να πάρετε απο-

φάσεις. Κάντε τη διαδικασία λήψης αποφάσεων,
καθημερινό στόχο.

• Κάντε μικρά βήματα. Πολλοί άνθρωποι στα-
ματούν να κυνηγούν το στόχο τους γιατί ο στόχος
είναι πολύ μεγάλος για να επιτευχθεί.

• Γιορτάστε την επιτυχία σας κάθε φορά που
επιτύχετε κάτι έστω και αν είναι κάτι μικρό.

• Εστιάστε τη σκέψη σας σε νέες συμπεριφο-
ρές και πρότυπα σκέψης – αλλάξτε τις παλιές κα-
κές συνήθειες.

• Αφού ετοιμάσετε το στόχο σας, ετοιμάστε
σχέδιο δράσης και ξεκινήστε να αναλαμβάνετε
δράση όσο πιο γρήγορα γίνεται.

• Τέλος, μην πάρετε τον εαυτό σας τόσο στα
σοβαρά. Κάντε τη διαδικασία ευχάριστη και αστει-
έψτε με τον εαυτό σας όταν για κάποιο λόγο βγείτε
εκτός στόχου, αλλά μην αφήσετε την παρεκτροπή
να σας καθυστερήσει από τον στόχο σας.

Εν κατακλείδι, μην θέσετε σαν στόχο την αλλαγή
αλλά ξεκινήστε να είστε η αλλαγή.
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Η Mary Parker Follett γεννήθηκε το 1868
στη Μασαχουσέτη. Αποφοίτησε από το
κολέγιο Radcliff το 1898, αλλά δεν της

επετράπη να αποκτήσει διδακτορικό στο Χάρ-
βαρντ επειδή… ήταν γυναίκα. Για τριάντα χρόνια
δημοσίευε διάφορες εργασίες και ήταν από τις
πρώτες γυναίκες που προσκλήθηκαν να μιλή-
σουν στο London School of Economics. Μίλησε
για τις τελευταίες εξελίξεις στην επιστήμη του
μάνατζμεντ. Η ίδια θεωρούσε πολύ τιμητικό το
διορισμό της από τον Πρόεδρο Ρούσβελτ στη
θέση της προσωπικής του συμβούλου σχετικά

με τη διεύθυνση εθελοντι-
κών, μη κερδοσκοπικών και
μη κυβερνητικών οργανι-
σμών.

Μαζί με τη Lillian Gilberth
(βλ. Ευρωκέρδος, Ιανουα-
ρίου 2014) θεωρούνται οι
πρώτες γυναίκες γκουρού
στο μάνατζμεντ και πολλοί
τη θεωρούν μητέρα της
σχολής της Επιστημονικής
Διεύθυνσης. Οι ιδέες της
σε διάφορα θέματα (δια-
πραγματεύσεις, ενδυνάμω-

ση, συμμετοχή των υπαλλήλων στη λήψη απο-
φάσεων, κλπ) επηρέασαν σημαντικά τις μετα-
γενέστερες θεωρίες σχετικά με τη Διεύθυνση
Ανθρώπινου Δυναμικού.

Οι θεωρίες της
Υπό την ιδιότητά της ως θεωρητικός του μά-

νατζμεντ, η Mary Follett, υπήρξε σκαπανέας στην
κατανόηση των παράπλευρων διαδικασιών της
ιεραρχίας των οργανισμών, στη σημασία των
ανεπίσημων διαδικασιών και της διεύθυνσης η
οποία στηρίζεται στις γνώσεις και τις εμπειρίες.
Οι θεωρίες της αυτές βοήθησαν στην εξέλιξη
της θεωρίας του Max Weber (βλ. Ευρωκέρδος,
Απρίλης 2014), ο οποίος υποστήριζε τρία δια-
φορετικά ήδη εξουσίας: τη συμβατική, την πα-
ραδοσιακή και τη χαρισματική.

Ήταν κατά της υπερβολικής άσκησης εξου-
σίας από τους διευθυντές, κάτι που σήμερα
ονομάζεται μικροδιεύθυνση. Οι διευθυντές που
εφαρμόζουν τη μικροδιεύθυνση ασχολούνται
συνεχώς με επουσιώδη θέματα. 

Θεωρούσε τις αντιπαραθέσεις ως μια ευκαι-
ρία για συμβιβασμό και βελτίωση μιας κατάστα-
σης και ήταν από τους πρώτους θεωρητικούς
που χρησιμοποίησαν τον όρο «όλοι κερδισμένοι»

(win-win situation). Οι θεωρίες της αποτέλεσαν
τη βάση της μετασχηματιστικής ηγεσίας (βλ. πιο
κάτω), η οποία έτυχε ευρείας δημοσιότητας τις
δεκαετίες 1970 και 1980.

Βιβλιογραφία
• The Speaker of the House of Representati-

ves (1896)
• The New State (1918)
• Creative Experience (1924)
• The Giving of Orders (1926)
• Dynamic Administration (1942), συλλογή

αποσπασμάτων από ομιλίες και άρθρα της,
τα οποία δημοσιεύτηκαν μετά το θάνατό
της.

Τα έργα της δεν ήταν ευρέως γνωστά, μέχρι
τις αρχές του 2010 οπότε και επανεκδόθηκαν. 

Χαρακτηριστική είναι η πιο κάτω αναφορά της
στο βιβλίο της The New State, σχετικά με προ-
βλήματα που αντιμετωπίζουμε ακόμη και σήμερα:
«Είναι λάθος να πιστεύουμε ότι η κοινωνική
πρόοδος εξαρτάται από ό,τι συμβαίνει στους
ανθρώπους που εργάζονται. Κάποιοι υποστη-
ρίζουν ότι όλα είναι τέλεια όταν δίνονται στους
εργαζομένους περισσότερα υλικά αγαθά. Κά-
ποιοι άλλοι υποστηρίζουν ότι ο κόσμος θα σωθεί
αν προσφέρεται περισσότερη μόρφωση. Είναι
λάθος να πιστεύουμε ότι αυτό που χρειαζόμαστε
είναι να αλλάξουμε την καπιταλιστική τάξη ούτως
ώστε αυτή να εμφορείται από ανιδιοτέλεια».

Μετασχηματιστική ηγεσία
Μετασχηματιστική ηγεσία είναι μια μορφή

ηγεσίας, βάσει της οποίας, ο ηγέτης προσδιο-
ρίζει τις αναγκαίες αλλαγές, δημιουργεί ένα
όραμα – το οποίο θα εμπνέει και θα καθοδηγεί
τους υπαλλήλους για επίτευξη των αλλαγών
αυτών – και επιτυγχάνει τις αλλαγές με τη δέ-
σμευση όλων των μελών της ομάδας της οποίας
ηγείται.

Η μετασχηματιστική ηγεσία ενισχύει την πα-
ρώθηση του προσωπικού, ανυψώνει το ηθικό
του και βελτιώνει την απόδοσή του. Όλα αυτά
επιτυγχάνονται με την ταύτιση της προσωπικό-
τητας των υπαλλήλων με εκείνη του οργανισμού
στον οποίο εργάζονται, εμπνέοντάς τους έτσι
και κεντρίζοντας το ενδιαφέρον τους. Οι υπάλ-
ληλοι αισθάνονται περισσότερο υπεύθυνοι για
τη δουλειά τους, την οποία θεωρούν δική τους
υπόθεση. Από πλευράς του ηγέτη, αυτός εντο-
πίζει τις δυνάμεις και τις αδυναμίες του προ-
σωπικού του και μπορεί να τοποθετεί τον κα-
τάλληλο άνθρωπο στην κατάλληλη θέση, βελ-
τιώνοντας την απόδοση όλων των υπαλλήλων
του. Με τη δύναμη του οράματoς και της προ-
σωπικότητάς τους, οι μετασχηματιστικοί ηγέτες
μπορούν να εμπνέουν τους υπαλλήλους τους,
να αλλάζουν τις προσδοκίες και τις αντιλήψεις
τους και να τους παρωθούν για επίτευξη των
κοινών τους στόχων. Αυτό επιτυγχάνεται με την
ισχυρή προσωπικότητα του ηγέτη, τα καλά χα-
ρακτηριστικά του και την ικανότητά του να επι-
διώκει την αλλαγή, δίνοντας ο ίδιος το καλό πα-
ράδειγμα και θέτοντας ψηλούς στόχους οι οποίοι
βασίζονται σε ένα ευφάνταστο όραμα. Οι ηγέτες
αυτοί παρουσιάζουν την ιδανική εικόνα ανθρώ-
πων με ψηλές ηθικές αρχές, που εργάζονται
για το καλό της ομάδας τους και του οργανισμού
τους.

Τα αποτελέσματα μιας πετυχημένης μετα-
σχηματιστικής ηγεσίας είναι τα εξής:

• με τη συνεργασία του ηγέτη και των υπαλ-
λήλων του, αναπτύσσεται ένα ελκυστικό
και προκλητικό όραμα

• καθορίζεται σαφής συσχετισμός μεταξύ
οράματος και στρατηγικής

• το όραμα αναπτύσσεται, συγκεκριμενοποι-
είται και μετουσιώνεται σε πράξη

• ο ηγέτης και οι υπάλληλοί του, εκφράζουν
την εμπιστοσύνη, την αποφασιστικότητα
και την αισιοδοξία τους για το όραμα και
την εφαρμογή του

• το όραμα εφαρμόζεται σταδιακά, με μικρά
βήματα και μικρές επιτυχίες, μέχρι την πλή-
ρη πραγμάτωσή του.

Του Δημήτρη
Εργατούδη

Αφυπηρετήσαντα
Ανώτερου Διευθυντή
του Ομίλου Λαϊκής
(2006) και Fellow του
Ινστιτούτου
Τραπεζιτών Λονδίνου

Αυθεντίες του Μάνατζμεντ
στον 20ό αιώνα Mary Parker Follett (1868-1933)
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Εθνικό Brand ΚΥΠΡΟΣ
Διαχείριση Εθνικής Ταυτότητας
Κεντρικός άξονας του nation branding είναι ο

εντοπισμός και η ανάδειξη των συγκριτικών πλε-
ονεκτημάτων μιας χώρας, καθώς και η κατάλληλη
διαχείρισή τους έτσι ώστε, στη βάση αυτών των
συγκριτικών πλεονεκτημάτων, να δημιουργηθεί
μια όσο το δυνατόν επωφελέστερη εθνική εικόνα,
με κέρδη τόσο άυλα (συμπάθεια, φήμη, αξιοπιστία,
κύρος) όσο και υλικά (παραγωγή πλούτου, ανά-
πτυξη).

Δύο είναι οι βασικές διαστάσεις κάθε εθνικού
branding: η πολιτική και η επικοινωνιακή. Στο ευ-
ρύτερο επίπεδο, η διαχείριση της ταυτότητας μιας

χώρας είναι υπόθεση πολι-
τική. Στο στενότερο επίπε-
δο, το τεχνικό, είναι υπόθε-
ση της επικοινωνίας – και
δη της στρατηγικής επικοι-
νωνίας, δηλαδή του είδους
εκείνου της επικοινωνίας
που όχι μόνο διαχειρίζεται
επικοινωνιακά ένα ήδη δια-
μορφωμένο, σε κεντρικό
επίπεδο, υλικό, αλλά ταυτό-
χρονα συνεισφέρει και στον

προσδιορισμό κεντρικών στόχων με βάση τον βαθ-
μό «επικοινωνισιμότητάς» τους. Δεν πρέπει, εν-
τούτοις, να παραγνωρίζονται και άλλες επιμέρους
διαστάσεις, πέραν της πολιτικής και επικοινωνια-
κής, που συμβάλλουν στη δημιουργία του απαραί-
τητου γνωστικού υποβάθρου για την ανάπτυξη μιας
στέρεας και αποτελεσματικής στρατηγικής nation
branding, όπως η ιστορική, η πολιτισμική, η αν-
θρωπολογική, η οικονομική, η ενεργειακή κ.λπ. 

Κατ’ αρχάς, το branding μιας χώρας συνδέεται
με την εθνική στρατηγική. Είναι υπόθεση πρωτί-
στως πολιτική. Πραγματικό εθνικό branding, χωρίς
την απόφαση των κυβερνήσεων των κρατών, δεν
είναι δυνατόν να υπάρξει. Γιατί, πρακτικά μιλώντας,
το κράτος είναι η οντότητα εκείνη που θα αποφα-
σίσει, θα σχεδιάσει, θα χρηματοδοτήσει, θα «νο-
μιμοποιήσει» και θα διαχειριστεί την ένταξη μιας
χώρας σε ένα πρόγραμμα branding. Το nation bran-
ding είναι, στην πραγματικότητα, το πολιτικό μάρ-
κετινγκ των κρατών.

Δεύτερον, το nation branding αφορά τη διαχεί-
ριση επτά βασικών τομέων πολιτικής (που, μαζί
με την ποιότητα του ανθρώπινου δυναμικού –τόσο
σε επίπεδο γενικού πληθυσμού, όσο και σε επί-
πεδο «προβεβλημένων» προσώπων– αποτελούν
τη ραχοκοκαλιά κάθε στρατηγικής διαχείρισης ταυ-
τότητας): εσωτερική πολιτική/θεσμοί, εξωτερική
πολιτική, εξωτερικό εμπόριο (εξαγωγές), εσωτε-

ρικές υποδομές, παιδεία/πολιτισμός, αθλητισμός
και τουρισμός. 

Τρίτον, η διαχείριση της ταυτότητας μιας χώρας
είναι υπόθεση ιδιαίτερης πολιτικής σημασίας. Προ-
ϋποθέτει μια μεγάλη κεντρική ιδέα αναφορικά με
την πορεία και τον τρόπο ανάδειξης μιας χώρας,
είτε σε ό,τι αφορά τη χρήση ήδη διαμορφωμένων
και ευρύτερα γνωστών συγκριτικών πλεονεκτη-
μάτων, είτε την αναδιαμόρφωση στόχων, ώστε μια
χώρα ενδεχομένως να επανατοποθετηθεί (re-po-
sitioning) στη διεθνή σκηνή. Η διαδικασία αυτή,
επομένως, δεν μπορεί παρά να είναι πρωτίστως
πολιτική. 

Διαχείριση ταυτότητας σημαίνει πολιτικός σχε-
διασμός πάνω στην κεντρική πορεία της χώρας,
εντοπισμός και ανάδειξη των συγκριτικών της πλε-
ονεκτημάτων και, τέλος, σχεδιασμός συνεκτικής
στρατηγικής στη βάση αυτών των πλεονεκτημάτων,
μαζί βεβαίως με τη συνεπαγόμενη επικοινωνιακή
προβολή.

Μία από τις πιο χαρακτηριστικές και ταυτόχρονα
ποιητικές φράσεις που έχουν ειπωθεί για το bran-
ding, είναι αυτή στο άρθρο “Beijing Olympics: a
New Brand of China.” (Te Bu, Beijing Sport Univer-
sity, Asian Social Science, March 2009): “A brand
is a kind of language readable to people in the whole
world” (Το brand είναι ένα είδος γλώσσας, ανα-
γνώσιμης σε όλο τον κόσμο).

Τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, τα πλείστα κρά-
τη μέλη της ΕΕ αλλά και άλλες χώρες –από τις
ΗΠΑ και τον Καναδά μέχρι την Αυστραλία και την
Ιαπωνία και από τη Νορβηγία και την Ελβετία μέχρι
τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα (Ντουμπάι) και τη
Νότια Αφρική– έχουν αναπτύξει το εθνικό τους
brand πάνω σε μια σύγχρονη, επιστημονική βάση.
Με βάση διεθνείς έρευνες η Κύπρος βρίσκεται
πολύ χαμηλά στην παγκόσμια κατάταξη στο δείκτη
«Country Brand Ranking».

Στη δίνη των πολλαπλών και πρωτόγνωρων προ-

κλήσεων, η ενδυνάμωση του Brand ΚΥΠΡΟΣ απο-
τελεί στόχο πρωταρχικής σημασίας. Λαμβάνοντας
υπόψη τις προτεραιότητες της χώρας μας καθώς
και τις πρόσφατες εξελίξεις στην περιοχή της Νο-
τιοανατολικής Μεσογείου, έχω ετοιμάσει το πρό-
τυπο εγχειρίδιο «Branding CYPRUS» το οποίο κα-
λύπτει όλες τις βασικές πτυχές και στοχεύσεις
του εθνικού μας brand:

• Στρατηγική τοποθέτηση (strategic positioning). 
• Ανάδειξη των συγκριτικών πλεονεκτημάτων

της Κύπρου.
• Κυπριακό πρόβλημα – ανάκτηση της ηθικής

υπεροχής της Κυπριακής Δημοκρατίας και διά-
βρωση της εικόνας της Τουρκίας στη διεθνή σκηνή. 

• Μεγιστοποίηση του πολιτικού κόστους για
την Τουρκία ενόψει και των παρανόμων ενεργειών
της στην κυπριακή ΑΟΖ. 

• Ανάδειξη της Γεωστρατηγικής Θέσης και κα-
θιέρωση της Κύπρου ως Ενεργειακού Κόμβου.

• Ενίσχυση της Εθνικής Ανταγωνιστικότητας.
• Προσέλκυση κορυφαίων επιστημόνων / τα-

λέντων.
• Επιτάχυνση της Αναπτυξιακής Μεταρρύθμι-

σης.
• Τοποθέτηση της Κύπρου ως Διεθνές Κέντρο

Υπηρεσιών. 
• Ανάκτηση της εμπιστοσύνης των αγορών και

προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 
• Εθνική οπτική ταυτότητα και αξίες του Brand

Κύπρος. 
• Καινοτομική κουλτούρα στην κυπριακή πραγ-

ματικότητα. 
• Δημιουργία ενός σύγχρονου μοντέλου οικο-

νομικής ανάπτυξης προσανατολισμένο στην «Κοι-
νωνία και την Οικονομία της Γνώσης».

Το νέο εργαλείο στρατηγικής «Branding
CYPRUS»:

α) Χαράσσει τις κατευθυντήριες γραμμές –σε
επικοινωνιακό και στρατηγικό επίπεδο– που πρέπει
να ακολουθούν όλοι οι stakeholders: κεντρική κυ-
βέρνηση, τοπική αυτοδιοίκηση, ακαδημαϊκή κοινό-
τητα, επιχειρήσεις, ΜΚΟ. 

β) Παράγει απτά αποτελέσματα εδώ και τώρα. 
γ) Αναπτύσσει την «καλύτερη λύση» για κάθε

επιμέρους ζήτημα, μέσα από μια καινοτόμο, ολι-
στική προσέγγιση. 

δ) Έχει προληπτικό / αποτρεπτικό χαρακτήρα
ώστε να προλαβαίνουμε και να διαμορφώνουμε
τις εξελίξεις και όχι να μας προσπερνούν τα γε-
γονότα. 

ε) Συμπληρώνει ένα κενό δεκαετιών, μια δια-
χρονική αδυναμία της χώρας μας. 

Του Νίκου
Σύκα 

Συμβούλου
Στρατηγικής &
Επικοινωνίας
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Είναι υποχρεωτικές οι εκθέσεις Εταιρικής
Κοινωνικής Ευθύνης για μεγάλες εταιρείες
/οργανισμούς με Ευρωπαική Οδηγεία που
ψηφίστηκε στις 15 Απριλίου 2014. Τα κράτη
μέλη της ΕΕ πρέπει να υιοθετήσουν της
οδηγεία αυτή μέχρι τις 15.4.2016.
Ήδη, και χωρίς να υπάρχει νομοθετική
απαίτηση, 80% από τις κορυφαίες 15
παγκόσμιες εταιρείες και 43% από τις 100
κορυφαίες παγκόσμιες εταιρείες εκδίδουν
εκθέσεις Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης που
επιδεικνύει την σημασία που πρέπει να δωθεί

από εταιρείες στην
έκδοση απολογισμού ΕΚΕ.

Καταναλωτές
Οι καταναλωτές αλλάζουν
συνήθειες ταχύτατα. Στις
ΗΠΑ και την Ευρώπη η
ζήτηση για προϊόντα και
υπηρεσίες που τα
χαρακτηρίζει η αειφορία
έχει αυξηθεί κατά 30% έως
50% ετησίως κατά την

τελευταία δεκαετία. Ακόμη και αν υποθέσουμε
επιβράδυνση του ρυθμού αύξησης μελλοντικά σε
αυτές τις αγορές, τουλάχιστον το 30% του
συνόλου της ζήτησης θα οδηγηθεί εξ ολοκλήρου
ή εν μέρει από την αξία της αειφορίας. 

Κυβερνήσεις
Στην Ισπανία, την Κίνα και τη Σουηδία, όλες οι
κρατικές εταιρείες πρέπει τώρα να υποβάλλουν
έκθεση ΕΚΕ. Σε μια σειρά από ευρωπαϊκές
χώρες υπάρχει απαίτηση με κανονισμούς απο τα
συνταξιοδοτικά ταμεία να δημοσιεύουν τις
κοινωνικές και περιβαλλοντικές επενδύσεις. Σε
μεγάλα συνταξιοδοτικά ταμεία των ΗΠΑ, όπως οι
Calpers (Ταμείο Συντάξεων των Δημοσίων
Υπαλλήλων στην Καλιφόρνια) κοινωνικά και
περιβαλλοντικά ζητήματα επηρεάζουν εθελοντικά
όλο και περισσότερο στην απόφασή τους
διαδικασίες λήψης αποφάσεων.

Δύναμη του Διαδικτύου
Λόγω τεχνολογίας (κοινωνικά δίκτυα, διαδίκτυο,
κινητά τηλέφωνα, βίντεο, κτλ) πολύ πιό εύκολα
μπορεί μια εταρία που δεν την χαρακτηρίζει η
Κοινωνική Εταιρική Υπευθυνότητα να εκτεθεί. Η
αδυναμία να κρύψει τα άσχημα πράγματα που
μπορεί να έκανε είτε σκόπιμα είτε τυχαία σε
σχέση με το περιβάλλον και την κοινωνία θα
έχουν ως αποτέλεσμα να υποστεί ζημείες στις
πωλήσεις από καταναλωτές ή αγοραστές
υπηρεσιών που τη μαυροπινακίζουν.

Global Reporting Initiative (GRI)
Το Global Reporting Initiative (GRI) αποτελεί το
πιό διαδεδομένο πλαίσιο για Εκθέσεις ΕΚΕ στον
κόσμο. Το πλαίσιο GRI επιτρέπει σε όλες τις
εταιρείες/ οργανισμούς να μετρούν και να
δημοσιεύουν πληροφορίες για την οικονομική,
περιβαλλοντολογική, κοινωνική και

διακυβερνητική επίδοση. Ολοένα και
περισσότερες εταιρίες επιθυμούν να βελτιώσουν
τη βιωσιμότητα των λειτουργιών τους και να
καθιερώσουν μια διαδικασία ΕΚΕ έτσι ώστε να
μπορούν να μετρήσουν την επίδοση τους, να
θέσουν στόχους, και να διαχειριστούν
λειτουργικές και στρατηγικές αλλαγές. Επίσης
με το GRI εταιρείες / οργανισμοί έχουν
πρόσβαση σε βάση δεδομένων για να συγκρίνουν
(benchmarking) τις επιδόσεις τους με εταιρείες/
οργανισμούς στον κλάδο τους.

Βιωσιμότητα και οι αναγκαίες αποφάσεις
Η FBRH Consultants Ltd σε συνεργασία με
διαπιστευμένους εκπαιδευτές από το Global
Reporting Initiative παρέχει με εξειδικεύμενα
σεμινάρια την αναγκαία κατάρτηση για να
ξεκινήσετε και να ολοκληρώσετε έκθεση ΕΚΕ. 

Για πληροφορίες για τα σεμινάρια και κρατήσεις
www.fbrh.eu/bookgritraining.

SOME GLOBAL REPORTING INITIATIVE REPORTERS: American Electric Power, Apple, BAE Systems, Barclays, Bloomberg, Coca
Cola, Credit Suisse, Deloitte, Heineken, John Lewis, London 2012 Olympics, Marks & Spencer, Maersk, Nasdaq, Nestle, P&G, Starbucks Coffee,

Thomas Cook Group, Thomson Reuters, TNT, UBS, Unilever, Volvo, Toyota (complete list at http://database.globalreporting.org/search)

Σάιμον
Πιτσιλλίδης
Director
FBRH Consultants Ltd
www.fbrh.eu

Γιατί να κάνoυμε απολογισμό Εταιρικής Κοινωνικής
Ευθύνης (ΕΚΕ);

Το πλαίσιο GRI επιτρέπει σε όλες τις
εταιρείες/ οργανισμούς να μετρούν
και να δημοσιεύουν πληροφορίες για
την οικονομική, περιβαλλοντολογική,
κοινωνική και διακυβερνητική
επίδοση.

Global Reporting Initiative (GRI)

"Αυτό που δεν μπορείτε να μετρήσετε
δεν μπορείτε να το διαχειριστείτε, Αυ-
τόπου δεν μπορείτε να διαχειριστείτε
δεν μπορείτε να αλλάξετε "

“EUROKERDOS“ online magazine athttp://www.eurokerdos.comBINTEO στην Ηλεκτρονική Έκδοση

Simon
Pitsillides
Director
FBRH Consultants Ltd
www.fbrh.eu
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• Του Χρίστου Μενελάου 
Λειτουργού Μονάδας Νομικής
Κλινικής Πανεπιστημίου Λευκωσίας

Μ ε τον Περί Ελαχίστου Εγγυημένου Ει-
σοδήματος και Γενικότερα Περί Κοι-
νωνικών Παροχών Νόμο του 2014

(109(Ι)/2014), τερματίζεται η παροχή δημόσιου
βοηθήματος σε οποιοδήποτε πρόσωπο, το οποίο
ήταν λήπτης, στη βάση των διατάξεων του περί
Δημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου
του 2006. Οι ενδιαφερόμενοι, θα πρέπει να υπο-
βάλουν εκ νέου αίτηση για παροχή Ελάχιστου
Εγγυημένου Εισοδήματος (ΕΕΕ). 

Αίτηση για παροχή ΕΕΕ, σύμφωνα με το άρθρο
4 του Νόμου, μπορούν να υποβάλουν :

Α) Ένας εκ των συζύγων σε μια οικογένεια
οποιασδήποτε ηλικίας, 

Β) Οποιοδήποτε πρόσωπο έχει συμπληρώσει
το 28ο έτος της ηλικίας του,

Γ) Μόνος γονέας,
Δ) Πρόσωπο το όποιο μέχρι την ηλικία των 28

ετών το οποίο μέχρι τα 18 του έτη τελούσε υπό
την φροντίδα των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευη-
μερίας και είναι φοιτητής εντός ή εκτός της Δη-
μοκρατίας, 

Ε) Ορφανό πρόσωπο, ένας εκ των αδελφών,
και

Στ) Οποιαδήποτε άλλη κατηγορία προσώπων
καθοριστεί με Διάταγμα από το Υπουργικό Συμ-
βούλιο.

Σε περίπτωση που πρόσωπο αδυνατεί να υπο-
βάλει προσωπικά αίτηση λόγω πνευματικής ή
ψυχολογικής ή σωματικής του κατάστασης ή για
άλλους παρόμοιους λόγους τότε η αίτηση δύ-
ναται να υποβληθεί από αντιπρόσωπο του, εφό-
σον είναι νόμιμος εξουσιοδοτημένος. 

Σύμφωνα με το εν λόγω άρθρο, δεν μπορεί
να υποβληθεί αίτηση από πρόσωπο το όποιο άγει
ασκητικό βίο σε μοναστήρι, υπηρετεί θητεία στην

Εθνική Φρουρά, είναι φοιτητής -(εκτός και αν
πληρούνται οι προϋποθέσεις του σημείου (Δ)
όπως αναφέρθηκε πιο πάνω ή/και είναι άτομο
με αναπηρία ή/και ορφανός) και πρόσωπο το
οποίο έχει κηρυχθεί εκούσια άνεργος, στη βάση
του άρθρου 22, για περίοδο έξι μηνών.

Σύμφωνα με το άρθρο 5 του Νόμου, πρόσωπο
για να καταστεί δικαιούχος ΕΕΕ πρέπει να είναι
είτε πολίτης της Δημοκρατίας, ή πολίτης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ή εάν είναι υπήκοος τρίτης
χώρας να κατέχει το καθεστώς του επί μακρόν
διαμένοντος στη Δημοκρατία ή να έχει το καθε-
στώς του πρόσφυγα ή να είναι θύμα εμπορίας
προσώπου. Επίσης, ο αιτητής θα πρέπει να δια-
μένει τα τελευταία πέντε χρόνια στη Δημοκρατία
πριν καταβάλει την αίτηση, στις περιπτώσεις

όμως που ο αιτητής είναι πρόσφυγας ή θύμα εμ-
πορίας προσώπων ή εάν ήταν φοιτητής εκτός
της Δημοκρατίας δεν ισχύει η συγκεκριμένη πρό-
νοια. 

Το άρθρο 6 προβλέπει ότι ο δικαιούχος ΕΕΕ
θα πρέπει να διαμένει στην Δημοκρατία καθ’
όλη την διάρκεια της παροχής του βοηθήματος.
Δύναται να απουσιάσει προσωρινά και η διάρκεια
θα πρέπει να είναι μικρότερη των 30 ημερών
ανά έτος έκτος και αν η απουσία του είναι για
σκοπούς θεραπείας.

Το άρθρο 10 αναφέρει ότι οποιοσδήποτε δι-
καιούχος ΕΕΕ, δύναται να καταβάλει αίτηση για
επιπρόσθετη παροχή βοήθειας για κάλυψη έκτα-
κτων αναγκών είτε για δικές του ανάγκες είτε
για ανάγκες κάποιου μέλους της οικογένειας

Ο Περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος
και Γενικότερα Περί Κοινωνικών Παροχών

Νόμος του 2014 (109(Ι)/2014)
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του. Επίσης, στο άρθρο 11, δίδεται η εξουσία
στον εκάστοτε Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, να παρέχει βοήθεια
σε πρόσωπο το όποιο δεν λαμβάνει ΕΕΕ σε εξαι-
ρετικά επείγουσα ή / και έκτακτη ανάγκη.

Το άρθρο 13 του Νόμου, προβλέπει ότι, δεν
καθίσταται δικαιούχος πρόσωπο το οποίο κατέχει
ακίνητη ιδιοκτησία είτε αυτός είτε μέλος της οι-
κογένειας του που υπερβαίνει σε αξία τις
100.000 ευρώ. Επίσης, εξαιρούνται και αυτοί
που το ύψος των καταθέσεων τους υπερβαίνει
τις 5.000, άλλα δεν θα λαμβάνονται υπόψη οι
καταθέσεις που ήσαν αποτέλεσμα αποζημίωσης
από βλάβη ή ζημία σε ατύχημα.

Σε περίπτωση που αιτητής ή / και δικαιούχος
ΕΕΕ αποξένωσε ακίνητη ή / και κινητή ιδιοκτησία
ή / και χρηματοοικονομικά στοιχεία κατά τους
τελευταίους 12 μήνες πριν από την ημερομηνία
υποβολής της αίτησης για παροχή ΕΕΕ θα λαμ-
βάνεται υπόψη έκτος και αν παρασχεθούν ικα-
νοποιητικές επεξηγήσεις για το επιβεβλημένο
ή το αναγκαίο της αποξένωσης αυτής. 

Το άρθρο 16 του εν λόγω Νόμου, αναφέρει
ότι, σε περίπτωση που δικαιούχος ΕΕΕ ή άλλο
μέλος της οικογένειας διαμένει σε κατοικία για
την οποία καταβάλλεται ενοίκιο, τότε το μέρος
του ΕΕΕ που αναλογεί στο ενοίκιο καταβάλλεται
απευθείας στον ιδιοκτήτη του ακινήτου. Ενώ,
δεν καταβάλλεται επίδομα ενοικίου εάν ο δι-
καιούχος ή άλλο οποιοδήποτε μέλος της οικο-
γένειας του κατέχει οποιαδήποτε ιδιόκτητη οι-
κιστική μονάδα που δύναται να χρησιμοποιηθεί
ως χώρος διαμονής, αλλά δεν χρησιμοποιείται
χωρίς εύλογη αιτία.

Το άρθρο 17, προβλέπει ότι, εάν δικαιούχος
ή άλλο μέλος της οικογένειας του έχει υποχρέ-
ωση πληρωμής τόκων στεγαστικού δανείου κα-
τοικίας θα παρέχεται μηνιαίο επίδομα για κάλυψη
των τόκων του δανείου, εφόσον, μεταξύ άλλων,
το στεγαστικό δάνειο να έχει συναφθεί τουλά-
χιστον ένα έτος πριν την μερομήνια υποβολής
της αίτησης.

Στο άρθρο 18, αναφέρονται οι υποχρεώσεις
δικαιούχων ελάχιστου εγγυημένου εισοδήματος,
όπου, εάν ο αιτητής είναι ικανός για εργασία τό-
τε, μεταξύ άλλων, θα πρέπει να εγγραφεί στο
μητρώο της Δημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης
ως άνεργος και εάν είναι ήδη εγγεγραμμένος
τότε θα πρέπει να αποδεχθεί οποιοδήποτε ερ-
γασία είναι ικανός να εκτελέσει και έχει τις απα-
ραίτητες δεξιότητες να την εκτελέσει. Επίσης,
οφείλει να μην παραιτείται εκούσια από την ερ-
γασία του και να αποδέχεται συναντήσεις και
επισκέψεις στην κατοικία του για επιτόπου αξιο-
λόγηση των δεδομένων από αρμόδιους λειτουρ-
γούς σχετικά με την επαγγελματική, συμβου-
λευτική και την ψυχοκοινωνική στήριξη του με

σκοπό την κοινωνική του αποκατάσταση.
Το άρθρο 21 προβλέπει ότι, εάν ο αιτητής ή

/ και δικαιούχος ΕΕΕ είναι ανίκανος για εργασία
λόγω σωματικής ή / και πνευματικής ή / και ψυ-
χικής αδυναμίας ή και λόγω ιδιαίτερων προσω-
πικών καταστάσεων, τότε, ο Προϊστάμενος της
Υπηρεσίας δύναται να τον παραπέμψει για ια-
τρικές εξετάσεις. Σε περίπτωση που το αποτέ-
λεσμα των ιατρικών εξετάσεων καταδείξουν ότι
ο αιτητής / δικαιούχος είναι ικανός για εργασία,
τότε κηρύσσεται ως εκούσια άνεργος και δεν
καθίσταται ως δικαιούχος ή παύει να είναι δι-
καιούχος για περίοδο έξι μηνών. Σε μια τέτοια
περίπτωση δύναται να καταστεί δικαιούχος κά-
ποιο άλλο μέλος της οικογένειας εφόσον πλη-
ρούνται οι προϋποθέσεις του Νόμου.

Στο άρθρο 31 του Νόμου, προβλέπεται ότι
οποιοδήποτε πρόσωπο προβαίνει σε αναληθή ή
ψευδή δήλωση, υποκρύπτει οποιαδήποτε πλη-
ροφορία ή και έγγραφων που είναι αναληθή με
πρόθεση εξαπάτησης τότε υπόκειται σε φυλά-
κιση που δεν υπερβαίνει τα δύο έτη ή σε πρό-
στιμο που δεν υπερβαίνει τις 20.000 ευρώ ή και
με τις δύο αυτές ποινές.

Στο άρθρο 32, δίδεται η εξουσία οποιουδή-
ποτε προσώπου που υπέβαλε αίτηση ή / και είναι
δικαιούχος να προβαίνει σε ένσταση εντός 30
ημερών από τη γνωστοποίηση της απόφασης σε
αυτόν, όσον αφορά ζητήματα που άπτονται του
ΕΕΕ. Αξίζει να αναφερθεί ότι, στο συγκεκριμένο
Νόμο προβλέπεται επίσης, ειδική ρύθμιση για
άτομα με αναπηρία και για χαμηλοσυνταξιουχούς,
στα άρθρα 34 και 35 αντίστοιχα.
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Η νέα Ευρωπαϊκή Επιτροπή: 
Οι προτεραιότητες για την επόμενη 5ετία

• Του Γεώργιου Παυλίδη
Λέκτορα Νομικής, Πανεπιστημίου Νεάπολις

Τ ην 1η Νοεμβρίου 2014, η νέα Ευρωπαϊκή
Επιτροπή ανέλαβε επισήμως τα καθήκοντά
της για θητεία που θα ολοκληρωθεί στις

31 Οκτωβρίου 2019. Ο νέος Πρόεδρος της Επι-
τροπής, κ. Jean-Claude Juncker, μετά από 19 (!)
σχεδόν έτη ως πρωθυπουργός στο Μέγα Δουκάτο
του Λουξεμβούργου και 8 έτη στην Προεδρία του
Eurogroup, καλείται σήμερα να διαμορφώσει συ-
ναινέσεις για το μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης
(ΕΕ) και να δώσει πειστικές απαντήσεις σε φλέ-
γοντα ευρωπαϊκά προβλήματα, αλλά και στο ρεύμα
του «ευρωσκεπτικισμού» που μετά τις τελευταίες
ευρωεκλογές εμφανίζεται ιδιαίτερα ενισχυμένο.

Στο δύσκολο αυτό έργο, ο νέος Πρόεδρος της
Επιτροπής χαίρει της στήριξης του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου και μιας ισχυρής πλειοψηφίας στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο, το οποίο υποδέχθηκε θερμά
τις προτάσεις («Political Guidelines») που ο κ. Junc-
ker παρουσίασε στα μέσα του φετινού καλοκαιριού.
Θετικός από άποψη δημοκρατικής νομιμοποίησης
υπήρξε και ο απολογισμός της διαδικασίας συνέν-
τευξης και έγκρισης από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
των 27 νέων Επιτρόπων που θα πλαισιώνουν τον
κ. Juncker, διαχειριζόμενοι τα χαρτοφυλάκιά τους.
Νότα κακοφωνίας αποτελούν πάντως οι πρόσφατες
αποκαλύψεις για το ρόλο του Λουξεμβούργου σε
υποθέσεις διεθνούς φοροαποφυγής επί πρωθυ-
πουργίας του κ. Juncker, αποκαλύψεις που σίγουρα
χρήζουν λεπτομερέστερης διερεύνησης.

Στα επόμενα 5 έτη, οι νέοι ευρωπαίοι Επίτροποι,
συμπεριλαμβανομένων των κκ Χ. Στυλιανίδη και Δ.
Αβραμόπουλου, θα κληθούν να υλοποιήσουν την
ιδιαίτερα φιλόδοξη πολιτική ατζέντα που εξαγγέλ-
θηκε από τον κ. Juncker. Με δεδομένο το σημαν-
τικότατο ρόλο της Επιτροπής στην κίνηση της νο-
μοπαραγωγικής διαδικασίας της ΕΕ, καθώς και το
ρόλο της ως «θεματοφύλακα των Συνθηκών», οι
πολίτες της ΕΕ αξίζει σίγουρα να γνωρίσουν τις
προτεραιότητες της νέας Ευρωπαϊκής Επιτροπής.
Πράγματι, καθώς οι προτεραιότητες αυτές θα συγ-
κεκριμενοποιούνται σε μέτρα και δράσεις, θα εν-

τάσσονται σταδιακά, αλλά αποφασιστικά στη νο-
μοθεσία και στην καθημερινότητά μας. Πιο αναλυ-
τικά: Πρώτον, στον τομέα της εσωτερικής αγοράς,
η νέα Επιτροπή έχει εξαγγείλει δράσεις και νομο-
θετικά μέτρα για την υλοποίηση της λεγόμενης
«Ψηφιακής Ενιαίας Αγοράς», εκτιμώντας ότι αυτή
θα παράξει τελικά όφελος έως 250 δισεκατομμύρια
ευρώ για την ευρωπαϊκή οικονομία. Οι νέες δράσεις
για την «Ψηφιακή Ενιαία Αγορά» θα καλύπτουν
πλήθος ζητημάτων, λ.χ. την κατάργηση των χρεώ-
σεων roaming για την κινητή τηλεφωνία στις χώρες
της ΕΕ, την εναρμόνιση των κανόνων για την προ-
στασία δεδομένων, την εκλογίκευση των κανόνων
προστασίας του καταναλωτή για αγορές online,
κλπ. Δεύτερον, η νέα Ευρωπαϊκή Επιτροπή δε-
σμεύτηκε να επιταχύνει την πορεία προς την ευ-
ρωπαϊκή ενεργειακή ένωση, μέσω της διασύνδεσης
εθνικών δικτύων και αγορών, αλλά και του συντο-
νισμού των κρατών μελών στις ενεργειακές δια-
πραγματεύσεις με κράτη εκτός ΕΕ. Στο τομέα της
ενέργειας, η Επιτροπή δεσμεύτηκε επίσης να δώσει
έμφαση στη διαφοροποίηση των πηγών ενέργειας,
την απεξάρτηση από τις εισαγωγές εξ ανατολών,
την περαιτέρω ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας, αλλά και την καταπολέμηση της κλιμα-
τικής αλλαγής. Τρίτον, στον τομέα της απασχό-
λησης, η νέα Επιτροπή έχει θέσει ως στόχο τη μεί-
ωση των γραφειοκρατικών εμποδίων για τη χρη-
ματοδότηση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων και
την αποτελεσματικότερη κινητοποίηση οικονομικών
πόρων, δανείων και εγγυήσεων, ώστε να προκύ-
ψουν 300 δισεκατομμύρια ευρώ σε πρόσθετες

ιδιωτικές και δημόσιες επενδύσεις μέσα στα επό-
μενα 3 χρόνια. Η νέα Επιτροπή έχει εξαγγείλει ότι
θα αξιοποιήσει την αναθεώρηση του πολυετούς
προϋπολογισμού της ΕΕ (Multiannual Financial Fra-
mework) το 2016, για να διοχετεύσει περισσότε-
ρους ευρωπαϊκούς πόρους στην απασχόληση, την
ανάπτυξη και την ανταγωνιστικότητα.

Στους τρεις αυτούς τομείς προστίθενται οι εξαγ-
γελθείσες προτεραιότητες της Επιτροπής σε άλλα
φλέγοντα ευρωπαϊκά ζητήματα, όπως η νέα εμπο-
ρική συμφωνία ΕΕ/ΗΠΑ, η ενίσχυση της συνεργα-
σίας των κρατών μελών στους τομείς της δικαιο-
σύνης και των εσωτερικών υποθέσεων, η προσχώ-
ρηση της ΕΕ στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τα Δι-
καιώματα του Ανθρώπου, η διαμόρφωση ευρωπαϊ-
κού παραγώγου δικαίου κατά των διακρίσεων, η
ενίσχυση της Frontex και του νομικού πλαισίου για
την αντιμετώπιση της λαθρομετανάστευσης, η δη-
μιουργία μιας νέας μόνιμης στρατιωτικής ευρω-
παϊκής δύναμης με εθελοντική συμμετοχή των κρα-
τών μελών, κ.λπ. 

Η απαρίθμηση μπορεί να συνεχιστεί επί μακρόν,
κατέστη όμως ήδη σαφές ότι η νέα Επιτροπή ξεκινά
με ζήλο το έργο της και επιλέγει να θέσει (υπερ-
βολικά;) φιλόδοξους στόχους, αποδεχόμενη το ρί-
σκο να φανεί στο τέλος της θητείας της κατώτερη
των αρχικών προσδοκιών. Κρίνουμε πάντως ότι
αυτή η στρατηγική είναι προτιμότερη από την αμυν-
τική στρατηγική της απερχόμενης Επιτροπής του
J. M. Barroso, που διαχειρίστηκε τα ευρωπαϊκά ζη-
τήματα διεκπεραιωτικά, χωρίς να πείθει ιδιαίτερα
για το όραμά της. 
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ΝΕΑ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ (Ι) – ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’
Τρίτη, 23 Σεπτεμβρίου 2014

1η Συνεδρία

Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του
2014. (Αναπομπή). Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τρο-
ποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2014. (Αναπομπή).
Πρόκειται για τους δυο Νόμους, οι οποίοι έτυχαν αναπομπής από τον Πρό-

εδρο της Δημοκρατίας. Για τον πρώτο η Ολομέλεια της Βουλής έκανε αποδεκτή
την Αναπομπή ενώ για τον Δεύτερο απέρριψε την Αναπομπή και κατατέθηκε
διαφοροποιημένο κείμενο, το οποίο και ψηφίστηκε. 

Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά αναπεμφθέντος νόμου είναι η τροπο-
ποίηση της βασικής νομοθεσίας για τις εργασίες πιστωτικών ιδρυμάτων,
ώστε να παρέχεται η δυνατότητα σε πελάτη πιστωτικού ιδρύματος ο οποίος
θεωρεί ότι το ίδρυμα παρέβη οποιαδήποτε υποχρέωση έχει με βάση οδηγία
της Κεντρικής Τράπεζας που αφορά τη διαδικασία αναδιάρθρωσης των δανείων
να προβαίνει σε καταγγελία στο Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύ-
πρου.

Με το δεύτερο υπό αναφορά αναπεμφθέντα νόμο στόχος ήταν η τροπο-
ποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου να
δύναται, για σκοπούς διασφάλισης της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας,
να ρυθμίζει με την έκδοση ειδικών ή γενικών οδηγιών ή κατευθυντήριων
γραμμών, ως ήθελε κρίνει αναγκαίο, δυνάμει των εξουσιών που της παρέχονται
ως μακροπροληπτική αρχή, τον αριθμό και το είδος των γενόμενων εκάστοτε
εκποιήσεων και άλλα συναφή με αυτά ζητήματα ανάλογα με τις συνθήκες
της αγοράς.

Πέμπτη, 02 Οκτωβρίου 2014
2η Συνεδρία

Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορι-
κών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014. Οι περί Ομορρύθ-
μων και Ετερορρύθμων Συνεταιρισμών και Εμπορικών Επωνυμιών
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014.
Σκοπός του Νόμου και των Κανονισμών είναι ο εκσυγχρονισμός της ορο-

λογίας της βασικής νομοθεσίας για τους ομόρρυθμους και τους ετερόρρυθμους
συνεταιρισμούς και τις εμπορικές επωνυμίες και ειδικότερα η ορθότερη από-
δοση του αγγλικού όρου “partnership”, όπως αυτός περιλαμβάνεται στο
αγγλικό κείμενο του Κεφαλαίου 116 (Ν. 77/1977), που είναι ο πρώτος νόμος,
προτού ακολουθήσουν οι τροποποιητικοί νόμοι του εν λόγω Κεφαλαίου. Πε-
ραιτέρω, με το νομοσχέδιο αποφεύγεται η σύγχυση των οντοτήτων που
ρυθμίζει ο υπό αναφορά νόμος με τις οντότητες τις οποίες ρυθμίζει ο περί
Εταιρειών Νόμος, Κεφ. 113. 

Ο περί Προτύπων Ποιότητας και Ασφάλειας (Δωρεά, Προμήθεια,
Έλεγχος, Επεξεργασία, Συντήρηση, Αποθήκευση και Διανομή) Αν-
θρώπινων Ιστών, Κυττάρων και Παράγωγων Προϊόντων (Τροποποι-
ητικός) Νόμος του 2014.
Σκοπός του Νόμου είναι η εναρμόνιση της σχετικής εθνικής νομοθεσίας

με την Οδηγία 2012/39/ΕΚ της Επιτροπής της 26ης Νοεμβρίου 2012 για την
τροποποίηση της Οδηγίας 2006/17/ΕΚ όσον αφορά ορισμένες τεχνικές απαι-
τήσεις για τον έλεγχο ανθρώπινων ιστών και κυττάρων. 

Λιμουζίνες, Σύνταξη Χηρείας,
Φόρος Ακίνητης, «Σύμβαση Lanzarote»

Μ ε αρκετά σημαντικές Νομοθεσίες, εισήλθε η Βουλή
των Αντιπροσώπων στην νέα Κοινοβουλευτική Πε-
ρίοδο (Ι), η οποία άρχισε με την Ολομέλεια της

23ης Σεπτεμβρίου. Μεταξύ των εννέα Συνεδριάσεων της Ολο-
μέλειας, που πραγματοποιήθηκαν από τις 23/9 έως και 13 Νο-
εμβρίου, υπήρξε μια Ειδική Συνεδρία, στις 7 Νοεμβρίου, όπου
ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας, Αντώνης Σαμαράς προσφώνησε
την Ολομέλεια. Κατά τα άλλα, το Σώμα ενέκρινε και ψήφισε
αρκετά σημαντικούς Νόμους όπως την Κύρωση της Σύμβασης
του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία του Παιδιού
από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση,
γνωστής ως «Σύμβαση Lanzarote». Ακόμη ψηφίστηκε η μη συμ-

περίληψη της Σύνταξης Χηρείας στα όποια συνολικά του δι-
καιούχου για σκοπούς φορολογίας ενώ τέλος υπήρξε και στο
πολυσυζητημένο θέμα με τις Λιμουζίνες. Ακόμη, ο ΚΟΑ προ-
χώρησε σε αλλαγή του Σχεδίου Υπηρεσίας του Γενικού Διευ-
θυντή, ο οποίος πλέον θα εργοδοτείται με Συμβόλαιο και έτσι
καταργείται η μονιμότητα στη θέση. Επίσης, τα σχέδια απα-
σχόλησης Ανέργων της ΑΝΑΔ χρειάστηκαν τελικά διπλάσιο
Προϋπολογισμό απ’ ότι αρχικώς προβλεπόταν με αποτέλεσμα
το ποσό που διατίθεται να αγγίζει τα 18.630.000 ευρώ. Ση-
μαντική είναι επίσης η παράταση που δόθηκε στην πληρωμή
του Φόρου Ακίνητης Ιδιοκτησίας έως την 31η Δεκεμβρίου ενώ
έως την 30η Νοεμβρίου θα γίνεται έκπτωση. 
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Πέμπτη, 09 Οκτωβρίου 2014
3η Συνεδρία

Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετή-
ριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2013.
Σκοπός του νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αξιών και Χρηματιστηρίου

Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) Νόμου,
ώστε, πέραν των Εταιρειών Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) που
είναι μέλη του ΧΑΚ, ΕΠΕΥ μη μέλη του ΧΑΚ να δύνανται να υποδείξουν αριθμό
προσώπων που υπηρετούν σε αυτά μόνιμα σε υπεύθυνη θέση, για να πιστο-
ποιούν υπογραφές σε οποιαδήποτε αίτηση ή έγγραφο πληρεξουσιότητας
που αφορά το Κεντρικό Αποθετήριο και το Κεντρικό Μητρώο Αξιών ή σε οποι-
οδήποτε άλλο έγγραφο μεταβίβασης άυλων κινητών αξιών.

Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος
του 2014.
Τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να δια-

σαφηνιστεί ότι το πεδίο εφαρμογής του εν λόγω νόμου καλύπτει και την απο-
κλειστική οικονομική ζώνη (ΑΟΖ) της Κύπρου.

Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του
2014.
Τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να πα-

ρασχεθεί η ευχέρεια στον Υπουργό Οικονομικών μετά από σύσταση του
Εφόρου Φόρου Προστιθέμενης Αξίας και χωρίς την έγκριση του Υπουργικού
Συμβουλίου να αποδέχεται τη διαγραφή ή τη μείωση ποσού πρόσθετης επι-
βάρυνσης ή τόκου ή χρηματικής επιβάρυνσης το οποίο επιβλήθηκε με βάση
τις διατάξεις του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου του 1990 μέχρι
2000, όταν το ποσό για το οποίο υποβάλλεται αίτηση για μείωση ή κατάργηση
δεν υπερβαίνει τις 20.000 ευρώ. 

Ο περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών στην Απασχόληση
και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση (Τροποποιητικός) Νόμος του

2014.
Ο περί Ίσης Μεταχειρίσεως Ανδρών και Γυναικών στα Επαγγελματι-
κά Σχέδια Κοινωνικής Ασφάλισης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Ο περί Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για την Ίδια Εργα-
σία ή για Εργασία Ίσης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Με τις τρεις τροποποιήσεις επιτυγχάνεται η ορθότερη εναρμόνιση του δι-

καίου της Κυπριακής Δημοκρατίας με το άρθρο 19 της Οδηγίας 2006/54/ΕΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 5ης Ιουλίου 2006 για
την εφαρμογή της αρχής των ίσων ευκαιριών και της ίσης μεταχείρισης
ανδρών και γυναικών σε θέματα εργασίας και απασχόλησης. Συγκεκριμένα,
σύμφωνα με τα στοιχεία, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν στην
επέκταση της εφαρμογής της αντιστροφής του βάρους απόδειξης στις εξω-
δικαστικές διαδικασίες ενώπιον του Επιτρόπου Διοικήσεως.

Ο περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Οι περί Πετρελαιοειδών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014.
Σκοπός του Νόμου και των Κανονισμών είναι η τροποποίηση του περί Πε-

τρελαιοειδών Νόμου και των ομότιτλων αυτού κανονισμών, που εκδίδονται
δυνάμει του άρθρου 9 του νόμου αυτού, ώστε να επέλθουν οι ακόλουθες
ρυθμίσεις:

1. Η αρμοδιότητα για όλα τα θέματα που αφορούν τα πετρελαιοειδή να
μεταφερθεί στον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.

2. Να εξαιρεθεί από το πεδίο εφαρμογής της υφιστάμενης νομοθεσίας
αριθμός χημικών ουσιών και πρώτων υλών για τις οποίες υπάρχει επαρκές
νομικό πλαίσιο για την ασφαλή διαχείρισή τους, το οποίο εφαρμόζει το Τμήμα
Επιθεώρησης Εργασίας.

3. Να μειωθεί η συχνότητα των αδειοδοτήσεων από ετήσια βάση σε μία
φορά κάθε δύο έτη από την ημερομηνία έκδοσής τους.

4. Να αναθεωρηθούν τα τέλη επιθεώρησης.
5. Να επιτευχθούν κάποιες περαιτέρω τροποποιήσεις τεχνικής φύσεως.

Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημο-
κρατίας και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας του Ουζμπεκιστάν για
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Συνεργασία στην Καταπολέμηση του Εγκλήματος (Κυρωτικός) Νόμος
του 2014.
Σκοπός της Κύρωσης είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος

κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας
και της Κυβέρνησης της Δημοκρατίας του Ουζμπεκιστάν για Συνεργασία στην
Καταπολέμηση του Εγκλήματος, η οποία υπογράφηκε στις 5 Απριλίου 2012
στην Τασκένδη. Σημειώνεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την υπο-
γραφή της υπό αναφορά συμφωνίας με την απόφασή του με αρ. 70.982, ημε-
ρομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010.

Ο περί Συσκευών Αερολυμάτων (Αεροζόλ) Νόμος του 2014.
Σκοπός του Νόμου είναι η θέσπιση εθνικής νομοθεσίας για εναρμόνιση

με την Οδηγία 2013/10/ΕΕ της Επιτροπής της 19ης Μαρτίου 2013 για την
τροποποίηση της Οδηγίας 75/324/ΕΟΚ του Συμβουλίου περί προσεγγίσεως
των νομοθεσιών των κρατών μελών των αναφερόμενων στις συσκευές αε-
ρολυμάτων (αεροζόλ), προκειμένου οι σχετικές με την επισήμανση διατάξεις
της να προσαρμοστούν στον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1272/2008 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για την ταξινόμηση, την επισήμανση και τη
συσκευασία των ουσιών και των μειγμάτων.

Πέμπτη, 16 Οκτωβρίου 2014
4η Συνεδρία

Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος
του 2014.
Τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, ώστε να επι-

τευχθεί εναρμόνιση με το άρθρο 5 της Οδηγίας 2008/8/ΕΚ του Συμβουλίου
της 12ης Φεβρουαρίου 2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ
όσον αφορά τον τόπο παροχής υπηρεσιών.

Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Τηλεπικοι-
νωνιακές, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές Υπηρεσίες
που Παρέχονται από μη Εγκατεστημένα Υποκείμενα στο Φόρο Πρό-

σωπα) Κανονισμοί του 2014.
Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 42Β του

περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Φόρου
Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Υπηρεσίες που Παρέχονται Ηλε-
κτρονικά) Κανονισμών του 2004 και η θέσπιση νέων κανονισμών, ώστε να
επιτευχθεί εναρμόνιση με το άρθρο 5 της Οδηγίας 2008/8/ΕΚ του Συμβουλίου
της 12ης Φεβρουαρίου 2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ
όσον αφορά τον τόπο παροχής υπηρεσιών.

Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικό Καθεστώς για Τηλεπικοι-
νωνιακές Υπηρεσίες, Ραδιοφωνικές και Τηλεοπτικές ή Ηλεκτρονικές
Υπηρεσίες που Παρέχονται από Υποκείμενους στο Φόρο Εγκατεστη-
μένους εντός της Δημοκρατίας αλλά μη Εγκατεστημένους στο Κρά-
τος Μέλος Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2014.
Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 42ΣΤ του

περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η θέσπιση νέων κανονισμών,
ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με το άρθρο 5 της Οδηγίας 2008/8/ΕΚ του
Συμβουλίου της 12ης Φεβρουαρίου 2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας
2006/112/ΕΚ όσον αφορά τον τόπο παροχής υπηρεσιών.

Ο περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο Δημόσιο και
στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικός)
(Αρ. 1) Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του περί της Απαγόρευσης Πλήρωσης Κενών Θέσεων στο

Δημόσιο και στον Ευρύτερο Δημόσιο Τομέα (Ειδικές Διατάξεις) Νόμου, ώστε
να εξαιρεθούν από τις διατάξεις του οι θέσεις των Δικαστών της Δικαστικής
Υπηρεσίας και να παρέχεται η δυνατότητα άμεσης πλήρωσης κενών θέσεων
Δικαστών.

Ο περί Προϋπολογισμού του 2014, Νόμος του 2013 (Τροποποιητικός)
(Αρ. 1) Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του περί Προϋπολογισμού του 2014 Νόμου, ώστε να εξαι-

ρεθούν οι δικαστές της Δικαστικής Υπηρεσίας από τις πρόνοιες του άρθρου
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17, το οποίο αφορά την αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού,
προαγωγής και πρώτου διορισμού και προαγωγής στη δημόσια υπηρεσία. 

Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση πλήρωσης κενών θέσεων Δικαστών, θα
προκύψει δαπάνη, η οποία ωστόσο δεν είναι δυνατόν να προβλεφθεί στο
παρόν στάδιο, καθότι εξαρτάται από τον αριθμό των θέσεων και το βαθμολογικό
επίπεδο των κενών θέσεων Δικαστών οι οποίες πληρώνονται εκάστοτε. 

Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία
(Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια

Υπηρεσία (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου του 2014, ώστε να εισαχθούν σε
αυτόν προσωρινές ειδικές διατάξεις με τις οποίες να καθορίζεται η διαδικασία
πλήρωσης θέσεων εισδοχής στη δημόσια υπηρεσία, σε περίπτωση που αυτές
εξαιρεθούν από την αναστολή πλήρωσής τους κατά το έτος 2014, σύμφωνα
με τις διατάξεις του περί Προϋπολογισμού του 2014 Νόμου του 2013 και
του περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Διορισμό στη Δημόσια Υπηρεσία (Προ-
σωρινές Διατάξεις) Νόμου του 2013.

Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Αν-
θρώπινου Δυναμικού Κύπρου (Αρ.1) Νόμος του 2014.
Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της ΑΝΑΔ ποσού ύψους 9.300.000 ευρω

ως πρόσθετης πίστωσης για κάλυψη της αυξημένης δαπάνης για την υλοποίηση
σχεδίων που συγχρηματοδοτούνται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και
την ΑΝΑΔ κατά τη διάρκεια του έτους 2014. Σύμφωνα με τα στοιχεία που
κατατέθηκαν, στον προϋπολογισμό της ΑΝΑΔ για το έτος 2014 είχε περιληφθεί
αρχικά πρόνοια ύψους 9.330.000 ευρώ που αφορά σχέδια συγχρηματοδο-
τούμενα από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο. Ωστόσο, με βάση τις δαπάνες,
καθώς και τις ειλημμένες υποχρεώσεις της ΑΝΑΔ μέχρι το τέλος του έτους
υπολογίζεται ότι οι συνολικές ανάγκες του άρθρου αυτού θα ανέλθουν σε
18.630.000 ευρώ.

Ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής (Τροποποιητικός) Νόμος του
2014.
Τροποποίηση του περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής Νόμου, ώστε να επι-

τευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία
2008/56/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 17ης
Ιουνίου 2008 περί του πλαισίου κοινοτικής δράσης στο πεδίο της πολιτικής
για το θαλάσσιο περιβάλλον (Οδηγία-Πλαίσιο για τη Θαλάσσια Στρατηγική).

Οι περί Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών - Θέση Διευθυντή
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014.
Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Διευθυντή Τηλεπικοι-

νωνιών, ώστε αυτό να εκσυγχρονιστεί και να συνάδει με σχετική απόφαση
του Ανωτάτου Δικαστηρίου.

Ειδικότερα, προτείνεται η τροποποίηση του υπό αναφορά σχεδίου υπηρεσίας
ώστε να υπάρξει προσθήκη σ’ αυτό ως απαιτούμενου προσόντος της εγγραφής
στο Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ) και πιο συγκεκριμένα
της εγγραφής στον κλάδο ηλεκτρονικής μηχανικής, περιλαμβανoμένης της
μηχανικής της πληροφορικής.

Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του
2014.
Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργούμενων Γεωργι-
κών Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2014.
Εναρμονιστικοί Κανονισμοί ως προς την εκτελεστική Οδηγία 2013/57/ΕΕ

της Επιτροπής της 20ής Νοεμβρίου 2013 για την τροποποίηση των Οδηγιών
2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ σχετικά με τη θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή
του άρθρου 7 των Οδηγιών του Συμβουλίου 2002/53/ΕΚ και 2002/55/ΕΚ, αν-
τίστοιχα, όσον αφορά τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται
κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την εξέταση ορισμένων
ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών και κηπευτικών ειδών.
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Πέμπτη, 23 Οκτωβρίου 2014
5η Συνεδρία

Ο περί του Ανεξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης Νόμος του
2014.
Σκοπός του νόμου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την ίδρυση Ανε-
ξάρτητου Φορέα Κοινωνικής Στήριξης για την οικονομική στήριξη δυ-
σπραγούντων φυσικών προσώπων. 
Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται η δημιουργία του

εν λόγω φορέα με στόχο κυρίως την οικονομική στήριξη φυσικών προσώπων
που λόγω έκτακτων περιστατικών ή άλλων εξαιρετικών συμβάντων υπάρχει
ενδεχόμενο η συνέχιση της εκπαίδευσής τους να επηρεαστεί σοβαρά ή να
δημιουργηθούν ανάγκες για άμεση οικονομική βοήθειά τους, που δεν είναι
δυνατό να παρασχεθεί με βάση τις διατάξεις άλλου ισχύοντος νόμου. 

Ο περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα
Έργα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2014. (Πρόταση νόμου).
Τροποποίηση του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον

από Ορισμένα Έργα Νόμου, ώστε να απαιτείται η εκπόνηση μελέτης για εκτί-
μηση των επιπτώσεων στο περιβάλλον από έργα που αφορούν εγκαταστάσεις
σχετικές με τις βιομηχανίες εξόρυξης λιθάνθρακα, πετρελαίου, φυσικού
αερίου, μεταλλευμάτων και πετρωμάτων, καθώς και ασφαλτούχων σχιστολίθων.
Το συνολικό εμβαδόν των εγκαταστάσεων πέραν του οποίου θα πρέπει υπο-
χρεωτικά να εκπονείται περιβαλλοντική μελέτη καθορίστηκε στα 2 000 τ.μ.

Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων)
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Ρυθμίζεται η μείωση της ετήσιας συνδρομής στο 50% για τους υπαλλήλους

φαρμακοποιούς του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα και την περαιτέρω
μείωση στο 25% για τους νεοεγγραφέντες υπαλλήλους φαρμακοποιούς του
ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα παραμένουν στο κείμενο του νομοσχεδίου,
αλλά γίνεται σχετική αναρίθμησή τους. Παραμένει επίσης ως έχει στο κείμενο
του νομοσχεδίου η πρόνοια που καθορίζει ως τέλος εγγραφής των φαρμα-
κοποιών στον Τοπικό Φαρμακευτικό Σύλλογο το ποσό των 100 ευρώ.

Ο περί Δημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού Δελτίου (Τροποποι-
ητικός) Νόμος του 2014.

Τροποποίηση του περί Δημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού Δελτίου
Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας
με το άρθρο 1 της Οδηγίας 2003/71/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συμβουλίου της 4ης Νοεμβρίου 2003 σχετικά με το ενημερωτικό δελτίο
που πρέπει να δημοσιεύεται κατά τη δημόσια προσφορά κινητών αξιών ή την
εισαγωγή τους προς διαπραγμάτευση και την τροποποίηση της Οδηγίας
2001/34/ΕΚ.

Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς Διαπραγ-
μάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες

προς Διαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί
ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 20 της Οδηγίας
2004/109/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης
Δεκεμβρίου 2004 για την εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας ανα-
φορικά με την πληροφόρηση σχετικά με εκδότες των οποίων οι κινητές αξίες
έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά και για την τρο-
ποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ.

Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς Διαπραγ-
μάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του
2014.
Τροποποίηση του περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες

προς Διαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμου, ώστε να επιτευχθεί
ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το άρθρο 9 της Οδηγίας
2004/109/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 15ης
Δεκεμβρίου 2004 για την εναρμόνιση των προϋποθέσεων διαφάνειας ανα-
φορικά με την πληροφόρηση σχετικά με εκδότες των οποίων οι κινητές αξίες
έχουν εισαχθεί προς διαπραγμάτευση σε ρυθμιζόμενη αγορά και για την τρο-
ποποίηση της Οδηγίας 2001/34/ΕΚ.

Ο περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2013. (Πρόταση νόμου).
Τροποποίηση του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και

Θηραμάτων Νόμου, ώστε να συμπεριληφθεί η αλεπού (Vulpes vulpes) στον
όρο “άγρια πανίδα” και η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας με έγκριση του Υπουρ-
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γού Εσωτερικών, μετά από γραπτή γνωμοδότηση της αρμόδιας επιστημονικής
επιτροπής, να δύναται με διάταγμα που δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα
της Δημοκρατίας να καθορίζει μέτρα διαχείρισης και ελέγχου του πληθυσμού
της αλεπούς. 

Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της
Κυβείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης

της Κυβείας Νόμου, ώστε να εισαχθούν σ’ αυτόν πρόνοιες για την πάταξη
της κυβείας που διενεργείται μέσω παιγνιομηχανημάτων περιορισμένου οφέ-
λους και τυχερών παιχνιδιών καζίνο. Επιπρόσθετα, σκοπείται η εισαγωγή
στην εν λόγω βασική νομοθεσία διατάξεων, ώστε να παρασχεθεί στην Εθνική
Αρχή Στοιχημάτων και στην αστυνομία η δυνατότητα να εξασφαλίζουν δικαστικό
διάταγμα απαγόρευσης διενέργειας τυχερού παιχνιδιού καζίνο ή παροχής
υπηρεσιών τυχερού παιχνιδιού καζίνο ή δικαστικό διάταγμα αναστολής υπό
προϋποθέσεις της λειτουργίας οποιουδήποτε υποστατικού ή τόπου που συν-
δέεται με το εκδικαζόμενο αδίκημα. 

Πέμπτη, 30 Οκτωβρίου 2014
6η Συνεδρία

Ο περί Διοικητικής Συνεργασίας της Φορολογίας (Τροποποιητικός)
Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του βασικού νόμου, ώστε να επιτευχθεί η πλήρης εναρμόνιση

με το άρθρο 9, παράγραφος 1, στοιχείο (β), και το άρθρο 25 της Οδηγίας
2011/16/ΕΚ του Συμβουλίου της 15ης Φεβρουαρίου 2011 αναφορικά με τη
διοικητική συνεργασία στον τομέα της φορολογίας και την κατάργηση της
Οδηγίας 77/99/ΕΟΚ. 

Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3)
Νόμος του 2014. (Πρόταση νόμου).
Τροποποίηση του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, ώστε να

παραταθεί η προθεσμία καταβολής του φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας μέχρι
την 31η Δεκεμβρίου 2014 και αντίστοιχα να παραταθεί η προθεσμία για την

παραχώρηση έκπτωσης σε περίπτωση διευθέτησης της φορολογικής οφειλής
μέχρι την 30ή Νοεμβρίου 2014.

Ο περί της Σύμβασης της Στοκχόλμης για τους Έμμονους Οργανι-
κούς Ρύπους (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του βασικού νόμου που κυρώνει τη Σύμβαση της Στοκχόλμης

για τους Έμμονους Οργανικούς Ρύπους, ώστε να κυρωθούν, σύμφωνα με το
άρθρο 169.2 του συντάγματος, οι τροποποιήσεις της εν λόγω σύμβασης οι
οποίες υιοθετήθηκαν κατά την Έκτη Συνάντηση των Μερών της Σύμβασης,
που πραγματοποιήθηκε στη Γενεύη μεταξύ 28 Απριλίου και 10 Μαΐου 2013,
και εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του υπ’ αριθμόν
76.809 και ημερομηνίας 23 Απριλίου 2014.

Ο περί του Δεύτερου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στην Ευρωπαϊκή Σύμ-
βαση για Αμοιβαία Αρωγή σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικός) (Τροποποι-
ητικός) Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του περί του Δεύτερου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου στην Ευ-

ρωπαϊκή Σύμβαση για Αμοιβαία Αρωγή σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικού) Νόμου
[Νόμος αρ. 5 (ΙΙΙ) του 2012], έτσι ώστε το μέρος του που αφορά τις επιφυλάξεις
και τις δηλώσεις της Δημοκρατίας να συνάδει με τα προβλεπόμενα στο πρω-
τόκολλο αυτό. 

Ο περί Διεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα (Τροποποιητικός)
Νόμος του 2013.
Τροποποίηση του περί Διεθνούς Συνεργασίας σε Ποινικά Θέματα Νόμου,

έτσι ώστε να καλυφθεί νομικά η δυνατότητα αιτήματος από την αστυνομία
για εξασφάλιση δικαστικού διατάγματος πρόσβασης σε τηλεπικοινωνιακά δε-
δομένα, όχι μόνο στα πλαίσια διερεύνησης σοβαρού ποινικού αδικήματος
που διεξάγεται στη Δημοκρατία, αλλά και στα πλαίσια ανταπόκρισης σε
διεθνές αίτημα δικαστικής συνδρομής. 

Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποι-
ητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2014.
Τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως

75-82-NOMOTHESIES_EUROKERDOS  11/25/14  1:08 AM  Page 80



Το Νομοθετικό Έργο

ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ - ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 2014  /  EUROΚΕΡΔΟΣ 81

Νόμου, έτσι ώστε να αυξηθεί η χρηματική ποινή από είκοσι πέντε λίρες (£25)
σε ογδόντα πέντε ευρώ (85) για το αδίκημα της οδήγησης μηχανοκίνητου
οχήματος χωρίς νόμιμη εξουσιοδότηση σε γη που δε συνιστά μέρος οδού.

Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή Δασι-
κών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014.
Τροποποίηση των περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή

Δασικών Προϊόντων) Κανονισμών, έτσι ώστε να δίδεται η δυνατότητα στο δι-
ευθυντή του Τμήματος Δασών, σε εξαιρετικές περιπτώσεις και υπό επιπρό-
σθετους συγκεκριμένους όρους, να εκδίδει άδειες διεξαγωγής διεθνών αγώ-
νων ταχύτητας σε κρατικό δάσος πέραν της περιόδου Νοεμβρίου-Απριλίου,
που καθορίζονται στους υφιστάμενους κανονισμούς, και κατά τους μήνες
Σεπτέμβριο, Οκτώβριο και Μάιο. 

Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2014.
Τροποποίηση των περί Αποχετεύσεων Πάφου Κανονισμών, έτσι ώστε να

παρασχεθεί η δυνατότητα στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου να επιβάλλει
και σε κάθε ιδιοκτήτη ή κάτοχο υποστατικού το οποίο προμηθεύεται νερό
από οποιοδήποτε κοινοτικό συμβούλιο και εξυπηρετείται από το σύστημα
αποχέτευσης λυμάτων τέλος που υπολογίζεται με βάση την κατανάλωση
νερού από τον ιδιοκτήτη ή τον κάτοχο υποστατικού. Παράλληλα, με τους προ-
τεινόμενους κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των εν λόγω βασικών
κανονισμών, ώστε κατ’ ακολουθίαν να διασαφηνιστεί ότι, σε περίπτωση που
το υποστατικό προμηθεύεται είτε αποκλειστικά είτε επιπρόσθετα νερό από
άλλη πηγή εκτός από το δήμο Πάφου ή οποιοδήποτε άλλο δήμο ή οποιοδήποτε
κοινοτικό συμβούλιο, θα επιβάλλεται τέλος το οποίο θα καθορίζεται με βάση
τα λύματα ή τα βιομηχανικά απορριμματικά υγρά τα οποία απορρίπτονται στον
υπόνομο οικοδομής.

Έγκριση ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων που αφορά την τρο-
μοκρατική δράση των δυνάμεων του Ισλαμικού Χαλιφάτου στα εδάφη του
Ιράκ, της Συρίας και του γειτονικού Λιβάνου και τον αγώνα των Κούρδων στο
πολιορκημένο Κομπανί.

Πέμπτη, 06 Νοεμβρίου 2014
7η Συνεδρία

Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του Ευρύτε-
ρου Δημόσιου Τομέα Κανονισμοί του 2014.
Ρύθμιση θεμάτων που αφορούν τη διάθεση και χρήση υπηρεσιακών οχη-

μάτων του κρατικού και του ευρύτερου δημόσιου τομέα. Πρόκειται ουσιαστικά
για το γνωστό θέμα με τις Λιμουζίνες των Αξιωματούχων. Ως γνωστό, ο Νόμος
πλέον επιτρέπει χαριστικά τη χρήση της Λιμουζίνας από Γενικούς Διευθυντές,
Δημάρχους και άλλους έως το 2016 ενώ μετέπειτα η χρήση υπηρεσιακού
οχήματος θα γίνεται μόνο για υπηρεσιακούς λόγους και όχι για όλο το 24ώρο
όπως ισχύει τώρα. 

Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του
2014.
Τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε η σύνταξη

χηρείας να μη συνυπολογίζεται στο φορολογητέο εισόδημα, αλλά να τυγχάνει
ξεχωριστής φορολόγησης. 

Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικός) Νόμος του
2014.
Τροποποιείται ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου Νόμος [Νόμος 167(Ι)

του 2002, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε] έτσι ώστε να μεταφερθούν οι αρ-
μοδιότητες που έχει σήμερα το Υπουργείο Οικονομικών δυνάμει των διατάξεων
των πιο πάνω νόμων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων.

Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014.
Τροποποιείται ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων Νόμος [Νόμος 114 του

1988, όπως τροποποιήθηκε έκτοτε], έτσι ώστε να μεταφερθούν οι αρμοδιό-
τητες που έχει σήμερα το Υπουργείο Οικονομικών δυνάμει των διατάξεων
των πιο πάνω νόμων στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων.
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Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2)
Νόμος του 2014. (Πρόταση νόμου).
Τροποποίηση του περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας Νόμου, ώστε να

εξαιρείται του επιβλητέου φόρου ακίνητης ιδιοκτησίας οποιαδήποτε ακίνητη
ιδιοκτησία για την οποία χορηγήθηκαν σε πρόσφυγες πιστοποιητικά μίσθωσης
αναφορικά με οικιστικές μονάδες σε συνοικισμούς αυτοστέγασης οι οποίοι
έχουν ανεγερθεί σε μη απαλλοτριωθείσα τουρκοκυπριακή γη.

Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση)
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2014. (Πρόταση νόμου).
Τροποποίηση του περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτί-

μηση) Νόμου, ώστε το Υπουργικό Συμβούλιο να μην έχει τη δυνατότητα με
απόφασή του να ανακτά οικιστική μονάδα στην οποία διαβιούσαν ή διαβιούν
κληρονόμοι ή άλλα συγγενικά πρόσωπα αγνοούμενου προσώπου.

Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού - Θέση Γενικού Διευθυν-
τή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2014.
Τροποποίηση του σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του Γενικού Διευθυντή

στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία
που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το προτεινόμενο σχέδιο υπηρεσίας
τροποποιείται ο χαρακτηρισμός της θέσης από “Θέση Πρώτου Διορισμού και
Προαγωγής” σε “Θέση Πρώτου Διορισμού/Με Συμβόλαιο”. 

ΕΙΔΙΚΗ ΣΥΝΕΔΡΙΑ
Παρασκευή, 07 Νοεμβρίου 2014

8η Συνεδρία

Ειδική συνεδρία της Βουλής, την οποία προσφώνησε ο Πρωθυπουργός
της Ελλάδας κ. Αντώνης Σαμαράς.

Πέμπτη, 13 Νοεμβρίου 2014
9η Συνεδρία

Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστα-
σία του Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική
Κακοποίηση (Κυρωτικός) Νόμος του 2014.
Κύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Προστασία

του Παιδιού από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και Σεξουαλική Κακοποίηση,
γνωστής ως “Σύμβαση Lanzarote”, που υπέγραψε η Κυπριακή Δημοκρατία
στο Λανζαρότε (Lanzarote) της Ισπανίας στις 25 Οκτωβρίου 2007, όπως απο-
φασίστηκε με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 66.171
και ημερομηνία 24 Οκτωβρίου 2007.

Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου στο Περιβάλλον
από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) (Τροποποιητι-
κοί) Κανονισμοί του 2014.
Τροποποίηση των περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκπομπή Θορύβου στο

Περιβάλλον από Εξοπλισμό προς Χρήση σε Εξωτερικούς Χώρους) Κανονισμών,
ώστε η αρμοδιότητα για την εφαρμογή των εν λόγω κανονισμών να μεταφερθεί
από το διευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος, που είναι μέχρι σήμερα η
αρμόδια αρχή, στον Υπουργό Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Ο Περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2014
Τροποποίηση του περί Αναπτύξεως Ηλεκτρισμού Νόμου, ώστε δικαιούχοι

αιτητές για το Σχέδιο Αγροτικής Πολιτικής της ΑΗΚ να είναι όσοι έχουν εγ-
γραφεί στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ως γεωργοί μέχρι την 30ή Ιουνίου
2012, καθώς και η επέκταση της ισχύος του εν λόγω σχεδίου μέχρι την 30ή
Ιουνίου 2015.

75-82-NOMOTHESIES_EUROKERDOS  11/25/14  1:08 AM  Page 82



©
 2014 KPM

G
 Lim

ited, ιδιω
τική εταιρεία περιορισμένης ευθύνης 

εγγεγραμμένη στην Κύπρο, μέλος του δικτύου ανεξάρτητω
ν Ο

ίκω
ν 

της KPM
G

 που συνδέονται με το Δ
ιεθνή Ο

ίκο KPM
G

 International 

νόμιμα δικαιώ
ματα κατοχυρω

μένα. Εκτυπω
μένο στην Κύπρο.

H KPMG Limited αναγνωρίζοντας τα οφέλη του Investors 
in People στην αποτελεσματικότητα και αποδοτικότητα 
του ανθρώπινου δυναμικού της, έχει πιστοποιηθεί με το 
πρότυπο Investors in People και εργάζεται για τη συνεχή 
βελτίωση των πολιτικών διαχείρισης του Ανθρώπινου 
Δυναμικού της. 

Το Τμήμα Συμβουλευτικών Υπηρεσιών Ανθρώπινου 
Δυναμικού της KPMG παρέχει υποστήριξη σε οργανισμούς 
που επιθυμούν να υιοθετήσουν το πρότυπο και να 
διεκδικήσουν πιστοποίηση, προσφέροντας τα ακόλουθα:

 Διεξαγωγή Διαγνωστικής Μελέτης 
 Αναγνώριση περιοχών που χρήζουν βελτίωσης με βάση 

τα κριτήρια του προτύπου και βέλτιστες πρακτικές
 Κατάρτιση σχεδίων για τη βελτίωση των πολιτικών και 

διαδικασιών διαχείρισης ανθρώπινου δυναμικού
 Παροχή συμβουλευτικής υποστήριξης κατά την 

εφαρμογή των σχεδίων
 Προετοιμασία του οργανισμού για την επίσημη 

αξιολόγηση πιστοποίησης.

Για περισσότερες πληροφορίες παρακαλώ 
επικοινωνήστε με:

Γιώργος Τζιωρτζής
Διοικητικός Σύμβουλος
Επικεφαλής Υπηρεσίας
Ε: gtziortzis@kpmg.com
T: 22 209292

Μάριος Παπαλαζάρου
Associate
Τμήμα Συμβουλευτικών Υπηρεσιών 
Ανθρώπινου Δυναμικού
E: mpapalazarou@kpmg.com
T: 22 209107

kpmg.com.cy

Συμβουλευτικές Υπηρεσίες
Investors in People 

02-83 - ADS 184_EUROKERDOS  11/25/14  1:25 AM  Page 2

http://www.kpmg.com/CY/en/Pages/default.aspx


•
 E

U
R

O
Κ

Ε
Ρ

Δ
Ο

Σ
•

•
 Ν

Ο
Ε

Μ
Β

Ρ
ΙΟ

Σ
-Δ

Ε
Κ

Ε
Μ

Β
Ρ

ΙΟ
Σ

 2
0

1
4

•
•

 T
E

Y
X

Ο
Σ

 1
8

4
•

01-COVER_184_EUROKERDOS  11/25/14  2:05 AM  Page 1

http://www.bankofcyprus.com/

	Εξώφυλλο
	Περιεχόμενα
	Άρθρα
	Η Άποψή μας
	Άρθρο Ουράνιου Ιωαννίδη
	Άρθρο Μάριου Μαυρίδη
	Πολιτική
	Συνέντευξη Κωνσταντίνου Πετρίδη
	Συνέντευξη Θεόδωρου Ευθυμίου
	Δημήτρης Ασσιώτης, Minthis Hills
	CIPA
	Άρθρο Χριστόδουλου Αγκαστινιώτη
	Ελλαδικά Θέματα
	DELOITTE- Κέντρο Τραπεζικής Ένωσης
	ORACLE
	Συνέντευξη Μαρίας Σωκράτους
	Με το Φακό μας
	Άρθρο κ. Φώτου Φωτιάδη
	Άρθρο Ανδρέα Πουλλικκά
	Άρθρο Θωμά Καζάκου
	Αρχιεπίσκοπος Αμερικής
	FourSeasons-Εκδήλωση
	Στέλιος Χατζηιωάννου-Εκδήλωση
	Άρθρο Μιχάλη Κρονίδη
	Άρθρο Τάσου Αναστασιάδη
	Άρθρο Ιφιγένειας Παύλου
	Άρθρα Γ. Θεοχαριδη-Μ. Καρασαββα
	Άρθρο Δημήτρη Στυλιανίδη
	Άρθρο Δημήτρη Εργατούδη
	Άρθρο Νίκου Σύκα
	Άρθρο Σάιμον Πιτσιλλίδη-CSR
	Άρθρο Χρίστου Μενελάου-Νομικό
	Πανεπιστήμιο NEAPOLIS-Άρθρο
	Το Νομοθετικό Έργο

	Διαφημίσεις
	ROYAL
	REGENCY CASINO
	PWC
	BMW
	EURO2DAY
	ΤΡΑΠΕΖΑ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
	KPMG
	HILTON 
	BAKER TILLY
	DELOITTE
	MEDOCHEMIE
	ΟΠΑΠ 
	UNIC OF NIC
	HILTON 
	ΔΗΜΗΤΡΑ
	PEPSI
	ΖΑΓΟΡΙ
	ΔΑΣΙΚΕΣ
	LAW 
	KPMG
	BOC


